
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 2009
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  2024, 2035, 2036, 2037,

2038, 2043, 2047, 2048, 2054, 2058, 2063
3. Αναφορά στην επιτροπή ελέγχου των οικονοµικών των

κοµµάτων και των Βουλευτών, σελ. 2039
4. Αναφορά στο κόµµα «Λαϊκός Σύνδεσµος – Χρυσή Αυγή»,

σελ. 2026, 2039, 2041, 2045

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 2009 - 2012
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2012 - 2022
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πέµ-

πτης 26 Σεπτεµβρίου 2013, σελ. 2023

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουρ-

γείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων: "Δηµόσιες υπερα-
στικές οδικές µεταφορές επιβατών - Ρυθµιστική Αρχή
Επιβατικών Μεταφορών και άλλες διατάξεις", σελ. 2024 -
2063

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ          

ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2024 – 2026, 2041 - 2063                                                             
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2026 - 2041

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 2036
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Χ. , σελ. 2024, 2043, 2047, 2048, 

2054, 2058, 2063
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 2024, 2038
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2035, 2036, 2037, 2038
ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ Μ. , σελ. 2047, 2048

Β. Επί της αναφοράς στην επιτροπή ελέγχου των οικο-
νοµικών των κοµµάτων και των Βουλευτών:

ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2039

Γ. Επί της αναφοράς στο κόµµα «Λαϊκός Σύνδεσµος –
Χρυσή Αυγή»:

ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ Ε. , σελ. 2026
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 2039
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Λ. , σελ. 2041
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 2045

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων:

ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ Γ., σελ. 2029
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 2034, 2038
ΒΛΑΧΟΣ Γ. , σελ. 2040
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 2035, 2037, 2038, 2058, 

2059

ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 2037, 2060
ΔΙΑΚΑΚΗ Μ. , σελ. 2046, 2047
ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ Β. , σελ. 2036, 2037, 2056, 2058, 

2059
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 2037, 2038, 2062
ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ Β. , σελ. 2053
ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ Ι. , σελ. 2045
ΜΑΚΡΗ Ρ. , σελ. 2042, 2043
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 2028
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Ν. , σελ. 2039
ΝΤΟΛΙΟΣ Γ. , σελ. 2036, 2059, 2060
ΞΗΡΟΤΥΡΗ - ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ Α. , 

σελ. 2032
ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ Ε. , σελ. 2026
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 2031
ΠΑΝΤΖΑΣ Γ. , σελ. 2044
ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ Δ. , σελ. 2035, 2038, 2055, 2056, 

2059
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 2041, 2042, 2058
ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 2024
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 2038
ΦΩΤΙΟΥ Θ. , σελ. 2046
ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ Δ. , σελ. 2043
ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ Μ. , σελ. 2047, 2048, 2054
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Αθήνα, σήµερα στις 25 Σεπτεµβρίου 2013, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.04’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου το Τµήµα Διακοπής Εργασιών της Βουλής (Γ’ Σύν-
θεση) για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου
αυτής κ. ΧΡΗΣΤΟΥ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 24-09-2013
εξουσιοδότηση του Τµήµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της Κ’ συνεδριάσεως του, της Τρίτης 24 Σε-
πτεµβρίου 2013, σε ό,τι αφορά στην ψήφιση στο σύνολο των
σχεδίων νόµων:

«1. Κύρωση του Πρωτοκόλλου του 2002 στη Διεθνή Σύµβαση
των Αθηνών σχετικά µε τη θαλάσσια µεταφορά επιβατών και των
αποσκευών τους, του 1974».

2. «Κύρωση του Κύριου Μνηµονίου Συµφωνίας µεταξύ του
Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας (στο
εξής αναφερόµενο ως: «ΥΠΕΘΑ») και του Υπουργείου Άµυνας
του Κράτους του Ισραήλ (στο εξής αναφερόµενο ως: «ΥΑΚΙ») για
τις Αµυντικές, Στρατιωτικές, Στρατηγικές και Τεχνολογικές Σχέ-
σεις και Συνεργασίας µεταξύ του ΥΠΕΘΑ και του ΥΑΚΙ». 

3. «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ρωσικής Οµο-
σπονδίας για την Αµοιβαία Προστασία Διαβαθµισµένων Πληρο-
φοριών». 

4. «Πρόληψη και καταπολέµηση της εµπορίας ανθρώπων και
προστασία των θεµάτων αυτής και άλλες διατάξεις»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Τµήµα.

(Ανακοινώνονται προς το Τµήµα από την κ. Ραχήλ Μακρή, Βου-
λευτή Κοζάνης, τα ακόλουθα: 

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων
µε Αναπηρία αιτείται την άµεση λήψη µέτρων για την εύρυθµη
λαιτουργία των ειδικών σχολείων.

2) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΙΟΡΔΑΝΗΣ (ΔΑΝΗΣ) ΤΖΑΜΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Έδεσσας Νοµού Πέλ-
λας αιτείται τη συµµετοχή του στην πράξη «Κέντρα Διά Βίου
Μάθησης-Προγράµµατα Εθνικής Εµβέλειας και Προγράµµατα
Τοπικής Εµβέλειας» του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµά-
των.

3) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία παραθέτει καταγγελίες πολιτών
της βόρειας Πιερίας που αφορούν τα προβλήµατα που δηµιουρ-
γεί η διέλευση βαρέων οχηµάτων στο παλαιό εθνικό δίκτυο Θεσ-
σαλονίκης-Αθηνών.

4) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’ Θεσ-
σαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ατόµων µε Αναπηρία αιτείται την
άµεση λήψη µέτρων για την εύρυθµη λειτουργία των ειδικών
σχολείων.

5) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία αιτείται τη διατήρηση της λειτουρ-
γίας της Χηµικής Υπηρεσίας Κατερίνης.

6) Η Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΜΑΡΙΑ ΡΕΠΟΥΣΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία o Πανελλήνιος Σύλλογος Υπαλλήλων
Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας διαµαρτύρεται για την από-
φαση κατάργησης οργανικών θέσεων, καθώς και για το χειρισµό
διοικητικών διαδικασιών από τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουρ-
γείου Ναυτιλίας και Αιγαίου.

7) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΣΙΔΙΑΡΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Γενική Συνοµοσπονδία Ανα-
πήρων και Θυµάτων Πολέµου Ελλάδας αιτείται την άρση των
εξοντωτικών οικονοµικών µέτρων κατά των αναπήρων και θυµά-
των πολέµου.

8) Ο Βουλευτής Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Υπαλλήλων Ναυτικού Αποµα-
χικού Ταµείου εκφράζει τη διαµαρτυρία του για την ένταξη των
υπαλλήλων σε καθεστώς κινητικότητας.

9) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ.κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ,
Α’ Αθηνών ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ, ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ και
Ηρακλείου ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Ανώτατη Διοίκηση Ενώσεων Δηµοσίων Υπαλλήλων αιτεί-
ται την αποτροπή µετακίνησης της προέ- δρου του συλλόγου
υπαλλήλων σε άλλη υπηρεσία, µε αποτέλεσµα την παρεµπόδιση
της άσκησης των συνδικαλιστικών της καθηκόντων.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Σταυρούλα Τσούτσα εκφράζει
την αντίθεσή της στην υποβάθµιση του µαθήµατος της Πληρο-
φορικής στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΤΜΗΜΑ ΔΙΑΚΟΠΗΣ ΕΡΓΑΣΙΩΝ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΘΕΡΟΥΣ 2013

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’

Τετάρτη 25 Σεπτεµβρίου 2013



11) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Αργολίδας αιτείται την ενίσχυση της Αστυνοµικής Διεύθυνσης
Αργολίδας µε αστυνοµικό προσωπικό, ώστε να διασφαλισθεί η
εύρυθµη λειτουργία των παρεχόµενων υπηρεσιών της.

12) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΗΜΑΡΑΣ και Α’
Θεσσαλονίκης κ. ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο κ. Αχιλλέας Τσεπίδης διαµαρτύρεται για την από-
φαση διακοπής του βοηθήµατος του ΟΓΑ σε οµογενείς υπερή-
λικες.

13) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Οµοσπονδία Μη-
χανικών Τεχνολογικού Τοµέα Ανώτατης Εκπαίδευσης Δηµοσίων
Υπαλλήλων εκφράζει τη δυσαρέσκειά της για την ενδεχόµενη κα-
τάργηση του κλάδου ΤΕ Μηχανικών στο Υπουργείο Τουρισµού.

14) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Επαγγελ-
µατιών- Βιοτεχνών και Εµπόρων Νοµού Ηρακλείου αιτείται την
άµεση θεώρηση των βιβλιαρίων ασθενείας όσων ασφαλισµένων
έχουν καταβάλλει τις εισφορές έστω και ενός διµήνου.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Εκπαιδευτι-
κών Πολυτέκνων εκφράζει την αντίθεσή της στις διατάξεις του
νοµοσχεδίου του Υπουργείου Παιδείας και Θρησκευµάτων που
πλήττουν τις πολύτεκνες οικογένειες.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Διοµήδης Σπινέλλης, καθηγη-
τής του Οικονοµικού Πανεπιστηµίου Αθηνών, εκφράζει τη δια-
µαρτυρία του για την υποβάθµιση του µαθήµατος της Πληροφο-
ρικής στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Ένωση Θεολόγων
εκφράζει την αντίθεσή της στο νέο πρόγραµµα σπουδών του µα-
θήµατος των Θρησκευτικών.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Γενικός Γραµµατέας της Πανελ-
λήνιας Ένωσης Δηµοσίων Πολιτικών Υπαλλήλων ΥΕΘΑ/ΓΕΣ δια-
µαρτύρεται για τις απολύσεις και την εφαρµογή του µέτρου της
κινητικότητας στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Συνοµοσπονδία Ελληνι-
κού Εµπορίου παραθέτει στοιχεία που αφορούν το γενικό δείκτη
τιµών καταναλωτή.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η ένωση δανειοληπτών παραθέτει
τις απόψεις του σχετικά µε ενέργειες του πρώην εισαγγελέα κ.
Ιωάννη Σακκά που αφορούν την ικανοποίηση γενικού όρου συ-
ναλλαγών των τραπεζών.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Αθανάσιος Βόλαγκας καταγ-
γέλλει την πολιτική της Κυβέρνησης σχετικά µε τον αποκλεισµό
των ατόµων µε φάσµα αυτισµού από την εκπαίδευση.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Στρατής Μπαλάσκας παρα-
θέτει καταγγελίες της διοίκησης του Πανελληνίου Συνδέσµου
Ανωνύµων Τεχνικών Εταιρειών, που αφορούν απευθείας αναθέ-
σεις έργων στις διαδικασίες κατασκευής των κέντρων πρώτης
υποδοχής µεταναστών.

23) Η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. ΧΡΥΣΟΥΛΑ - ΜΑΡΙΑ ΓΙΑ-

ΤΑΓΑΝΑ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Αγγελική Παπαγε-
ωργίου αιτείται την επίλυση εργασιακού της θέµατος.

24) Ο Βουλευτής Καρδίτσης κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΙΧΑΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η κ. Ευαγγελία Σελούντου και άλλοι
εκπαιδευτικοί Φυσικής Αγωγής διαµαρτύρονται για τις υποχρε-
ωτικές µετατάξεις εκπαιδευτικών από τη δευτεροβάθµια στην
πρωτοβάθµια εκπαίδευση.

25) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Ασηµουργών-Με-
ταλλοτεχνιτών Νοµού Ιωαννίνων «Η Γιαννίτικη Τέχνη» αιτείται την
άµεση λήψη µέτρων για την επίλυση αιτηµάτων του κλάδου.

26) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία ο κ. Διονύσιος Καρυώτης αιτείται την επανε-
ξέταση θεµάτων που αφορούν συνταξιοδοτικά δικαιώµατα των
αξιωµατικών της Ελληνικής Αστυνοµίας.

27) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προβλήµατα
στέγασης του δηµοτικού σχολείου Νέας Μανωλάδας του Νοµού
Ηλείας.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Ιδιωτικών Υπαλλή-
λων Ελλάδος παραθέτει την αντίθεσή της σε οποιαδήποτε από-
πειρα κατάργησης της κυριακάτικης αργίας και της απελευθέ-
ρωσης του ωραρίου των καταστηµάτων.

29) Οι Βουλευτές, Β’ Πειραιώς κ. ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ,
Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ και Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο Σύλ-
λογος Δασκάλων και Νηπιαγωγών Χίου αιτείται τον άµεσο διορι-
σµό δασκάλων στα Ψαρά.

30) Η Βουλευτής Κοζάνης κ. ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία η κ. Όλγα Αµανατιάδου αιτείται την επανεξέ-
ταση θέµατος που αφορά τη µεταγραφή του υιού της.

31) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά πρώην Δή-
µαρχο της Αχαϊας, ο οποίος, αν και συνταξιούχος, εµφανίζεται
ακόµη ως δηµόσιος υπάλληλος.

32) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο ενδεχόµενο
διαχωρισµού του Ενιαίου Δήµου Καλαβρύτων σε δύο δήµους.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη δράση των
παιδεραστών στην Πάτρα.

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε Αλβα-
νίδα υπήκοο, κληρονόµο Τούρκου µπέη, που εµφανίζεται ως
ιδιοκτήτρια χιλιάδων στρεµµάτων στην Πέλλα.

35) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελίες για τη λειτουργία και την οικονοµική διαχείριση της
ανεξάρτητης αρχής.

36) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε διοργάνωση
κινητοποίησης για τη διάσωση του Νοσοκοµείου Καλαβρύτων.

37) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο ρόλο της
Αστυνοµίας στο τραγικό συµβάν στην περιοχή της Αγυιάς.

2010 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



38) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανε-
ξέλεγκτη διακίνηση ναρκωτικών σε συγκεκριµένες πλατείες της
Πάτρας.

39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην ανυπαρξία
ελέγχου των τροφίµων στην Αχαΐα, εξαιτίας της µείωσης του
αριθµού των κτηνιάτρων που ασκούν ελέγχους σε µια σειρά βα-
σικών σηµείων της τροφικής αλυσίδας.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε µετακινήσεις
Υπουργών µε αεροσκάφη του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην έλ-
λειψη νευροχειρουργού στο Παιδιατρικό «Καραµανδάνειο» Νο-
σοκοµείο.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε οικονο-
µικά ζητήµατα της ΤΡΑΙΝΟΣΕ.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε ελλείψεις κα-
θαριστριών στα σχολεία µε άµεσο κίνδυνο της υγείας των µα-
θητών.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ενα-
πόθεση τοξικών αποβλήτων στο Πολυδένδρι της Εθνικής Οδού
Αθηνών-Λαµίας.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καταγγελίες
για ατασθαλίες στον κλάδο οδικών µεταφορών.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε καταγγελίες
για επενδυτικά σχέδια για φωτοβολταϊκά πάρκα.

47) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά έρευνα του
Τµήµατος Εσωτερικών Υποθέσεων του Αρχηγείου του Λιµενικού
Σώµατος στο λιµάνι της Πάτρας.

48) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΝΤΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Ζίτσας Νοµού Ιωαννίνων αι-
τείται ττην επίλυση θέµατος που αφορά την επιχορήγηση σχολι-
κών µονάδων της περιοχής.

49) Η Βουλευτής Αιτωλοακαρνανίας κ. ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Ακαρνανίας αιτείται την ενίσχυση των υπηρεσιών της εν λόγω
αστυνοµικής διεύθυνσης µε συµπληρωµατικές µεταθέσεις.

50) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Μελισσοκοµικός Συνεταιρισµός
Έδεσσας Νοµού Πέλλας αιτείται την επανεξέταση της οικονοµι-
κής διαφοράς που προέκυψε στο Κέντρο Μελισσοκοµίας Δυτι-
κής Μακεδονίας

51) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Φυσικών Προσώπων
Οµολογιούχων Ελληνικού Δηµοσίου αιτείται τη στήριξη της πο-
λιτείας για την επίλυση των προβληµάτων των µελών του.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Χηµικών Βορείου Ελ-
λάδος παραθέτει την αντίθεσή του στην υποβάθµιση του µαθή-
µατος της Χηµείας στη δευτεροβάθµια εκπαίδευση.

53) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Παναγιώτης Μιλτιάδους, εκ-
πρόσωπος της Κίνησης Πολιτών, επισηµαίνει την ανάγκη από-
δοσης πολιτικής δικαιοσύνης και την πιστή τήρηση του ελληνικού
Συντάγµατος.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµοσπονδία Πολυ-
τέκνων Ελλάδος εκφράζει τη αντίθεσή του στις διατάξεις του
πρόσφατου πολυνοµοσχεδίου του Υπουργείου Οικονοµικών που
πλήττουν ιδιαίτερα τις πολύτεκνες οικογένειες.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Αστυνοµικών Υπαλλήλων
Αθηνών αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά τις άδειες του
αστυνοµικού προσωπικού.

56) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥΛΟΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία o Σύλλογος Γονέων 5ου Γενικού
Λυκείου Βόλου αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά το εν-
δεχόµενο µετακίνησης µαθητών σε άλλο λύκειο για την παρακο-
λούθηση µαθηµάτων θετικής και τεχνολογικής κατεύθυνσης.

57) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία κάτοικοι της πόλης Καλαβρύτων
αιτούνται τη διατήρηση της λειτουργίας και τη µη υποβάθµιση
του Νοσοκοµείο Καλαβρύτων σε Κέντρο Υγείας.

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολιτικών Μηχανικών
Ελλάδας- Τοπικό Τµήµα Νοµού Αχαΐας εκφράζει την αντίθεσή
του στην κατάργηση του ΤΑΣ Νοµού Αχαΐας και τη διαθεσιµό-
τητα των υπαλλήλων.

59) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Ιατρών ΕΟΠΥΥ καταγ-
γέλλει φαινόµενα υπερσυνταγογράφησης στο χώρο της υγείας.

60) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Βασιλική Παπαθανασίου εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία της για τη µη εφαρµογή δικαστικών
αποφάσεων που την αφορούν.

61) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Ένωση Καπνοπωλών, Ψιλικών
και Περιπτέρων Μακεδονίας αιτείται διευκρινίσεων σχετικά µε
την πώληση προϊόντων καπνού.

62) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Εργατοϋπαλλήλων
Χηµικής Βιοµηχανίας Ελλάδος αιτείται τη λήψη µέτρων για τη
διατήρηση της εύρυθµης λειτουργίας της αµυντικής βιοµηχα-
νίας.

63) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Βασίλειος Αλεξίου αιτείται την
επίλυση θέµατος που αφορά τη µείωση της ελάχιστης απόδοσης
στις σταφίδες.

64) Ο Βουλευτής Λασιθίου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο Λασι-
θίου επισηµαίνει την ανάγκη επαρκούς στελέχωσης του
υποκαταστήµατος ΙΚΑ Αγίου Νικολάου Λασιθίου.

65) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά την προ-
ώθηση νοµοθετικής ρύθµισης από το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής για την καύση εισαγόµενων
απορριµάτων τύπου SRF στο Βόλο.

66) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 25 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2013 2011



κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο Ελ-
λάδας εκφράζει την αντίθεσή του στις προτάσεις του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών για τη φορολόγηση των αγροτεµαχίων.

67) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία o Συνεταιρισµός Ραδιοταξί
Βέροιας «ο Ερµής» αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά στο
πρόσθετο δικαίωµα ραδιοταξί, σύµφωνα µε τις διατάξεις του υπό
συζήτηση σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων.

68) Ο Βουλευτής Ηµαθίας κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΙΟΒΑΝΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Εργοληπτών
Ηλεκτρολόγων Βέροιας αιτείται την παραµονή του τµήµατος βιο-
µηχανίας στην Περιφερειακή Ενότητα Ηµαθίας.

69) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Πρόεδροι των Δηµοτικών Διαµερισµάτων
Άσσου-Λεχαίου του Δήµου Κορινθίων αιτούνται την επίλυση θέ-
µατος που αφορά τις αντικειµενικές αξίες των ακινήτων της πε-
ριοχής.

70) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Σωµατείο Εργατοτεχνιτών-Ναυτεργατών
και Υπαλλήλων Διώρυγος Κορίνθου αιτείται την επανεξέταση των
προµηθειών και των συµβάσεων στις οποίες έχει προβεί η ΑΕΔΙΚ
σε συνδυασµό µε το πρόγραµµα «Διαύγεια».

71) Οι Βουλευτές, Δράµας κ.κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ, Β’
Αθηνών ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ, ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥ-
ΛΗΣ, Επικρατείας ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ, Βοιωτίας ΙΩΑΝΝΗΣ
ΣΤΑΘΑΣ, Α’ Αθηνών ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ, Α’ Θεσσαλονίκης ΔΕ-
ΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ και Πρεβέζης ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡ-
ΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Ειδικό Δηµοτικό
Σχολείο Τυφλών Καλλιθέας αιτείται τη στελέχωση των λειτουρ-
γικών κενών από ειδικούς εκπαιδευτικούς.

72) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΡΙΝΟΣ κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις σοβαρές ελλεί-
ψεις σε ιατρικό και νοσηλευτικό προσωπικό, καθώς και σε ιατρικό
εξοπλισµό που παρουσιάζει το Κέντρο Υγείας Ζαχάρως.

73) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΔΕΛΑΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία οι κ. κ. Γαρυφαλλιά Καλκανάκου, Δή-
µητρα Κλεµπετσάνη, Δέσποινα Μαρκοπούλου, Δήµητρα Οικο-
νόµου, Βασιλική Σταυροπούλου και Φωτεινή Ταραβίρα, εργαζό-
µενες σχεδιάστριες ΔΕ της Δ’ ΕΠΚΑ, εκφράζουν την αντίθεσή
τους σε ενδεχόµενη κατάργηση του κλάδου Σχεδιαστών ΔΕ.

74) Οι Βουλευτές, Δράµας κ.κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΙΔΗΣ, Β’
Αθηνών ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ, ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥ-
ΛΗΣ, Επικρατείας ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ, Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝ-
ΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ, Α’ Αθηνών ΜΑΡΙΑ ΜΠΟΛΑΡΗ, Α’ Θεσσαλονίκης
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ και Πρεβέζης ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ
ΜΠΑΡΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο διευθυντής του
Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Τυφλών Καλλιθέας αιτείται τη στε-
λέχωση µε εκπαιδευτικούς της οµάδας εργασίας για τη δια-
σκευή-προσαρµογή, ανάγλυφη εικονογράφηση και µεταγραφή
στο σύστηµα Braille των διδακτικών βιβλίων της πρωτοβάθµιας
εκπαίδευσης στο Κέντρο Εκπαίδευσης και Αποκατάστασης Τυ-
φλών Καλλιθέας.

75) Η Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης κ. ΣΤΑΥΡΟΥΛΑ ΞΟΥΛΙΔΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Παραγωγών Ενέρ-

γειας µε φωτοβολταϊκά αιτείται την απόσυρση της συµµετοχής
των φωτοβολταϊκών από τη χρηµατοδότηση του µεταβατικού τέ-
λους ασφάλειας εφοδιασµού.

76) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Γονέων 5ου Γενικού
Λυκείου Βόλου εκφράζει την αντίθεσή του σε ενδεχόµενη µετα-
κίνηση µαθητών σε άλλο λύκειο για την παρακολούθηση σηµαν-
τικών µαθηµάτων κατεύθυνσης.

77) Οι Βουλευτές Μαγνησίας κ.κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙ-
ΝΑΣ, ΜΑΡΙΝΑ ΧΡΥΣΟΒΕΛΩΝΗ και ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΕΪΚΟΠΟΥ-
ΛΟΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία ο πρύτανης του Πα-
νεπιστηµίου Θεσσαλίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τη δια-
θεσιµότητα διοικητικού προσωπικού του ιδρύµατος.

78) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ και
Α’ Πειραιώς κ. ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία η Πανελλήνια Ένωση Αξιωµατικών Λιµενικού Σώµατος δια-
µαρτύρεται για την επιχειρούµενη ενοποίηση των ασφαλιστικών
τους ταµείων.

79) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεράσιµος Φεσσιάν δοιαµαρ-
τύρεται για την έλλειψη πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία στο
Δηµοτικό Μουσείο Καλαβρυτινού Ολοκαυτώµατος.

80) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία τα Σωµατεία Ταξί Ανατολικής Μακεδονίας-
Θράκης, Πτολεµαΐδας, Χαλκιδικής, Κορίνθου Λάρισας και
Σπάρτης διαµαρτύρονται για την υποχρεωτική είσπραξη του
πρόσθετου δικαιώµατος από τους οδηγούς ταξί.

81) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κ.κ. Λάµπρος Καραγεώργος
και Χρυσούλα Μελλά αιτούνται την επίλυση θέµατος που αφορά
στους Έλληνες φοιτητές των δηµόσιων πανεπιστηµίων της Κύ-
πρου.

82) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι Σύλλογοι των ραδιοταξί Κορίνθου, Σπάρ-
της, Άρτας Κιάτου, Λουτρακίου, Ναυπλίου και Καλαµάτας
εκφράζουν την αντίθεσή τους στην υποχρεωτική είσπραξη του
«πρόσθετου δικαιώµατος» από τους οδηγούς ταξί.

83) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία το Επιµελητήριο Κορινθίας αιτείται την προ-
τίµηση ή τουλάχιστον την ίση µεταχείριση των κορινθιακών
επιχειρήσεων στο διαγωνισµό προµηθειών του Κέντρου Κράτη-
σης Λαθροµεταναστών Κορίνθου.

84) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία οι εργαζόµενοι αρχαιοφύλακες και καθαρί-
στριες του Μουσείου της Αρχαίας Νεµέας παραθέτουν τις
απόψεις τους σχετικά µε δικαστική απόφαση ασφαλιστικών µέ-
τρων που αφορά το εργασιακό τους καθεστώς.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 74/24-07-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γερµενή Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 107803/ΙΗ ΕΞ /02-08-
2013 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων
η ακόλουθη απάντηση:

2012 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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2014 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

»



2. Στην µε αριθµό 11341/04-06-2013 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Κόλλια - Τσαρουχά Μαρίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ

1122240 ΕΞ 2013 / 4394/02-08-2013 έγγραφο  από τον Υπουργό
Οικονοµικών η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 11667/10-06-2013 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Πολύδωρα Βύρωνος δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1121672 ΕΞ

2013/4500/02-08-13 έγγραφο από τον Υπουργό Οικονοµικών η
ακόλουθη απάντηση:

2016 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

«



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 25 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2013 2017

»



4. Στην µε αριθµό 12659/08-07-2013 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαδηµούλη Δηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4828 ΓΚΕ

1121831 ΕΞ 2013/02-08-2013 έγγραφο από τον Υπουργό Οικο-
νοµικών η ακόλουθη απάντηση:

2018 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

«

»



5. Στην µε αριθµό 12985/16-07-2013 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Παππά Χρήστου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 107797/IH EΞ/02-08-13

έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων η
ακόλουθη απάντηση:
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«



2020 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

»



6. Στην µε αριθµό 13138/19-07-2013 ερώτηση των Βουλευτών
κ. Δηµαρά Ιωάννη, Αβραµίδη Γαβριήλ δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

107801/ΙΗ/02-08-13 έγγραφο από τον Υφυπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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2022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)

»)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Έχω την τιµή να
ανακοινώσω στο Τµήµα το δελτίο επίκαιρων ερωτήσεων της Πέµ-
πτης 26 Σεπτεµβρίου 2013, που έχει ως εξής:

1. Η µε αριθµό 47/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Λαµπρόπουλου
προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά
µε την κατασκευή του αυτοκινητόδροµου «Πάτρα– Πύργος– Τσα-
κώνα» της Ολυµπίας Οδού. 

2. Η µε αριθµό 49/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Νοµού Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς –
Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ. Αλεξίου Μητρόπουλου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ενηµέρωση του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου για τη γνωµοδότηση από το Νοµικό Συµβού-
λιο του Κράτους για θέµατα που αφορούν τη χώρα µας.

3. Η µε αριθµό 48/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Χαλκιδικής του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Δριβελέγκα προς τον Υπουργό

Οικονοµικών, σχετικά µε τη ρύθµιση οφειλών ανωνύµων αθλητι-
κών εταιρειών.

4. Η µε αριθµό 51/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Γαβριήλ Αβρα-
µίδη προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε την αντιµετώπιση της αύξησης του ποσο-
στού ανεργίας στην Ελλάδα.

5. Η µε αριθµό 50/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Τρικάλων της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Γεωργίου Κυρίτση
προς τους Υπουργούς Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας και Οικονοµικών, σχετικά µε το πιλοτικό πρόγραµµα
για το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα.

6. Η µε αριθµό 52/23-9-2013 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Α’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λιάνας Κα-
νέλλη προς τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα ειδικά σχολεία.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 25 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2013 2023



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων: «Δηµόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών -
Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και άλλες διατάξεις».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της,
στις 20-9-2013, τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο συνεδριά-
σεις. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθεί το νοµοσχέδιο επί
της αρχής και στην αυριανή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα
άρθρα και οι τροπολογίες του νοµοσχεδίου ως µία ενότητα. 

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ µάς γνωστοποι-
είται ότι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για τη σηµερινή συνε-
δρίαση ορίζεται ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ντόλιος και ειδικός
αγορητής ο κ. Μωραΐτης. 

Από τους Ανεξάρτητους Έλληνες απεστάλη επιστολή µε την
οποία ορίζεται ως ειδικός αγορητής ο κ. Γαβριήλ Αβραµίδης και
ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο κ. Βασίλειος Καπερνάρος. 

Από τη Χρυσή Αυγή απεστάλη επιστολή µε την οποία ορίζεται
ως ειδικός αγορητής ο Βουλευτής Β’ Αθηνών Ηλίας Παναγιώτα-
ρος και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος ο Βουλευτής Νοµού Ατ-
τικής κ. Ηλίας Κασιδιάρης.

Από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας απεστάλη επιστολή, µε την οποία ορίζεται ως ειδι-
κός αγορητής ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Μωραΐτης.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα
τον λόγο επί της διαδικασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Παπαδηµούλη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θέλω εξαρχής να θέσω ένα σοβαρό θέµα επί της διαδικασίας.

Στο συζητούµενο νοµοσχέδιο κατατέθηκε την τελευταία στιγµή,
µετά το πέρας της πρώτης ανάγνωσης στην αρµόδια επιτροπή,
µια τροπολογία η υπ’ αριθµόν 828, σηµείο 6, την οποία εµείς θε-
ωρούµε φωτογραφική, σκανδαλώδη, µε έντονη οσµή διαπλοκής.
Καταγγείλαµε το θέµα κατά τη δεύτερη ανάγνωση στην αρµόδια
επιτροπή και ο παρών Υπουργός, ο κ. Χρυσοχοΐδης, το παρέ-
πεµψε στον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον κ. Αθανασίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Επιτρέψτε µου
να σας διακόψω. Ήδη µε πληροφόρησαν ότι σε λίγο θα έρθει ο
κ. Αθανασίου, ο οποίος θα αποσύρει την τροπολογία. Εάν θέλετε,
λοιπόν, καλύτερα να ζητήσετε τον λόγο όταν θα είναι και ο κ.
Αθανασίου, γιατί θα µπορεί να δώσει και απάντηση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Είναι θετικό αυτό το νέο που
µας φέρνετε, γιατί µέχρι τώρα ο κ. Αθανασίου δεν έχει µιλήσει
αλλά δεν αρκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Όταν θα είναι
εδώ να τα πείτε. Τότε θα έχει τη δυνατότητα να σας απαντήσει.
Εγώ τώρα τι να σας πω;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Χαίροµαι που λέτε ότι ο κ.
Αθανασίου, επιτέλους, θα εµφανιστεί. Θα ήθελα να συζητήσουµε
–και να µην κουκουλωθεί µε την απόσυρση- πώς παρήχθη αυτή
η τροπολογία, για ποιο λόγο προτάθηκε, ποιους εξυπηρετεί.
Είναι θετικό ότι η Κυβέρνηση την αποσύρει, όπως λέτε, µπροστά
στο δεδοµένο ότι όλα τα κόµµατα στην επιτροπή, πλην της Χρυ-
σής Αυγής που απουσίαζε σ’ αυτήν τη συζήτηση, τάχθηκαν εναν-
τίον και ζήτησαν την απόσυρση αλλά παραµένει το βαρύ θέµα
του πώς παράγονται αυτές οι τροπολογίες και ποιους εξυπηρε-
τούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Θα σας απαν-
τήσει ο κ. Αθανασίου. 

Ευχαριστούµε πολύ.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μάξιµος

Σενετάκης, για δεκαπέντε λεπτά.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από ενά-

µιση χρόνο ο ελληνικός λαός µας έδωσε µια συγκεκριµένη εν-
τολή να αποτρέψουµε τη χρεοκοπία της χώρας και να διασφα-

λίσουµε την παραµονή της στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτήν την
εντολή υλοποιούµε ενάµιση χρόνο τώρα. Γνωρίζουµε, όπως
πολύ καλά γνωρίζουν όσοι µας τίµησαν µε την ψήφο τους, πως
οι συγκεκριµένες πολιτικές επιλογές συνεπάγονται µια σειρά µε-
ταρρυθµίσεων για τη χώρα.

Ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης η Ελλάδα έχει υποχρέωση
να προσαρµόζει διαρκώς τη νοµοθεσία της µε την ευρωπαϊκή.
Ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η Ελλάδα έχει υποχρέωση
να βάλει τάξη στα δηµόσια οικονοµικά και να περιορίσει την κρα-
τική σπατάλη που δηµιουργεί ελλείµµατα και υποθηκεύει µε χρέη
από τα δανεικά το µέλλον των παιδιών µας. 

Ως χώρα που υιοθετεί το δυτικό µοντέλο ανάπτυξης η Ελλάδα
έχει υποχρέωση να περιορίσει και να εκσυγχρονίσει ένα κράτος
δυσκίνητο και αναποτελεσµατικό που αντί να σχεδιάζει στρατη-
γικές ανάπτυξης και να κατευθύνει την επιχειρηµατικότητα, την
ανταγωνίζεται κρατώντας το ρόλο του επιχειρηµατία µε τα γνω-
στά αποτελέσµατα. Αυτά έχουµε το θάρρος και την αποφασιστι-
κότητα να τα αλλάξουµε. 

Ως Κυβέρνηση που θέλουµε η χώρα να παραµείνει στον πυ-
ρήνα των προηγµένων δυτικών χωρών του κόσµου, έχουµε υπο-
χρέωση να αναπροσαρµόσουµε το οικονοµικό µοντέλο ανάπτυ-
ξης, δίνοντας πραγµατικά την ευκαιρία στην ιδιωτική πρωτοβου-
λία να δηµιουργήσει νέο πλούτο, πάντα όµως µε σεβασµό σε ένα
αυστηρό θεσµικό πλαίσιο όπου το κράτος θα έχει ρόλο ρυθµι-
στή, επόπτη και ελεγκτή των κανόνων λειτουργίας της ελεύθερης
αγοράς για να συγκεντρώνει και να µοιράζει δίκαια τον πλούτο
που θα παράγεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε
σήµερα είναι µέσα στο πνεύµα και τη λογική της πολιτικής που
ακολουθούµε. Κατ’ αρχάς, µιλάµε για προσαρµογή του θεσµικού
πλαισίου των υπεραστικών οδικών µεταφορών στις διατάξεις του
κανονισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης 1370/2007. Με βάση
αυτόν, η χώρα µας δεσµεύεται µέχρι το Δεκέµβριο του 2019 να
προσαρµόσει όλες τις εθνικές ρυθµίσεις που αφορούν τις δηµό-
σιες επιβατικές µεταφορές, οδικές, σιδηροδροµικές ή άλλα µέσα
σταθερής τροχιάς. 

Συνεπώς, από τη στιγµή που είµαστε µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης δεν τίθεται θέµα να µην προχωρήσουµε στις απαιτού-
µενες προσαρµογές. Μάλιστα, προχωρούµε σε αυτές τις προ-
σαρµογές έγκαιρα και όχι στο παρά πέντε, όπως συνηθιζόταν τα
προηγούµενα χρόνια, µε αποτέλεσµα να δυσφηµείται η χώρα και
να χάνει την αξιοπιστία της έναντι των εταίρων της.

Με το παρόν σχέδιο νόµου, λοιπόν, ξεκινάµε και ρυθµίζουµε
τον τρόπο ανάθεσης και παροχής των δηµοσίων υπεραστικών
οδικών µεταφορών επιβατών. Όπως πολύ καλά γνωρίζετε, µε το
ισχύον σύστηµα, το κράτος διαθέτει τις υπεραστικές επιβατικές
µεταφορές σε ιδιώτες, διατηρώντας ωστόσο τις µεταφορές ως
δηµόσιο αγαθό. Αυτό µε απλά λόγια σηµαίνει ότι προστατεύεται
το δικαίωµα της µετακίνησης σε όλους τους πολίτες, ακόµα και
των πλέον αποµακρυσµένων περιοχών ή των άγονων γραµµών,
όπως θα έλεγε κάποιος. 

Κατά συνέπεια, δεν απελευθερώνουµε µια αγορά για να την
παραδώσουµε στις ορέξεις και τα συµφέροντα του κεφαλαίου,
όπως υποστηρίζουν ορισµένοι, αλλά διατηρούµε τη δυνατότητα
στο κράτος να ρυθµίζει και να εποπτεύει καλύτερα τους κανόνες
της αγοράς του συγκεκριµένου κλάδου και τον προετοιµάζουµε
για την οµαλή µετάβαση στο καθεστώς που θα ισχύσει όταν δι-
καίωµα εκµετάλλευσης εµπορικών γραµµών θα έχουν και ιδιώ-
τες, πέραν των σηµερινών επιχειρήσεων των ΚΤΕΛ, που επιτε-
λούν κατά αποκλειστικότητα το συγκοινωνιακό έργο.

Απελευθέρωση, ωστόσο, δεν σηµαίνει ότι καταργείται η χορή-
γηση αποκλειστικών δικαιωµάτων εκµετάλλευσης ή αποζηµίω-
σης στις µη εµπορικές γραµµές. Αντιθέτως, αυτό το πλεονέκτη-
µα, θα έλεγε κανείς ότι αναγνωρίζεται σε τέτοιου είδους επιχει-
ρήσεις που είναι επιφορτισµένες µε την παροχή υπηρεσιών γε-
νικού οικονοµικού συµφέροντος. 

Συνεπώς, µε το παρόν νοµοσχέδιο δεν θα σηµάνει καµµία αρ-
νητική επίπτωση για τους κατοίκους αποµακρυσµένων περιοχών.
Γι’ αυτούς θα ισχύει ότι ισχύει και µε το παρόν θεσµικό πλαίσιο.
Το κράτος, χωρίς να αντίκειται στους ευρωπαϊκούς κανόνες περί
ανταγωνισµού διατηρεί την ευχέρεια να χορηγεί πλεονεκτήµατα
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σε ιδιώτες για το µεταφορικό τους έργο, δηλαδή, αποκλειστικό
δικαίωµα εκµετάλλευσης ή αποζηµίωσης, ενώ σε περίπτωση που
δεν υπάρχει ενδιαφέρον από ιδιώτη, το µεταφορικό έργο θα µπο-
ρεί να παρέχεται από δηµόσιες επιχειρήσεις. 

Πέραν βεβαίως της υποχρεωτικής προσαρµογής στις διατά-
ξεις του ευρωπαϊκού δικαίου, η συγκεκριµένη αλλαγή –ή προ-
σαρµογή, αν θέλετε- θεωρείται επιβεβληµένη, προκειµένου να
βελτιωθεί το επίπεδο των παρεχόµενων υπηρεσιών προς τους
επιβάτες και ταυτόχρονα να µειωθεί το κόστος των παρεχόµενων
υπηρεσιών, ώστε να επωφεληθεί διπλά το επιβατικό κοινό.

Αυτός είναι πάντα ο σκοπός επ’ ωφέλεια του επιβατικού κοι-
νού. Αντιλαµβάνεστε µάλιστα ότι µια τέτοια αλλαγή σε µια χώρα
τουριστική, όπως η Ελλάδα, δεν ευνοεί µόνο το εγχώριο επιβα-
τικό κοινό αλλά βελτιώνει ολιστικά το  πακέτο των προσφερόµε-
νων υπηρεσιών έναντι των χιλιάδων ξένων τουριστών που
επισκέπτονται κάθε χρόνο τη χώρα µας. 

Το πνεύµα του νοµοσχεδίου, λοιπόν, είναι πρώτον, η προσαρ-
µογή της εσωτερικής νοµοθεσίας µε το ευρωπαϊκό κανονιστικό
πλαίσιο, δεύτερον, η προστασία του δικαιώµατος της µετακίνη-
σης σε όλους τους πολίτες ανεξαιρέτως, τρίτον, η αναβάθµιση
του επιπέδου των προσφερόµενων υπηρεσιών, τέταρτον, η εξα-
σφάλιση χαµηλότερου τιµήµατος για το επιβατικό κοινό και πέµ-
πτον, εφαρµογή αρχών διαφάνειας και ισότιµης µεταχείρισης
των ανταγωνιζόµενων φορέων και επιχειρήσεων.

Το πώς θα λειτουργήσει όλο αυτό το σύστηµα και το κυριό-
τερο το πώς θα εξασφαλίσουµε τη διαφάνεια και την ισότιµη µε-
ταχείριση των ανταγωνιζοµένων φορέων και επιχειρήσεων
προσδιορίζεται στο νοµοσχέδιο µε µια νέα αλλαγή, την ίδρυση
Ανεξάρτητης Αρχής µε την επωνυµία «Ρυθµιστική Αρχή Επιβατι-
κών Μεταφορών», τη λεγόµενη ΡΑΕΜ. Αυτή, θα έχει τον κεντρικό
ρόλο για το σχεδιασµό του δικτύου των υπεραστικών γραµµών
και τη διενέργεια δηµόσιων ανοικτών διαγωνισµών. Αυτή, θα είναι
αρµόδια για την απευθείας ανάθεση υπηρεσιών δηµοσίων υπε-
ραστικών µεταφορών, µε σκοπό τη διασφάλιση των δικαιωµάτων
των επιβατών. Αυτή, θα καθορίζει τις γραµµές της ελεύθερης
επιλογής, κατόπιν πρωτοβουλίας των ενδιαφεροµένων ή µετά
από πρόταση των περιφερειών. Αυτή, θα χορηγεί το αντιστάθµι-
σµα για τις λεγόµενες άγονες γραµµές και γενικά όλο το πλαίσιο
λειτουργίας των επιβατικών µεταφορών.

Το σκεπτικό ιδρύσεως µιας τέτοιας αρχής, είναι ο σχεδιασµός
να γίνεται µε πιο επιστηµονικό τρόπο και το κυριότερο το βάρος
της εύρυθµης λειτουργίας της αγοράς ενός τόσο ευαίσθητου
κοινωνικά τοµέα, να φύγει από µια διεύθυνση του Υπουργείου
Μεταφορών που δικαιούται να εκτελεί υπουργικές αποφάσεις και
να µεταφερθεί σε έναν ανεξάρτητο φορέα. Με τον τρόπο αυτό
το κράτος επιτελεί καλύτερα το ρόλο του ως ρυθµιστής, επόπτης
και ελεγκτής της συγκεκριµένης αγοράς και επιτελεί καλύτερα
τα διοικητικά του καθήκοντα. 

Αυτό διασφαλίζεται επιπλέον, καθώς η ΡΑΕΜ υποχρεούται να
συνεργάζεται στενά µε τις περιφερειακές ενότητες οι οποίες
εξακολουθούν να είναι οι γεωγραφικές βάσεις οργάνωσης των
δηµόσιων οδικών υπεραστικών επιβατικών µεταφορών. 

Οι περιφέρειες από την πλευρά τους γνωρίζοντας το υφιστά-
µενο δίκτυο γραµµών, τις ανάγκες του επιβατικού κοινού και τις
τοπικές συνθήκες, θα υποβάλουν τις προτάσεις τους στη ρυθµι-
στική αρχή, καθώς και προτάσεις για την χορήγηση αποκλειστι-
κού δικαιώµατος ή και αποζηµίωσης για κάθε γραµµή.

Πρέπει όµως να είναι προτάσεις τεκµηριωµένες µε στοιχεία
για τις ανάγκες του επιβατικού κοινού, την ιστορική εξέλιξη της
επιβατικής κίνησης αλλά και εκτιµήσεις για τη µελλοντική εξέλιξη
της επιβατικής κίνησης. Βάσει αυτών των προτάσεων, η ρυθµι-
στική αρχή θα καθορίζει το δίκτυο των υπεραστικών γραµµών,
σε ποιες από αυτές θα χορηγεί αποκλειστικό δικαίωµα εκµετάλ-
λευσης, σε ποιες θα χορηγεί και αποζηµίωση, το οποίο στο εξής
θα αποτελεί αντικείµενο δηµόσιου διαγωνισµού. 

Στο σηµείο αυτό, είναι χρήσιµη η διάκριση των υπεραστικών
γραµµών σε υπεραστικές γραµµές όπου χορηγείται αποκλει-
στικό δικαίωµα εκµετάλλευσης στον ανάδοχο µε ανώτατο κόµι-
στρο και καθορισµένο επίπεδο ελάχιστων απαιτήσεων, υπερα-
στικές γραµµές όπου η χορήγηση αποκλειστικού δικαιώµατος
δεν επαρκεί για την προσέλκυση ιδιωτικών επιχειρήσεων -εδώ

έχουµε τις λεγόµενες «άγονες γραµµές»- κι έτσι προβλέπεται πα-
ράλληλη χορήγηση αντισταθµίσµατος και υπεραστικές γραµµές
ελεύθερης επιλογής όπου υπάρχει εµπορικό ενδιαφέρον και στις
οποίες, χωρίς να ανταγωνίζονται τους αναδόχους, δύναται να
υπάρξει εµπλουτισµός του δικτύου και των επιλογών του επιβα-
τικού κοινού. 

Με απλά λόγια, µέσω της παραπάνω διάκρισης των υπεραστι-
κών γραµµών, της σύγκρισης της ανεξάρτητης αρχής και της συ-
νεργασίας της µε τις περιφέρειες, επιτυγχάνεται η αξιολόγηση
της κάθε γραµµής κατά τρόπο που το κράτος να µην επιβαρύνε-
ται αδικαιολόγητα το έξοδο της αποζηµίωσης ή να παρεµβαίνει
στις συνθήκες του ανταγωνισµού παραχωρώντας αδικαιολόγητα
αποκλειστικά δικαιώµατα εκµετάλλευσης. Έτσι, µε την αξιολό-
γηση µπαίνει τάξη, αποτρέπονται περιττές κρατικές δαπάνες ή
αδικίες και εξασφαλίζεται η διαφάνεια.

Ειδικά δε για τη διενέργεια των διαγωνισµών, η ρυθµιστική
αρχή υποχρεούται να δηµοσιεύει πληροφορίες τουλάχιστον ένα
χρόνο πριν, να προσδιορίζει τις ελάχιστες απαιτήσεις και το ανώ-
τατο κόµιστρο ανά χιλιόµετρο και τις προσφερόµενες αποζηµιώ-
σεις και να κρίνει τους αναδόχους και µε τη χαµηλότερη προ-
σφορά στο κόµιστρο. 

Επίσης κατ’ εξαίρεση, η ΡΑΕΜ µπορεί να αναθέτει οδικές υπε-
ραστικές επιβατικές µεταφορές χωρίς διαγωνισµό, για να δια-
σφαλίσει τη συνεχή προσφορά µεταφορικού έργου όπου το
αναγκαίο µεταφορικό έργο είναι περιορισµένο. Έτσι, εξασφαλί-
ζεται πως κανείς κάτοικος αυτής της χώρας θα απολέσει το δι-
καίωµα της µετακίνησης. 

Μια άλλη αρµοδιότητα της ρυθµιστικής αρχής αφορά στην
ύπαρξη και λειτουργία των επιβατικών σταθµών. Ως γνωστόν, σή-
µερα οι υφιστάµενοι σταθµοί ανήκουν σε ιδιωτικούς φορείς και
εξυπηρετούν αποκλειστικά τα ΚΤΕΛ. Λόγω όµως του δηµόσιου
χαρακτήρα των υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών, το δί-
κτυο των σταθµών θα πρέπει να είναι δηµόσιο και να εξασφαλίζει
πρόσβαση σε όλους ανεξαρτήτως τους φορείς που εκτελούν δη-
µόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών. 

Το νοµοσχέδιο διαχωρίζει τη λειτουργία των σταθµών από το
µεταφορικό έργο αλλά και από την ιδιοκτησία επ’ αυτών. Νέοι
σταθµοί, σταθµοί που ανήκουν σε φορείς του δηµοσίου ή σταθ-
µοί που κατασκευάζονται µε ΣΔΙΤ εντάσσονται υποχρεωτικά στο
δίκτυο δηµοσίων σταθµών. 

Οι υφιστάµενοι σταθµοί εντάσσονται κι αυτοί, εφόσον το επι-
θυµούν οι ιδιοκτήτες τους, και θα υπόκεινται στους γενικούς κα-
νόνες που ισχύουν για τους δηµόσιους, όσοι δε δεν ενταχθούν
στο δηµόσιο δίκτυο, θα µπορούν να προσφέρουν τις υπηρεσίες
µε όρους του ελεύθερου ανταγωνισµού. 

Πάντως ο έλεγχος και η εποπτεία των σταθµών, όπως και των
αναδόχων που εκτελούν µεταφορικό έργο, παραµένει στην αρ-
µοδιότητα των περιφερειών, που επιβάλλουν κυρώσεις και απο-
δίδουν τα πρόστιµα ως έσοδα στη ρυθµιστική αρχή. 

Έσοδο επίσης συνιστά το 0,5% επί των ακαθαρίστων εισπρά-
ξεων όλων των επιχειρήσεων που εκτελούν υπεραστικές οδικές
µεταφορές, καθώς και επί των ακαθαρίστων εισπράξεων από τα
τέλη χρήσης δηµοσίων σταθµών. Αντίστοιχα, οι δαπάνες λειτουρ-
γίας υπολογίζονται στα 700.000 ευρώ ετησίως και η εφάπαξ δα-
πάνη εξοπλισµού στις 300.000 ευρώ. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι τα µέλη της αρχής -ο πρόεδρος, ο αν-
τιπρόεδρος και τα τρία µέλη- ορίζονται από τον Υπουργό Υπο-
δοµών, Μεταφορών και Δικτύων, µετά από γνώµη της Επιτροπής
Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής, ότι οι αποφάσεις της αρχής
υπόκεινται σε δικαστικό έλεγχο, ότι οι πιστώσεις και η λειτουργία
της εγγράφονται στον κρατικό προϋπολογισµό, ο οποίος συν-
τάσσει κάθε οικονοµική χρήση και ότι ο ισολογισµός της ελέγχε-
ται από ορκωτούς λογιστές. Σε περίπτωση θετικού αποτελέ-
σµατος, το 80% αποδίδεται ως έσοδο στον κρατικό προϋπολο-
γισµό. 

Επιπλέον, η πλήρωση νέων θέσεων δεν θα γίνει µε νέες προσ-
λήψεις αλλά µε µετάταξη δηµοσίων υπαλλήλων από τη Ρυθµι-
στική Αρχή Σιδηροδρόµων. 

Σχετικά µε τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, για την οποία
υπάρχουν ορισµένες πρόνοιες στο Μέρος Τρίτο του νοµοσχε-
δίου, επιτρέψτε µου να επισηµάνω ότι επανακαθορίζονται ορι-
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σµένες αρµοδιότητές της, όπως το να διενεργεί ακροάσεις για
τη διαπίστωση παραβάσεων διατάξεων της σιδηροδροµικής νο-
µοθεσίας, να εκδίδει κανονισµό ακροάσεων κ.ο.κ.. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι µε την υπουργική απόφαση
εγκρίνεται η κατασκευή και εν γένει εκτέλεση έργων επί της εθνι-
κής σιδηροδροµικής υποδοµής, καθώς και έργων σύνδεσης βιο-
µηχανικών, βιοτεχνικών, εµπορικών και συναφών χώρων µε
δαπάνες ενδιαφερόµενου φυσικού ή νοµικού προσώπου. 

Νοµίζω ότι η συγκεκριµένη ρύθµιση είναι άλλη µια απόδειξη
της αλλαγής αντίληψης για το νέο µοντέλο οικονοµικής ανάπτυ-
ξης που πρέπει να επικρατήσει πλέον στη χώρα και να παράσχει
κίνητρα και διευκολύνσεις σε ιδιώτες να επενδύσουν στη χώρα,
ώστε και ανάπτυξη να δηµιουργηθεί και νέες θέσεις απασχόλη-
σης. Την ίδια άλλωστε λογική έχει και η πρόνοια του νοµοσχεδίου
µε την οποία παρατείνεται η ισχύς των ορισµένων βεβαιώσεων
εγγραφής εργοληπτικών επιχειρήσεων στο οικείο µητρώο,
καθώς θα ανακουφίσει σηµαντικά τον κατασκευαστικό κλάδο, ο
οποίος έχει πληγεί σηµαντικά από την οικονοµική κρίση. 

Μια σειρά από τροπολογίες που έχουν κατατεθεί και πρέπει
να τις συζητήσουµε, θα συζητηθούν αύριο στη συζήτηση επί των
άρθρων, οπότε κύριε Υπουργέ, περιµένουµε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Α’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Με επιστολή που πήραµε από τον Πρόεδρο της Δηµοκρατικής

Αριστεράς κ. Φώτη  Κουβέλη ορίζεται ως ειδική αγορήτρια στο
παρόν νοµοσχέδιο η Βουλευτής Α’ Θεσσαλονίκης κ. Ασηµίνα Ξη-
ροτύρη-Αικατερινάρη και Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος η Βου-
λευτής Β’ Πειραιώς κ. Μαρία Γιαννακάκη. 

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευγενία Ουζουνίδου. 
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επιτρέψτε µου προτού µπω στη ουσία του πολυνοµο-
σχεδίου-ποτ πουρί που συζητάµε σήµερα, να αναφερθώ στα
συγκλονιστικά γεγονότα των τελευταίων ηµερών και στη δολο-
φονία του αντιφασίστα Παύλου Φύσσα από τους εγκληµατίες
του ναζιστικού µορφώµατος της Χρυσής Αυγής. 

Είναι λυπηρό να φτάνουµε στο «και πέντε», για να ανακαλύ-
ψουν κάποιοι ξαφνικά, η Κυβέρνηση και τα Μέσα Μαζικής Ενη-
µέρωσης, αυτό που από καιρό προειδοποιούµε, ότι όταν κλωσ-
σάς αυγά φιδιών, µην περιµένεις να βγουν αηδόνια. 

Δεν είναι ώρα για παιχνίδια εξουσίας ούτε µικροκοµµατικών
υπολογισµών εκµετάλλευσης του φασιστικού φαινοµένου. Είναι
ώρα ισχυρών δεσµεύσεων για την εξάρθρωση των διασυνδέ-
σεων της Χρυσής Αυγής στην Αστυνοµία και στον κρατικό µηχα-
νισµό. Είναι ώρα εφαρµογής της νοµοθεσίας, ώστε να αντιληφ-
θούν οι νεοναζί ότι δεν θα απειλούν ατιµώρητοι τη δηµοκρατία
και τη σωµατική ακεραιότητα των πολιτών. Επιβάλλεται να γίνει
συζήτηση στη Βουλή, όπως ζήτησε και ο Πρόεδρός µας, ώστε η
καθεµιά πολιτική δύναµη και όλες µαζί να αναλάβουν δηµοσίως
τις ευθύνες τους. 

Είναι ευχάριστο που ακούσαµε από τον κύριο Πρόεδρο, ότι θα
αποσυρθεί το άρθρο 6 της τροπολογίας 828/6. Ελπίζω να µας
δώσουν εξηγήσεις για ποιον λόγο κατέβηκε µια τέτοια τροπολο-
γία. 

Σε ό,τι αφορά το πολυνοµοσχέδιο, όπως φάνηκε τόσο από τη
δοµή και τη φιλοσοφία του πολυνοµοσχεδίου όσο και από τις καί-
ριας σηµασίας τροπολογίες που καταθέσατε µέσα στα µαύρα
µεσάνυχτα, ακολουθείτε για άλλη µια φορά τη συνήθη πρακτική
σας τα µνηµονιακά αυτά χρόνια. Εξακολουθείτε να µη σέβεστε
το θεσµό του Κοινοβουλίου και τη δηµοκρατία, ενώ σαφής είναι
η έλλειψη εθνικού σχεδιασµού και πολιτικής για θέµατα ανάπτυ-
ξης και ζητήµατα υποδοµών. Ακόµα και αν έχετε οποιαδήποτε
εθνική πολιτική, την υποστέλλετε µπροστά στις µνηµονιακές επι-
ταγές και τις προσταγές της τρόικας αδιαφορώντας για τις επι-
πτώσεις στο κοινωνικό σύνολο. 

Πριν από τέσσερις µήνες, στο προσχέδιο του νοµοσχεδίου
που καταθέσατε για διαβούλευση δηµιουργούσατε τη Ρυθµι-
στική Αρχή Χερσαίων Μεταφορών µετεξελίσσοντας τη Ρυθµι-
στική Αρχή Σιδηροδρόµων, ενώ σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο

δηµιουργείτε τη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και
διατηρείτε τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων. Σε δύο µήνες
τροποποιείτε το σχεδιασµό σας για τη διαχείριση των οδικών
υπεραστικών µεταφορών καθώς και των σιδηροδροµικών. Είναι
δυνατόν, κύριοι συνάδελφοι, να νοµοθετούµε µε ορίζοντα τετρα-
µήνου; 

Πολλά είναι τα θέµατα που πραγµατεύεται το παρόν νοµοσχέ-
διο και οι κατατεθείσες υπουργικές τροπολογίες, όπως ζητήµατα
υπεραστικών οδικών µεταφορών, θέµατα σιδηροδροµικά, θέ-
µατα αρµοδιότητας Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων, οδι-
κής ασφάλειας, τηλεπικοινωνιών, εργασιακά και άλλα. 

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις για τις οδικές υπεραστικές µετα-
φορές, αντί να προωθήσετε ρυθµίσεις προκειµένου να επιλυθούν
τα διαχρονικά και σηµαντικά προβλήµατα της σηµερινής υφιστά-
µενης κατάστασης προς όφελος του κοινωνικού συνόλου, οδη-
γείτε στην πλήρη απελευθέρωση και φιλελευθεροποίηση το
σύστηµα οδικών υπεραστικών επιβατικών µεταφορών. 

Σαφής είναι ο στόχος σας να παραδώσετε τις υπεραστικές
οδικές µεταφορές σε µεγάλους οικονοµικούς κολοσσούς και να
οδηγήσετε τον τοµέα σε ολιγοπώλια. 

Η πλήρης απελευθέρωση και φιλελευθεροποίηση του συστή-
µατος, προφανώς, δεν επιλύει τα προβλήµατα της υφιστάµενης
κατάστασης και οδηγεί πρώτον, σε αυξήσεις στις τιµές των εισι-
τηρίων. Σε αυτό, συνηγορεί και το γεγονός ότι το 0,5% από τις
ακαθάριστες εισπράξεις όλων των επιχειρήσεων που εκτελούν
υπεραστικές οδικές µεταφορές θα µετακυλιστεί στο αντίτιµο του
κόµιστρου και συνεπώς στην τσέπη του επιβατικού κοινού. Αξιο-
πρόσεκτο µάλιστα είναι ότι για πρώτη φορά οι επιβάτες θα κλη-
θούν να πληρώσουν και για τις αποσκευές τους πέραν του
επιτρεπόµενου ορίου. Αυτό, ξέρετε, γίνεται σε αεροπορικές εται-
ρείες, όπως για παράδειγµα στη «RYANAIN». 

Δεύτερον, θα οδηγήσει σε επιδείνωση και ελαχιστοποίηση των
υπηρεσιών µεταφοράς για τους κατοίκους αποµακρυσµένων πε-
ριοχών, ορεινών και νησιωτικών περιοχών. 

Τρίτον, θα οδηγήσει στην περιθωριοποίηση των σηµερινών µε-
µονωµένων επαγγελµατιών του χώρου.

Τέταρτον, θα οδηγήσει σε επισφάλεια, αν όχι σε απόλυση, χι-
λιάδες εργαζόµενους στο χώρο των οδικών υπεραστικών µετα-
φορών, των σιδηροδρόµων και της Γενικής Γραµµατείας Δηµο-
σίων Έργων. 

Πέµπτον, θα οδηγήσει σε επισφάλεια τη µετακίνηση πληθυ-
σµιακών οµάδων που χρήζουν ιδιαίτερης προστασίας και µνείας,
όπως των ΑΜΕΑ, των πολυτέκνων, των µαθητών, των φοιτητών,
των φαντάρων και των ανέργων.

Θα επαναλάβουµε για άλλη µια φορά ότι υιοθετείτε τους κα-
νονισµούς, όπως και τον κανονισµό 1370/2007, κατά το δοκούν.
Συγκεκριµένα. Πρώτον, ενώ στον κανονισµό 1370/2007 προβλέ-
πεται µεταβατική περίοδος προσαρµογής µέχρι το 2019, η Κυ-
βέρνηση σπεύδει ταχέως, µε τη δικαιολογία ότι πρέπει να έχουµε
αποτελέσµατα το συντοµότερο δυνατόν. Έχουν κάνει κάποιες
επενδύσεις τα «ΚΤΕΛ Α.Ε.», έχουν κάνει σταθµούς, έχουν πάρει
δάνεια, έχουν ανανεώσει το στόλο τους, υπολογίζοντας ότι το
2019 πρόκειται να γίνει αυτή η αλλαγή, η απελευθέρωση. Σήµερα
τι κάνουν; 

Δεύτερον, στο άρθρο 2 παράγραφος β’ του κανονισµού
1370/2007, ορίζεται ως αρµόδια αρχή κάθε δηµόσια αρχή ή
οµάδα δηµόσιων αρχών κράτους- µέλους ή κρατών- µελών, η
οποία έχει την εξουσία να επεµβαίνει στις δηµόσιες επιβατικές
µεταφορές σε δεδοµένη γεωγραφική περιοχή ή κάθε άλλο όρ-
γανο στο οποίο έχει ανατεθεί τέτοια αρµοδιότητα. 

Εσείς επιλέγετε τη δηµιουργία ρυθµιστικής αρχής, απαξιώνον-
τας για άλλη µια φορά τη Δηµόσια Διοίκηση, εκχωρώντας δηµό-
σια κρατική εξουσία σε ρυθµιστική αρχή που λειτουργεί, όπως η
µέχρι σήµερα εµπειρία δείχνει, ως φερέφωνο της πολιτικής εξου-
σίας, των οικονοµικών ελίτ, αδυνατώντας να ανταποκριθεί στους
στόχους που εσείς οι ίδιοι στο νεοφιλελεύθερο µοντέλο θέτετε. 

Είναι, λοιπόν, απορίας άξιον, πώς σε καιρούς βαθιάς ύφεσης
και κρίσης ιδρύεται η ανωτέρω ΡΑΕΜ σε εθνικό επίπεδο µόνο για
τις υπεραστικές συγκοινωνίες στο εσωτερικό της χώρας, ενώ ως
εθνική αρχή υφίσταται το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων. 

2026 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



Με το νοµοσχέδιο, δηµιουργείται επιπλέον ένα σύστηµα δη-
µόσιων υπεραστικών µεταφορών περισσότερο συγκεντρωτικό
παρά αποκεντρωτικό. Ο ρόλος της περιφέρειας, του κατ’ εξοχήν
για εµάς οργάνου σχεδιασµού και ελέγχου, υποβαθµίζεται σε
υποστηρικτικό όργανο της ΡΑΕΜ και όργανο εποπτείας των φο-
ρέων που παρέχουν δηµόσιες υπηρεσίες υπεραστικών επιβατι-
κών µεταφορών, χωρίς καµµία αρµοδιότητα λήψης αποφάσεων. 

Ενδεικτικά αναφέρουµε ότι η ΡΑΕΜ θα καθορίζει της αφετη-
ρίες, τα δροµολόγια, τις ενδιάµεσες και τις τερµατικές στάσεις
σε δροµολόγια της περιφέρειας, η ΡΑΕΜ που θα είναι στο κέν-
τρο, µακριά από την περιφέρεια. Για ποια αποκέντρωση, εποµέ-
νως, µιλάµε; 

Ο σχεδιασµός και η παροχή του µεταφορικού επιβατικού
έργου θα καθορίζεται από την έχουσα υπερεξουσίες ΡΑΕΜ, που
θα λάβει υπόψιν, πέραν των προτάσεων των περιφερειών, όλα
τα πληθυσµιακά και γεωγραφικά δεδοµένα, τις κοινωνικές και
επιβατικές ανάγκες, την υφιστάµενη επιβατική κίνηση, καθώς και
τα διαθέσιµα οικονοµικά στοιχεία. 

Τίθεται έτσι σε αµφιβολία εάν οι αποµακρυσµένες περιοχές
της χώρας θα εξακολουθήσουν να έχουν πρόσβαση στο υπερα-
στικό δίκτυο, παρά τις διαβεβαιώσεις της πολιτικής ηγεσίας, ενώ
υποκριτικά και δίχως ίχνος ντροπής γίνεται αναφορά στην αιτιο-
λογική έκθεση ότι µε φειδώ πρέπει να προτείνουν οι περιφέρειες
τις λεγόµενες «άγονες γραµµές», τις γραµµές µε αποζηµίωση.

Βέβαια, για εµάς δεν υπάρχουν άγονες γραµµές. Υπάρχουν
επιβάτες και κάτοικοι αποµακρυσµένων περιοχών, που η πολιτεία
υποχρεούται να τους παρέχει το αυτονόητο δικαίωµα της µετα-
φοράς.

Τέλος, αναφορικά µε το δίκτυο δηµόσιων σταθµών υπεραστι-
κών λεωφορείων, στο µέλλον η ΡΑΕΜ θα αποφασίσει τους όρους
ένταξης των υφιστάµενων σταθµών στο δίκτυο των δηµόσιων
υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών, τα οποία σήµερα,
όπως ξέρουµε όλοι µας, είναι ιδιωτικά.

Με τι ανταλλάγµατα; Με τη λογική, λοιπόν, και την αντίληψη
του ιδιωτικού ανταγωνισµού, εάν οι ιδιώτες πάροχοι αρνηθούν
να ενταχθούν στο οδικό δίκτυο, για τους δικούς τους ιδιαίτερους
οικονοµικούς λόγους, πώς αλήθεια θα λειτουργήσει αυτό το
εθνικό δίκτυο;

Στο χώρο των σιδηροδρόµων, προχωράτε σε διαµελισµό εσω-
τερικών εταιρειών των σιδηροδροµικών µεταφορών προκειµένου
να είναι πιο εύκολη η ιδιωτικοποίησή τους. Για άλλη µια φορά
αδιαφορείτε για την ευρωπαϊκή πρακτική και µάλιστα για χώρες,
όπως παραδείγµατος χάριν είναι η Γερµανία, η οποία προχώ-
ρησε σε λογιστικό µεν διαχωρισµό των εταιρειών του σιδηροδρο-
µικού δικτύου αλλά όχι σε εταιρικό. 

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο παραδίδετε την προίκα της
ΤΡΑΙΝΟΣΕ, όπως τη συµπεριλάβατε και στην πρόσκληση ενδια-
φέροντος στο ΤΑΙΠΕΔ, προκειµένου να ξεπουληθεί, ενώ τη συν-
τήρηση του τροχαίου υλικού που χρησιµοποιεί η ΤΡΑΙΝΟΣΕ, την
αναθέτετε στην µόλις πρόσφατα ιδρυθείσα Ελληνική Εταιρεία
Συντήρησης Σιδηροδροµικού Τροχαίου Υλικού, της οποίας µά-
λιστα το πλεονάζον προσωπικό θα βγάλετε και σε διαθεσιµότητα.

Διατηρείτε και αναβαθµίζετε την υφιστάµενη Ρυθµιστική Αρχή
Σιδηροδρόµων, δίνοντάς της αρµοδιότητες σε θέµατα ασφα-
λείας και χορήγησης αδειών σε σιδηροδροµικές επιχειρήσεις.
Εκεί που προ δύο µηνών σχεδιάζατε να µετεξελίξετε τη ΡΑΣ σε
ρυθµιστική αρχή χερσαίων µεταφορών, τώρα όχι µόνο τη διατη-
ρείτε και την αναβαθµίζετε αλλά δηµιουργείτε και τη νέα ΡΑΕΜ,
εκχωρώντας δηµόσια κρατική εξουσία σε ρυθµιστικές αρχές που
δεν ελέγχονται, που εξυπηρετούν τις ανάγκες µιας νεοφιλελεύ-
θερης αγοράς και στον τοµέα των σιδηροδροµικών µεταφορών.

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις για τις επενδύσεις τρίτων στην
Εθνική Σιδηροδροµική Υποδοµή υπέρ του δηµοσίου και υπέρ του
διαχειριστή υποδοµής έχοντας τον χαρακτήρα δωρεάς προς το
ελληνικό δηµόσιο, εµείς θεωρούµε ότι: Πρώτον, απαιτείται θε-
σµική θωράκιση που να διασφαλίζει τα συµφέροντα του δηµο-
σίου. Δεύτερον, όπως τονίσαµε και στην επιτροπή, διατηρούµε
σοβαρές επιφυλάξεις για τη γενικόλογη αναφορά ότι µε την ει-
σήγηση του διαχειριστή υποδοµής, θα καθορίζεται ο φορέας
υλοποίησης του έργου αυτού που θα εκτελείται µε τη συγχρη-
µατοδότηση ιδιώτη.

Όπως σηµειώνουν και οι εργαζόµενοι της «ΕΡΓΑ ΟΣΕ Α.Ε.»,
στην ουσία παραχωρείται απόλυτη πρωτοβουλία στην εκάστοτε
διοίκηση, δηµόσιας, ιδιωτικής ή και µεικτής σύνθεσης αλλά και
στον αρµόδιο Υπουργό να επιλέγουν προς ποια κατεύθυνση δη-
µοσίου, ιδιωτικού συµφέροντος θα κατευθύνουν τις µελέτες και
τις κατασκευές της σιδηροδροµικής υποδοµής και επιδοµής. Η
εποπτεία των έργων θα βρίσκεται ενδεχοµένως σε εταιρείες ιδιω-
τικών συµφερόντων, οι οποίες θα επιβλέπουν και άλλες ιδιωτικές,
πιθανόν κοινών συµφερόντων, µε επακόλουθη καταστρατήγηση
του διακριτού ρόλου ελεγκτή και ελεγχόµενου.

Αναιρείται, δηλαδή, στην πράξη ο ρόλος ελέγχου του δηµό-
σιου τοµέα επί του επιδιδόµενου και συνδεόµενου µε το εθνικό
δίκτυο έργου. Οι αρνητικές επιπτώσεις στην ασφάλεια, στην ποι-
ότητα αλλά και στο οικονοµικό τίµηµα, προδιαγράφονται εξαιρε-
τικά σοβαρές. 

Αναφορικά µε τις διατάξεις για τις αστικές µεταφορές, έχουµε
να κάνουµε µε σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές ΤΑΠ και οφειλό-
µενου φόρου εισοδήµατος, ώστε η προς ιδιωτικοποίηση εταιρεία
να πουληθεί καθαρή από στοιχειώδεις φορολογικές υποχρεώ-
σεις. Έχουµε να κάνουµε ουσιαστικά µε απαράδεκτες διατάξεις
και πρωτοφανείς χαριστικές ρυθµίσεις. 

Οι ανωτέρω ρυθµίσεις, σε συνδυασµό µε τις διατάξεις για τον
εκκαθαριστή της Ολυµπιακής Αεροπορίας και µε τις ρυθµίσεις
για την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ που προβλέπονται στην τροπολο-
γία, διαµορφώνουν ένα ευνοϊκό περιβάλλον για τις σχεδιαζόµε-
νες ιδιωτικοποιήσεις καθώς και για την προστασία του εκκαθαρι-
στή.

Όσον αφορά τις τροποποιήσεις του Κώδικα Οδικής Κυκλοφο-
ρίας, αυτές αποτελούν αποσπασµατικού και χαριστικού χαρα-
κτήρα ρυθµίσεις -παραδείγµατος χάριν, κατάργηση ρεζέρβας
προς όφελος εισαγωγέων εµπόρων, παραποµπή στις καλένδες
όσον αφορά τις προδιαγραφές για τα σχολικά λεωφορεία- και
επ’ ουδενί δεν είναι υπέρ της προστασίας των επιβατών.

Επίσης, για εµάς είναι πρώτιστο θέµα οδικής ασφάλειας το
όριο ηλικίας των οδηγών, όπως εκφράστηκε και από φορείς στην
επιτροπή.

Έχουµε καταθέσει σχετική τροπολογία επί του ζητήµατος, κα-
θορίζοντας το όριο ηλικίας των οδηγών λεωφορείων και των επι-
βατικών δηµόσιας χρήσης αυτοκινήτων στα εξήντα πέντε έτη.

Αναφορικά µε τις ρυθµίσεις για τα ΚΤΕΟ, σηµειώνουµε τη στο-
χευµένη απαξίωση των δηµόσιων ΚΤΕΟ. Επιµένετε να καταθέ-
τετε την ίδια διάταξη. Και πέραν του ότι στερεί έσοδα από τον
κρατικό προϋπολογισµό -τουλάχιστον 6 εκατοµµύρια ετησίως-
αποδεικνύεστε συνεπείς στην προσπάθειά σας να διαλύσετε το
δηµόσιο τεχνικό έλεγχο της χώρας. 

Σε ό,τι αφορά τα θέµατα της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων
Έργων, κρίνουµε αναγκαίο να σταµατήσει η αποσπασµατική αν-
τιµετώπιση των θεµάτων του Κώδικα Δηµοσίων Έργων όσο και
των µελετών των δηµοσίων έργων. Κρίνεται απαραίτητη η επα-
ναξιολόγηση των εργοληπτικών εταιρειών και των πτυχίων που
χρησιµοποιούνται.

Όσον αφορά τη διαδικασία επιλογής των µελών της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, αγαπητοί συνά-
δελφοι, κρίνετέ το. Είναι δυνατόν ο πρόεδρος και αντιπρόεδρος
να επιλέγονται και να διορίζονται από το Υπουργικό Συµβούλιο
και τα λοιπά µέλη να διορίζονται από τον Υπουργό ο οποίος ασκεί
την κατά νόµο εποπτεία της εν λόγω αρχής; 

Η ΕΕΤΤ, παρά το γεγονός ότι δεν προβλέπεται και δεν εντάσ-
σεται στην κατηγορία των ανεξάρτητων αρχών του Συντάγµατος,
είναι τελικά µια βασική, σπουδαία και πανίσχυρη εθνική ρυθµι-
στική αρχή.

Κλείνοντας, υπογραµµίζουµε ότι οι υπεραστικές µεταφορές
στη χώρα µας δεν ανταποκρίνονται στη σύγχρονη πραγµατικό-
τητα. Οι αδυναµίες εντοπίζονται στη µέχρι σήµερα ασκούµενη
πολιτική των κοµµάτων του δικοµµατισµού, που αντί να αντιµε-
τωπίσουν τα πραγµατικά προβλήµατα, κινήθηκαν στη λογική εξυ-
πηρέτησης συγκεκριµένων συµφερόντων σε βάρος της κοινω-
νίας, της ανάπτυξης και του επιβατικού κοινού.

Για εµάς, ο σιδηρόδροµος αποτελεί τον κορµό του συστήµα-
τος µεταφορών και γι’ αυτό πρέπει να ανασυρθεί από τη χειµερία
νάρκη που τον καταδίκασαν οι µνηµονιακοί εταίροι. Στην κατεύ-
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θυνση αυτή, βασικό βήµα είναι η διασφάλιση του δηµόσιου χα-
ρακτήρα του και ο νέος επιχειρησιακός προσανατολισµός.

Η αντιστροφή της πραγµατικότητας αυτής προϋποθέτει ανά-
πτυξη υπεραστικών µεταφορών µε γνώµονα την ανάπτυξη της
χώρας και της εξυπηρέτησης του επιβατικού κοινού, ανάδειξη
του σιδηροδροµικού δικτύου ως κύριου και κατ’ εξοχήν µεταφο-
ρικού µέσου για το υπεραστικό έργο, ολοκλήρωση των έργων
εκσυγχρονισµού του σιδηροδροµικού δικτύου, ολόπλευρη αξιο-
ποίηση του ανθρώπινου δυναµικού χωρίς διαθεσιµότητες. 

Για τις τροπολογίες και τα άρθρα θα µιλήσουµε αύριο.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
ΤοΝ λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ κ. Μωραΐτης.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι δηµόσιες υπεραστικές οδικές

µεταφορές αναµφίβολα αποτελούν ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι
των δηµόσιων µεταφορών. Ο στόχος είναι να υπάρχουν φθηνές
και ποιοτικές υπηρεσίες για τους πολίτες. Η σηµασία αυτού του
στόχου, αναδεικνύεται ακόµη περισσότερο όλα αυτά τα χρόνια
της κρίσης, στα οποία εκ των πραγµάτων σηµειώθηκε µια
στροφή των πολιτών προς τα δηµόσια µέσα µεταφοράς και βέ-
βαια προς τις υπεραστικές οδικές µεταφορές. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο επιχειρείται ένα βήµα µπροστά σε
µια διαδροµή που ξεκινά µε το πρώτο διάταγµα για τη συγκοινω-
νία στην επαρχία το οποίο εκδόθηκε στη χώρα µας το 1912. Από
τότε, λοιπόν, έχουµε µια σηµαντική νοµοθετική διαδροµή και εξέ-
λιξη, µε σταθµό το ν.2119/1952 µε τον οποίο δηµιουργούνται στη
χώρα µας τα ΚΤΕΛ. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο πάµε ένα ακόµα βήµα µπροστά προς
τη µερική απελευθέρωση, η οποία, όµως, έχει και τις δεσµεύσεις
που επιβάλλει το δηµόσιο συµφέρον. 

Έχουµε, λοιπόν, έναν Κοινοτικό Κανονισµό, τον 1370/2007 ο
οποίος ορίζει ότι τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης οφεί-
λουν µέχρι το τέλος του 2019 να προσαρµόσουν το Εθνικό Δίκαιο
στις διαδικασίες που αυτός προβλέπει αναφορικά µε τις δηµό-
σιες επιβατικές µεταφορές. Με το παρόν νοµοσχέδιο γίνεται ένα
πρώτο βήµα προσαρµογής σε αυτόν τον κανονισµό και ειδικά
όσον αφορά τις υπεραστικές επιβατικές µεταφορές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα ερωτηµατικό -και
έχουν ακουστεί αρκετά κυρίως στην επιτροπή, αλλά και σήµερα-
για το χρόνο κατάθεσης του νοµοσχεδίου, µιας και υπήρχε από
τον ίδιο τον κανονισµό το περιθώριο προσαρµογής έως το 2019.

Θα ήθελα, λοιπόν, να σηµειώσω τα εξής: Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, η χώρα έχει πληρώσει στην κυριολεξία πολλές φορές και
την αργοπορία, αλλά και την αναβλητικότητα σε σχέση µε την
εφαρµογή ή την εναρµόνιση µε το Κοινοτικό Δίκαιο. Σε καµµία
περίπτωση δεν ισχυρίζοµαι ότι πρέπει να υπάρχει βιασύνη, πρό-
χειρα νοµοσχέδια, γραµµένα «στο πόδι», προκειµένου να παρου-
σιάσουµε µια εικόνα ταχύτερης προσαρµογής. Υποστηρίζω,
όµως, ότι πρέπει να βλέπουµε µπροστά και µε σοβαρότητα,
υπευθυνότητα και τεχνοκρατική, αλλά και πολιτική επάρκεια να
φέρουµε νοµοσχέδια νωρίτερα από τις προβλεπόµενες ηµερο-
µηνίες. Είναι ανάγκη η χώρα να βγαίνει πιο µπροστά και να µην
είναι ο αιώνιος ουραγός στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Ειδικά στην περίπτωση του παρόντος νοµοσχεδίου, βάσει του
Κανονισµού, το έτος 2019, όπως είπα και πριν, αποτελεί το απώ-
τατο όριο προσαρµογής. Όµως, εάν δούµε τις νέες διαδικασίες
που προβλέπονται, όπως και τα χρονοδιαγράµµατα των διαγω-
νισµών, αλλά και της υποχρεωτικής ενηµέρωσης για την προκή-
ρυξη διαγωνισµού χρειάζεται µια έγκαιρη προετοιµασία, για να
υλοποιηθούν όλα όπως πρέπει. 

Η βασικότερη ρύθµιση του νοµοσχεδίου είναι ο διαχωρισµός
της λειτουργίας των ΚΤΕΛ. Θα υπάρχουν οι γραµµές αποκλειστι-
κού έργου, δηλαδή εκείνες όπου ο ανάδοχος εξασφαλίζει την
αποκλειστικότητα εκτέλεσης του έργου, θα υπάρχουν οι άγονες
γραµµές, δηλαδή εκείνες για τις οποίες ο ανάδοχος εξασφαλίζει
την αποκλειστικότητα και ταυτόχρονα λόγω µικρού οικονοµικού
ενδιαφέροντος και µια επιδότηση και τέλος, θα υπάρχουν οι
γραµµές ελεύθερης επιλογής, όπου ο οποιοσδήποτε τηρεί τις

προϋποθέσεις θα µπορεί να εκτελεί δροµολόγια, αρκεί όµως να
µην προκαλεί αθέµιτο ανταγωνισµό στις υπόλοιπες γραµµές. 

Εγώ έθεσα έναν προβληµατισµό για τη δυνατότητα του κρατι-
κού προϋπολογισµού να στηρίξει την επιδότηση των άγονων
γραµµών. Πιστεύω, όµως, ότι παρουσιάστηκε από τον Υπουργό
µια συγκεκριµένη επιχειρηµατολογία και θα είµαστε φυσικά εδώ,
για να παρακολουθήσουµε και την εφαρµογή του νόµου σε τόσο
ευαίσθητα σηµεία. 

Έχει γίνει µεγάλη συζήτηση εντός και εκτός της Αίθουσας για
το κατά πόσο αυτό το µοντέλο που εισάγει το νοµοσχέδιο ενι-
σχύει τον ανταγωνισµό. Η αλήθεια είναι ότι δεν έχουµε µια
στροφή προς έναν ελεύθερο ανταγωνισµό. Ουσιαστικά, στρέ-
φουµε το υπάρχον σύστηµα σε ένα µοντέλο µε διαγωνιστικές
διαδικασίες. 

Ακούστηκαν, επίσης, διάφορα και στην επιτροπή και σήµερα.
Σε ένα πλαίσιο ιδεολογικής σύγχυσης σήµερα ακούσαµε για µε-
γάλους οικονοµικούς κολοσσούς, όπως και απόψεις ότι παραδί-
δονται σε µεγάλες εταιρείες και µονοπώλια οι υπεραστικές
µεταφορές, αγνοώντας το γεγονός ότι σήµερα στη χώρα µας
έχουµε ένα µεγάλο και ισχυρό µονοπώλιο. 

Η εκτίµησή µας είναι ότι σηµασία έχει αυτό το νέο πλαίσιο να
µπορεί να επιφέρει διαφάνεια, µείωση στο κόστος µετακίνησης
των επιβατών και βεβαίως, καλύτερες και ποιοτικές υπηρεσίες.
Και αυτό σηµαίνει, βέβαια, ότι θα επιτύχουµε πλήρη γεωγραφική
κάλυψη της χώρας.

Εκτιµούµε ότι το νοµοσχέδιο δηµιουργεί αυτές τις προϋποθέ-
σεις, ώστε να επιτύχουµε αυτούς τους στόχους. Θα δούµε εάν
θα υπάρξει και επενδυτικό ενδιαφέρον. Γνωρίζουµε όλοι το δύ-
σκολο οικονοµικό περιβάλλον. Τα πράγµατα δεν θα είναι εύκολα,
τουλάχιστον σε αυτή την πρώτη φάση. Η προκήρυξη των διαγω-
νισµών ανά περιφερειακή ενότητα µπορεί ενδεχοµένως να επι-
τρέψει σε µικρές εταιρείες να µπουν στο χώρο, αλλά δεν
µπορούµε να κρυβόµαστε πίσω από το δάκτυλό µας. Θεωρώ πιο
ισχυρό το ενδεχόµενο να υπάρχει µια αναπαραγωγή της δεσπό-
ζουσας θέσης στην αγορά της σηµερινής κοινοπραξίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την επίβλεψη του όλου συστή-
µατος θα αναλάβει η νέα Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφο-
ρών που συστήνεται µε το παρόν νοµοσχέδιο. Θα προηγείται,
βέβαια, η καταγραφή των αναγκών του κόσµου από τις περιφέ-
ρειες. 

Έγινε µια µεγάλη κουβέντα για το ρόλο της ΡΑΕΜ. Ακούστηκε
από πολλές πλευρές ότι δεν ήταν ανάγκη να κάνουµε µια ακόµη
αρχή. Πιστεύω ότι µέσα από τη συζήτηση αναδείχθηκε, κατά τη
γνώµη µας, η ορθότητα της επιλογής για τη δηµιουργία µιας τέ-
τοιας αρχής. Ωστόσο, επισηµαίνουµε και εµείς από την πλευρά
µας ότι χρειαζόµαστε επιτέλους ένα καλό υπόδειγµα. Αφήνουµε
πίσω µας –και αυτό πρέπει να κάνουµε- ένα σύστηµα το οποίο
πολλές φορές λειτούργησε ρουσφετολογικά. Δεν χρειαζόµαστε,
όµως, να πάµε σε µια απρόσωπη αρχή. Δεν θέλουµε παραδείγ-
µατα αρχών οι οποίες, αντί να λύσουν, ήρθαν, δηµιούργησαν,
συσσώρευσαν περισσότερα προβλήµατα και γραφειοκρατία. 

Το επισηµαίνω αυτό, διότι µε το νοµοσχέδιο η ρυθµιστική αρχή
επωµίζεται ένα πολύ µεγάλο βάρος συντονισµού, αλλά φυσικά
και της τελικής ευθύνης των αποφάσεων. 

Πολλά θα κριθούν από τη στελέχωση της αρχής, αλλά και από
το µοντέλο συνεργασίας που θα έχει η αρχή µε τις περιφέρειες,
των οποίων ο ρόλος θα πρέπει να είναι πάρα πολύ σηµαντικός.
Οι περιφέρειες θα εποπτεύουν και θα επιβάλλουν κυρώσεις, θα
προτείνουν στη ΡΑΕΜ το σχεδιασµό του δικτύου και θα ειση-
γούνται µέτρα για τη βελτίωση του συστήµατος. 

Άρα –επαναλαµβάνω- έχει κρίσιµη σηµασία για την επιτυχία
του συστήµατος η λειτουργία και η συνεργασία µεταξύ των πε-
ριφερειών και αυτής της νέας αρχής. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -το ανέφερα ήδη- είναι
πρωτεύον θέµα το κόστος για τον πολίτη, το κόστος για τον επι-
βάτη. Η ΡΑΕΜ εδώ θα παίξει έναν καταλυτικό ρόλο. Η ΡΑΕΜ δεν
θα υπάρχει για να ρυθµίζει απλώς το κόστος. Θα πρέπει να υπη-
ρετεί το κοινωνικό σύνολο και να έχει ως ξεκάθαρο στόχο τις
φθηνότερες υπηρεσίες. 

Βέβαια, πάνω απ’ όλα θα πρέπει να εξασφαλίζεται η διαφάνεια,
µιας και καλείται να διενεργήσει δεκάδες διαγωνισµούς. Είναι
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ένας ρόλος δύσκολος, µιας και η ΡΑΕΜ θα αποφασίζει η ίδια,
παραδείγµατος χάριν, για την ανάθεση, µε αποκλειστικό δι-
καίωµα ή και µε αποζηµίωση, µιας υπεραστικής γραµµής. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένας δύσκολος δρόµος, ειδικά όταν επι-
φορτίζεται ακόµα και µε τη δυνατότητα να αποκτά κατά κυριό-
τητα ακίνητα για την κατασκευή έργων υποδοµής, καθώς και να
συµµετάσχει η ίδια σε ΣΔΙΤ. Και επιµένω ότι η διαφάνεια θα είναι
ένα πεδίο στο οποίο θα κριθεί και η τύχη όλου αυτού του νοµο-
σχεδίου. 

Ένα σηµαντικό θέµα το οποίο ακουµπά το νοµοσχέδιο είναι οι
υποδοµές των υπεραστικών οδικών µεταφορών. Γνωρίζουµε όλοι
ότι δεν υφίσταται ουσιαστικό δηµόσιο δίκτυο υπεραστικών σταθ-
µών. Είναι σε σωστή κατεύθυνση η παροχή κινήτρων, αλλά πι-
στεύω -και καταθέτω αυτή την αγωνία µου- ότι χρειάζεται
ιδιαίτερη προσοχή η διαχείριση του υφιστάµενου δικτύου. Πι-
στεύω ότι εδώ χρειάζεται ειλικρινής συνεργασία από τα ΚΤΕΛ
όλης της Ελλάδας. Κι είναι απαραίτητη αυτή η συνεργασία –ας
µην κοροϊδευόµαστε- όταν το σύνολο σχεδόν των σταθµών ανή-
κει στην ιδιοκτησία των ΚΤΕΛ. 

Βέβαια, η ΡΑΕΜ θα πρέπει να διασφαλίσει και τήρηση κανόνων
για όλους. 

Έρχοµαι στο θέµα των διαγωνισµών, τους οποίους θα διενερ-
γεί η ΡΑΕΜ. Επισήµανα ήδη το κρίσιµο ζητούµενο της διαφά-
νειας. Το νοµοσχέδιο θέτει ως βασικό κριτήριο την έκπτωση επί
του ανώτατου ορίου χρέωσης κι είναι απόλυτα λογικό. Όµως,
δεν πρέπει να αφήνουµε σε δεύτερη µοίρα την ποιότητα των
προσφερόµενων υπηρεσιών, η οποία πρέπει να προσµετράται
και στη βαθµολογία.

Κλείνοντας, επαναλαµβάνω ότι η ΡΑΕΜ θα διαδραµατίσει έναν
κρίσιµο, έναν πάρα πολύ κρίσιµο ρόλο. Πιστεύω είναι ο κρίσιµος
κρίκος για την επιτυχία όλου αυτού του εγχειρήµατος και του
νέου αυτού µοντέλου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο τρίτο µέρος του νοµοσχε-
δίου περιλαµβάνονται οι λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου, µε
πρώτη τον επανακαθορισµό των αρµοδιοτήτων της ΡΑΣ. Πι-
στεύω πως είναι σε θετική κατεύθυνση το ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο παρέχεται η δυνατότητα υλοποίησης επενδύσεων τρίτων
στην εθνική σιδηροδροµική υποδοµή. Ξέρουµε όλοι τι συµβαίνει
και νοµίζω ότι είναι µια ρεαλιστική προσαρµογή στην πραγµατι-
κότητα το ότι δίνεται το δικαίωµα σε φυσικά ή νοµικά πρόσωπα
να κατασκευάζουν και να εκτελούν έργα επί της εθνικής σιδηρο-
δροµικής υποδοµής µε δικές τους δαπάνες. 

Σε θετική κατεύθυνση για την αποφυγή της γραφειοκρατίας
και καθυστερήσεων είναι, επίσης, η διάταξη µε την οποία καταρ-
γείται η υποχρέωση κατάθεσης εγγυητικής επιστολής από τον
ΟΣΕ για την κήρυξη απαλλοτρίωσης ως προς την εκποίηση τρο-
χαίου υλικού από τον ΟΣΕ. Όντως αντιµετωπίζεται ένα µεγάλο
γραφειοκρατικό πρόβληµα, όπου για να εκποιηθεί το άχρηστο
τροχαίο υλικό, έπρεπε πρώτα να περιέλθει στο δηµόσιο. Θα πα-
ραµένει πλέον στην εταιρεία ΟΣΕ και θα εκποιείται από την ίδια. 

Θετική είναι και η διάταξη µε την οποία προβλέπεται ότι η
κλοπή ή δολιοφθορά σιδηροδροµικού υλικού µετατρέπεται
πλέον σε κακούργηµα. Πιστεύω ότι ήταν επιτακτική ανάγκη να
γίνει αυτό, για να αντιµετωπιστεί ένα καθηµερινό πάρτι παρανο-
µίας, που είχε ως αποτέλεσµα και την παρακώλυση της συγκοι-
νωνίας, αλλά και ένα τεράστιο οικονοµικό κόστος για το δηµόσιο. 

Σηµαντική είναι πιστεύω και η διάταξη µε την οποία επιχειρεί-
ται να ξεκαθαριστεί η κατάσταση µε τις κτηριακές εγκαταστάσεις
του ΟΣΕ στο Θριάσιο Πεδίο και να µπει µία οµπρέλα νοµιµότη-
τας, η οποία είναι προϋπόθεση για την αξιοποίηση. 

Κλείνοντας τα θέµατα του ΟΣΕ, πιστεύω ότι στο παρόν νοµο-
σχέδιο, θα µπορούσατε να αντιµετωπίσετε, κύριε Υπουργέ, ένα
πρόβληµα το οποίο απασχολεί δικαίως πολλούς εργαζοµένους.
Είναι η ένταξη των υπαλλήλων των ΟΣΕ «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και ΕΕΣΣΤΥ
στο ενιαίο µισθολόγιο του δηµοσίου. Είναι κάτι το οποίο αναλυ-
τικά το έθεσα και στην επιτροπή. Το θέµα αυτό είναι ιδιαίτερα
σηµαντικό σε κρίσιµες για την κυκλοφορία και την ασφάλεια ει-
δικότητες, όπως είναι των σταθµαρχών, των µηχανοδηγών και
των τεχνιτών µηχανοστασίων. Αυτά ως προς τον ΟΣΕ. 

Στα υπόλοιπα θέµατα η µεταφορά της αρµοδιότητας για τον
ορισµό των λεωφορειολωρίδων από τους ΟΤΑ στον ΟΑΣΑ είναι

ορθή. Ωστόσο, πιστεύω ότι πρέπει να λαµβάνεται και η άποψη
των δήµων. Δεν µπορεί αυθαίρετα ο ΟΑΣΑ να αποφασίζει.

Σηµαντικές είναι πιστεύουµε στην κατεύθυνση της ενίσχυσης
του τουριστικού προϊόντος και οι διατάξεις µε τις οποίες εισάγε-
ται µία νέα κατηγορία οχηµάτων, αυτή των ειδικών µεταφορών.
Συµφωνούµε και µε τις ρυθµίσεις που προσαρµόζονται στη δύ-
σκολη πραγµατικότητα των εργοληπτικών επιχειρήσεων όπου
µειώνονται οι απαιτήσεις εγγραφής των µητρώων. Είναι µία
ανάσα γι’ αυτές τις επιχειρήσεις που επιτελούν έργα και πι-
στεύουµε ότι θα δώσει η ρύθµιση αυτή τη δυνατότητα χρήσης
της εγγύησης καλής εκτέλεσης για τη  λήψη της προκαταβολής
και για τα συγχρηµατοδοτούµενα έργα.

Σε σωστή κατεύθυνση, επίσης, επικαιροποιούνται και οι απο-
στάσεις ασφαλείας για την εγκατάσταση λειτουργίας πρατηρίων
υγρών καυσίµων, καθώς και οι όροι και οι προϋποθέσεις για τη
χωροθέτηση πρατηρίων αερίων καυσίµων. 

Κλείνω λέγοντας ότι κρατώ –για να µην επαναλάβω και εγώ
αυτά τα οποία είπα στην επιτροπή για το θέµα της γνωστής τρο-
πολογίας- αυτά τα οποία µας είπε ο κύριος Πρόεδρος και περι-
µένουµε όλοι τον Υπουργό Δικαιοσύνης να µας εξηγήσει για ποιο
λόγο αυτή η τροπολογία κατατέθηκε και µε αυτόν τον τρόπο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,

κ. Αβραµίδης.
ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συζητούµε το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Μεταφο-
ρών, Υποδοµών και Δικτύων: «Δηµόσιες υπεραστικές οδικές
µεταφορές επιβατών-Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών
και άλλες διατάξεις».

Νιώθω την ανάγκη, όµως, πριν έρθω στο θέµα, στο συζητού-
µενο νοµοσχέδιο, να κάνω µία σύντοµη αναφορά στη µεθαυριανή
µέρα, την 27η Σεπτεµβρίου, µία ηµέρα σταθµό για τη νεότερη
ελληνική ιστορία. Πριν από 182 χρόνια την 27η Σεπτεµβρίου του
1831 δολοφονήθηκε ο πρώτος Κυβερνήτης της χώρας µας, η µε-
γαλύτερη κατ’ εµέ πολιτική φυσιογνωµία της νεότερης Ελλάδας,
ο µέγας Ιωάννης Καποδίστριας, έξω από την εκκλησία του Αγίου
Σπυρίδωνος στο Ναύπλιο, από τον Γεώργιο και Κωνσταντίνο
Μαυροµιχάλη, τα δύο αδέρφια, µε υποκίνηση της αγγλικής πρε-
σβείας. 

Τότε ήταν το γνωστό θέµα της άρνησης του Ιωάννη Καποδί-
στρια να λάβει δάνειο από τον τραπεζικό οίκο των Ρότσιλντ της
Αγγλίας, κάτι το οποίο βεβαίως είχε προκαλέσει την οργή και
αξιοποίησε και τις σχετικές τότε αντιθέσεις του Κυβερνήτη µε
την οικογένεια αυτή των αγωνιστών του ’21. 

Όπως επίσης, να θυµίσω -γιατί αυτό είναι εξαιρετικά διδακτικό-
ότι τότε και η γαλλική πρεσβεία θεωρούσε τον Ιωάννη Καποδί-
στρια ως φορέα ρωσικής επιρροής. Έχει κάνει τη σχετική έρευνα
στα αρχεία του γαλλικού Υπουργείου των  Εξωτερικών ο στρα-
τηγός εν αποστρατεία ο Χάρης Τσιρκινίδης. Πρόκειται, λοιπόν,
για ένα πρόσωπο για το οποίο αξίζει να κάνουµε την αναφορά
αυτή, µια που όχι απλά ήταν ένας µέγας πατριώτης, ένας αυτο-
θυσιαστικός Έλληνας, ο οποίος διέθεσε στη χώρα, ως άτοκο δά-
νειο, σχεδόν όλη του την περιουσία. Πρόκειται για µία προσωπι-
κότητα που αρνήθηκε να εισπράττει την αποζηµίωσή του ως Κυ-
βερνήτης της χώρας, που αρνήθηκε να εισπράττει τη σύνταξή
του ως πρώην Υπουργός Εξωτερικών της ρωσικής αυτοκρατο-
ρίας και βεβαίως κλείνω αυτή την αναφορά για τον µέγα αυτόν
Έλληνα, αναφερόµενος στο ρόλο που έπαιξε στη σύνταξη του
Συντάγµατος της Ελβετίας µε τα δεκαεννέα καντόνια, εξ ου και
σήµερα τον τιµά η Ελβετία. 

Σήµερα βλέπουµε µια χώρα υπερχρεωµένη, κάτι στο οποίο συ-
νέβαλαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις. Βλέπουµε µία χώρα και
έναν λαό τραυµατισµένο, γεγονός στο οποίο έχουν συµβάλει συ-
στηµατικά οι µνηµονιακές κυβερνήσεις. Βλέπουµε µια χώρα µε
δύο εκατοµµύρια εκατό χιλιάδες ανέργους, όπως δείχνουν τα
στοιχεία τα οποία παρουσιάζει ο κ. Ρωµανιάς, µε τέσσερις χιλιά-
δες αυτοκτονίες, µε εκατοµµύρια Έλληνες χωρίς καµµία ασφά-
λιση, µε χιλιάδες ιδιωτικές επιχειρήσεις επαγγελµατιών, µικροµε-
σαίων εµπόρων να κλείνουν. Αυτά είναι ζητήµατα για τα οποία
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θα πρέπει να ελεγχθεί αυτός που τα δηµιούργησε. 
Κλείνω αυτή την αναφορά µε την προεκλογική εξαγγελία του

κ. Σαµαρά, του Προέδρου της Νέας Δηµοκρατίας, του νυν Πρω-
θυπουργού, για την ανάγκη σύστασης µίας και µόνης επιτροπής,
η οποία θα εξετάσει το πως φτάσαµε στο µνηµόνιο. Επιτέλους,
πρέπει να αποδοθεί δικαιοσύνη και να λάµψει η αλήθεια!

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο η Κυβέρνηση διατείνεται ότι προχωρά σε µία σηµαντική
µεταρρύθµιση: στο σχεδιασµό και την οργάνωση της διαδικα-
σίας ανάθεσης και παροχής των δηµόσιων υπεραστικών οδικών
µεταφορών της χώρας.

Επιπλέον, µε το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση προχωρά στη
σύσταση ανεξάρτητης αρχής µε την επωνυµία Ρυθµιστική Αρχή
Επιβατικών Μεταφορών από τα αρχικά ΡΑΕΜ, η οποία και θα
αναλάβει αποκλειστικά την εφαρµογή του νέου συστήµατος που
θέλει να προωθήσει το Υπουργείο Μεταφορών. 

Στο τρίτο µέρος το νοµοσχέδιο έχει περιλάβει τις διατάξεις
που αφορούν τις σιδηροδροµικές µεταφορές και ειδικότερα
αυτές που αφορούν τη Ρυθµιστική Αρχή Σιδηροδρόµων, τις τρο-
ποποιήσεις που αφορούν την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», τις απαλλοτριώσεις
υπέρ του ΟΣΕ, τις αποσπάσεις προσωπικού στην Ελληνική Εται-
ρία Συντήρησης Σιδηροδροµικού Τροχαίου Υλικού, που είναι θέ-
µατα της «ΕΡΓΟΣΕ».

Στο παρόν νοµοσχέδιο το Υπουργείο Μεταφορών έχει περιλά-
βει ακόµα διατάξεις µε τις οποίες ρυθµίζονται ζητήµατα που
αφορούν τις αστικές συγκοινωνίες, διατάξεις που αφορούν τα
δηµόσιας χρήσης οχήµατα, αλλά και τα ενοικιαζόµενα επιβατικά
αυτοκίνητα, ενώ τέλος έχει περιλάβει και διατάξεις που ρυθµί-
ζουν θέµατα της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Έργων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογουµένως πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο «σιδηρόδροµο» µε 125 άρθρα, τα οποία περι-
λαµβάνουν διατάξεις για κάθε ζήτηµα που θεώρησε καλό το
Υπουργείο Μεταφορών να τακτοποιήσει, να «στριµώξει» σε αυτό
το νοµοσχέδιο. 

Δυστυχώς, ακόµη και τώρα που πλήττεται το κύρος του Κοι-
νοβουλίου από τις τακτικές που εφαρµόζει η συγκυβέρνηση και
µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, το Υπουργείο Μετα-
φορών φέρνει ένα νοµοσχέδιο, το οποίο δυσκολευόµαστε εξ αν-
τικειµένου και λόγω του µεγέθους του να συζητήσουµε σε βά-
θος, ώστε να δούµε τα θετικά και τα αρνητικά σηµεία του. 

Κανείς δεν αµφιβάλλει ότι στις δηµόσιες υπεραστικές οδικές
µεταφορές ζητούµενο πρέπει να είναι πάντα η παροχή των κα-
λύτερων δυνατών υπηρεσιών στο χαµηλότερο δυνατό κόστος
για το χρήστη των υπηρεσιών αυτών. Δεν είναι βέβαιο όµως ότι
µε το νοµοσχέδιο που έχει καταρτίσει η Κυβέρνηση θα είναι δυ-
νατόν να έχουµε το αποτέλεσµα που προσδοκά. 

Κατ’ αρχάς, είναι εξαιρετικά συγκεντρωτική η προσέγγιση που
έχει το Υπουργείο σε σχέση µε τη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών
Μεταφορών. Προφανώς και δηµιουργεί το νοµοσχέδιο αυτή την
αρχή από τη στιγµή που την απαιτεί ο Κανονισµός αλλά ουσια-
στικά είναι η συγκεκριµένη ρυθµιστική αρχή η οποία θα λαµβάνει
όλες τις τελικές αποφάσεις για τις γραµµές, ανεξάρτητα από την
κατηγορία στην οποία αυτές ανήκουν. 

Με τις διατάξεις του, το παρόν νοµοσχέδιο επιφυλάσσει για
τις περιφέρειες, τόσο έναν συµβουλευτικό ρόλο για τις γραµµές
που εντάσσονται στα γεωγραφικά τους όρια, όσο και ένα ρόλο
διεκπεραιωτή των τελικών αποφάσεων της αρχής. Έτσι όπως
είναι διατυπωµένο το νοµοσχέδιο, οι περιφέρειες, δηλαδή οι
αρχές που γνωρίζουν καλύτερα τις ανάγκες των περιοχών τους,
δεν µπορούν να παρέµβουν ριζικά στο σχεδιασµό των γραµµών,
αφού τα κριτήρια καθορίζονται σε κεντρικό επίπεδο από τη ρυθ-
µιστική αρχή. 

Με την ιδιότητά µου ως Περιφερειακού Συµβούλου της Κεν-
τρικής Μακεδονίας, της Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης,
νιώθω την ανάγκη να σηµειώσω ότι ολοένα και περισσότερο
αφαιρούνται πόροι και αρµοδιότητες από την περιφερειακή αυ-
τοδιοίκηση. 

Πιστεύω ότι εδώ είναι το κοµβικό σηµείο και θα ζήσουµε πάλι
συνθήκες, όπου µία κεντρική αρχή θα αποφασίζει για γραµµές
σε περιοχές πολύ µακριά από αυτή, αντί να αποφασίζουν αυτοί
που θα κάνουν τη συχνότερη χρήση αυτών και αυτοί που γνωρί-

ζουν καλύτερα από κάθε άλλον τις ανάγκες των µετακινούµενων
πολιτών εντός και εκτός των ορίων της περιφέρειας που διοι-
κούν. 

Επιπλέον, ενώ η ρυθµιστική αρχή θα είναι υπεύθυνη για τις τε-
λικές αποφάσεις, οι περιφέρειες θα έχουν το ρόλο του τοποτη-
ρητή. Εκτιµώ ότι θα φτάσουµε σύντοµα στο σηµείο, άλλος να
αποφασίζει κι άλλος να τα ακούει.

Συνεπώς, θα πρότεινα να δοθεί ένας πιο ενεργός και ίσως πιο
δεσµευτικός και ουσιαστικός ρόλος στις περιφέρειες, πολύ πε-
ρισσότερο όταν αυτές θα κληθούν να ελέγχουν και τους επιβα-
τικούς σταθµούς, κάτι που όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι καθορί-
ζει σηµαντικά και το ποιος απ’ όσους συµµετέχουν στους διαγω-
νισµούς θα έχει το πλεονέκτηµα.

Επιπλέον, εκτιµώ ότι θα υπάρξει πρόβληµα µε τις γραµµές, ει-
δικά µε αυτές που θα δοθούν µέσω ανταγωνισµού σε ανάδοχο,
µε αποκλειστικό δικαίωµα εκµετάλλευσης για οκτώ έως δέκα έτη.
Κι αυτό το σηµείο χρειάζεται αποσαφήνιση. Τι θα γίνει µε τις
υπάρχουσες γραµµές και µέχρι την κατάργησή τους; Τι θα γίνει
µε τις ελεύθερες γραµµές και πώς αυτές θα λειτουργούν όταν
µπορεί να καλύπτουν γραµµές µε αποκλειστικό δικαίωµα εκµε-
τάλλευσης; 

Αυτές είναι κάποιες παρατηρήσεις που πιστεύω ότι θα διευ-
κρινιστούν στην πορεία από το Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, όπως και το πώς θα λειτουργήσει το σύστηµα
µε τους σταθµούς των υπεραστικών λεωφορείων. 

Σε ό,τι αφορά τις διατάξεις για τις απευθείας αναθέσεις και το
περιορισµένο µεταφορικό έργο, είναι ζητήµατα που υπάρχουν
µόνιµα στη νησιωτική µας χώρα, τόσο σε σχέση µε τη µεταφορά
επιβατών, όσο και σε σχέση µε τη µεταφορά µαθητών στα σχο-
λεία µας, σε όσα τουλάχιστον έχουν αποµείνει στα νησιά µας. 

Σε ό,τι αφορά τη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών,
πρόκειται για µια ακόµη ανεξάρτητη αρχή. Έχουµε επισηµάνει
πολλές φορές ότι οι ανεξάρτητες αρχές παρουσιάζουν σηµαντι-
κές δυσκολίες -για διάφορους λόγους- προκειµένου να ανταπο-
κριθούν στις υποχρεώσεις τους. 

Και µόνο από το γεγονός ότι ο πρόεδρος, ο αντιπρόεδρος και
τα µέλη της ανεξάρτητης αρχής διορίζονται από τον αρµόδιο
Υπουργό αντιλαµβανόµαστε ότι διορίζεται µια αρχή πάνω από
την οποία περνάει το σύνολο των αποφάσεων που αφορά τις δη-
µόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών. Υπάρχουν λίγα
µέλη µε µεγάλη εξουσία σε έναν τοµέα που είναι ιδιαίτερος. 

Το λέω αυτό χωρίς να αµφισβητώ τα µέλη της αρχής, µπορεί
να είναι επιστήµονες εγνωσµένου κύρους, γνώσεων και εµπει-
ρίας. Πραγµατικά πάντως χρειάζεται προσοχή το σηµείο αυτό,
κάτι που εξάλλου το παραδέχεται και το νοµοσχέδιο µε το άρθρο
57, όπου και περιγράφει τα ασυµβίβαστα για τα πρόσωπα αυτά,
καθώς και στους συγγενείς τους εξ αίµατος και εξ αγχιστείας
µέχρι και δεύτερου βαθµού. 

Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα που αφορούν το σιδηρόδροµο, µε
τον ΟΣΕ που έχει διαιρεθεί σε πολλά κοµµάτια, είναι προφανές
ότι η συγκυβέρνηση προχωράει σε αντίστοιχές ρυθµίσεις για την
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ», την ΕΕΣΣΤΥ, την «ΕΡΓΟΣΕ» µε την προοπτική της
ιδιωτικοποίησης, του ξεπουλήµατος.

Ήδη, αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον
από επενδυτές, οι οποίοι προφανώς σπεύδουν να επωφεληθούν
από τις έτοιµες υποδοµές και για ψίχουλα, όπως συνέβη και σε
άλλες περιπτώσεις, να πάρουν στα χέρια τους µια τεράστια πε-
ριουσία, την οποία έχει δηµιουργήσει και πληρώσει πολλαπλά ο
ελληνικός λαός τα τελευταία κυρίως χρόνια. Ως προς αυτά, θα
µιλήσουµε στη συζήτηση επί των άρθρων. 

Από εκεί και πέρα, η Κυβέρνηση προχωράει και στις ρυθµίσεις
για τη σύσταση εταιρειών ταξί. Πιστεύω ότι εδώ ανοίγει ο δρόµος
για τη σύσταση εταιρειών. Δεν ξέρω αν θα µπορέσουν οι ίδιοι οι
ιδιοκτήτες να προχωρήσουν σε κάτι τέτοιο, από τη στιγµή που η
κρίση έχει χτυπήσει τον κλάδο τους σε πολύ µεγάλο βαθµό. Όλα
αυτά θα τα δούµε στη συζήτηση επί των άρθρων, όπως και τη
λειτουργία οχηµάτων επτά επιβατών µε προκαθορισµένο και
προσυµφωνηµένο µίσθωµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο περιλαµ-
βάνει και διατάξεις για τα πρατήρια υγρών καυσίµων, ρυθµίσεις
συνεργείων, αερίων καυσίµων και άλλες διατάξεις. 
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Σε κάθε περίπτωση όµως –επαναλαµβάνω- δεν είναι δυνατόν
να συνεχίζεται αυτή η λογική της κατάθεσης νοµοσχεδίων
«σκούπα» ή «σιδηρόδροµων», όπως ανέφερα πιο πριν. 

Θεωρούµε ότι το νοµοσχέδιο πρέπει να καταψηφιστεί επί της
αρχής, επειδή πρώτον, επισπεύδει παράλογα την προθεσµία της
31ης Δεκεµβρίου 2019 που δίδει ο ευρωπαϊκός κανονισµός
1370/2007 για την αναµόρφωση των µεταφορών, προκειµένου
να ακολουθήσει πιστά τις µνηµονιακές υποχρεώσεις της συγκυ-
βέρνησης. 

Το νοµοσχέδιο προχωράει στη δηµιουργία µιας ακόµη ανεξάρ-
τητης αρχής, της Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφορών –
ΡΑΕΜ- η οποία ουσιαστικά αναλαµβάνει όλο το σχεδιασµό των
µεταφορών κατά τρόπο απόλυτα συγκεντρωτικό, περιορίζοντας
το ρόλο των περιφερειών σε συµβουλευτικό και µόνο, ενώ ανα-
λαµβάνουν να επιβλέπουν την τήρηση των αποφάσεων της
ΡΑΕΜ. 

Στο νοµοσχέδιο περιλαµβάνονται ρυθµίσεις, οι οποίες δεν
προστατεύουν το εργασιακό καθεστώς στα ΚΤΕΛ ούτε και κατά
την περίοδο που θα προκύψουν νέα εταιρικά σχήµατα. 

Με τις ρυθµίσεις που προβλέπονται για το σιδηρόδροµο εξα-
σφαλίζεται η ιδιωτικοποίησή του. Το οξύµωρο είναι ότι αναµένε-
ται να δοθεί σε ξένες κρατικές εταιρείες, µε την κατάτµηση του
ΟΣΕ σε πολλές εταιρείες, ανάλογα µε τη δραστηριότητά τους. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, µε αίσθηµα κοινοβουλευτικής ευθύ-
νης και µε γνώµονα πάντα το συµφέρον του λαού, θα στηρίξουν
άρθρα του νοµοσχεδίου που κινούνται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κύριε Παναγιώταρε, έχετε τον λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Σας ευχαριστώ.
Το έχουµε ξαναπεί αυτό. Βλέπουµε σε κάθε νοµοσχέδιο, το

οποίο έρχεται για συζήτηση είτε στις επιτροπές είτε στην Ολο-
µέλεια, ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο ειδικός αγορητής
του ΠΑΣΟΚ, να λένε συγκεκριµένες εκφράσεις, όπως: Είναι επι-
τακτική ανάγκη, είναι προαπαιτούµενο, είναι ειληµµένη απόφαση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και πρέπει να την τηρήσουµε, προκει-
µένου να πάρουµε κάποια από τις δόσεις, για να µείνουµε στο
ευρώ, για να µη µας πετάξουν έξω.

Επίσης, βλέπουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο από την Ευρω-
παϊκή Ένωση, όπως λέει και ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας
και οι της συγκυβέρνησης, έχει περιθώριο µέχρι το 2019 για να
εφαρµοστεί, για να γίνουν κάποιες αλλαγές, όποιες είναι αυτές.
Βλέπουµε µία ιδιαίτερη ανάγκη, τουλάχιστον µία εξαετία πριν τη
λήξη της προθεσµίας, η συγκυβέρνηση να φέρνει κάποια νοµο-
σχέδια, κάποιες τροπολογίες, χωρίς να µπορούµε να καταλά-
βουµε και να εξηγήσουµε ακριβώς το γιατί. Με το εν λόγω
νοµοσχέδιο ανοίγει ένα παράθυρο για µεγάλες και ενδεχοµένως
αδιαφανείς µπίζνες -κάτι συνηθισµένο σε αυτό τον τόπο- µεταξύ
περιφερειών, µιας νέας Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφο-
ρών και επιχειρηµατιών, σχετικά µε τους διαγωνισµούς των υπε-
ραστικών γραµµών µε πολλές διατάξεις, µάλλον φωτογραφικές,
διαδικασίες και διαγωνισµούς. 

Όλοι αποδέχονται ότι τα εισιτήρια των ΚΤΕΛ είναι σχετικώς
ακριβά και θα µπορούσαν να φθηνύνουν. Εµείς το υποστηρί-
ζουµε και θεωρούµε ότι είναι υποχρεωµένο το Υπουργείο να κι-
νηθεί προς αυτήν την κατεύθυνση. Όµως, το νοµοσχέδιό σας δεν
θα το πετύχει, διότι οι ιδιοκτήτες των ΚΤΕΛ πάλι θα καταφέρουν
να κερδίσουν τους διαγωνισµούς στις περισσότερες των περι-
πτώσεων, γιατί είναι και φτιαγµένο έτσι το νοµοσχέδιο και καταρ-
τισµένο ώστε να µην µπορούν να µπουν «νέοι παίκτες» -όπως
λέτε ότι θέλετε- στο παιχνίδι.

Επίσης, θα γίνουν µεγάλες µπίζνες µε επιχειρηµατίες που θα
εκµεταλλεύονται τους σταθµούς υπεραστικών λεωφορείων. Θα
είναι ή υπάρχοντες ή νέοι επιχειρηµατίες σε συνεργασία µε τους
νυν. Είναι ζητήµατα που θα έπρεπε να είναι απολύτως ξεκάθαρα,
να υπάρχει στόχος και όλα αυτά να είναι προς όφελος του επι-
βατικού κοινού των Ελλήνων πολιτών και όχι συγκεκριµένων αν-
θρώπων.

Φτιάχνετε ακόµα µια νέα Ανεξάρτητη Αρχή, τη ΡΑΕΜ. Βλέ-
πουµε ότι προβλέπονται νέες θέσεις για διοικητικό συµβούλιο,
για τριάντα τρεις υπαλλήλους και νέα έξοδα. Έχουµε απορία να
δούµε από πού θα στελεχωθούν αυτές οι τριάντα τρεις θέσεις
στο διοικητικό συµβούλιο. Θα είναι από κάποια Υπουργεία, από
κάποιες άλλες υπηρεσίες ή θα είναι κάποια νέα golden boys, τα
οποία µε πολύ καλούς µισθούς –χρυσούς µισθούς- θα στελεχώ-
σουν την εν λόγω νέα υπηρεσία; Έχουµε παραδείγµατα, όπως
έγινε µε το ΤΑΙΠΕΔ, µε το ΤΧΣ, που υπάρχουν παχυλότατοι µι-
σθοί και αποτέλεσµα µηδέν, για τα δικά σας κριτήρια, για τους
λόγους για τους οποίους συστήσατε αυτούς τους νέους οργανι-
σµούς. 

Προβλέπουµε ότι δεν θα µπορέσετε να υλοποιήσετε τις ρυθ-
µίσεις του νοµοσχεδίου και µετά από λίγους µήνες θα φέρνετε
συνεχόµενες τροπολογίες µε έκτακτες ρυθµίσεις κατά παρέκ-
κλιση του νοµοσχεδίου, προκειµένου να λειτουργήσουν οι υπε-
ραστικές µεταφορές.

Θα θέλαµε να επισηµάνουµε ότι είναι πάρα πολύ σηµαντικό
για τη Χρυσή Αυγή, αλλά πιστεύω και για ένα µεγάλο κλάδο, τον
κλάδο των ταξιτζήδων, όπου βλέπουµε στα άρθρα 105 και 106,
που µιλάνε για νέες άδειες και για αδειοδότηση οχηµάτων πέντε
και επτά θέσεων χωρίς ταξίµετρο, που βεβαίως το πιο πιθανό
είναι ότι θα πάνε σε χέρια συγκεκριµένων επιχειρηµατιών, συγ-
κεκριµένων ανθρώπων και θα γίνουν νέες εταιρείες, οι οποίες θα
πάρουν και τα καλύτερα δροµολόγια και θα εξοντώσουν τους
ήδη εξαθλιωµένους Έλληνες ταξιτζήδες. Είναι µία ακόµα κλειστή
κατηγορία όπως είναι οι ταξιτζήδες, η οποία κι αυτή λόγω του
µνηµονίου και της κρίσης βάλλεται σε πολύ µεγάλο βαθµό και
εσείς της δίνετε το οριστικό χτύπηµα για να καταστραφεί εντε-
λώς προς όφελος λίγων.

Θα θέλαµε να αναφέρουµε ένα παράδειγµα πάνω σ’ αυτό. Θα
έχει κάποιο µεγάλο ξενοδοχείο κάποια καινούργια βανάκια –ας
µην µιλήσουµε για τα πενταθέσια που είναι Ι.Χ., ενώ εσείς το βά-
ζετε και µας λέτε πενταθέσια και τα επταθέσια, που δεν είναι
ένας νέος τύπος οχήµατος τα πενταθέσια ο οποίος δεν υπάρχει
στην αγορά- και θα µπορούν να κάνουν µε µία συγκεκριµένη συµ-
φωνία δροµολόγια. Θα πηγαίνουν, παραδείγµατος χάριν, από και
προς το αεροδρόµιο µε άλλη ταρίφα, συµφωνηµένο κόµιστρο,
την ίδια ώρα που οι χιλιάδες ταξιτζήδες είναι υποχρεωµένοι να
µεταφέρουν τον κόσµο µε συγκεκριµένο κοστολόγιο, πιο ακριβό
απ’ ό,τι τα καινούρια επταθέσια ή πενταθέσια οχήµατα. 

Ξαφνικά µια διαδροµή, η οποία είναι καλή, κερδοφόρα για
τους ταξιτζήδες –«φιλέτο» θα µπορούσε να πει κανείς- χάνεται
και πηγαίνει σε µία νέα κατηγορία ανθρώπων, αυτούς που θα
έχουν τις νέες άδειες, οι οποίοι δεν θα χρειάζονται ούτε ταξίµε-
τρο ούτε τίποτα απολύτως.

Όπως συµβαίνει σ’ αυτήν τη χώρα τις τελευταίες δεκαετίες,
το πιο πιθανό είναι και αυτή η καινούργια προσπάθεια µε τις νέες
εταιρείες πενταθέσιων ή επταθέσιων οχηµάτων να καταλήξει
πάλι στις γνωστές είκοσι-τριάντα οικογένειες, που λυµαίνονται
αυτόν τον τόπο και παίρνουν όλες τις νέες ή τις παλαιότερες
δουλειές.

Στο νοµοσχέδιο του κ. Βορίδη είχε ανοίξει η κερκόπορτα όταν
είχαν δοθεί λίγες άδειες και τώρα βλέπουµε ότι αυτή η κερκό-
πορτα άνοιξε διάπλατα, έτσι ώστε να συνεχιστεί αυτό το έγκληµα
εις βάρος του κλάδου των οδηγών ταξί.

Σχετικά µε τα ΚΤΕΛ, η µέχρι σήµερα δόµηση του συστήµατος
οδικών επιβατικών υπεραστικών µεταφορών είχε ως άξονα τις
κοινοπραξίες ιδιωτών, γνωστές ως ΚΤΕΛ. Η ουσία της ύπαρξης
των οδικών επιβατικών µεταφορών είναι η εξασφάλιση λειτουρ-
γικής διασύνδεσης µεταξύ των αστικών κέντρων και της περιφέ-
ρειας, καθώς και των µικρών πόλεων και χωριών µεταξύ τους µε
όµορες περιφέρειες και µε τα κέντρα των κυριοτέρων πόλεων,
πράγµα που σε µεγάλο βαθµό εξασφαλιζόταν µε τα ΚΤΕΛ εδώ
και δεκαετίες στην πατρίδα µας. 

Παρά ταύτα, είναι γνωστό ότι σε περιπτώσεις που υφίσταται
ως συγκρίσιµο µέγεθος µιας συγκεκριµένης διαδροµής και εναλ-
λακτικό µέσο µεταφοράς, παραδείγµατος χάριν το τρένο, οι κοι-
νοπραξίες των ιδιωτών σπανίως είναι ανταγωνιστικές µε αυτό,
αφού, εκµεταλλευόµενες το µονοπωλιακό καθεστώς του καθο-
ρισµού του κοµίστρου, έβρισκαν πάντα έτοιµη πελατεία. 
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Ακόµη χειρότερα ήταν τα πράγµατα όταν δεν υπήρχε εναλλα-
κτική στη µεταφορά, οπότε η τιµή που καθορίζεται από τα ΚΤΕΛ
είναι και η µοναδική επιλογή του επιβάτη. Δεν είναι σπάνιο το
φαινόµενο που επικρατεί στην ελληνική επαρχία, η µίσθωση ταξί
από περισσότερους του ενός συνήθως επιβάτες, που  µεταβαί-
νουν στη διαδροµή της επιλογής τους ευκολότερα, γρηγορό-
τερα και κυρίως µε πιο ανταγωνιστική τιµή απ’ αυτήν των ΚΤΕΛ.

Σε σχέση µε την παροχή της µεταφορικής υπηρεσίας, δεν πρέ-
πει να µας διαφεύγει και το γεγονός ότι παρεµπιπτόντως υφί-
στανται και άλλες ιδιωτικές εταιρείες, οι οποίες δραστηριο-
ποιούνται στο χώρο των οδικών µεταφορών. Λέµε «παρεµπιπτόν-
τως» γιατί οι επιχειρήσεις αυτές εκτελούν ένα παράνοµο µετα-
φορικό έργο ελλείψει αξιόπιστου θεσµικού πλαισίου. Είναι τα
λεωφορεία που εκτελούν διεθνείς επιβατικές µεταφορές και συν-
δέουν τις κύριες ελληνικές πόλεις µε πρωτεύουσες των όµορων
χωρών. Οι επιχειρήσεις αυτές ανταγωνίζονται ήδη έµµεσα τα
ΚΤΕΛ, παραλαµβάνουν τους επιβάτες και από χωριά και κωµο-
πόλεις της επαρχίας στο δρόµο για το εξωτερικό και µάλιστα µε
τιµές απείρως πιο ελκυστικές απ’ αυτές των ΚΤΕΛ για την αντί-
στοιχη διαδροµή, παρόλο που εκτελούν µεγαλύτερες διαδροµές.
Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η γραµµή Αθήνα-Τίρανα για
την οποία έχει γίνει και πάρα πολύς ντόρος. Έχουν δηµιουργηθεί
προστριβές, υπάρχει πολύ µεγάλο πρόβληµα µε το ΚΤΕΛ των
Ιωαννίνων, που είναι το πιο κοντινό.

Αυτό σηµαίνει για εµάς ότι είναι προφανής η έλλειψη ορθολο-
γισµού στο σύστηµα των οδικών µεταφορών. Από τη µία είναι
απαραίτητη η διασύνδεση όλων των χωριών, κωµοπόλεων µε τις
περιφέρειες στην επαρχία, από την άλλη πρέπει αυτή η συγκοι-
νωνία να είναι φθηνή για τον πολίτη, περισσότερο µάλιστα στις
άγονες διαδροµές, στις οποίες δεν υπάρχει οικονοµικό όφελος
και ανταγωνισµός. Αυτό δεν µπορεί να επιτευχθεί ούτε µε το µο-
νοπώλιο των ΚΤΕΛ, που διαστρεβλώνουν τις τιµές ούτε µε την
πλήρη απελευθέρωση που θα οδηγήσει σε απώλεια γραµµών
στις άγονες περιοχές, όπως έγινε, για παράδειγµα, στο αεροπο-
ρικό έργο της Ολυµπιακής και που σίγουρα καµµία ανεξάρτητη
ρυθµιστική αρχή, καινούρια ή παλιότερη, θα κάνει κάτι, γιατί έχει
αποδειχθεί ότι όλες οι ανεξάρτητες αρχές δεν έχουν κάνει απο-
λύτως τίποτα στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Δεν θα ταχθούµε, εποµένως ούτε µε τα συµφέροντα εκείνων
που έχουν βρει στις δηµόσιες συγκοινωνίες την εξασφάλιση µιας
επιδοτούµενης καριέρας ούτε µε εκείνους που θέλουν να παρα-
δώσουν τους επιβάτες βορά στα επιχειρηµατικά συµφέροντα.
Αυτό που θα κάνουµε είναι να στηρίξουµε µια ορθολογική και
διαφανή διαχείριση των επιβατικών συγκοινωνιών, πιστεύοντας
ότι κάθε ελληνική περιοχή, κάθε χωριό, κάθε πόλη έχουν δι-
καίωµα στη φθηνή διασύνδεση µε την πρωτεύουσα του νοµού
και τις µεγάλες πόλεις προς όφελος της κοινωνίας και της οικο-
νοµίας κάθε περιοχής.

Εποµένως, δεν είµαστε, για παράδειγµα, ως αρχή αντίθετοι µε
την πρωτοβουλία της θεσµοθέτησης µιας ρυθµιστικής αρχής,
αλλά πολύ φοβούµαστε ότι θα έχει το ίδιο αναποτελεσµατικό
τέλος, όπως έχουν όλες.

Επαναλαµβάνουµε -και θα θέλαµε να µας πείτε- ότι το κόστος
αυτής της ρυθµιστική αρχής, το οποίο προϋπολογίζεται περίπου
στα 2 εκατοµµύρια ευρώ, είναι ένα πολύ µεγάλο ποσό, όπου µαζί
µε τα άλλα τεράστια ποσά που δίδονται συνεχώς σε άλλες ρυθ-
µιστικές αρχές θα µπορούσαν να χρησιµοποιηθούν εποικοδοµη-
τικά, προς όφελος του κοινωνικού συνόλου.

Για να γίνουν, όµως, όλα αυτά θα πρέπει όλα τα συµφέροντα
που εµπλέκονται µε τις οδικές µεταφορές να συντονιστούν υπό
αυτές τις προϋποθέσεις που θα διασφαλίσει η αρχή αυτή: Δη-
λαδή, ποιοι θα συµµετέχουν στη διανοµή των παρεχόµενων υπη-
ρεσιών; Σε αυτό δεν µας δίνει καµµία απάντηση το νοµοσχέδιο.
Θα είναι µόνο τα ΚΤΕΛ, όπως το γνωρίζουµε σήµερα, που θα
συµµετάσχουν στο µεταφορικό έργο; Και αν είναι, ποιος ο λόγος
θεσµοθέτησης της αρχής αυτής; Θα συµµετέχουν κι άλλοι; Και
αν ναι, ποιοι θα είναι αυτοί και µε ποια κριτήρια; Θα είναι κοινο-
πραξίες, ιδιώτες µεµονωµένοι, πολυεθνικές επιχειρήσεις ή ακόµα
και το δηµόσιο; Και σε ποια έκταση θα συµµετέχουν αυτοί; 

Η άποψή µας είναι ότι κριτήριο για όλα αυτά θα είναι το µετα-
φορικό έργο και ο πολίτης και όχι τα συµφέροντα ούτε η δηµο-

σιοϋπαλληλία, που έχει δηµιουργηθεί µε τα χρόνια, ακόµα και σ’
αυτές τις κοινοπραξίες, ανάλογα µε το µεταφορικό έργο της
κάθε περιφέρειας, ανάλογα µε την πυκνότητα των γραµµών
αυτών ή τις ανάγκες κάθε περιοχής. Παραδείγµατος χάριν,
άλλες είναι οι ανάγκες των νησιών και άλλες των ορεινών περιο-
χών. Θα πρέπει να σχεδιαστεί εξ αρχής ένα δίκτυο συγκοινωνιών,
που θα λάβει υπόψη του, τόσο τις ήδη παρεχόµενες υπηρεσίες
των ΚΤΕΛ, όσο και των άλλων υποψηφίων, που µε συγκεκριµένες
προδιαγραφές θα συναγωνιστούν στην παροχή καλύτερων και
φθηνότερων υπηρεσιών για τον πολίτη της κάθε περιοχής. 

Η προκήρυξη των διαγωνισµών αυτών από τη ρυθµιστική αρχή
δεν ξεκαθαρίζει πώς ακριβώς θα συµβεί αυτό, καθώς και ποιοι
θα συµµετέχουν. Δεν διευκρινίζει γενικές προϋποθέσεις, αλλά
αφήνει στον εκάστοτε διαγωνισµό να προσδιορίσει τον τρόπο
λειτουργίας του συστήµατος παροχής υπηρεσιών. Αυτό είναι
απαράδεκτα ασαφές και θα πρέπει να διευκρινισθεί. Με άλλα
λόγια, δεν µπορούµε να θέσουµε αυτές τις σηµαντικές λεπτοµέ-
ρειες στην εντελώς άγνωστη για µας ρυθµιστική αρχή, χωρίς ο
νοµοθέτης να έχει προηγουµένως καθορίσει τον τρόπο λειτουρ-
γίας των συµβάσεων ανάθεσης, γιατί µία εκ των υστέρων έν-
σταση και πιθανή καταδίκη των αποφάσεων µιας αρχής, όποια
κι αν είναι αυτή, θα έχει ήδη λειτουργήσει εις βάρος του µετα-
φορικού έργου, των πολιτών και των επιβατών. 

Σχετικά µε τα άρθρα που αφορούν τον ΟΣΕ: Η Χρυσή Αυγή
είναι εντελώς αντίθετη µε τη σαλαµοποίηση αυτού του οργανι-
σµού, ο οποίος έχει µια τεράστια περιουσία, αλλά δυστυχώς
προβλέπεται το ξεπούληµα, για εµάς, σε πολύ χαµηλό κόστος
και µε πολύ µεγάλη προίκα για τους µελλοντικούς ιδιοκτήτες του
ΟΣΕ.

Τέλος -επανερχόµενοι στα ΚΤΕΛ- σχετικά µε το κόστος όλων
αυτών των ενεργειών και το κόστος των επιδοτήσεων, είναι εν-
τελώς ασαφές πως µεγάλο µέρος της λειτουργίας των ΚΤΕΛ γί-
νεται, και µε επιδοτήσεις γραµµών, στρατιωτών, µαθητών και
άλλων. Όλα αυτά ποιος θα τα πληρώσει; Πόσο θα στοιχίσουν
στον  Έλληνα φορολογούµενο; Ποιο θα είναι το όφελος; 

Η Χρυσή Αυγή καταψηφίζει το εν λόγω νοµοσχέδιο επί της
αρχής. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Τον λόγο έχει η ειδική

αγορήτρια της ΔΗΜΑΡ, κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Το σχετικό σχέδιο νόµου, που συζητάµε σήµερα, αποτελείται

από τρία µέρη: Τα δύο πρώτα, που χαρακτηρίζουν και το νοµο-
σχέδιο, αφορούν στην πλήρη απελευθέρωση των οδικών µετα-
φορών επιβατών, που και σήµερα εκτελούνται από τα ιδιωτικά
ΚΤΕΛ, καθώς και στη σύσταση, το ρόλο και τις αρµοδιότητες της
σχετικής Ανεξάρτητης Ρυθµιστικής Αρχής Επιβατικών Μεταφο-
ρών.

Το τρίτο µέρος του νοµοσχεδίου περιλαµβάνει µία σειρά κρί-
σιµων διατάξεων µε σηµαντικό ενδιαφέρον, όπως είναι οι συµ-
πληρωµατικές ρυθµίσεις για τις σιδηροδροµικές µεταφορές και
ειδικότερα την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», την Εταιρεία Συντήρησης Τροχαίου
Σιδηροδροµικού Υλικού, οι οποίες σήµερα βρίσκονται στη διαδι-
κασία της αποκρατικοποίησης. Αυτές δεν είναι τίποτε άλλο παρά
ρυθµίσεις για τη συµπλήρωση του θεσµικού πλαισίου, προκειµέ-
νου να γίνει η πλήρης απελευθέρωση της διαχείρισης των σιδη-
ροδροµικών µεταφορών. Επίσης, υπάρχουν ρυθµίσεις που
αφορούν σε ευνοϊκότερους όρους για την κατάταξη και την πι-
στοποίηση των εργοληπτικών επιχειρήσεων κατασκευής δηµο-
σίων έργων, λαµβανοµένων υπόψη των δυσµενέστατων συνθη-
κών που δηµιούργησε η οικονοµική κρίση, καθώς και άλλες δια-
τάξεις, οι οποίες συνθέτουν τελικά τα είκοσι τέσσερα άρθρα
αυτού του νοµοσχεδίου, πολλά διαφορετικά µεταξύ τους, κάτι
που, όπως πολλές φορές έχουµε επισηµάνει, είναι ένα µεγάλο
πρόβληµα στη νοµοθετική µας διαδικασία. 

Και φυσικά δεν λείπουν, όπως πάντα, οι τροπολογίες ετερό-
κλητων θεµάτων -συγκεκριµένα τέσσερις τον αριθµό- µε διαφο-
ρετικά άρθρα µεταξύ τους. Μεταξύ αυτών και η απαράδεκτη
διάταξη του άρθρου 6, η οποία ζητήσαµε όλοι να διαγραφεί και
η οποία λέει να µη συµπεριλαµβάνεται στο «πόθεν έσχες» των
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πολιτικών και λοιπών δηµόσιων προσώπων η συµµετοχή τους σε
ναυτιλιακές εταιρείες. Και να φανταστείτε ότι έρχεται σε µία τρο-
πολογία, όπου το προηγούµενο άρθρο 5 αφορά την παράταση
της φροντίδας στο σπίτι. 

Πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, αυτό, αν µη τι άλλο, υποβαθµίζει
πάρα πολύ και την κοινοβουλευτική διαδικασία και τη νοηµοσύνη
µας.

Ας πάµε στο Πρώτο Μέρος του νοµοσχεδίου, στις δηµόσιες
υπεραστικές µεταφορές. Με τις σχετικές ρυθµίσεις ανοίγει ο φά-
κελος της πλήρους απελευθέρωσης των αστικών και υπεραστι-
κών ΚΤΕΛ.

Τα ΚΤΕΛ ιδρύθηκαν στη δεκαετία του 1950 και την τελική τους
µορφή την πήραν µε το προεδρικό διάταγµα του 1973, ενώ το
υφιστάµενο θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας τους ως ανώνυµης εται-
ρείας θεσπίστηκε αρκετά αργότερα µε το ν. 2963/2001. 

Οι επιχειρήσεις των ΚΤΕΛ ανήκουν µεν σε ιδιώτες, η οργάνωσή
τους όµως, διέπεται από τις ρυθµίσεις που έχουν θεσπιστεί από
την κείµενη νοµοθεσία. 

Σήµερα, υπό τη µορφή ανώνυµων εταιρειών υπάρχουν εξήντα
περίπου ΚΤΕΛ µε σύνολο λεωφορείων άνω των τεσσάρων χιλιά-
δων διακοσίων. Πρόκειται για µια αγορά σηµαντική, ύψους 550
εκατοµµυρίων ευρώ ετησίως, αλλά το σηµαντικότερο είναι ότι
τριάντα χιλιάδες εργαζόµενοι απασχολούνται σε αυτήν είτε ως
ιδιοκτήτες είτε ως οδηγοί και λοιπά. 

Με το προτεινόµενο νοµοσχέδιο επιχειρούνται σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις στο σχεδιασµό, την οργάνωση, τις διαδικασίες
ανάθεσης και την παροχή των δηµόσιων υπεραστικών οδικών µε-
ταφορών της χώρας. Οι αλλαγές αυτές προσοµοιάζουν στην
ουσία µε το θεσµικό πλαίσιο των υπεραστικών οδικών µεταφο-
ρών που περιλαµβάνεται στις διατάξεις του Κανονισµού της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης 1370/2007.

Θέλω να σηµειώσω ότι από την άποψη του Κοινοτικού Δικαίου
δεν έχει σηµασία αν οι δηµόσιες υπηρεσίες επιβατικών µεταφο-
ρών παρέχονται από δηµόσιες ή ιδιωτικές επιχειρήσεις. 

Ο κανονισµός, όµως, βασίζεται στην αρχή της ιδιαιτερότητας
όσον αφορά το ιδιοκτησιακό καθεστώς και περιέχει σηµαντικές
διατάξεις που αφορούν τα θέµατα των αρχών της επικουρικότη-
τας και της αναλογικότητας του άρθρου 5 της συνθήκης, διατά-
ξεις που δεν τηρούνται σε πολλές από τις διατάξεις του νοµο-
σχεδίου. 

Βάσει του κανονισµού ορίζεται ότι ως το Δεκέµβριο του 2009
θα πρέπει να ολοκληρωθεί όλη αυτή η διαδικασία προσαρµογής.
Όµως, µε το παρόν σχέδιο νόµου ρυθµίζεται µόνο ο τρόπος ανά-
θεσης και παροχής των δηµόσιων υπεραστικών οδικών µεταφο-
ρών που θα πρέπει να έχει ολοκληρωθεί ως το τέλος του 2015.
Αυτό αποτελεί ένα σηµείο τριβής και ενστάσεων από την Οµο-
σπονδία των ΚΤΕΛ. 

Είναι ενδιαφέρον να αναφέρω ότι σε σχέση µε τα παραπάνω,
οι στόχοι της Λευκής Βίβλου της επιτροπής της 12ης Σεπτεµβρίου
του 2001 µε τίτλο: «Η ευρωπαϊκή πολιτική µεταφορών µε ορί-
ζοντα το 2010» είναι ότι θα πρέπει να εξασφαλίζονται µε τις ανά-
λογες ρυθµίσεις ασφαλείς, αποτελεσµατικές και υψηλής ποιό-
τητας υπηρεσίες µεταβατικών µεταφορών χάριν του ελεγχόµε-
νου από το δηµόσιο ανταγωνισµού, ο οποίος θα εγγυάται τη δια-
φάνεια, την απόδοση των δηµόσιων υπηρεσιών επιβατικών
µεταφορών, λαµβανοµένων υπ’ όψιν –και το τονίζω εδώ- ιδίως
των κοινωνικών, περιβαλλοντολογικών παραγόντων και των πα-
ραγόντων περιφερειακής ανάπτυξης ή την προσφορά συγκεκρι-
µένων όρων τιµολόγησης προς όφελος ορισµένων κατηγοριών
επιβατών και το τονίζω και αυτό εδώ. Θα τα πούµε στη συζήτηση
των άρθρων, γιατί δεν τα καλύπτουν οι διατάξεις του νοµοσχε-
δίου, για να µην υπάρχει πράγµατι στρέβλωση στον ανταγωνισµό
και να διασφαλίζεται ότι όλες οι κατηγορίες των επιβατών να
έχουν πρόσβαση σε αυτές. 

Οι µελέτες θα πρέπει να έχουν τις κατάλληλες διασφαλίσεις
για αυτόν τον ελεγχόµενο ανταγωνισµό, για να καταστούν έτσι
οι υπηρεσίες ελκυστικές, καινοτόµες, λιγότερο ακριβές και να
µην εµποδίζουν την εκτέλεση των συγκεκριµένων καθηκόντων
που ανατίθενται στους φορείς δηµόσιων υπηρεσιών. 

Σηµαντικό ρόλο στην εφαρµογή του νέου συστήµατος θα δια-
δραµατίσει κατά το σχέδιο νόµου η ανεξάρτητη αρχή µε την επω-

νυµία «Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών». Η ΡΑΕΜ συ-
νοπτικά θα έχει κεντρικό ρόλο µαζί µε τις περιφερειακές ενότη-
τες στο σχεδιασµό του δικτύου των υπεραστικών γραµµών, στον
καθορισµό των απαιτήσεων, των όρων και των προϋποθέσεων
για την ανάθεση παροχής υπηρεσιών.

Επίσης, στη ΡΑΕΜ ανατίθεται και ένα µεγάλο µέρος των αρ-
µοδιοτήτων που έχουν –και κατά τη γνώµη µας θα πρέπει να συ-
νεχίσουν να έχουν- οι περιφέρειες της χώρας, όπως είναι η
διενέργεια των διαγωνισµών και η ανάθεση υπηρεσιών δηµόσιων
υπεραστικών οδικών µεταφορών και βασικά η επίβλεψη των σχε-
τικών συµβάσεων. 

Ο ρόλος των περιφερειών περιορίζεται κατά πολύ, γίνεται συµ-
βουλευτικός και εποπτικός χωρίς εκτελεστικές αρµοδιότητες. Θα
αναφερθώ αναλυτικότερα στη συνέχεια. 

Το προτεινόµενο σχέδιο νόµου βασίζεται στη διάκριση των
υπεραστικών γραµµών σε τρεις τύπους: 

Πρώτον, στις υπεραστικές γραµµές, όπου η χορήγηση στον
ανάδοχο αποκλειστικού δικαιώµατος εκµετάλλευσης, µε ταυτό-
χρονο καθορισµό του ανωτάτου κοµίστρου, εξασφαλίζει την πα-
ροχή της υπηρεσίας σε καθορισµένο επίπεδο ελάχιστων –δεν
µου αρέσει ο όρος ελάχιστες- απαιτήσεων. 

Δεύτερον, στις υπεραστικές γραµµές, όπου λόγω των προϋπο-
λογιζόµενων εσόδων γίνεται η χορήγηση αποκλειστικού δικαιώ-
µατος εκµετάλλευσης, όταν δεν επαρκεί να προσελκύσει
ιδιωτικές επιχειρήσεις. Πρόκειται για τις λεγόµενες «άγονες
γραµµές». Στις περιπτώσεις αυτές το ανώτερο κόµιστρο ορίζεται
από τη ρυθµιστική αρχή. Να σηµειώσουµε εδώ ότι µε το ισχύον
θεσµικό πλαίσιο δεν υπήρχε αποζηµίωση για τις άγονες γραµµές,
καθότι αυτές παραχωρούνται µαζί µε ένα πακέτο άλλων δροµο-
λογίων -ελκυστικών κατά κάποιο τρόπο- στην κάθε περιφερειακή
ενότητα.

Τρίτον, όπου κρίνεται ότι υπάρχει εµπορικό ενδιαφέρον και
στο µέτρο που δεν έχει χορηγηθεί αποκλειστικό δικαίωµα εκµε-
τάλλευσης ή αποζηµίωσης, είναι δυνατόν να καθορίζονται υπε-
ραστικές γραµµές ελεύθερης επιλογής είτε µε πρωτοβουλία των
ενδιαφεροµένων είτε µε πρόταση των περιφερειών είτε από την
ίδια τη ΡΑΕΜ.

Η γεωγραφική βάση της οργάνωσης των δηµόσιων οδικών
υπεραστικών µεταφορών θα εξακολουθήσει να είναι η περιφε-
ρειακή ενότητα. Παρ’ όλα αυτά, όπως τόνισα και θα τονίσω και
παρακάτω, ο ρόλος και οι αρµοδιότητές τους περιορίζονται ση-
µαντικά, ενώ δεν προβλέπονται πόροι για την άσκηση του σχε-
διαστικού και του εποπτικού ρόλου, που συνίσταται και στην
επιβολή των σχετικών κυρώσεων στους παραβάτες.

Αναλυτικότερα, το πρώτο κεφάλαιο του πρώτου µέρους στα
άρθρα 1 και 2 αναφέρεται στο σκοπό, στο πεδίο εφαρµογής, που
δίνει τους αναγκαίους ορισµούς για την εφαρµογή του νόµου.
Επίσης, στο άρθρο 3 ορίζονται οι δηµόσιες υπεραστικές οδικές
µεταφορές. Στο άρθρο 5 το δίκτυο υπεραστικών οδικών µεταφο-
ρών και τις αρµόδιες αρχές. Στο άρθρο 6 τα πρόσωπα που µπο-
ρούν να εκτελούν δηµόσιες υπεραστικές µεταφορές. Τέλος, το
άρθρο 8 αναφέρεται στη διασφάλιση της επιτυχούς παροχής µε-
ταφορών επιβατών. 

Στο κεφάλαιο αυτό έχουµε διαφωνίες. 
Πρώτον, ως προς τα άρθρα που καθορίζουν τις απαιτήσεις

που πρέπει να πληρούνται για τις δηµόσιες µεταφορές και για
τον αδόκιµο όρο που χρησιµοποιείται «ελάχιστες απαιτήσεις».
Εδώ και για πολλά σχετικά µε αυτό το θέµα άρθρα και η Διεύ-
θυνση Επιστηµονικού Έργου αναφέρεται µε έµφαση στην ασά-
φεια που υπάρχει στο νοµοσχέδιο ως προς τον καθορισµό αυτών
των απαιτήσεων, ενώ ο Κανονισµός στα άρθρα 4 και 5 είναι
σαφής. 

Δεύτερον, έχουµε διαφωνία στο άρθρο 5,  που αφορά τις αρ-
µόδιες αρχές, σε σχέση µε τις πρόσθετες αρµοδιότητες διενέρ-
γειας διαγωνισµών και ανάθεσης των σχετικών συµβάσεων που
δίδονται στην ανεξάρτητη αρχή, αρµοδιότητες που αφαιρούνται
από τις περιφέρειες που µέχρι σήµερα είχαν αυτήν την ευθύνη,
όπως και οι αντίστοιχες διευθύνσεις του Υπουργείου για τις δια-
νοµαρχιακές οδικές µεταφορές και οι οποίες έχουν -υπηρεσίες
και τοπική αυτοδιοίκηση- την κατάλληλη διοικητική δοµή και την
οργάνωση να επιτελούν το ρόλο της αναθέτουσας αρχής και της
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επιβλέπουσας υπηρεσίας για µία µεγάλη σειρά άλλωστε δηµό-
σιων συµβάσεων είτε παροχής υπηρεσιών είτε εκτέλεσης έργων
και υπόκεινται και γι’ αυτό, µεταξύ των άλλων, και στον κατα-
σταλτικό έλεγχο, στον έλεγχο δηλαδή του Ελεγκτικού Συµβου-
λίου κ.λπ.. 

Επίσης, έχουµε επιφυλάξεις για τις δυνατότητες που δίδονται
–µεταξύ των άλλων- στο άρθρο 7 για τις κατ’ εξαίρεση απευθείας
αναθέσεις. 

Το δεύτερο κεφάλαιο –είναι πολύ σηµαντικό- άρθρα 9 έως 14,
αναφέρεται στο σχεδιασµό, στον καθορισµό των δικτύων υπερα-
στικών µεταφορών, στις κατευθύνσεις του σχεδιασµού κ.λπ..

Θα σας πω τις διαφωνίες µας ως προς το άρθρο 7. Δεν διευ-
κρινίζεται τι θα γίνει στην περίπτωση που ο σχεδιασµός και ο κα-
θορισµός του δικτύου που µπορεί να κάνει η περιφερειακή
ενότητα, µε βάση τα κριτήρια και τις κατευθύνσεις που θα θέσει
η ΡΑΕΜ, αλλά κυρίως µε βάση τις συνθήκες και τις ανάγκες της
γεωγραφικής της περιοχής, δεν υιοθετηθούν από τη ΡΑΕΜ, που
θα έχει τελικά και τον καθοριστικό λόγο. Έτσι το σύστηµα γίνεται
συγκεντρωτικό, µε τις πολλαπλές παρενέργειες που µπορεί να
επιφέρει αυτό και βρίσκεται σε αντίθεση µε τις αρχές του Ευρω-
παϊκού Κανονισµού και της Λευκής Βίβλου για την πολιτική των
µεταφορών, στην προκειµένη περίπτωση στους βασικούς παρά-
γοντες των κοινωνικών αγαθών και της περιφερειακής προσαρ-
µογής και ανάπτυξης.

Η Διεύθυνση Επιστηµονικών Μελετών της Βουλής επισηµαίνει
αυτά τα θέµατα, παραπέµποντας και στο Σύνταγµα και στη νο-
µολογία, σε σχέση µε τον καθοριστικό ρόλο της αυτοδιοίκησης
για θέµατα τοπικών κοινωνιών. Έτσι, βοηθάει µε την κρίση της
σ’ αυτό που λέµε εµείς, ότι θέµατα των τοπικών κοινωνιών θα
πρέπει να τα διαχειρίζεται η αυτοδιοίκηση. Σ’ αυτό που καλείται
να κάνει, αν η άλλη ανεξάρτητη αρχή διαφωνεί, θα πρέπει να
βρεθεί µία λύση για το τι θα εφαρµοστεί στο τέλος. 

Αυτός ο συγκεντρωτικός χαρακτήρας στην ανεξάρτητη αρχή
παραπέµπει και σε πολλές άλλες στρεβλώσεις και παρενέργειες.
Είναι µία αρχή που δεν λογοδοτεί στο λαό, δεν είναι κοντά στις
τοπικές κοινωνίες κ.λπ.. Αυτά πρέπει, αν µη τι άλλο, να διορθω-
θούν και άλλωστε δεν αλλοιώνουν το χαρακτήρα του νοµοσχε-
δίου.

Στο άρθρο 10 είναι θετική η διάταξη ότι ο σχεδιασµός λαµβά-
νει υπ’ όψιν του τις ειδικές ανάγκες µετακινήσεων µαθητών ή εκ-
παιδευόµενων προς τα κέντρα εκπαίδευσης, αλλά εµείς θέλουµε
να προστεθούν και οι ανάγκες των ευπαθών οµάδων, όπως είναι
οι ανάπηροι, οι άνεργοι, οι υπερήλικες κ.λπ.. Ως προς αυτό, θα
σας θυµίσω και πάλι τις διατάξεις του Κανονισµού και της Λευκής
Βίβλου για την κοινωνική προσαρµογή όλης αυτής της ελεγχό-
µενης απελευθέρωσης. 

Στο άρθρο 13, ενώ επιβάλλεται στις περιφέρειες –και σωστά-
η τεκµηρίωση των προτάσεών τους για το σχεδιασµό, δεν υπάρ-
χει καµµία διασφάλιση ότι η ΡΑΕΜ θα τον υλοποιήσει ή τουλάχι-
στον θα τεκµηριώσει και αυτή τις τυχόν τροποποιήσεις που θα
επιφέρει. Το Υπουργείο θα επιλύσει το θέµα. Η τοπική αυτοδιοί-
κηση δεν µπορεί να υποβαθµίζεται σ’ αυτό, η οποία καλείται, µε
βάση τον Κανονισµό και τις διατάξεις, να διεκπεραιώσει όλα αυτά
τα θέµατα.

Και στο Κεφάλαιο Δ’, για παρόµοιους λόγους, στα άρθρα 22,
23 και 24, έχουµε αντιρρήσεις για την πρόσθετη εκτελεστική αρ-
µοδιότητα της ΡΑΕΜ για τη διενέργεια των διαγωνισµών κ.λπ.. 

Η ΡΑΕΜ έχει πλήθος αρµοδιοτήτων, κυρίως κανονιστικού, σχε-
διαστικού χαρακτήρα, προτυποποίησης των συµβάσεων, κοστο-
λόγησης των παρεχόµενων υπηρεσιών, αλλά και συντονιστικού
και εποπτικού χαρακτήρα του όλου συστήµατος. Δεν χρειάζεται
ούτε συνάδει µε τις αρχές της σύστασής της να µετατραπεί σε
µία αναθέτουσα αρχή και διευθύνουσα υπηρεσία. 

Στο Κεφάλαιο Ε’, στα άρθρα 36 έως 40, υπάρχουν επιφυλάξεις
για την απευθείας ανάθεση, µε τον ασαφή χαρακτηρισµό «έκτα-
κτο µέτρο», και ανησυχία µήπως η εξαίρεση γίνει σιγά-σιγά κα-
νόνας, όπως φοβούµαι ότι µπορεί να γίνει στο άρθρο 36.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Στο Κεφάλαιο ΣΤ’, στα άρθρα 41 έως 44 είναι σηµαντικές οι

διατάξεις για τον καθορισµό των όρων και των προϋποθέσεων,
ώστε η απελευθέρωση και ο ανταγωνισµός που θα υπάρξει, να
µην αποβεί σε βάρος των παρεχόµενων υπηρεσιών. Και εδώ είναι
σηµαντικός και καθοριστικός ο ρόλος της ΡΑΕΜ να το διασφα-
λίσει. 

Υπάρχουν αρκετά σηµαντικά θέµατα στο Η’ Κεφάλαιο και κυ-
ρίως η αδυναµία του άρθρου 50 να διασφαλίσει τα εργασιακά
θέµατα και ένα προστατευτικό πλαίσιο για τους εργαζόµενους.
Εξαιρέθηκε µεν η παράγραφος 2, παρ’ όλα αυτά είναι εύλογη η
ανησυχία των δεκαπέντε χιλιάδων εργαζοµένων στις οδικές µε-
ταφορές πως όλες αυτές οι αλλαγές του νοµικού πλαισίου και η
πλήρης επικράτηση του ανταγωνιστικού περιβάλλοντος, χωρίς
προστατευτικό πλαίσιο και δεσµεύσεις για τη διατήρηση των
κλαδικών και επιχειρησιακών τους συµβάσεων, απειλούν τις θέ-
σεις εργασίας τους. 

Ως προς το Β’ µέρος που αφορά τη ρυθµιστική αρχή, έγινε µε-
γάλη συζήτηση στην επιτροπή. Εµείς συµφωνήσαµε για τη χρη-
σιµότητα µίας ακόµη ανεξάρτητης αρχής, έστω και εάν προσ-
θέτει κόστος κ.λπ.. Συµφωνούµε µε την ανάγκη σύστασης της
ΡΑΕΜ, γιατί είναι καθοριστικός ο ρόλος και πολλαπλές οι αρµο-
διότητες στο κανονιστικό, στο σχεδιαστικό µέρος, στον καθορι-
σµό των απαιτήσεων κ.λπ.. Δεν συµφωνούµε, όµως, µε το να γίνει
τελικά η ρυθµιστική αρχή µία δηµόσια υπηρεσία είτε της Περι-
φερειακής Αυτοδιοίκησης είτε του Υπουργείου, η οποία θα διε-
ξάγει τους διαγωνισµούς και θα κάνει την επίβλεψη. Θεωρούµε
ότι αυτό το θέµα θα πρέπει να το επιλύσει αυτό το νοµοσχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω όσον αφορά το Γ’
µέρος ότι στο θέµα των σιδηροδροµικών µεταφορών θα εκφρά-
σουµε ορισµένες διαφωνίες µας στη συζήτηση των άρθρων. 

Όµως, θέλω να τονίσω από τώρα στην πρωτολογία µου ότι
πρέπει να απαλειφθεί η υποπαράγραφος 2 του άρθρου 10, που
δίνει τη δυνατότητα τα καθήκοντα του διαχειριστή του σιδηρο-
δροµικού δικτύου να µπορούν να ανατίθενται σε διαφορετικούς
φορείς και επιχειρήσεις. Αυτό δεν πρέπει να γίνει. Αυτά είναι στο
δηµόσιο και θα παραµείνουν στον ΟΣΕ κι άλλη στιγµή, αν απο-
φασίσει κάτι άλλο, θα είµαστε εδώ για να τα συζητήσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. Ολοκληρώσατε. Θα έχετε και µετά τον λόγο και επί
των άρθρων.

Ο Υπουργός κ. Αθανασίου έχει τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αφορµή τη διάταξη της τρο-
πολογίας που κατατέθηκε στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του
Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, για την οποία
έγινε τόσο θόρυβος, θα ήθελα να εξηγήσω το σκεπτικό που οδή-
γησε στην πρόταση της διάταξης αυτής, για να µην υπάρχει από
κανέναν καµµία απορία και καµµία σκιά.

Πριν όµως το κάνω αυτό, θα µου επιτρέψετε να κάνω µία σύν-
τοµη ιστορική νοµική αναδροµή για το πώς η πολιτεία αντιµετω-
πίζει διαχρονικά ευνοϊκά τις ναυτιλιακές επιχειρήσεις, εταιρείες
και τους µετόχους, για λόγους βέβαια εθνικής σηµασίας και ενί-
σχυσης της οικονοµίας. 

Να σας αναφέρω αυτές τις διατάξεις που διαχρονικά η Βουλή
ψήφισε: Νόµος 814/1978 «Ειδική φορολόγηση στις εισφορές
πλοίων αχρεωστήτως καταβληθείσες». Νόµος 1731/1987 «Μεί-
ωση της εισφοράς πλοίων». Νόµος 1892/1990 –τα λέω αυτά για
να δείτε τι συνάφεια υπάρχει- «Εισαγωγή στο χρηµατιστήριο των
µετοχών ναυτικών εταιρειών µε ειδικότερους όρους εισαγωγής
και διαπραγµάτευσης». Νόµος 2515/1997 «Παράταση των χορη-
γηθεισών πενταετών αδειών εγκατάστασης». Νόµος 2987/2002
«Καθορισµός ελκυστικού ελαχίστου κεφαλαίου για ίδρυση ναυ-
τικής εταιρείας». Νόµος 3182/2003 «Απαλλαγή για ναυτιλιακές
επιχειρήσεις από φόρους, τέλη και οποιαδήποτε επιβάρυνση σε
αυτούς και τους µετόχους». Νόµος 3522/2006 «Βεβαιωµένες
οφειλές ναυτιλιακών εταιρειών». Νόµος 3783 – για να µην σας
κουράσω- «Περί καθορισµού συντελεστή φόρων. Νόµος 4110/
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2013 –πρόσφατος νόµος- «Απαλλαγή φόρου για µεταβίβαση από
οποιαδήποτε αιτία µετοχών ή µεριδίων». Νόµος 4150 περί κατάρ-
γησης εγγυήσεων ναυτικών εταιρειών που επιτρέπει την κατ’
εξαίρεση συµµετοχή πλοίων υπό ελληνική σηµαία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο γιατί έγινε πολύς θόρυ-
βος σχετικά µε αυτό το θέµα. 

Με το άρθρο 83 του ν. 3842/2010, όπως τροποποιήθηκε µε το
άρθρο 36 του ν. 4143/2013 –πρόσφατα, στις 5 Απριλίου του
2013- για το Περιουσιολόγιο ορίζονται τα ακόλουθα: 

Στο Περιουσιολόγιο περιλαµβάνονται ακίνητα, αυτοκίνητα,
σκάφη, κατοχή µετοχών, αµοιβαία κεφάλαια κ.λπ.. Ρητώς ορίζε-
ται –προσέξτε- ότι δεν περιλαµβάνονται οι τραπεζικές καταθέ-
σεις, τα οµόλογα του ελληνικού δηµοσίου, τα αµοιβαία κεφάλαια
εσωτερικού και –κρατήστε αυτήν τη φράση- οι µετοχές σε εται-
ρείες που έχουν συσταθεί και λειτουργούν σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του ν.δ. 2687/1953 και του ν. 27/1975. Κρατήστε τις διατά-
ξεις αυτές. 

Τι λένε οι νόµοι αυτοί; Το ν.δ. 2687/1953 «Περί προστασίας
επενδύσεων κεφαλαίων εξωτερικού» αναφέρει: «Άρθρο 1, κεφά-
λαια εξωτερικού κατά το παρόν νοµοθετικό διάταγµα εννοούνται
τα µε οποιαδήποτε µορφή εκ του εξωτερικού εισαγόµενα είτε
συνάλλαγµα κ.λπ.. Στις διατάξεις του παρόντος νοµοθετικού δια-
τάγµατος υπάγονται υπό την άνω έννοια κεφάλαια εισαγόµενα
στη χώρα από το εξωτερικό και τοποθετούνται σε παραγωγικές
επενδύσεις». 

Ας δούµε τώρα τι είναι παραγωγικές επενδύσεις και ποια είναι
τα κεφάλαια εξωτερικού, σύµφωνα µε το νόµο. «Παραγωγικές
επενδύσεις είναι αυτές που αποβλέπουν στην ανάπτυξη της εθνι-
κής παραγωγής και συµβάλλουν στην οικονοµική πρόοδο της
χώρας, τα κεφάλαια εξωτερικού –µεταξύ των άλλων που ανα-
φέρθηκαν- και τα νηολογηµένα υπό ελληνική σηµαία πλοία, τα
οποία και δεν υπάγονται στο ν. 1676/1986», δηλαδή σε φορολό-
γηση δεν υπάγεται τίποτα από αυτά. 

Ο δεύτερος νόµος, ο ν. 27/1975, στο άρθρο 2 προχωρεί ακόµα
περισσότερο: «Εις ην περίπτωσιν ηµεδαπή αλλοδαπή εταιρεία
πλοιοκτήτρια πλοίων υπό ελληνική σηµαία ασκεί πλην της εκµε-
τάλλευσης του πλοίου και άλλες επιχειρήσεις απαλλάσσεται από
φόρο εισοδήµατος, εισφορών κ.λπ.». 

Τι λέει η εισηγητική έκθεση του ν. 3842/2010, δηλαδή του Πε-
ριουσιολογίου; Λέει ότι ο σκοπός είναι ο καλύτερος έλεγχος και
η αποκάλυψη της φοροδιαφυγής. 

Εξαιρεί όµως, µε το άρθρο 83, τις µετοχές του ν.δ. 2687/1953
και του ν. 27/1975 που ανέφερα, καθώς θέλει γι’ αυτές και τους
κατόχους τους ευνοϊκή µεταχείριση, δηλαδή να µην υπόκεινται
σε εισφορές κ.λπ..

Ερχόµαστε τώρα στην επίµαχη διάταξη της τροπολογίας που
εξαιρεί από το πόθεν έσχες τις µετοχές των εταιρειών, ακριβώς
των ίδιων διατάξεων, του Περιουσιολογίου, δηλαδή του ν.δ.
2687/1953 και του ν. 27/1975, µε το σκεπτικό και µόνο οι αυξή-
σεις κεφαλαίου να γίνονται ευκολότερα και µε µεγαλύτερη τα-
χύτητα. 

Έτσι, προσπαθήσαµε να γίνει µια εναρµόνιση των διατάξεων
του Περιουσιολογίου, που ψήφισε η Βουλή, µε αυτές του ν.
3213/2003.  Αυτός είναι ο λόγος και δεν υποκρύπτεται καµµία
υπόγεια διαδροµή και καµµία εύνοια σε κανέναν, όπως άστοχα
αναφέρθηκε. 

Όµως, πρέπει να αναγνωρίσω ότι µια τέτοια διάταξη δεν θα
έπρεπε να έρθει ως τροπολογία, αλλά ως βασικό άρθρο νοµο-
θετήµατος, για να τύχει της δέουσας επεξεργασίας και συζήτη-
σης και να ακουστούν αντιρρήσεις και επιφυλάξεις από όλες τις
πλευρές. Γιατί αυτό είναι το νοµοθετικό έργο. Μια διάταξη µπο-
ρεί να είναι άστοχη, µπορεί να έχει ελλείψεις και είµαστε εδώ για
να τις διορθώνουµε. 

Γι’ αυτό, αποσύρεται η διάταξη και ενδεχοµένως να επανέλ-
θουµε, ύστερα από διαβούλευση µε τα κόµµατα, αλλά και µε
πλήρη αιτιολογία στο πλαίσιο και µόνο της ενθάρρυνσης των
επενδύσεων για τη χώρα, για να µην υπάρχει καµµία υπόνοια ή
σκιά, µακριά από σκοπιµότητες και σε καθεστώς πλήρους δια-
φάνειας. 

Η Κυβέρνηση έχει δείξει δείγµατα για τη διαφάνεια. Τόσο ο
Πρωθυπουργός κ. Αντώνης Σαµαράς, όσο και ο Αντιπρόεδρος
κ. Βενιζέλος, έχουν τονίσει κατ’ επανάληψη τη µηδαµινή ανοχή
στη διαφθορά. Αυτό είναι το πιστεύω µας, αυτή είναι η φιλοσοφία
µας και θα έπρεπε ενδεχόµενες διαδροµές και εξαρτήσεις να
αναζητηθούν σε άλλους χώρους. 

Συνεπώς, µε το σκεπτικό το οποίο είπα, για να µην υπάρχει
καµµία απολύτως σκιά και σύµφωνα µε τις διατάξεις που ανέ-
πτυξα, αποσύρεται η διάταξη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Αποσύρεται η τροπολογία ή η διά-
ταξη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Αποσύρεται το άρθρο
6, που έχει κατατεθεί στην τροπολογία, έτσι δεν είναι; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ναι, το άρθρο 6.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Από τη στιγµή που απο-
σύρεται, όπως γνωρίζετε βάσει του Κανονισµού, δεν γίνεται η
συζήτηση. 

Κατά παράβαση του Κανονισµού, θα δώσω τον λόγο στους
Κοινοβουλευτικούς  Εκπροσώπους, από δύο λεπτά ο καθένας,
από τη στιγµή που πράγµατι τοποθετήθηκε επ’ ολίγον ο κύριος
Υπουργός, γιατί το µεγαλύτερο διάστηµα της οµιλίας του ήταν
η αναφορά σε προγενέστερους νόµους. 

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ και ζητώ µια σχε-

τική ανοχή, όπως δείξατε και στον Υπουργό. 
Κύριοι της Κυβέρνησης, αναγκαστήκατε να αποσύρετε µια

τροπολογία µε οσµή διαπλοκής, γιατί σας πήραµε έγκαιρα χαµ-
πάρι και ξεσηκώθηκαν και οι πέτρες! Και την απόσυρση τη ζήτη-
σαν οι εισηγητές όλων των κοµµάτων και της Νέας Δηµοκρατίας
και του ΠΑΣΟΚ, πλην της απούσας Χρυσής Αυγής, η οποία και
τώρα απουσιάζει. 

Παραµένει, όµως, για την Κυβέρνηση το ηθικό στίγµα, ότι προ-
σπαθήσατε να περάσετε µια ύποπτη ρύθµιση, κρυµµένη σε µια
τροπολογία κάτω ακριβώς από µια θετική ρύθµιση για το πρό-
γραµµα «Βοήθεια στο Σπίτι». 

Παραµένουν, επίσης, κύριε Υπουργέ, αναπάντητα ερωτηµα-
τικά. Την ετοιµάσατε εσείς, το Υπουργείο Δικαιοσύνης, ή –όπως
διάβασα κάπου- σας την έστειλαν έτοιµη από το Μέγαρο Μαξί-
µου; Ποια συµφέροντα θέλατε να ευνοήσετε; Πώς παράγονται
οι τροπολογίες που έρχονται την τελευταία στιγµή εδώ; Πώς και
γιατί έσπευσαν άλλοι συναρµόδιοι Υπουργοί να συνυπογράψουν
αυτήν την τροπολογία και στη συνέχεια πήραν αποστάσεις; Δεν
τη διάβασαν, όπως δεν είχαν διαβάσει κάποιοι και το µνηµόνιο,
ή υπέγραψαν κάτι που δεν κατάλαβαν και στη συνέχεια, µετά τον
ορυµαγδό των αντιδράσεων, πήραν αποστάσεις; 

Επίσης, αποσύρατε µόνο το µέρος της τροπολογίας ή όλη;
Γιατί η τροπολογία, όπως µας µοιράστηκε, δεν φέρει τη συνυπο-
γραφή του καθ’ όλα συναρµόδιου Υπουργού κ. Στουρνάρα και
κατά τούτο είναι άκυρη. 

Τέλος, θα πω κάτι, για να ακούει και ο ελληνικός λαός, διότι
όταν διαβάζει κάποιος δεκάδες διατάξεις νόµων, αυτό γίνεται για
να µπερδευτεί ο κόσµος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι επεδίωκε αυτή η τροπολογία; Επεδίωκε να ευνοήσει συγκε-
κριµένα εφοπλιστικά συµφέροντα, ιδιαίτερα αυτά που έχουν πα-
ρουσία και στο χώρο των ΜΜΕ, γιατί οι εκδότες και οι
καναλάρχες είναι υποχρεωµένοι να δηλώνουν «πόθεν έσχες».
Επίσης, νοµιµοποιεί τη µίζα για έναν πολιτικό που θα την πάρει
και θα την «ξεπλύνει» µε µετοχές ναυτιλιακών εταιρειών. Μετα-
τρέπει το «πόθεν έσχες» σε παρωδία, καθώς καθιστά υποχρεω-
τικό για όλους µας –τους πολιτικούς, τους κρατικούς αξιωµατού-
χους, τους εκδότες- να δηλώνουµε καταθέσεις λίγων χιλιάδων
ευρώ ή ένα δυάρι, αλλά όχι τις µετοχές αν έχουµε καράβια!

Σηµειώστε, συνάδελφοι και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι αυτήν
την τροπολογία δεν τη ζήτησε ούτε τη συζήτησε, κύριε Πρόεδρε,
η αρµόδια για τον έλεγχο του «πόθεν έσχες» επιτροπή της Βου-
λής που έχει εκπροσώπους απ’ όλα τα κόµµατα και της οποίας
τυχαίνει να είµαι µέλος.

Το «πόθεν έσχες», κύριε Αθανασίου, κύριε Υπουργέ, δεν υπάρ-
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χει µόνο για λόγους φορολόγησης, αλλά για να ελέγχουµε αν
αυτός που έχει κάποια περιουσία, την έχει αποκτήσει νόµιµα. Και
τους ευνοείτε αυτούς. Το δε επιχείρηµα της εισηγητικής έκθεσης
είναι αστείο και ύποπτο, διότι λέτε ότι γίνεται για λόγους ίσης µε-
ταχείρισης. Μας παρουσιάσατε επί µακρόν όλη τη λίστα των
προκλητικών φοροαπαλλαγών που έχουν οι εφοπλιστές µε δε-
καετίες νοµοθετικών ρυθµίσεων των κυβερνήσεών σας, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ. 

Μάλιστα, είναι µία καλή ευκαιρία να θυµίσουµε στον ελληνικό
λαό ότι εµείς δεν δεσµευόµαστε απ’ αυτές και θα τις επανεξετά-
σουµε και θα τις καταργήσουµε, όταν λέµε ότι υπηρετούµε το
εθνικό συµφέρον και τη φορολογική δικαιοσύνη.

Όµως, η θεωρία περί ισότητας αντιστρέφεται, κύριε Υπουργέ,
όταν κάνοντας κόσκινο το «πόθεν έσχες» καθιερώνει µία τερά-
στια ανισότητα ανάµεσα στη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλή-
νων που πρέπει να καταθέσουν και το παραµικρό ευρώ που
έχουν στην τράπεζα, το προικώο ακίνητο, κ.λπ. και τους εφοπλι-
στές που προσπαθήσατε να ευνοήσετε και να «ξεπλύνετε». 

Αυτό, λοιπόν, το «θα την επαναφέρουµε ενδεχοµένως» να το
ξανασκεφτείτε. Να µην τη φέρετε, διότι δεν θα περάσει απ’ αυτή
τη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε.
Κύριε Ντόλιο, θα θέλατε να τοποθετηθείτε;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ορίστε, κύριε συνά-

δελφε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι µία αντίρ-

ρηση από κόµµατα που στηρίζουν την Κυβέρνηση σε συγκεκρι-
µένη διάταξη έχει µεγαλύτερη πολιτική αξία από µία αντίρρηση
της Αντιπολίτευσης. Δεν θέλω να την υποβαθµίσω τη στάση της
Αντιπολίτευσης και τη θέση της, αλλά θέλω να εξάρω το ότι πολύ
καθαρά ο εισηγητής µας στην επιτροπή, ζήτησε έγκαιρα την από-
συρση αυτής της τροπολογίας, διότι πραγµατικά δηµιούργησε
κάποιες υπόνοιες.

Επίσης, θέλω να επισηµάνω και να εξάρω το ρόλο του Κοινο-
βουλίου. Επειδή πέφτει πολλή λάσπη για την πολιτική ζωή του
τόπου εδώ και πολλούς µήνες, εδώ και κάποια χρόνια, πρέπει να
σηµειώσουµε ότι δεν είναι η πρώτη φορά που το Κοινοβούλιο
ζητά εξηγήσεις από την εκτελεστική εξουσία, από την Κυβέρ-
νηση. Νοµίζω ότι αυτό θα πρέπει να το εξάρουµε και να το ση-
µειώσουµε.

Το τρίτο που θέλω να επισηµάνω είναι η στάση της Κυβέρνη-
σης και του κυρίου Υπουργού που ήρθε και µας είπε ότι αποσύ-
ρει την τροπολογία. Δεν επέµενε, δεν πίεσε –ο εισηγητής µας
είναι εδώ- δεν υπήρξε τέτοια κίνηση, τέτοια πρόθεση. Αποσύρει
την τροπολογία και πιθανόν να έρθει ως διάταξη σε κανονικό
σχέδιο νόµου, έτσι ώστε να υπάρχει χρόνος για διαβούλευση,
για ενηµέρωση των κοµµάτων, για συζήτηση, προκειµένου να
δούµε το εάν είναι ύποπτη, γιατί και εγώ είµαι πλέον καχύποπτος
στους καιρούς που ζούµε και µετά από κάποια χρόνια στη Βου-
λή. Όµως, η µεταφυσική υποψία σε κάθε τι το οποίο έρχεται στη
Βουλή, χωρίς πραγµατικά να έχουµε επιχειρήµατα, χωρίς απο-
χρώσες ενδείξεις, δεν είναι καλή για την πολιτική ζωή του τόπου.

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, την απόσυρση της τροπολογίας. Λέµε
ότι θα τη συζητήσουµε. Σαφώς και το «πόθεν έσχες» είναι ένα
ζήτηµα που αφορά πρωτίστως αυτούς που έχουν πάρα πολλά
χρήµατα.

Σαφώς και το «πόθεν έσχες» είναι ένα θέµα µέσω του οποίου
θα πρέπει να ελέγξουµε και τα λεφτά τα οποία έρχονται απέξω
για να επενδυθούν σε οποιαδήποτε εταιρεία. Εδώ ίσως θα πρέπει
να πω –και ελπίζω να το κατάλαβα καλά, γιατί δεν ήµουν στην
επιτροπή- ότι δεν αναφέρεται µόνο στους εφοπλιστές που είναι
οι ιδιοκτήτες των ναυτιλιακών εταιρειών αλλά στον οποιονδήποτε
θέλει να ξεπλύνει λεφτά, να τα φέρει απέξω για να επενδύσει
στον ιδιωτικό τοµέα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καπερνάρος για δύο λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχει γίνει αποδε-

κτό ότι σοφότερος θεωρείται ο άνθρωπος στη ζωή του οποίου

έµελλε να ζητάει όσο το δυνατόν λιγότερες συγγνώµες. Κάθε
απόσυρση νοµοσχεδίου ή τροπολογίας στη Βουλή είναι µια συγ-
γνώµη. Εγώ σας δικαιολογώ για την απόσυρση του άρθρου 6 της
τροπολογίας µε γενικό αριθµό 828. Θεωρώ ότι δικαιολογηµένα
την αποσύρατε και απόλυτα αδικαιολόγητα την είχατε εισαγάγει.
Σώσατε τον αυτοεξευτελισµό της Κυβέρνησης αυτήν τη φορά
και θα σας παρακαλέσω να µην εισάγετε τέτοιες τροπολογίες
στο µέλλον, διότι τότε δεν θα σώζετε και τον εξευτελισµό της
Βουλής. 

Και όσον αφορά το τελευταίο που είπατε, θέλω να σας ευχα-
ριστήσω ιδιαίτερα γιατί σήµερα ήµουν στενοχωρηµένος για ένα
θέµα και είπατε ότι Σαµαράς και Βενιζέλος έχουν πει –το ιστορικό
γνωµικό- ότι ουδεµία ανοχή στη διαφθορά. Εντάξει, για τον Σα-
µαρά το καταλαβαίνω. Όσον αφορά στον κ. Βενιζέλο, σας ευχα-
ριστώ ιδιαίτερα που µε κάνατε και διασκέδασα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κυρία…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο,

γιατί χρειάζεται να δοθεί µια απάντηση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Απάντηση σε τί, κύριε

Ντόλιο; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Σε ένα θέµα στο οποίο αναφέρθηκε ο

κ. Καπερνάρος, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Εννοείτε την εξαίρεση

του κ. Βενιζέλου. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Μισό λεπτό χρειάζοµαι, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα σταθώ στην ουσία αυτών που είπε ο κ. Καπερνάρος και

στην αιχµή πέρα κάθε ορίων την οποία έριξε. Θα σταθώ µόνο στη
διαφορά της δικής µου τοποθέτησης και του κ. Καπερνάρου.
Αυτήν την εποχή όποιος πλήττει το πολιτικό σύστηµα δια των δη-
λώσεών του, ρίχνει νερό στο µύλο της αντίδρασης και κάποτε
έτσι θα πρέπει να εξετάζονται τα πράγµατα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει η κ. Γιαννακάκη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Καπερνάρο,

ακούστε µε. Κατ’ αρχάς καθίστε.  
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ακούω και όρθιος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι! Όταν µιλάει ο Πρό-

εδρος, παρακαλώ να καθίσετε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Θα µου δώσετε µετά τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Γιατί αν δεν σας δώσω

τον λόγο, δεν θα καθίσετε; Καθίστε, σας παρακαλώ! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Τέλος πάντων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, για να γίνω κατανοητός, θα ήθελα να διευκρινίσω ότι η
όλη συζήτηση είναι εκτός Κανονισµού και προήλθε βέβαια και
από την τοποθέτηση του κυρίου Υπουργού. Αν ο κύριος Υπουρ-
γός έλεγε ότι αποσύρει το άρθρο 6 της τροπολογίας, δεν θα
υπήρχε καµµία συζήτηση. Όµως, το άνοιγµα αυτού του θέµατος
από τον κύριο Υπουργό, δηµιούργησε µια συζήτηση την οποία
εγώ απεδέχθην -επαναλαµβάνω εκτός των ορίων του Κανονι-
σµού- και είπα να τοποθετηθούν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσω-
ποι. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θέλω να υπάρχουν
αιχµηρά σχόλια µεταξύ συναδέλφων και ειδικά αυτήν την πε-
ρίοδο, όπως σωστά επισηµάνατε, κύριε Ντόλιο. Όµως, επειδή
πράγµατι αναφερθήκατε ονοµαστικά στον κ. Καπερνάρο, ο κ. Κα-
περνάρος έχει τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε,
που επιβεβαιώσατε ότι έχω δίκιο. 

Κύριε Πρόεδρε, επειδή µίλησε µε αυτόν τον τρόπο ο κύριος
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ, θέλω να πω το
εξής: Έχω πει να µην προκαλούµαι, γιατί έχω επιχειρήµατα και
απαντώ µε επιχειρήµατα. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχω δικαίωµα να αµφισβητώ ανθρώπους,
οι οποίοι εκφέρουν και έχουν τέτοιες εντυπώσεις περί διαφθο-
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ράς, περί µη ανοχής στη διαφθορά, όταν εγώ έχω πει ότι πρέπει
να παρέµβουν εισαγγελείς, όσον αφορά τα 235 εκατοµµύρια των
δανειοδοτηθέντων κοµµάτων –του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµο-
κρατίας- και όταν ξεκίνησαν πέντε ορκωτοί ελεγκτές να ερευνούν
το θέµα του ΠΑΣΟΚ, το θέµα µπήκε στο συρτάρι. Ο ελληνικός
λαός, η ελληνική Βουλή, η νοµοθετική εξουσία, οι Βουλευτές δεν
έχουν µάθει ακόµα τι έγινε µε τα 235 εκατοµµύρια, εκ των οποίων
τα 120 εκατοµµύρια αφορούν την «τρύπα» του ΠΑΣΟΚ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Καπερνάρο. Δεν υπήρξε προσωπικό θέµα. Καθίστε, σας παρα-
καλώ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εάν άλλοι έχουν συµφέροντα να
τα καλύπτουν, εµείς είµαστε εδώ για να τα αποκαλύπτουµε. Συ-
νεπώς, αυτό που είπα, το αποδεικνύω. 

Και αν θέλετε, κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να µου δώσετε άλλα
πέντε λεπτά για να σας πω άλλα δέκα επιχειρήµατα για ποιο λόγο
επιµένω σ’ αυτά που είπα. Δώστε µου χρόνο να δείτε τι θα γίνει.
Εµείς εδώ δεν είµαστε για φιγούρα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καθίστε, κύριε Καπερ-
νάρο, ολοκληρώσατε. 

Ορίστε, κυρία Γιαννακάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ως Δηµοκρατική Αρι-

στερά, αλλά και εγώ προσωπικά έχω συγκρουστεί µαζί σας πάρα
πολλές φορές για θέµατα πολιτικά, όπως ήταν το θέµα της ιθα-
γένειας ή τώρα πρόσφατα το ζήτηµα της «Αγίας Βαρβάρας».

Όµως, γνωρίζετε ότι προσωπικά τρέφω εξαιρετική εκτίµηση
στο πρόσωπό σας για τον τρόπο µε τον οποίο υπηρετήσατε σε
όλη σας τη ζωή τη δικαιοσύνη. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας παρακαλώ
πάρα πολύ να µην υπερασπίζεστε το άρθρο 6 της συγκεκριµένης
τροπολογίας, γιατί απλά δεν είναι υπερασπίσιµο.

Ήρθατε εδώ και µας παραθέσατε τη νοµοθεσία που αφορά
στο αν χαρακτηρίζονται περιουσιακά στοιχεία αυτά που αφορού-
σαν µετοχές σε ναυτιλιακές εταιρείες. Όµως, το συγκεκριµένο
άρθρο της τροπολογίας αυτής ασχολείται µε άλλο πράγµα. 

Αυτές οι µετοχές πρέπει να καταγράφονται στο «πόθεν έσχες»,
και το ξέρετε πάρα πολύ καλά. Και γι’ αυτό δεν είναι υπερασπί-
σιµο. Και γι’ αυτό καταλαβαίνω τη δύσκολη θέση στην οποία βρί-
σκεστε, διότι αυτό ανοίγει την πόρτα για το ξέπλυµα βρώµικου
χρήµατος.

Επειδή υπήρξε και µία σύγχυση, εµείς δεν θέλουµε να απο-
συρθεί όλη η τροπολογία, θέλουµε να αποσυρθεί µόνο το συγ-
κεκριµένο άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μόνο το συγκεκριµένο
άρθρο αποσύρεται, το άρθρο 6 της τροπολογίας. Ήταν σαφής
ο κύριος Υπουργός.

ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Πολύ ωραία. 
Επίσης, θα ήθελα να αναφέρω ότι δεν είναι σκανδαλώδες µόνο

το περιεχόµενο του συγκεκριµένου άρθρου, αλλά είναι και ο τρό-
πος µε τον οποίο µπήκε. Ακολουθεί το άρθρο 5 που έχει µία πάρα
πολύ ευνοϊκή ρύθµιση, την επέκταση του προγράµµατος «Βοή-
θεια στο Σπίτι».

Δεν µιλώ µόνο για εµένα, που είµαι µία άπειρη Βουλευτής. Ρώ-
τησα πολλούς Βουλευτές, οι οποίοι είναι και πάρα πολύ προσε-
κτικοί και πάρα πολύ µελετηροί, και µου είπαν ότι στην πρώτη
ανάγνωση του νοµοσχεδίου πραγµατικά δεν το πρόσεξαν.

Θα ήθελα να αναφέρω και κάτι άλλο. Είπατε ότι θα το επανα-
φέρετε, αλλά θα το επαναφέρετε µε έναν άλλο τρόπο στη Βουλή,
προκειµένου να εξηγηθεί, να συζητηθεί από τα κόµµατα και να
κατατεθούν απόψεις.

Ως Δηµοκρατική Αριστερά σας λέµε -και επιµένουµε σε αυτό-
να µην το φέρετε. Μην το φέρετε. Δεν πρόκειται να περάσει.
Ανοίγετε την πόρτα για το ξέπλυµα βρώµικου χρήµατος, ειδικά
σε µία εποχή η οποία ταλανίζεται από την πολιτική απαξίωση και
από τον πολιτικό κυνισµό.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
Κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε το λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Το σκάνδαλο ποιο είναι;

Το διαχρονικό σκάνδαλο είναι αυτό στο οποίο αναφέρθηκε ο κύ-
ριος Υπουργός, η ασυλία την οποία έχει το εφοπλιστικό κεφά-

λαιο, τα κίνητρα, οι παροχές και η σκανδαλώδης φορολογική
ασυλία την οποία έχει. Αυτό είναι το σκάνδαλο, τη στιγµή που
διαµορφώνεται το περιβάλλον µιας ολοµέτωπης επίθεσης απέ-
ναντι στο βιοτικό επίπεδο των πιο φτωχών και εξαθλιωµένων λαϊ-
κών στρωµάτων και συνολικά στο λαό µας και στην εργατική
τάξη.

Αυτή η διαχρονική συµπεριφορά των κυβερνήσεων όλα αυτά
τα χρόνια απέναντι στο εφοπλιστικό κεφάλαιο αποτελεί και έναν
από τους παράγοντες της σηµερινής κατάστασης, γιατί στο
όνοµα της εξυπηρέτησης των συµφερόντων της οικονοµικής ολι-
γαρχίας και το πολιτικό σύστηµα συνέβαλε στο να διαµορφωθεί
ένα περιβάλλον ιδιαίτερα επώδυνο για τα πλατιά λαϊκά στρώ-
µατα. Αυτό είναι το πρώτο ζητούµενο.

Εµείς λέµε κατηγορηµατικά ότι πρέπει να καταργηθούν όλα
τα προνόµια και να παλέψει ο λαός για την κατάργηση των προ-
νοµίων απέναντι στο εφοπλιστικό κεφάλαιο και στα υπόλοιπα
τµήµατα του κεφαλαίου.

Το δεύτερο ζήτηµα είναι το εξής. Αποτελεί πρόσχηµα, κατά τη
γνώµη µας, κύριε Υπουργέ, το ότι θα πρέπει να αντιστοιχηθεί το
«πόθεν έσχες» µε το ζήτηµα του Περιουσιολογίου. Αυτό είναι το
πρόσχηµα. Βεβαίως, θα µου πείτε: «αν  κάποιος δεν το δηλώνει
στο Περιουσιολόγιο, τότε δεν θα το δηλώσει και στο «πόθεν έσ-
χες»». Φαίνεται εδώ και η υποκρισία συνολικά της αστικής τάξης
όταν µιλάει για διαφάνεια, για ισονοµία, για ισοπολιτεία, για δί-
καιο φορολογικό σύστηµα, όταν επιβάλλει τέτοιου είδους διατά-
ξεις.

Από αυτήν την άποψη είναι ξεκάθαρο ποιους θέλει να εξυπη-
ρετήσει η συγκεκριµένη διάταξη: όλους αυτούς που έχουν υπο-
χρέωση να κάνουν δήλωση «πόθεν έσχες» και ταυτόχρονα είναι
και µέτοχοι ναυτιλιακών και εφοπλιστικών εταιρειών.

Εµείς από την πρώτη στιγµή είχαµε ζητήσει να αποσυρθεί η
συγκεκριµένη διάταξη και όχι µόνο να µην επανέλθει, αλλά ταυ-
τόχρονα απαιτούµε και τη συνολική κατάργηση των προνοµίων
του εφοπλιστικού κεφαλαίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα επιµείνω στο ζήτηµα της τροπολογίας, µε την έννοια

ότι αυτή έχει αποσυρθεί, κύριε Πρόεδρε. Εποµένως, προφανώς
µία σειρά επιµέρους ζητηµάτων θα αντιµετωπιστούν µε µια πιο
ολοκληρωµένη ρύθµιση από τη στιγµή που θα επιλέξει η Κυβέρ-
νηση να την επαναφέρει.

Όµως, κατά τη γνώµη µου, ανοίγει µία συζήτηση στην οποία
πρέπει να τοποθετηθούν τα κόµµατα. Ανοίγει µία συζήτηση µε
αφορµή αυτό. Η συζήτηση αυτή συνδέεται µε την ανάπτυξη, συν-
δέεται µε τις επενδύσεις, και συγκεκριµένα συνδέεται µε την ανά-
πτυξη και τις επενδύσεις στο χώρο της ναυτιλίας.

Εδώ, λοιπόν, πρέπει να αποφασίσουµε τι θέλουµε. Υπάρχει µια
στρατηγική, η οποία είναι διαµορφωµένη εδώ και δεκαετίες και
η οποία, κατά τη γνώµη µου, κύριε Πρόεδρε, έχει αποδώσει. Και
η στρατηγική αυτή λέει ότι θέλουµε την Ελλάδα ναυτιλιακό κέν-
τρο. Τη θέλει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ναυτιλιακό κέντρο ή
δεν τη θέλει; 

Ναυτιλιακό κέντρο δεν γίνεται επειδή κάνουµε ένα ευχέλαιο
για να γίνει ναυτιλιακό κέντρο. Ναυτιλιακό κέντρο γίνεται γιατί
προφανώς διαµορφώνονται οι προϋποθέσεις –και οι προϋποθέ-
σεις είναι νοµικές, είναι φορολογικές- προκειµένου να µετατρα-
πεί σε ναυτιλιακό κέντρο. 

Άλλη προϋπόθεση προκειµένου να γίνει η Ελλάδα ναυτιλιακό
κέντρο είναι επίσης και η τοποθέτηση κεφαλαίων. Και µάλιστα
αυτό έχει και µια αντικειµενική βάση, για να ξέρουµε πού µιλάµε.
Ποια είναι η αντικειµενική βάση; Είναι το ότι έχουµε έναν µεγάλο
ελληνικό στόλο εµπορικών πλοίων. Αυτή είναι η αντικειµενική
βάση. Ναυτιλιακό κέντρο δεν µπορεί να γίνει ο οποιοσδήποτε.
Δεν µπορεί να το αποφασίσει και να γίνει κάποιος που δεν έχει
µια βασική προϋπόθεση. Εµείς έχουµε µια βασική προϋπόθεση,
το ότι έχουµε έναν πολύ µεγάλο εµπορικό στόλο, και θέλουµε,
έχουµε θελήσει εδώ και δεκαετίες να είµαστε και ένα µεγάλο
ναυτιλιακό κέντρο. Και γι’ αυτό βεβαίως, πράγµατι, υπάρχει προ-
νοµιακή µεταχείριση. Από την πλευρά του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος κριτικά επισηµαίνεται αυτό, αλλά εγώ λέω ποια είναι η
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λογική του.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Έχουµε διαφορετική

στρατηγική. Εµείς µιλάµε για τη σοσιαλιστική ανάπτυξη.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Σωστά, προφανώς. 
Απευθύνοµαι σε όλους τους υπολοίπους που δεν µιλούν γι’

αυτό που µιλάει το Κοµµουνιστικό Κόµµα, και ρωτώ: Αναιρούµε
αυτήν τη στρατηγική επένδυση δεκαετιών που έχει κάνει η Ελ-
λάδα; Εδώ, λοιπόν, αυτό θα πρέπει να ενταχθεί -η συζήτηση αυτή
και της συγκεκριµένης τροπολογίας- µέσα στη συγκεκριµένη
στρατηγική. Την αναιρούµε, λοιπόν, ναι ή όχι; Η Κυβέρνηση απα-
ντάει «Ναι, δεν την αναιρούµε. Επιµένουµε σ’ αυτήν τη λογική».
Όσον αφορά το ότι πρέπει ενδεχοµένως αυτή η ρύθµιση να έρθει
ολοκληρωµένα έτσι ώστε να µην δηµιουργείται οποιαδήποτε
υπόνοια, έτσι ώστε να µην θεωρείται λόγου χάριν ότι πάει να κα-
λύψει πολιτικούς οι οποίοι έχουν τοποθετήσει χρήµατα εκεί κι ότι
πρέπει αυτές οι σκιές να φύγουν, ως προς αυτό ναι, συµφω-
νούµε. Όχι όµως ότι αυτό αναιρεί τη βασική στρατηγική στό-
χευση και τη βασική κατεύθυνση την οποία έχουµε. Η Ελλάδα
θέλουµε να είναι χώρος δραστηριοποίησης ναυτιλιακών εται-
ρειών, χώρος επενδύσεων στον τοµέα της ναυτιλίας και εποµέ-
νως θέλουµε να συγκεντρώνουµε ναυτιλιακό κεφάλαιο εδώ.

Αυτή, λοιπόν, νοµίζω ότι είναι η στρατηγική στόχευση και εµείς
τουλάχιστον είµαστε σύµφωνοι σ’ αυτό. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ  τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Θα κλείσετε µε µια κου-
βέντα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να
λάβω τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, έχει κλείσει το
θέµα. Δεν υπάρχει λόγος. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο, για να πείτε µια κου-
βέντα και να κλείσει το θέµα.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον
λόγο για ένα λεπτό διότι ο κ. Βορίδης αναφέρθηκε στην Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Παρακαλώ, καθίστε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μα, σας ζητώ τον λόγο για

ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Όχι, δεν µπορείτε και

δεν έχετε το δικαίωµα. Καθίστε παρακαλώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ το

λόγο για ένα λεπτό. Από τον Κανονισµό της Βουλής έχω δι-
καίωµα να ζητήσω τον λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Έχω δώσει τον λόγο
στον κύριο Υπουργό. 

Κύριε Υπουργέ, κλείστε το θέµα. 
Καθίστε, κάτω, κύριε Παπαδηµούλη. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Πριν δώσετε τον λόγο στον

κύριο Υπουργό να σας εξηγήσω γιατί, κατά τον Κανονισµό, ζητώ
το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ανοίξαµε θέµα δίχως
λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, σας έχω δώσει τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Εγώ, κύριε Πρόεδρε,
όταν ζήτησα να δώσω µια εξήγηση το έκανα για να µην υπάρχει
καµµία σκιά για το πού στόχευε η τροπολογία αυτή. Μακριά από
εµένα και από την Κυβέρνηση τέτοιες σκοπιµότητες, ότι δηλαδή,
κάποιον θέλουµε να καλύψουµε, ότι υπάρχει κάποια υπόγεια δια-
δροµή.

Ο λόγος ήταν ένας και µόνος. Διαβάζοντας όλη την προϊστο-
ρία των διατάξεων που σας ανέφερα -και θα παρακαλούσα, διότι
έχετε πολύ καλούς νοµικούς Βουλευτές, να διαβάσετε όλη τη
σειρά και την αλληλουχία των διατάξεων αυτών- θα δείτε ότι σε
καµµία περίπτωση δεν υπήρχε πρόθεση ούτως ώστε να ευνοηθεί
κάποιος. Και φαντάζεστε, όσον αφορά, κυρίως, τις ναυτιλιακές
εταιρείες που δραστηριοποιούνται κυρίως στο εξωτερικό, τι κί-

νητρο θα υπήρχε να φέρνουν πιο γρήγορα τα κεφάλαιά τους
εδώ, εάν επρόκειτο να τα δηλώσουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία, ολοκληρώσατε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ (Υπουργός Δικαιοσύνης, Δια-

φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων): Ένα τελευταίο. Είναι
η ίδια διάταξη µε το Περιουσιολόγιο. Θα ήθελα να κάνω µια ερώ-
τηση και σκεφθείτε τη µετά: Γιατί εξαιρεί ακριβώς τις ίδιες εται-
ρείες από το Περιουσιολόγιο; 

Δεν είναι ακριβές αυτό που είπατε, κύριε Παπαδηµούλη, ότι
γίνεται για φορολογικούς λόγους, γιατί θα µπορούσε κάλλιστα
να λέει ο νοµοθέτης: «Δηλώνονται στο Περιουσιολόγιο αλλά φο-
ρολογούνται». Εδώ δεν θέλει καθόλου να τις δηλώσει. Γιατί
άραγε; Αν διαβάσετε τις διατάξεις που σας ανέφερα, θα βρείτε
την απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ωραία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κύριε Παπαδηµούλη,

σας παρακαλώ, καθίστε κάτω! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Καθίστε κάτω να τον ζη-

τήσετε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ορίστε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ακούστε να δείτε.

Άνοιξε µία συζήτηση, κατά παραβίαση του Κανονισµού  -την
ανέχθηκα και συζητάµε ήδη τρία τέταρτα γι’ αυτό το θέµα-  επί
µιας τροπολογίας που έχει αποσυρθεί. Άρα δεν δικαιούται κανέ-
νας  να πάρει το λόγο  για το συγκεκριµένο θέµα της συγκεκρι-
µένης τροπολογίας. 

Βέβαια, ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, εσείς έχετε το δι-
καίωµα να ζητήσετε  το λόγο. Θα  ζητήσετε λοιπόν το λόγο, αφού
ολοκληρώθηκε αυτό το θέµα. 

Θα δώσω πρώτα τον λόγο στον αναµένοντα µε στωικότητα τε-
λευταίο ειδικό αγορητή κ. Μωραΐτη και µετά, ως Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος, µπορείτε και εσείς να ζητήσετε τον λόγο και
να τοποθετηθείτε για οποιοδήποτε θέµα εκτός απ’ αυτό που
έκλει- σε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τώρα
τον λόγο για ένα λεπτό, επειδή αναφέρθηκε σ’ εµένα προσωπικά
ο κύριος Υπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μα τι πάει να πει «προ-
σωπικά»; Και εγώ τώρα, αν σας δώσω τον λόγο, προσωπικά θα
αναφερθώ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ένα  λεπτό µόνο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Μία κουβέντα µόνο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Μη µε κοιτάτε άγρια, κύριε

Πρόεδρε!  Ένα λεπτό ζήτησα. 
Κύριε Υπουργέ, δεν συζητάµε για το Περιουσιολόγιο. Πριν από

ένα χρόνο ψηφίστηκε απ’ όλες τις πτέρυγες η τροποποίηση του
νόµου περί «πόθεν έσχες» και η υποχρέωση να δηλώνονται και
οι µετοχές ναυτιλιακών εταιρειών παρέµεινε µε την ψήφο και των
συγκυβερνώντων κοµµάτων. Πέρυσι έγινε, µε πρόταση Κακλα-
µάνη. Αυτό πάτε να «ξηλώσετε». 

Κύριε  Βορίδη, δεν συζητάµε για το εάν η Ελλάδα θα είναι ναυ-
τιλιακό κέντρο ή όχι, αλλά για να µη γίνει η Ελλάδα κέντρο για
το ξέπλυµα µαύρου χρήµατος! Ο ισχύων νόµος  για το «πόθεν
έσχες», που πάει να «ξηλώσει» αυτή η ύποπτη τροπολογία, δεν
εµπόδισε την ανάπτυξη της ναυτιλίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Άρα συµφωνήσατε όλοι
να είναι ναυτιλιακό κέντρο η Ελλάδα. Αυτό µετράει πάνω απ’ όλα
τώρα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Τέλος στα συγκεκριµένα
ερωτήµατα που έθεσα προς την Κυβέρνηση και προς υµάς, κύριε
Υπουργέ, αποφύγατε να απαντήσετε. Ένα απ’ αυτά το επανα-
φέρω: Την ετοίµασε το Υπουργείο Δικαιοσύνης ή σας την έφεραν
έτοιµη από το Μαξίµου;  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Το ξαναείπατε αυτό,
κύριε Παπαδηµούλη.  Ευχαριστώ πολύ.  

Κύριε Μωραΐτη, έχετε τον λόγο και µε συγχωρείτε για την κα-
θυστέρηση. Δείξατε ανοχή και στωικότητα. 

Πάντως, επ’ ευκαιρία, µιας και ανέβηκε  ήδη ο κ. Μωραΐτης στο
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Βήµα, θα τον παρακαλέσω να µου επιτρέψει για ένα λεπτό να το-
ποθετηθώ ως Προεδρεύων, σε κάτι πολύ σοβαρό. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαρίστως, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Υπήρξα Πρόεδρος της

Επιτροπής για το «πόθεν έσχες» των πολιτικών, επί τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια. Θέλω λοιπόν να διαβεβαιώσω –ο κ. Παπαδηµού-
λης είναι ήδη µέλος της επιτροπής και είναι γνώστης τού πώς
γίνεται ο έλεγχος του «πόθεν έσχες» των πολιτικών, για να κα-
ταρρεύσει και αυτός ο µύθος- ότι είναι ο µόνος έλεγχος προσώ-
πων στη χώρα µας που είναι ενδελεχής, εµπεριστατωµένος και
δεν γίνεται από την επιτροπή του άρθρου 21. Να το καταλά-
βουµε. Γίνεται από το Σώµα Ορκωτών Ελεγκτών Λογιστών, όπως
γίνεται ο έλεγχος από ορκωτούς ελεγκτές λογιστές σε όλες τις
ΔΕΚΟ, σε όλες τις εταιρείες και στο δηµόσιο. Άρα είναι αµερό-
ληπτος και το «πόθεν έσχες» των Βουλευτών ελέγχεται πληρέ-
στατα. Το λέω αυτό, για να καταρρίψω και αυτόν το  µύθο που
έχει δηµιουργηθεί, ότι εµείς είµαστε ελεγκτές και ελεγχόµενοι. 

Με συγχωρείτε, κύριε Μωραΐτη. Έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο και µε αφορµή κάποιες προ-

τάσεις για την αντιµετώπιση της  δολοφονικής δράσης της Χρυ-
σής Αυγής από τη συγκυβέρνηση, αλλά και προτάσεις  από άλλα
αστικά πολιτικά κόµµατα για την αντιµετώπισή της, θέλω να το-
νίσουµε ότι η ύπαρξη και η εγκληµατική δράση της Χρυσής Αυ-
γής επιβεβαιώνει ότι ο φασισµός γεννιέται µέσα από τη µήτρα
και από τη σαπίλα του καπιταλισµού. Γι’ αυτό µόνο το λαϊκό κί-
νηµα µπορεί να τον αντιµετωπίσει αποτελεσµατικά. 

Ο λαός και η νεολαία έχουν τη δύναµη να σταµατήσουν τη δο-
λοφονική δράση των ναζί, να συντονίσουν και να οργανώσουν
την πάλη τους µέσα από τις γραµµές των εργατικών σωµατείων
και των λαϊκών οργανώσεων για την αντιµετώπιση και την απο-
µόνωση των φασιστοειδών.

Τα συνδικάτα των εργαζοµένων, οι µαζικοί φορείς σε πόλεις
και ύπαιθρο, οι λαϊκές επιτροπές µπορούν να αποµονώσουν τους
θρασύδειλους δολοφόνους  και να προστατέψουν το λαό από το
δηλητήριο και την εγκληµατική τους δράση. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Βιάζεται η συγκυβέρνηση και
προχωράει µε γρήγορους ρυθµούς στην υλοποίηση των επιτα-
γών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, των δεσµεύσεων του µνηµονίου
και του µεσοπρόθεσµου για την πλήρη απελευθέρωση και στις
οδικές και στις σιδηροδροµικές µεταφορές. Έχετε δεσµευθεί –
το ανέφερε άλλωστε ο κύριος Υπουργός στην επιτροπή- να ψη-
φιστεί το νοµοσχέδιο µέχρι το τέλος του µήνα.

Βιάζεστε να παραδώσετε µία ώρα αρχύτερα τις µεταφορές
στις µεγάλες εταιρείες.

Ακούστηκε κι εδώ σήµερα ότι το νοµοσχέδιο που συζητάµε,
είναι µόνο δέσµευση απέναντι στην τρόικα. Αυτή όµως είναι η
µισή αλήθεια. Η άλλη µισή που κρύβεται από τα κόµµατα του ευ-
ρωµονόδροµου είναι, ότι το παρόν νοµοσχέδιο βρίσκεται στην
κατεύθυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την πλήρη απελευθε-
ροποίηση των µεταφορών και πιο συγκεκριµένα στην προσαρ-
µογή στον κανονισµό 1370/2007.

Η κοινή πολιτική για τα θέµατα των µεταφορών προβλεπόταν
από την ιδρυτική Συνθήκη της Ρώµης. Ενεργοποιείται όµως ου-
σιαστικά, µε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ. Η Ευρωπαϊκή Ένωση
µε τη Συνθήκη του Μάαστριχτ για την ανταγωνιστικότητα, χαρα-
κτηρίζει τον τοµέα των µεταφορών ως θεµελιώδη στρατηγικό
τοµέα. Θεωρεί καθοριστικό το ρόλο των µεταφορών στη διαδι-
κασία ενοποίησης της ευρωενωσιακής αγοράς. Η πολιτική της
και στον τοµέα των µεταφορών καθορίζεται από το στόχο της
ανταγωνιστικότητας και στο πλαίσιο της απελευθέρωσης των
αγορών, αποσκοπεί δηλαδή στη διευκόλυνση της αναπαραγω-
γής, της µεγέθυνσης του κεφαλαίου, στην ενίσχυση της τάσης
συγκέντρωσης, συγκεντρωποίησής του και στη διασφάλιση της
κερδοφορίας του.

Αυτό ακριβώς κάνετε και µε το νοµοσχέδιο που συζητάµε σή-
µερα. Παραδίδετε βορά στους µεγάλους επιχειρηµατικούς οµί-
λους τους αυτοκινητιστές, τους µικροϊδιοκτήτες των λεωφο-
ρείων, των ταξί, το σιδηρόδροµο αλλά και το επιβατικό κοινό.

Με τις ρυθµίσεις του σχεδίου νόµου θα επιτραπεί σε διάφορες
ντόπιες και ξένες εταιρείες να εισβάλουν στο χώρο των υπερα-

στικών, των αστικών συγκοινωνιών, των σιδηροδρόµων, αξιοποι-
ώντας µάλιστα και κρατικά κονδύλια για να αποκτήσουν νέους
στόλους αυτοκινήτων και σταθµούς στάθµευσης.

Αδιαφορείτε που η πλειοψηφία των µικροϊδιοκτητών είναι κα-
ταχρεωµένη στις τράπεζες, στην εφορία, σε ασφαλιστικές εισφο-
ρές. Το µόνο που σας ενδιαφέρει, είναι η εξυπηρέτηση των
µεγάλων µεταφορικών εταιρειών, που βιάζονται να καταλάβουν
και το τελευταίο µερίδιο δουλειάς που έχει αποµείνει στα χέρια
των αυτοαπασχολούµενων, όπως κάνετε µε τους διεθνείς διαγω-
νισµούς στις υπεραστικές συγκοινωνίες στο άρθρο 23 και 24 του
νοµοσχεδίου και στο άρθρο 106, όπου καθιερώνετε οχήµατα ει-
δικής µίσθωσης των επτά ατόµων προς ικανοποίηση του πάγιου
αιτήµατος των επιχειρήσεων τουρισµού και των εταιρειών ενοι-
κίασης αυτοκινήτων, που θέλουν να καταλάβουν το τµήµα της
δουλειάς, που έχει σχέση µε τον τουρισµό -αεροδρόµια, λιµάνια,
ξενοδοχεία- σε βάρος βέβαια των αυτοαπασχολούµενων και των
οδηγών.

Τα νέα ταξί οχήµατα ειδικής µίσθωσης θα είναι καινούργια, αν-
τιρρυπαντικής τεχνολογίας, ενώ οι οδηγοί θα υποχρεούνται να
πιστοποιούνται και µε σεµινάρια κατάρτισης που θα περιλαµβά-
νουν, µεταξύ άλλων, αγγλικά ξενοδοχειακού επιπέδου.

Με το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου θα έχουµε κακοπληρωµέ-
νους εργαζόµενους. Επιδιώκεται το ξεκαθάρισµα του κλάδου και
η ανεµπόδιστη εισβολή των επιχειρηµατιών που θέλουν να επεν-
δύσουν εκεί. Η επιλογή στήριξης του κεφαλαίου και της διευκό-
λυνσης κερδοφορίας του προκύπτει και από τη γενναία ενίσχυση
των εταιρειών που θα καταλάβουν τον κλάδο, µέσα από τους λε-
γόµενους αναπτυξιακούς νόµους, για ανανέωση των αυτοκινή-
των και των υποδοµών, όπως αναφέραµε.

Από τη νέα κατάσταση που θα διαµορφωθεί, δεν θα βγουν
ωφεληµένα τα λαϊκά στρώµατα, γιατί φθηνές και ποιοτικές υπη-
ρεσίες δεν εξασφαλίζονται σε συνθήκες κυριαρχίας των µονο-
πωλίων και πολύ περισσότερο, δεν συµβιβάζονται µε την κερδο-
φορία του κεφαλαίου.

Από την εφαρµογή των διατάξεων του σχεδίου νόµου θα
υπάρξουν κερδισµένοι και χαµένοι. Κερδισµένοι θα είναι οι επι-
χειρήσεις που ήδη δραστηριοποιούνται στο χώρο κι όσοι θα
επενδύσουν εκεί, οι διάφοροι επιχειρηµατικοί όµιλοι που έχουν
εκφράσει την επιθυµία να εισβάλουν και σε αυτόν τον κλάδο. Το
υπό συζήτηση νοµοσχέδιο τούς ανοίγει διάπλατα τις πόρτες. Οι
αυτοκινητοβιοµηχανίες θα είναι επίσης οι ωφεληµένοι που, όπως
αναφέραµε, θα κάνουν χρήση και των λεγόµενων αναπτυξιακών
νόµων.

Χαµένοι θα είναι οι χιλιάδες αυτοαπασχολούµενοι, που θα χά-
σουν τη θέση εργασίας που έχουν ακριβοπληρώσει και θα οδη-
γηθούν είτε στην κακοπληρωµένη δουλειά είτε στην ανεργία, οι
χιλιάδες οδηγοί, που γι’ αυτούς προδιαγράφεται χειροτέρευση
των συνθηκών δουλειάς και αµοιβής.

Έχουµε αύξηση των ορίων ηλικίας, δουλειά για τους οδηγούς
µέχρι τα εξήντα εννέα χρόνια. Κατά τ’ άλλα, νοιάζεστε για την
ασφάλεια των επιβατών. Ρωτάµε: Ένας άνθρωπος εβδοµήντα
χρόνων µπορεί να κάνει το δροµολόγιο Αλεξανδρούπολη – Αθή-
να; 

Βέβαια ο µεγάλος χαµένος θα είναι το επιβατικό κοινό που θα
ακριβοπληρώσει τις υπηρεσίες των αστικών και υπεραστικών
συγκοινωνιών και του σιδηροδρόµου, όλων των µέσων µαζικής
µεταφοράς, γιατί παρά την προπαγάνδα περί ανταγωνισµού και
πτώσης των τιµών των εισιτηρίων, µόλις µονοπωληθεί ο κλάδος,
θα επιβάλουν πανάκριβες µονοπωλιακές τιµές. 

Για τους εργαζοµένους θα έχουµε «τσακισµένους» µισθούς
και δικαιώµατα στις οδικές, σιδηροδροµικές και εµπορικές µετα-
φορές και κατάργηση συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Ήδη
αυτό γίνεται σε πολλά ΚΤΕΛ της χώρας. Υπάρχουν µαρτυρίες,
από τις συναντήσεις που είχαµε, από τους εργαζοµένους στα
ΚΤΕΛ.  

Πραγµατικά η µείωση µισθών γίνεται µε καταιγιστικούς ρυθ-
µούς. Είναι όρος ώστε να ξεκαθαρίσει το έδαφος από εργατικές
κατακτήσεις και να προχωρήσει η πολιτική της ανταγωνιστικότη-
τας. 

Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας οι συγκοινωνίες είναι
δηµόσιο αγαθό. Είναι κοινωνική υποχρέωση του κράτους να πα-
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ρέχει αυτές τις υπηρεσίες στον εργαζόµενο λαό, στους ανέρ-
γους, τους συνταξιούχους, τους µαθητές, τους σπουδαστές,
στις γυναίκες της εργατικής λαϊκής οικογένειας. Αντί γι’ αυτό, οι
συγκοινωνίες πάνε από το κακό στο χειρότερο, ενώ την ίδια
στιγµή ο λαός υποφέρει και καλείται να πληρώσει πανάκριβα τις
συγκοινωνίες και βάζει ακόµα πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη, µέσα
από τη θύελλα των χαρατσιών και της φοροληστείας, που «κα-
τατρώνε» το λαϊκό εισόδηµα. 

Για ορισµένες κατηγορίες όπως οι άνεργοι, οι συνταξιούχοι,
οι µερικά απασχολούµενοι, η αστική συγκοινωνία φαντάζει πο-
λυτέλεια. Οι καθηµερινές σκηνές ταλαιπωρίας αυξάνονται. Η
αγανάκτηση µεγαλώνει και στο όνοµα της λαθρεπιβίβασης βά-
ζουν στο µάτι ανέργους, το φτωχό κόσµο που υποφέρει. Αυτή
είναι η κατάσταση που αντιµετωπίζει σήµερα η εργατική λαϊκή
οικογένεια αλλά και οι εργαζόµενοι στα µέσα µαζικής µεταφο-
ράς.

Ταυτόχρονα για την αντιµετώπιση της περιβόητης «εισιτηριο-
διαφυγής» θέλουν να βάλουν τους εργαζοµένους στις συγκοι-
νωνίες να κάνουν το χωροφύλακα στους ανέργους, στους χαµη-
λόµισθους, στους επιβάτες που η οικονοµική τους κατάσταση
τούς επιτρέπει να παίρνουν µόνο τα µέσα των αστικών συγκοι-
νωνιών. 

Σήµερα ένας εργαζόµενος για να µετακινηθεί από και προς τη
δουλειά του, µπορεί και να χρειαστεί έναν ολόκληρο µισθό τον
χρόνο -ίσως και παραπάνω- για να πληρώσει το κόστος των εισι-
τηρίων. Οι άνεργοι δεν µπορούν να πληρώσουν το εισιτήριο.
Πολλοί εργαζόµενοι που είναι για καιρό απλήρωτοι ή παίρνουν
πενιχρούς µισθούς, δεν µπορούν να καταβάλουν το ποσό του ει-
σιτηρίου για να µετακινηθούν και αναγκάζονται να στερηθούν
άλλα αγαθά, για να µπορέσουν να πληρώσουν το µετρό, το λεω-
φορείο, τον ηλεκτρικό. 

Τώρα ετοιµάζετε νέες αυξήσεις που θα κάνουν πραγµατικά
απλησίαστα τα µέσα µαζικής µεταφοράς για τις εργατικές λαϊκές
οικογένειες. Γι’ αυτό ζητάµε να ψηφιστεί η τροπολογία που κα-
τέθεσε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας που είναι ένα µέτρο
ανακούφισης για τα λαϊκά νοικοκυριά και προβλέπει τη µείωση
κατά 50% στην τιµή των εισιτηρίων στα µέσα σταθερής τροχιάς
και στις αστικές οδικές συγκοινωνίες. 

Δεύτερον, οι άνεργοι, οι φοιτητές, οι σπουδαστές και οι µαθη-
τές να έχουν το δικαίωµα να επιβιβάζονται δωρεάν στα παρα-
πάνω µέσα µαζικής µεταφοράς µε µόνη προϋπόθεση, την κατοχή
του σχετικού αποδεικτικού εγγράφου, όπως είναι η κάρτα ανερ-
γίας, η φοιτητική, η σπουδαστική και η µαθητική ταυτότητα.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καταψηφίζει επί της αρχής
το παρόν σχέδιο νόµου γιατί µε την εφαρµογή του δεν θα λυθούν
τα προβλήµατα προς όφελος των εργαζοµένων. Αντίθετα, θα
φέρει παραπέρα µείωση των γραµµών, αφού κριτήριο δροµολό-
γησης θα είναι το εάν µία γραµµή είναι κερδοφόρα ή όχι. Ολό-
κληρες περιοχές θα µείνουν µε ελάχιστα ή καθόλου δροµολόγια.
Ήδη αυτό συµβαίνει στις ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες των λεγόµε-
νων άγονων γραµµών, όπου κάτοικοι πολλών µικρών νησιών «κά-
νουν µαύρα µάτια» για να δουν πλοίο. Το ίδιο ακριβώς θα γίνει
σε πολλές ορεινές περιοχές της ηπειρωτικής χώρας µε τα ΚΤΕΛ.
Οι συνθήκες δουλειάς για τους εργαζοµένους στα µέσα θα χει-
ροτερεύσουν, ενώ η συντήρηση των µέσων και των υποδοµών
θα µπαίνει στο ζύγι του κέρδους, σε βάρος φυσικά της ασφά-
λειας.

Η ιδιωτικοποίηση των αστικών και υπεραστικών συγκοινωνιών
και του σιδηροδρόµου θα οδηγήσει και τις τιµές των εισιτηρίων
να εκτιναχθούν στα ύψη.

Επιβεβαιώνεται για ακόµα µια φορά, ότι η πολιτική της αντα-
γωνιστικότητας και των ιδιωτικοποιήσεων στο πλαίσιο της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και των ενιαίων ευρωπαϊκών δικτύων είναι
επικίνδυνη όχι µόνο για τους εργαζοµένους στις µεταφορές,
αλλά για ολόκληρο το λαό. Αποδεικνύεται ότι η λυκοσυµµαχία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι χώρος βαρβαρότητας και εκµε-
τάλλευσης για όλους τους εργαζοµένους. Δεν διορθώνεται. Δεν
διαχειρίζεται προς όφελος των εργατών.

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας δεν υπερασπίζεται τη ση-
µερινή κατάσταση που υπάρχει στα µέσα µαζικής µεταφοράς.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας υποστηρίζει ότι η ανάπτυξη,

ο σχεδιασµός των µεταφορών και η πρόσβαση σε αυτές πρέπει
να ικανοποιούν τις σύγχρονες και διευρυµένες λαϊκές ανάγκες,
να εντάσσονται σε µία κεντρικά σχεδιασµένη οικονοµία, κίνητρο
της οποίας θα είναι η διευρυµένη ανάπτυξη της λαϊκής ευηµε-
ρίας και όχι το καπιταλιστικό κέρδος.

Εποµένως µια σχεδιασµένη ανάπτυξη των µεταφορών µε
στόχο την κοινωνική ευηµερία, προϋποθέτει την κοινωνική ιδιο-
κτησία των  µέσων µαζικής µεταφοράς και της παραγωγής τους,
ζήτηµα πολιτικό, το οποίο πρέπει να συνδέεται µε τη ριζική αλ-
λαγή και το χαρακτήρα της εξουσίας. Αυτή η πολιτική πρέπει να
ταυτίζεται µε τη γενικότερη λαϊκή ανάγκη για ενιαίο, αποκλει-
στικά, δηµόσιο φορέα συγκοινωνιών, όπου οι αστικές και υπερα-
στικές συγκοινωνίες, τα φορτηγά, οι σιδηροδροµικές, οι ακτο-
πλοϊκές και οι αεροπορικές γραµµές, οι µεγάλες επιχειρήσεις,
θα µετατραπούν σε κοινωνική, λαϊκή ιδιοκτησία. 

Οι εργαζόµενοι στα µέσα µαζικής µεταφοράς πρέπει να οργα-
νώσουν τον αγώνα τους -είναι µονόδροµος!- για να παρεµποδί-
σουν τα βάρβαρα µέτρα, τις αντιλαϊκές µεταρρυθµίσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, της συγκυβέρνησης, της τρόικας, που
λαµβάνουν και εφαρµόζουν ασταµάτητα, για να υπηρετήσουν
την κερδοφορία και την ανταγωνιστικότητα των µεγάλων επιχει-
ρήσεων.

Για να είναι όµως ο αγώνας αυτός αποτελεσµατικός και για να
έχει προοπτική, εκτός από την οργανωµένη συµµετοχή των ερ-
γατών και των αυτοαπασχολούµενων χρειάζεται οι εργαζόµενοι
να ξεµπερδέψουν από τις αυταπάτες και τα ιδεολογήµατα των
κοµµάτων της πλουτοκρατίας και της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Είναι
επιτακτική η ανάγκη να διαµορφώσουν τη δική τους συµµαχία,
για να παλέψουν για ριζικές αλλαγές, διότι µόνο µε την ανατροπή
της εξουσίας των µονοπωλίων, µε λαϊκή εξουσία, µε αποδέ-
σµευση από την Ευρωπαϊκή Ένωση  θα υπάρξουν καλύτερες
µέρες και ελπίδα για το λαό µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Βλάχος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ασφαλώς το νοµοσχέ-

διο, το οποίο συζητάµε στη Βουλή µετά από την αναλυτική συ-
ζήτηση στην επιτροπή, έρχεται να θίξει και να λύσει αρκετά
θέµατα στον τοµέα των µεταφορών. Όµως εκτός από αυτά που
είπε ο εισηγητής µας, εγώ θέλω να επικεντρωθώ σε κάποιες πα-
ρατηρήσεις που έχουν γίνει και από φορείς, αλλά και που εγώ
νοµίζω ότι είναι σωστές, ούτως ώστε, τελειώνοντας αυτή η συ-
ζήτηση, πραγµατικά να έχουν δοθεί λύσεις σε σηµαντικά ζητή-
µατα του συγκοινωνιακού έργου.

Το πρώτο που θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, είναι ότι είµαστε
σύµφωνοι να ανοίξει η αγορά στο θέµα των συγκοινωνιών. Πρέ-
πει όµως να είναι ξεκάθαρο ότι θα γίνεται κάθε φορά µε διαγω-
νιστική διαδικασία.

Η διαγωνιστική διαδικασία πρέπει να είναι καθαρή για να µπο-
ρούµε, κύριε Υπουργέ, να ελπίζουµε ότι θα πέσουν οι τιµές, διότι
αν γίνει µε άλλο τρόπο, προφανώς δεν θα πέσουν.

Εγώ θέλω να σας ζητήσω να µην επιµείνετε στην επιδότηση.
Θα βγει σε διαγωνισµό το µεταφορικό, το συγκοινωνιακό έργο
ενός πρώην νοµού, µιας περιφέρειας, θα προσέλθουν οι ενδια-
φερόµενοι -όποιοι φορείς είναι αυτοί, είτε υπάρχουν σήµερα, είτε
θα δηµιουργηθούν στο µέλλον- και θα αναλάβουν ολόκληρο το
έργο. Μην ανοίγουµε θέµα επιδοτήσεων σε µία περίοδο όπου
πραγµατικά, οι περικοπές των µισθών και των συντάξεων των συ-
νανθρώπων µας φτάνουν στο σηµείο που όλοι γνωρίζουµε. Δεν
µπορούµε να λέµε για επιδότηση των άγονων γραµµών -που
τώρα τις κάνουµε άγονες γραµµές, εµείς- ύψους 150 ή 200 εκα-
τοµµυρίων. Αυτό δεν πρέπει να γίνει. Όποιοι θέλουν να µπουν
στην αγορά αυτή, ας µπουν και ας παλέψουν όλοι µε τις δικές
τους δυνάµεις και µε τους ίδιους όρους και κανόνες. Αυτό πρέπει
να είναι, όπως είπα, καθαρό.

Πρέπει επίσης να µην υπάρξουν γραµµές επιλεκτικές από άλ-
λους φορείς που θα προκύψουν σήµερα και σε ένα κοµµάτι που
πραγµατικά, όλοι πιστεύουµε ότι τα κέρδη δεν είναι σηµαντικά.

Τα ΚΤΕΛ είναι χρεωµένα. Οι περισσότεροι αγοράζουν καινούρ-
για λεωφορεία µε δάνεια. 

Εάν λοιπόν έµµεσα χτυπηθεί αυτή η διαδικασία, πιστεύω ότι
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το πρόβληµα θα γίνει µεγαλύτερο. 
Όσον αφορά τις άγονες γραµµές, θα ήθελα να πω το εξής:

Όπως είπα, κύριε Υπουργέ, πιθανόν µετά από ένα, δύο χρόνια
να µας θυµίζει αυτό που γίνεται µε τις µεταφορές των µαθητών.
Να µην έχουµε χρήµατα να πληρώσουµε για τη µεταφορά των
µαθητών, να µην έχουµε χρήµατα να πληρώσουµε για τη µετακί-
νηση των ορεινών χωριών. Ας πάρουν όλοι το πακέτο µε κέρδη
και ζηµίες, µε τα εύκολα και τα δύσκολα. Να προσέλθουν όλοι,
εφόσον έχουν τις προϋποθέσεις, τα λεωφορεία που προβλέπει
η ευρωπαϊκή νοµοθεσία, εφόσον έχουν τις κτηριακές εγκαταστά-
σεις που προβλέπει η ελληνική νοµοθεσία και να χτυπήσουν την
τιµή προς όφελος του καταναλωτή. Τότε ανοίγει η αγορά. Αλλιώς
δεν ανοίγει. 

Όσον αφορά αυτήν τη ρύθµιση, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να
το διευκρινίσουµε: Πώς µπορείτε να επιβάλετε από τη µια µεριά,
σε έναν να κάνει µια γραµµή επιλεκτική και κερδοφόρα και από
την άλλη να υποχρεώνετε ένα ΚΤΕΛ να παίρνει οπωσδήποτε τον
οδηγό του µετόχου; Δεν είναι ζηµιά; Δεν έχει κάνει συµφωνία µε
το φορέα. Έχει κάνει συµφωνία προσωπική. 

Για παράδειγµα, εγώ είχα ένα λεωφορείο και το πούλησα. Γιατί
πρέπει µαζί µε το λεωφορείο να «πουλήσω», να δώσω και τον
υπάλληλο που είχα για να το δουλεύει; Τελείωσε! Το πήρε κά-
ποιος άλλος, το αγόρασα εγώ και θέλω να το δουλεύω ο ίδιος.
Γιατί πρέπει υποχρεωτικά να πάρω και τον υπάλληλο; Νοµίζω ότι
είναι λογικό αυτό και πρέπει να το δείτε. 

Επίσης θέλω να αναφερθώ στην επιµονή σας στη ρυθµιστική
αρχή: Εγώ προσωπικά, δεν έχω θετική εικόνα για τις ρυθµιστικές
αρχές και µάλιστα, για τη σπουδή που πολλές φορές, πολλές κυ-
βερνήσεις έχουν, για να τις συστήνουν συνεχώς. Δηλαδή το έργο
των πολιτικών, της εκτελεστικής εξουσίας, το µεταθέτουµε στις
ρυθµιστικές αρχές και εµείς απλώς, εισπράττουµε την κριτική,
µην µπορώντας να παρέµβουµε, διότι ο κόσµος δεν καταλαβαίνει
ότι δεν µπορούµε να παρέµβουµε στις ρυθµιστικές αρχές. 

Έψαξα να βρω ρυθµιστικές αρχές. Πλην µίας, δύο σε βαλκα-
νικές χώρες, δεν νοµίζω ότι υπάρχει πουθενά ρυθµιστική αρχή.
Εάν κάνω λάθος, να µου το πείτε. Άρα δεν καταλαβαίνω, γιατί
επιµένετε να υπάρξει αυτή η αρχή. 

Σε κάθε περίπτωση όµως, για να µη σας κουράζω, εάν επιµεί-
νετε -που άποψή µου είναι ότι και αυτό πρέπει να το ρυθµίσετε-
θα πρέπει τον τελευταίο λόγο να τον έχει το Υπουργείο. Δίνουµε
ένα συγκοινωνιακό έργο σε µια ρυθµιστική αρχή, σε κάποιον
σοφό, που από την Αθήνα θα ξέρει πώς θα γίνει το συγκοινω-
νιακό έργο στη Μακεδονία και στην Κρήτη. Δεν έχει αποδειχτεί
ότι υπάρχουν τέτοιοι σοφοί. Δεν υπάρχουν τέτοιοι γνώστες. Αυτό
έχει αποδείξει η ζωή. Εµείς πώς θέλουµε αυτό το έργο να το ανα-
θέσουµε; Δηλαδή, δεν το ξέρουν οι υπηρεσίες του Υπουργείου,
δεν το ξέρει η περιφέρεια και θα το ξέρει αυτή η ρυθµιστική
αρχή; Και όπως είπα, ξέρουµε πώς δούλευαν µέχρι σήµερα, διότι
µε το να είναι ανεξέλεγκτες πολλές φορές οι ρυθµιστικές αρχές,
κύριοι Υπουργοί, αρνούνται ή δυσανασχετούν -όταν υπάρχει αί-
τηµα- να έρθουν να ενηµερώσουν τις επιτροπές τις Βουλής. Δεν
καταδέχονται να έρθουν στη Βουλή. Είναι ο Θεός και αυτοί. 

Εµείς λοιπόν, που ξέρουµε ποια είναι η πραγµατικότητα, γιατί
να επιµείνουµε σε αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ )

Κύριε Πρόεδρε, κλείνοντας, θα ήθελα να επικεντρωθώ στη δια-
γωνιστική διαδικασία, στους εργαζοµένους και στη ρυθµιστική
αρχή. Και θα πω µια κουβέντα για το εδάφιο 6,  το άρθρο 6 της
τροπολογίας, που πριν από λίγο, ο Υπουργός Δικαιοσύνης απέ-
συρε: 

Εγώ πήρα ανοιχτά θέση στην επιτροπή. Και βεβαίως, είχα ξε-
καθαρίσει τη θέση µου. Η αιτιολογική έκθεση δεν µε έπεισε. Δεν
κατάλαβα γιατί ερχόταν. Ούτε πείστηκα γι’ αυτήν την περίφηµη
ισότητα. Όµως αυτή η απόσυρση ίσως και να µην είναι αρκετή
και να χρειάζεται να δοθούν και κάποιες διευκρινήσεις περαι-
τέρω. 

Το λέω αυτό, κύριε Πρόεδρε, γιατί είδα αυτές τις µέρες όλους
αυτούς που τα ξέρουν όλα και µιλούν για όλα, να σιωπούν. Αυτό
µε προβληµάτισε. Γιατί άραγε, σιωπούν οι µόνιµα καταγγέλλον-
τες, αυτοί που τα ξέρουν όλα; Πέρασε απαρατήρητο; Ήταν απλό

ή συνέτρεχαν άλλοι λόγοι; 
Ελπίζω –κι εγώ αλλά και όσοι άλλοι διαφοροποιηθήκαµε σε

αυτό- να µην αποτελέσουµε στόχο στο επόµενο διάστηµα, επει-
δή σε κάποιους χαλάσαµε κάποια σχέδια. 

Διότι αν συµβεί αυτό, θα πρέπει να επανέλθουµε και να πούµε
ονόµατα. Να πούµε ονόµατα και να δούµε ποιοι είναι αυτοί που
ενοχλήθηκαν και γιατί ενοχλήθηκαν. 

Σε κάθε περίπτωση, ας καταλάβουν όλοι ότι το παιχνίδι, αυτό
που περνάει από την ελληνική Βουλή, θα είναι καθαρό και σε ό,τι
αφορά τη δική µου επιλογή, γιατί πια ο κόσµος, η κοινωνία, δεν
αντέχει άλλο τα δήθεν, δεν αντέχει άλλο τη µισή αλήθεια. Για να
προσπαθήσει η κοινωνία να βγει απ’ αυτό το αδιέξοδο στο οποίο
είµαστε σήµερα, πρέπει να γνωρίζει όλη την αλήθεια αλλά και να
παλεύει µε καθαρούς κανόνες. Και αυτούς τους καθαρούς κα-
νόνες έχουµε χρέος να τους διασφαλίζουµε εµείς.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Πετράκος από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, τη Χρυσή Αυγή δεν την ενισχύουν κριτικές απέναντι
σε απαράδεκτες και ύποπτες τροπολογίες, ούτε απόψεις οι
οποίες θέλουν να προστατέψουν την τιµή όσων δεν έχουν ευθύ-
νες για όσα έχουν συµβεί στον τόπο. Τη Χρυσή Αυγή ενισχύουν
οι µνηµονιακές πολιτικές, οι οποίες εφαρµόζονται τρία χρόνια
στη χώρα. Αυτές την ενίσχυσαν, καθώς και το καθεστώς της µη
ατιµωρησίας, ο νόµος περί µη ευθύνης Υπουργών. Αυτοί την ενι-
σχύουν. 

Συνεπώς αυτή η απαράδεκτη τροπολογία δεν µπορεί να αντι-
µετωπίζεται από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των
κοµµάτων, οι οποίοι στηρίζουν την Κυβέρνηση µε απόψεις του
στυλ, «Είναι µεταφυσική η υποψία µας», ή να «Πετάνε την µπάλα
στην εξέδρα», λες και µιλάµε εδώ για το αν θα πρέπει να ανα-
πτυχθεί η Ελλάδα, να αναπτυχθεί η ναυτιλία. 

Εδώ µιλάµε γι’ αυτούς, οι οποίοι είναι καναλάρχες, έχουν ναυ-
τιλιακές µετοχές, είναι υποχρεωµένοι να υποβάλουν «πόθεν
έσχες» και τους οποίους πήγατε να εξαιρέσετε. Η τροπολογία
αναφερόταν σε αυτούς, οι οποίοι είναι Υπουργοί, Βουλευτές,
πρώην Υπουργοί, Γενικοί Γραµµατείς και είναι υποχρεωµένοι να
υποβάλουν «πόθεν έσχες». Άρα λοιπόν, γι’ αυτό  µιλάµε. Και σ’
αυτό δεν έχουµε καµµία απάντηση. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο: Η νεοφιλελεύθερη µνηµονιακή συγ-
κυβέρνηση για άλλη µια φορά, θέλοντας να δείξει πόσο καλό
παιδί είναι απέναντι στην τρόικα, βαφτίζει «µνηµονιακή υποχρέ-
ωση» τη συµµόρφωση της χώρας µας στον κανονισµό 1370/2007
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις δηµόσιες επιβατικές και σιδη-
ροδροµικές µεταφορές. 

Η χώρα µας όµως, πρέπει να εναρµονιστεί µε τον κανονισµό
αυτό µετά την 31η Δεκεµβρίου 2019, µε δυνατότητα παράτασης,
µάλιστα, για µια πενταετία, όπως έγινε στη Γαλλία. Εδώ γιατί
τόση βιασύνη; Πιέζουν την Κυβέρνηση κάποιοι; Ποιοι; Έχετε δε-
σµευθεί απέναντι στην τρόικα; Αν ναι, γιατί; Οφείλετε να δώσετε
εξηγήσεις. 

Επίσης οφείλετε να δώσετε εξηγήσεις και στους ανθρώπους
οι οποίοι έχουν τα ΚΤΕΛ και οι οποίοι µε το ν. 2963/2001 έκαναν
συστηµατικά βήµατα εκσυγχρονισµού των υποδοµών αλλά και
του στόλου των λεωφορείων. Και µάλιστα, µε υποχρεωτικό τρό-
πο. Για τον εκσυγχρονισµό αυτό απαιτήθηκαν µεγάλα χρηµατικά
ποσά, τα οποία προήλθαν από εκποίηση περιουσιακών τους στοι-
χείων και κυρίως, από τραπεζικό δανεισµό. Όλα αυτά έγιναν,
διότι το κράτος ανέθεσε στα ΚΤΕΛ την εκτέλεση του µεταφορι-
κού έργου µέχρι το 2019. Τώρα τι θα πείτε σε αυτούς τους αν-
θρώπους; Πώς θα αποπληρώσουν τα χρέη τους µε τις συµβάσεις
που έχουν υπογραφεί; 

Επίσης δηµιουργείτε µια ακόµα ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή
και παραχωρείτε εξουσίες που έχει το Υπουργείο Υποδοµών, Με-
ταφορών και Δικτύων. Και, κύριε Υπουργέ, µην ταυτίζετε τις ανε-
ξάρτητες ρυθµιστικές αρχές µε το Συνήγορο του Πολίτη ή µε τον
Επιθεωρητή Δηµόσιας Διοίκησης. Πρόκειται περί άλλου θέµατος.
Μιλάµε για ρυθµιστικές αρχές σαν την περίφηµη ΡΑΕ -γιατί τέ-
τοια θα είναι και αυτή- όπου η εµπειρία γύρω απ’ αυτή είναι
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άκρως αρνητική. 
Η συγκεκριµένη ρυθµιστική αρχή, ΡΑΕΜ, καθώς και αυτή των

λιµένων που έχετε δηµιουργήσει, παίζουν το ρόλο του «στηµένου
διαιτητή» ανάµεσα στα συµφέροντα του πολίτη από τη µια µεριά
και του ιδιώτη από την άλλη, υπέρ του ιδιώτη εννοείται. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε ριζικά αντίθετοι µε αυτές τις ρυθµι-
στικές αρχές, διότι είναι ο «στηµένος διαιτητής», για να περνάνε
τα συµφέροντα των µεγαλοϊδιωτών, όπως γίνεται στον τοµέα της
ενέργειας.

Επίσης λέτε µε µία ιδεοληψία ότι ο ελεύθερος ανταγωνισµός
θα ρίξει τις τιµές. Η εµπειρία όµως λέει ότι δηµιουργούνται ολι-
γοπώλια που σε συνεννόηση µεταξύ τους, αυξάνουν τις τιµές
προϊόντων και υπηρεσιών. Αυτό αποδείχθηκε περίτρανα –θέλω
να πω- πάλι στον τοµέα της ηλεκτρικής ενέργειας, όπου ο κατα-
ναλωτής καλείται να χρηµατοδοτήσει τους κρατικοδίαιτους µε-
γαλοπαραγωγούς ηλεκτρικού ρεύµατος από φυσικό αέριο -και
µάλιστα τελευταία η περίφηµη ΡΑΕ διπλασίασε αυτά που τους
έδινε πριν- µε υπέρογκες χρεώσεις, για να γιγαντώσουν τα κέρδη
τους και στην περίοδο της κρίσης, όπως τα είχαν γιγαντώσει
στην περίοδο απ’ αυτήν. 

Οι βασικές αρχές όµως του σχεδιασµού των οδικών και σιδη-
ροδροµικών µεταφορών θα έπρεπε να έχουν ως γνώµονα την
ασφαλή, φθηνή, άνετη και τακτική µετακίνηση του επιβατικού
κοινού. Και βέβαια ένα κράτος που θέλει να λέγεται πολιτισµένο
και ευρωπαϊκό, όπως µας λέτε, πρέπει να λαµβάνει µέριµνα για
ειδικές πληθυσµιακές οµάδες, όπως οι πολύτεκνοι, οι µαθητές,
οι ανάπηροι, ώστε να έχουν τη δυνατότητα µειωµένου εισιτηρίου
και κάποιες κατηγορίες από αυτές και δωρεάν εισιτηρίου. Για το
λόγο αυτό, στηρίζουµε και την τροπολογία που έχει καταθέσει η
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ.

Δυστυχώς όµως, οι δικές σας αρχές είναι η εξυπηρέτηση µε
κύριο κριτήριο το κέρδος, δηλαδή της προσφοράς και της ζήτη-
σης, µε κόµιστρα που καµµία σχέση δεν έχουν µε το διαθέσιµο
εισόδηµα των πολιτών, αλλά που θα αυξάνονται συνεχώς.

Με το νοµοσχέδιο αυτό επιδιώκετε να κατατµήσετε το έργο
των οδικών συγκοινωνιών και να δώσετε τα πιο κερδοφόρα κοµ-
µάτια του σε µεγάλα εταιρικά σχήµατα. Άµεση συνέπεια αυτού
θα είναι οι αυξήσεις στις τιµές των εισιτηρίων, οι πρόσθετες χρε-
ώσεις για τις αποσκευές επιβατών, η υποβάθµιση των παρεχό-
µενων υπηρεσιών, η εξαφάνιση συγκοινωνιακών γραµµών σε
αποµακρυσµένες ορεινές και νησιώτικες περιοχές και φυσικά η
περιθωριοποίηση των σηµερινών µεµονωµένων επαγγελµατιών
του χώρου.

Γνωρίζετε πολύ καλά ότι τα τελευταία χρόνια, λόγω των µνη-
µονιακών σας πολιτικών, έχετε καταργήσει πολλές δοµές του
κράτους στην περιφέρεια, όπως σχολεία, υπηρεσίες υγείας,
ΔΟΥ, υποκαταστήµατα ΙΚΑ, ταχυδροµεία, ειρηνοδικεία κ.ά. και
αυτό έχει ως συνέπεια, την αύξηση της ανάγκης µετακίνησης του
επιβατικού κοινού από αποµακρυσµένα µέρη προς τις πρωτεύου-
σες των νοµών, που τα ΚΤΕΛ επιτελούν αυτό το έργο.

Για παράδειγµα, στο νοµό µου, στη Μεσσηνία, καταργήσατε
το σιδηρόδροµο. Τώρα µε αυτόν τον τρόπο, αν δοθεί το «φιλέτο»
σε άλλα εταιρικά σχήµατα, θα καταργηθούν και δροµολόγια στα
χωριά. 

Η επιδότηση επίσης µειωµένου εισιτηρίου, που τώρα λόγω της
µεγάλης ανεργίας πρέπει να επεκταθεί και στους ανέργους, µε
το υπάρχον σύστηµα δεν επιβάρυνε τον κρατικό προϋπολογισµό,
αφού τα ΚΤΕΛ δεν έχουν εισπράξει ούτε ένα ευρώ από το 2007
και δεν έχουν κάνει καµµία αύξηση την τελευταία τετραετία. 

Υπογραµµίζουµε ότι εδώ, µε το νέο σύστηµα, λέτε ότι θα δώ-
σετε 200 εκατοµµύρια. Θα δώσετε 140 εκατοµµύρια για την επι-
δότηση των άγονων γραµµών και 60 εκατοµµύρια για την
επιδότηση µειωµένου εισιτηρίου για πολύτεκνους µαθητές και
ανάπηρους. Σαν αυτά που δίνετε για τους µαθητές και έχουν να
δοθούν εδώ και δυόµισι χρόνια; Έτσι θα τα δίνετε; Και δεν θα
καταργηθούν δροµολόγια; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε συνά-
δελφε, παρακαλώ, αν έχετε την καλοσύνη, συντοµεύετε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.

Το νοµοσχέδιο επίσης, προβάλλει και το ζήτηµα της υποχρε-
ωτικής είσπραξης του πρόσθετου δικαιώµατος κοµίστρου στα
ραδιοταξί. Λόγω της οικονοµικής κρίσης και της κατακόρυφης
µείωσης των µηνιαίων κλήσεων, οι περισσότεροι επαγγελµατίες
-κυρίως της επαρχίας- έχουν µειώσει ή δεν εισπράττουν το κόµι-
στρο αυτό. Και έρχεστε εσείς και το επιβάλλετε υποχρεωτικά και
µάλιστα µε την απειλή προστίµου. Για ποιο λόγο γίνεται αυτό;
Ποια είναι η εξήγηση την οποία µπορείτε να δώσετε στο επιβα-
τικό κοινό, για το οποίο λέτε ότι ενδιαφέρεστε πάρα πολύ; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τα υπόλοιπα θα
τα πείτε στη δευτερολογία σας, κύριε συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. Τα υπό-
λοιπα θα τα πω στη δευτερολογία µου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κ. Ραχήλ Μακρή, συνάδελφος από τους Ανεξάρτητους Έλληνες.

ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για µια ακόµη φορά η συγκυβέρνηση καταθέτει ένα νοµοσχέ-

διο, που αποδεικνύει την προχειρότητα νοµοθέτησης και την
παντελή ανικανότητα να αντιληφθεί τα πραγµατικά προβλήµατα
ενός τοµέα και να τα επιλύσει, χωρίς να δηµιουργεί καινούργια
µε ανούσιες και πολλές φορές ύποπτες διατάξεις.

Στη συγκεκριµένη περίπτωση απορρυθµίζετε τις µεταφορές,
µε κίνδυνο να δηµιουργήσετε χάος και να θέσετε σε πιθανό κίν-
δυνο τη λειτουργία του µεταφορικού ιστού της χώρας και την
ασφάλεια των Ελλήνων πολιτών.

Αναλυτικότερα, σύµφωνα µε επαγγελµατίες αυτοκινητιστές,
ιδιοκτήτες λεωφορείων της Κοζάνης, οι οποίοι έχουν στείλει υπό-
µνηµα σε όλους τους Βουλευτές, το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα
αγνοεί κατά προκλητικό τρόπο τις προβλεπόµενες ρυθµίσεις του
κανονισµού 1370/2007 για τις δηµόσιες επιβατικές σιδηροδρο-
µικές και οδικές µεταφορές και ιδίως, αυτές των µεταβατικών
διατάξεων του άρθρου 8. 

Το άρθρο αυτό προβλέπει την υποχρέωση πλήρους συµµόρ-
φωσης προς τον κανονισµό από τα κράτη, µέλη µετά τις 31-12-
2019. Παρέχει ακόµα τη δυνατότητα παράτασης για άλλα πέντε
χρόνια. Η Γαλλία βάσει του ίδιου κανονισµού παρέτεινε τις πα-
ραχωρήσεις ανάλογου έργου που έγινε στη χώρα αυτή, µέχρι
31-12-2024.

Εσείς, κύριε Υπουργέ, όχι µόνο βιάζεστε να εφαρµόσετε δια-
τάξεις για τις οποίες δεν έχετε πράξει τις απαιτούµενες προπα-
ρασκευαστικές ενέργειες, αλλά δηλώσατε ότι αποτελούν µνηµο-
νιακές υποχρεώσεις. Σας υποχρεώνουν, δηλαδή, οι δανειστές
µας να εφαρµόσετε άρον – άρον ρυθµίσεις, για τις οποίες όµως
οι ίδιοι λαµβάνουν παράταση µέχρι και το τέλος του 2014. Δια-
βάστε λοιπόν, επιτέλους, το µνηµόνιο, για να δείτε τι υπογρά-
ψατε και δείξτε περισσότερη σπουδή και σύνεση όταν διαπραγ-
µατεύεστε.

Η Οµοσπονδία των Ιδιοκτητών Λεωφορείων που εκτελεί οδικές
επιβατικές µεταφορές, διαψεύδει τον ισχυρισµό σας για µνηµο-
νιακή υποχρέωση. Χαρακτηριστικά αναφέρει: «Η µνηµονιακή
υποχρέωση την οποία επικαλούνται συνεχώς όσοι επιδιώκουν τη
βίαιη λήξη του έργου µας και τη διατάραξη της ισορροπίας των
εθνικών επιβατικών µεταφορών, µε αιτιολογία τη δήθεν απελευ-
θέρωση, δεν συνάδει µε τον ανωτέρω κανονισµό, ο οποίος στα-
διακά εισάγει τις οδικές επιβατικές µεταφορές, αστικές, υπερα-
στικές, σιδηροδροµικές, εθνικές και διεθνείς, τον ελεγχόµενο αν-
ταγωνισµό µε τη χορήγηση αποκλειστικών δικαιωµάτων, µε απο-
ζηµίωση ή χωρίς, κατόπιν διαγωνιστικών διαδικασιών».

Επιπρόσθετα, η οµοσπονδία αναφέρει: «Σύµφωνα µε τη µε-
λέτη για την κοστολόγηση των ενδονοµαρχιακών γραµµών κάθε
ΚΤΕΛ, προκύπτει ότι το έργο αυτό είναι κατά βάση, ελλειµµατικό
κατά 140 εκατοµµύρια ευρώ ετησίως, το οποίο σήµερα συντη-
ρείται αντισταθµιστικά από τα ίδια τα ΚΤΕΛ και αδαπάνως για το
κράτος, από το έργο των διανοµαρχιακών γραµµών και εν µέρει,
από το έργο της µεταφοράς των µαθητών των δηµόσιων σχο-
λείων της χώρας».

Επίσης µε απώλειες εσόδων περίπου 60 εκατοµµύρια ευρώ
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ετησίως, επιβαρύνονται τα ΚΤΕΛ από τη δωρεάν ή µε µειωµένο
εισιτήριο διακίνηση διαφόρων κατηγοριών ανθρώπων, όπως: πο-
λύτεκνοι, µαθητές, φοιτητές, κ.λπ..

Εσείς θέλετε να επιβαρύνετε µε τα ποσά αυτά τον κρατικό
προυπολογισµό; Με ποια λογική; Μήπως αποσκοπείτε στην κα-
τάργηση των ελαφρύνσεων µειωµένου εισιτηρίου από ορισµένες
οµάδες που το έχουν ανάγκη; Αυτός ήταν ο λόγος απάλειψης
των ΑΜΕΑ, των πολυτέκνων και των άλλων κατηγοριών από τη
σχετική διάταξη της παραγράφου 2 του άρθρου 27 αυτών των
κατηγοριών, οι οποίες υπήρξαν, όταν το νοµοσχέδιο βρισκόταν
στη διαβούλευση;

Ελπίζουµε ειλικρινά πως δεν είναι αυτός ο στόχος σας. Θα θέ-
λαµε όµως, να µας διασφαλίσετε µε δεσµευτική σας δήλωση, ότι
οι συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες θα συνεχίσουν και στο µέλ-
λον να λαµβάνουν αυτά τα ελάχιστα ψήγµατα κοινωνικής ευαι-
σθησίας, τα οποία τους παρέχετε.

Μήπως στοχεύετε να δικαιολογήσετε την ίδρυση άλλης µιας
άχρηστης και ανούσιας αρχής, που θα επιβαρύνει τον κρατικό
προϋπολογισµό µε εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ ετησίως, χωρίς
να προσφέρει απολύτως τίποτα, πέρα από το βόλεµα των «ηµε-
τέρων» και των δικών σας παιδιών;

Τελικά ο κ. Σαµαράς ευαγγελίζεται ότι θα πατάξει τις συντε-
χνίες. Τη συντεχνία όµως, των κοµµατικών «ηµετέρων» την επι-
βραβεύει συνεχώς, µε θέσεις υψηλού µισθού και µηδενικού οφέ-
λους για την ελληνική κοινωνία. 

Ιδρύετε τη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών - ΡΑΕΜ
στα πρότυπα της Ρυθµιστικής Αρχής Σιδηροδρόµων - ΡΑΣ. Για
τη ΡΑΕΜ η Οµοσπονδία των ΚΤΕΛ αναφέρει χαρακτηριστικά: «Εί-
µαστε κάθετα αντίθετοι και δεν κατανοούµε σε καιρούς λιτότη-
τας και κρίσης την αναγκαιότητα ίδρυσης µιας νέας ρυθµιστικής
αρχής, σε εθνικό επίπεδο, µόνο για τις υπεραστικές συγκοινω-
νίες στο εσωτερικό της χώρας, ενώ ως εθνική αρχή υφίσταται
στο Υπουργείο Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων» . 

Για τη θέσπιση της αρχής αυτής εγείρονται κυρίως, ζητήµατα
αντισυνταγµατικότητας, λόγω της µεταφοράς των αρµοδιοτήτων
από τις τοπικές αρχές που είναι οι περιφέρειες του ν. 3852/2010,
καθώς και της λειτουργικότητας, αφού για την έγκριση µιας
γραµµής ή για δροµολόγια -για παράδειγµα στα Κύθηρα, στη
Σάµο ή στο Σουφλί Έβρου- θα πρέπει να επιλαµβάνεται η νέα
εθνική αρχή. 

Επίσης πρωτοτυπία αποτελεί η επιβολή εισφοράς 0,5 στις ακα-
θάριστες εισπράξεις από τις µεταφορές των ιδιωτών συγκοινω-
νιακών φορέων, καθώς και από τα τέλη χρήσης σταθµών ή άλλων
εγκαταστάσεών τους για τη χρηµατοδότηση δαπανών λειτουρ-
γίας της αρχής αυτής και µάλιστα άµεσα. 

Η οµοσπονδία επιφυλάσσεται να προσφύγει στο Συµβούλιο
της Επικρατείας. Το αν βέβαια εγείρονται ζητήµατα αντισυνταγ-
µατικότητας, είναι ένα θέµα το οποίο θα το κρίνει το Συµβούλιο
της Επικρατείας. 

Βέβαια εµείς γνωρίζουµε ότι όλα όσα νοµοθετείτε, παραβιά-
ζουν το Σύνταγµα της χώρας. Αυτό βέβαια που δεν ξέραµε και
αποκαλύφθηκε προχθές σε γνωστό ιστολόγιο, το e-reportage,
ήταν ότι στις 12 Μαρτίου του 2011 ο κ. Παπακωνσταντίνου ως
Υπουργός Οικονοµικών, µια µέρα µετά τη Σύνοδο Κορυφής, µε
e-mail -τα οποία αγαπάτε πάρα πολύ τόσο εσείς όσο και οι προ-
ηγούµενοι κυβερνώντες, µε τους οποίους βέβαια συγκυβερνάτε-
ενηµερώνει το επιτελείο και τους συνεργάτες του ότι ανάµεσα
σε αυτά που πήραµε και δώσαµε, στα «δώσαµε» θα νοµοθετείτε
µε δηµοσιονοµικούς κανόνες, όπως θέλετε εσείς, όχι απαραίτητα
µε το Σύνταγµα. Καταθέτουµε για τα Πρακτικά το e-mail, το
οποίο έχει δηµοσιευθεί. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραχήλ Μακρή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Έχετε σκεφθεί πώς αν οι ιδιοκτήτες των λεωφορείων των
ΚΤΕΛ δεν παραχωρήσουν τους λεωφορειακούς σταθµούς, κατά
τα προβλεπόµενα στο άρθρο 17, το όλο εγχείρηµά σας τινάζεται
στον αέρα και θα καταδικάσετε όλους τους κατοίκους της χώρας
να στερηθούν τη µετακίνησή τους; Προφανώς κάτι τέτοιο δεν
σας ενδιαφέρει, διότι φυσικά εσείς χρησιµοποιείτε τα υπουργικά

σας αυτοκίνητα. 
Σας ενηµερώνουµε όµως ότι υπάρχουν άνθρωποι των οποίων

τόσο η ζωή όσο και η οικονοµική δραστηριότητα εξαρτώνται από
την εύρυθµη λειτουργία των µεταφορών αυτών. Το µόνο που σας
ενδιαφέρει, είναι να θεσµοθετήσετε πόρους για τη ΡΑΣ µε την
παράγραφο 3 του άρθρου 85, µε την οποία πιθανότατα θα µοι-
ράσετε επιδόµατα ή άλλες παροχές, µέσω του εσωτερικού κα-
νονισµού λειτουργίας της παραγράφου 4 του ιδίου άρθρου,
στους εκλεκτούς σας, που οι κυβερνήσεις σας έχουν µετατάξει
στη συγκεκριµένη υπηρεσία από τον ΟΣΕ και τις θυγατρικές του,
προκειµένου να τους προφυλάξετε. 

Απολύετε υπαλλήλους, για να µειώσετε δήθεν το δηµοσιονο-
µικό κόστος. Αποδυναµώνετε τον ΟΣΕ και τις θυγατρικές του,
µετατάσσοντας προσωπικό σε µια αρχή, που επιβλέπει δήθεν τη
σιδηροδροµική αγορά, όπου δραστηριοποιείται όµως, µόνο µια
εταιρεία και όπου η µόνη γραµµή του βασικού σιδηροδροµικού
άξονα δηµιουργεί συνθήκες κορεσµένης χωρητικότητας, µην επι-
τρέποντας τη δραστηριοποίηση άλλης σιδηροδροµικής εται-
ρείας. Επιπρόσθετα γι’ αυτήν τη συγκεκριµένη αρχή προβλέπεται
να διατηρεί ιδίους πόρους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ ένα λεπτό ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ένα λεπτό είναι

πολύ. 
ΡΑΧΗΛ ΜΑΚΡΗ: Τελικά η ιδέα σας για τη χρηστή διοίκηση

ταυτίζεται µε την ικανότητα νοµοθέτησής σας και είναι και οι δύο
ανύπαρκτες. 

Ο ισχυρισµός σας επίσης ότι αποτελεί µνηµονιακή υποχρέ-
ωση, δεν στέκει, γιατί το µνηµόνιο δεν µιλάει για σιδηροδροµική
υποδοµή, αλλά για σιδηροδροµικές επιχειρήσεις. 

Αυτό, δηλαδή τη σελίδα 184 του Δεύτερου Προγράµµατος Οι-
κονοµικής Προσαρµογής για την Ελλάδα, τρίτη έκδοση, Ιούλιος
του 2013 σας το καταθέτουµε στα Πρακτικά να το διαβάσετε. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ραχήλ Μακρή καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ως εκ τούτου η συγκεκριµένη πρωτοβουλία ανήκει σ’ εσάς. Η
στόχευσή σας, να απαξιώσετε τον ΟΣΕ και να δώσετε τη δυνα-
τότητα σε ιδιώτες εργολάβους να αναλάβουν κοµµάτια της υπο-
δοµής προκειµένου να τα συντηρούν και να τα παραδίδουν χωρίς
κανέναν έλεγχο, είναι ξεκάθαρη αλλά και προφανής. 

Ο περιορισµένος χρόνος δεν επιτρέπει να αναλύσουµε τις λοι-
πές διατάξεις, όπου η αποσπασµατικότητα και η έλλειψη ορθού
σχεδιασµού κυριαρχούν. Έγινε πλέον αντιληπτό ότι το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο πρέπει να αποσυρθεί γιατί βλάπτει το συµφέ-
ρον του ελληνικού λαού. 

Όποιος ψηφίσει γίνεται συµµέτοχός σας στη διάλυση των µε-
ταφορών για χάρη µιας υποτιθέµενης δόσης που καταλήγει
πάντα στην τσέπη των δανειστών και ποτέ στα δηµόσια ταµεία,
προκειµένου να ωφελήσει τον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριοι συνάδελ-
φοι, θα παρακαλούσα να τηρούµε τον χρόνο που προβλέπεται
από τον Κανονισµό, ώστε να µην είµαι υποχρεωµένος να κάνω
παρατηρήσεις και προτροπές από την Έδρα. Είναι επτά τα
λεπτά, µια ανοχή για µισό λεπτό, το πολύ για ένα λεπτό, µπορεί
να υπάρξει. Από εδώ και πέρα όµως λειτουργεί εις βάρος των
υπολοίπων συναδέλφων. 

Ο κ. Δηµήτριος  Χριστογιάννης από τη Νέα Δηµοκρατία έχει
τον λόγο. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΡΙΣΤΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι οδικές µεταφορές
αποτελούν αναµφισβήτητα ένα αναπόσπαστο τµήµα της ανθρώ-
πινης δραστηριότητας στην καθηµερινή ζωή. Οι ανάγκες του αν-
θρώπου για τη µετακίνηση του ιδίου και τη µεταφορά αγαθών
κυριαρχούσαν ήδη από το παρελθόν και συνεχώς αυξάνονται µε
ραγδαίους ρυθµούς. Σταδιακά, ο άνθρωπος έδειξε µεγάλο εν-
διαφέρον στην εφεύρεση τρόπων µεταφοράς, ώστε να µπορέσει
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να αντεπεξέλθει στη συνεχώς αυξανόµενη ζήτηση. 
Η απότοµη τεχνολογική ανάπτυξη κατά τον 20ο αιώνα και κυ-

ρίως η ραγδαία εξέλιξη του αυτοκινήτου τα τελευταία τριάντα
χρόνια δεν δηµιούργησαν µόνο µια πρωτοφανή αύξηση των οδι-
κών µεταφορών αλλά διαµόρφωσαν και καινούργιες κοινωνικές
σχέσεις, ενώ µετέβαλαν ριζικά τον τρόπο ζωής του σηµερινού
πολίτη. Μια νέα κουλτούρα στον τοµέα των µεταφορών έκανε
την εµφάνισή της. 

Η σηµασία των οδικών µεταφορών γενικότερα και των δηµό-
σιων υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών ειδικότερα είναι
πολύ µεγάλη τόσο στην καθηµερινή ζωή του ανθρώπου όσο και
στην οικονοµία κάθε χώρας γενικότερα. 

Το παρόν νοµοσχέδιο φιλοδοξεί να επιφέρει σηµαντικές µε-
ταρρυθµίσεις στο σχεδιασµό, την οργάνωση και τις διαδικασίες
ανάθεσης και παροχής των δηµοσίων υπεραστικών οδικών µετα-
φορών και είµαι σίγουρος ότι θα το επιτύχει, εφόσον βασίζεται
στην αξιολόγηση του υφιστάµενου συστήµατος και στη µακρό-
χρονη διεθνή εµπειρία. 

Ο σκοπός του παρόντος νοµοσχεδίου είναι διττός: Πρώτον, η
εναρµόνιση και προσαρµογή του θεσµικού πλαισίου των υπερα-
στικών οδικών µεταφορών στις διατάξεις του Ευρωπαϊκού Δι-
καίου -κανονισµός της Ευρωπαϊκής Επιτροπής 1370/2007- και,
δεύτερον, η βελτίωση των παρεχόµενων υπηρεσιών στον πολίτη
παράλληλα µε την ταυτόχρονη µείωση του κόστους τους. 

Ιδιαίτερα σε µια περίοδο οικονοµικής κρίσης πρέπει επιτέλους
η χώρα µας από τη µια πλευρά να εναρµονιστεί µε τους κανόνες
της ευρωπαϊκής οικογένειας, στην οποία η συµµετοχή είναι
στρατηγικής σηµασίας και από την άλλη να φροντίσει για την
προσφορά των βέλτιστων υπηρεσιών στον πολίτη, ο οποίος κα-
λείται να πληρώσει φόρους και αναµένει το ανταποδοτικό όφε-
λος από την πολιτεία. 

Σύµφωνα µε το ισχύον σύστηµα, το έργο παροχής δηµοσίων
υπεραστικών οδικών µεταφορών επιβατών το έχουν αναλάβει
ιδιόκτητες µεταφορικές επιχειρήσεις, τα ΚΤΕΛ, όπως αποκαλούν-
ται τα Κοινά Ταµεία Εισπράξεων Λεωφορείων, βάσει των ν. 2119,
1952, 102/1973 και 2163/2001 ή µεµονωµένοι αυτοκινητιστές σε
περίπτωση άγονων γραµµών νησιωτικών περιοχών. 

Η οργάνωσή τους διέπεται από την ελληνική νοµοθεσία και
κάθε µία από αυτές εκτελεί υπεραστικές επιβατικές µεταφορικές
υπηρεσίες µε αποκλειστικό δικαίωµα εντός γεωγραφικών ορίων
ευθύνης εντός κάθε περιφερειακής ενότητας νοµού και διαβιο-
µηχανικών γραµµών προς άλλους προορισµούς. Η διάρκεια της
κατ’ αποκλειστικότητας ανάθεσης είναι µέχρι τις 31-12-2019. 

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, θα συνεχιστεί η παροχή υπερα-
στικών οδικών µεταφορών επιβατών από ιδιωτικούς φορείς, αλλά
η Κυβέρνηση εισάγει τρεις κρίσιµες αλλαγές: 

Πρώτον, η ανάθεση θα πραγµατοποιείται µε συµβάσεις ορι-
σµένου χρόνου και, δεύτερον, ύστερα από δηµόσιους ανοιχτούς
διαγωνισµούς, ενώ η απευθείας ανάθεση των παραπάνω υπηρε-
σιών, είτε σε δηµόσιο είτε σε ιδιωτικό φορέα, θα επιτρέπεται
µόνο κατ’ εξαίρεση και σύµφωνα µε τον κανονισµό της Ευρωπαϊ-
κής Επιτροπής 1370/2007. Αυτή η αλλαγή αποδεικνύει την απο-
φασιστικότητα της Κυβέρνησης να προασπίσει τη διαφάνεια και
να πατάξει τη διαφθορά σε όλα τα επίπεδα. 

Τρίτον, ιδρύεται ανεξάρτητη αρχή, η Ρυθµιστική Αρχή Επιβα-
τικών Μεταφορών (ΡΑΕΜ), η οποία διαδραµατίζει κεντρικό ρόλο
στο σχεδιασµό του δικτύου των υπεραστικών γραµµών και στη
διενέργεια των διαγωνισµών, ενώ είναι αρµόδια και για την απευ-
θείας ανάθεση υπηρεσιών δηµοσίων υπεραστικών οδικών µετα-
φορών και για τη διασφάλιση των δικαιωµάτων των επιβατών
σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. 

Επίσης, µπορεί να θεσπίζει γενικούς κανόνες για τη λειτουργία
των σταθµών υπεραστικών λεωφορείων, έτσι ώστε να εξασφαλί-
ζεται ένα υψηλό επίπεδο προσφεροµένων υπηρεσιών, καθώς και
η απρόσκοπτη λειτουργία των υπεραστικών γραµµών. 

Το νοµοσχέδιο καινοτοµεί δηµιουργώντας τρεις υπεραστικές
γραµµές, µετά την αξιολόγηση συγκοινωνιακών και οικονοµικών
στοιχείων: 

Πρώτον, δηµιουργεί γραµµές αποκλειστικού έργου, όπου ο
ανάδοχος θα αναλαµβάνει κατ’ αποκλειστικότητα να εκτελεί το
έργο χωρίς ανταγωνισµό σε όλες τις υπεραστικές γραµµές µιας

γεωγραφικής ενότητας που αποτελούν ένα δίκτυο γραµµών, κα-
τόπιν δηµοσίου ανοικτού διαγωνισµού και καθορισµού του ανώ-
τατου κοµίστρου, καθώς και των ελαχίστων απαιτήσεων. 

Δεύτερον, δηµιουργεί άγονες γραµµές, όπου ο ανάδοχος εξα-
σφαλίζει αποκλειστικότητα εκτέλεσης έργου και ταυτόχρονα
λόγω µικρού οικονοµικού ενδιαφέροντος επιδότηση κατά το πρό-
τυπο των άγονων αεροπορικών δροµολογίων. Το ανώτατο κόµι-
στρο ορίζεται από τη ρυθµιστική αρχή. 

Τρίτον, δηµιουργεί γραµµές ελεύθερης επιλογής. Πρόκειται
για γραµµές µε µεγάλο εµπορικό ενδιαφέρον, στις οποίες δεν
έχει χορηγηθεί αποκλειστικό δικαίωµα εκµετάλλευσης ή αποζη-
µίωση και στις οποίες θα µπορεί να δραστηριοποιείται κάθε εν-
διαφερόµενος, αρκεί να µη δηµιουργείται ζήτηµα αθέµιτου αντα-
γωνισµού. 

Καθορίζονται είτε µε την πρωτοβουλία των ενδιαφεροµένων
είτε µε πρόταση των περιφερειών είτε από την ίδια τη ρυθµιστική
αρχή, η οποία καθορίζει το πλαίσιο λειτουργίας της κάθε γραµ-
µής. Οι επιχειρήσεις που θα λάβουν άδεια ορίζονται από τη ρυθ-
µιστή αρχή, η οποία καθορίζει το πλαίσιο λειτουργίας τους και
θα απευθύνονται στο επιβατικό κοινό µε όρους ανταγωνισµού.
Οι γραµµές αυτές δεν ανταγωνίζονται τους αναδόχους αλλά αν-
τιθέτως ενισχύουν το δίκτυο των υπεραστικών γραµµών αλλά και
τις επιλογές του επιβατικού κοινού. 

Η γεωγραφική βάση της οργάνωσης των δηµοσίων υπεραστι-
κών επιβατικών µεταφορών είναι η περιφερειακή ενότητα. Οι πε-
ριφέρειες διαδραµατίζουν σηµαντικό ρόλο στο σύστηµα
δηµοσίων οδικών υπεραστικών επιβατικών µεταφορών. Υποβάλ-
λουν στη ρυθµιστική αρχή αναλυτικές, λεπτοµερείς και τεκµη-
ριωµένες προτάσεις που περιλαµβάνουν και οικονοµικές ανα-
λύσεις για τα δίκτυα υπεραστικών γραµµών εντός των γεωγρα-
φικών ορίων των περιφερειακών ενοτήτων. Με βάση τις προτά-
σεις αυτές η ρυθµιστική αρχή καθορίζει το δίκτυο υπερα- στικών
γραµµών. Είναι αρµόδιες για την εποπτεία και τον έλεγχο των
αναδόχων και όλων των φορέων που εκτελούν δηµόσιες υπερα-
στικές οδικές µεταφορές επιβατών, καθώς και των σταθµών υπε-
ραστικών λεωφορείων. Μπορούν να επιβάλλουν κυρώσεις στις
παραβάσεις, ενώ τα πρόστιµα που απορρέουν από αυτές είναι
έσοδα της ρυθµιστικής αρχής. Ελέγχουν την εφαρµογή των δια-
τάξεων του Κανονισµού της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τα δι-
καιώµατα των επιβατών.

Το γεγονός ότι βασικά κριτήρια ανάπτυξης των αναδόχων απο-
τελούν η φερεγγυότητα απρόσκοπτης παροχής των κατ’ ελάχι-
στον παρεχόµενων υπηρεσιών και η επίτευξη του χαµηλότερου
δυνατού κοµίστρου για τον επιβάτη αποδεικνύει για άλλη µια
φορά την πρόθεση της Κυβέρνησης να εφαρµόσει την αρχή της
διαφάνειας και της ισονοµίας. Είµαι σίγουρος ότι η Κυβέρνηση
θα φροντίσει να διασφαλιστούν και οι υπάρχουσες θέσεις εργα-
σίες.

Τελειώνοντας, θα ήθελα να τονίσω ότι η σταδιακή απελευθέ-
ρωση της αγοράς δηµοσίων µεταφορών στην Ευρώπη έχει εν-
θαρρύνει την ανάπτυξη των ιδιωτικών επιχειρήσεων του κλάδου
που παρέχουν υπηρεσίες σε περισσότερες από µια χώρες. Οι
ιδιωτικοί φορείς δηµοσίων µεταφορών έχουν εισχωρήσει σε µε-
γάλες και µικρές χώρες και έχουν συµβάλει σηµαντικά στην ανά-
πτυξή τους. 

Ο ρόλος τους µπορεί να αποτελέσει διττή ευκαιρία ανάπτυξης
για την Ελλάδα. Πρώτον, µπορούν να συµβάλουν στη βελτίωση
παροχής υπηρεσιών στο εσωτερικό και στη δηµιουργία υπερσύγ-
χρονων υποδοµών. Δεύτερον, µπορούν να ενεργοποιηθούν στο
εξωτερικό, ιδιαίτερα στα Βαλκάνια, ενισχύοντας την οικονοµική
µας διπλωµατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Πάντζας από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΝΤΖΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που κατά τη γνώµη
µου έχει ένα και µόνο κύριο µέληµα, να εξυπηρετήσει τα ιδιωτικά
συµφέροντα. Και εξηγώ γιατί. 

Για να γίνει µια ουσιαστική µεταρρύθµιση στον τοµέα των υπε-
ραστικών οδικών µεταφορών χρειάζονται τρία πράγµατα: Πρώ-
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τον, ένα εθνικό οδικό δίκτυο, το οποίο θα είναι αποτέλεσµα ενός
ολοκληρωµένου αναπτυξιακού σχεδιασµού. Δεύτερον, ένα στα-
θερό και αυξανόµενο εθνικό εισόδηµα, το οποίο θα παράγεται
σε µεγάλο ποσοστό στην περιφέρεια. Τρίτον, πολιτική βούληση
βασισµένη σε µια αναπτυξιακή στρατηγική. Και τα τρία αυτά
στοιχεία είναι απαραίτητα προκειµένου να εξυπηρετήσουν τον
κανόνα της προσφοράς και της ζήτησης και να πέσουν οι τιµές
όπως ισχυρίζεστε και φαντάζεστε ότι θα συµβεί.

Δυστυχώς, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχουµε τί-
ποτα από αυτά τα τρία σηµεία. Αντίθετα, έχουµε ένα εθνικό οδικό
δίκτυο που στο µεγαλύτερο µέρος του αρχίζει και τελειώνει στην
πρωτεύουσα µε πολλά προβλήµατα και αστοχίες που επηρεά-
ζουν την ασφάλεια των πολιτών. Έχουµε ένα µεγάλο µέρος του
οδικού δικτύου αποτυπωµένο µόνο στις µακέτες, ένα οδικό δί-
κτυο ανύπαρκτο µε µπουλντόζες φαντάσµατα. Έχουµε ένα εν-
δοπεριφερειακό και τοπικό οδικό δίκτυο σκέτο δράµα. Έχουµε
ένα εθνικό εισόδηµα, το 60% του οποίου όχι απλά παράγεται
στην ίδια περιοχή, δηλαδή στην Αθήνα, αλλά είναι συνεχώς µει-
ούµενο από τις µνηµονιακές σας πολιτικές. Και έχουµε και µια
πολιτική βούληση προσηλωµένη στην τρόικα και στους δανει-
στές µας.

Άρα, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µη µιλάτε για µεί-
ωση τιµών στα εισιτήρια ή για κάποιο αόρατο χέρι που θα έρθει
και θα αυτορρυθµίσει την αγορά, όταν µάλιστα δεν υπάρχουν οι
προϋποθέσεις που σας ανέφερα.

Όσο απέχει αυτή η θεωρία από την πράξη, άλλο τόσο ξεκά-
θαρη είναι η στόχευση αυτού του νοµοσχεδίου. Σκοπός του νο-
µοσχεδίου είναι να δηµιουργηθεί ένα πλήρες, απελευθερωµένο
σύστηµα ιδιωτικών υπεραστικών επιβατικών µεταφορών, ένα σύ-
στηµα που θα είναι υπό την οµπρέλα µιας παντοδύναµης ρυθµι-
στική αρχής, η οποία θα ρυθµίζει και θα εγκρίνει συγκεντρωτικά
τα πάντα. Μιας ρυθµιστικής αρχής η οποία µε την εξουσία που
θα έχει θα είναι φερέφωνο της πολιτικής εξουσίας των οικονοµι-
κών ελίτ, όπως άλλωστε συµβαίνει µε τις περισσότερες ανεξάρ-
τητες αρχές. Μιας ρυθµιστικής αρχής, η οποία δεν θα υποστέλ-
λει ποτέ τη σηµαία του αθέµιτου ανταγωνισµού, σε βάρος πάντα
του επιβατικού κοινού της χώρας, της κοινωνίας, της οικονοµίας
και της ανάπτυξης.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για µία µεταρρύθµιση στις υπεραστικές
και οδικές µεταφορές επιβατών, όπως διαρρηγνύετε τα ιµάτιά
σας. Πρόκειται για ένα ακόµα προαπαιτούµενο της τρόικας, που
δεν εξυπηρετεί φυσικά την κοινωνία αλλά µόνο το ιδιωτικό κεφά-
λαιο. Αυξήσεις στις τιµές εισιτηρίων, µείωση και επιδείνωση των
υπηρεσιών µεταφοράς για τους κατοίκους αποµακρυσµένων
ορεινών και νησιωτικών περιοχών, καθώς και η εγκατάλειψη και
περιθωριοποίηση των σηµερινών επαγγελµατιών του χώρου,
συνθέτουν το δείγµα της πολιτικής σας σε αυτό το νοµοσχέδιο.

Κανένας ανταγωνισµός δεν πρόκειται να λειτουργήσει για την
κοινωνία, µόνο για το κεφάλαιο, µόνο για την τσέπη των εται-
ρειών και όλους αυτούς που θα µιζάρουν οι εταιρείες. Μίζες θα
πέσουν και για το σιδηρόδροµο, εκεί που µια άλλη ανεξάρτητη
αρχή θα λειτουργήσει για την επιτάχυνση της ιδιωτικοποίησης
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και της Εταιρείας Συντήρησης του Τροχαίου
Υλικού. 

Δεν σταµατάτε, όµως, εδώ. Στα εκατόν είκοσι τέσσερα άρθρα
του νοµοσχεδίου εισάγετε σκανδαλώδεις φοροαπαλλαγές για
τις αστικές µεταφορές, προκειµένου –τι άλλο- να ιδιωτικοποι-
ηθούν καθαρές και απαλλαγµένες από φορολογικά βάρη. Απα-
ξιώνετε τα δηµόσια ΚΤΕΟ, εισάγετε σκανδαλώδεις τροπολογίες
µε τις οποίες νοµιµοποιείτε κατ’ ουσία το ξέπλυµα του χρήµατος. 

Αναφέρθηκε εδώ κάποιος συνάδελφος για την εµπορική ναυ-
τιλία κ.λπ.. Το ερώτηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι αυτή η τε-
ράστια εµπορική ναυτιλία πού βοηθάει την ελληνική οικονοµία;
Έχουµε όλα τα ναυπηγία κλειστά. Έχουµε χιλιάδες εργαζόµε-
νους άνεργους και απλήρωτους. Τι προσφέρει αυτή η τεράστια,
όπως ισχυρίζεστε, εµπορική ναυτιλία στην Ελλάδα και στον Έλ-
ληνα εργαζόµενο; 

Αυτή είναι η µεταρρυθµιστική σας πολιτική. Αυτήν τη συνταγή
έχετε για την έξοδο από την κρίση. Με τη διαπλοκή, την απα-
ξίωση και το ξεπούληµα κουνάτε τη σηµαία του περίφηµου suc-
cess story. Με ένα υποτιθέµενο πρωτογενές πλεόνασµα νιώθετε

δικαιωµένοι για την πολιτική σας. Αλήθεια, πώς νιώθετε για τα
δύο εκατοµµύρια ανέργων, για την πείνα, για την εξαθλίωση, για
τις αυτοκτονίες, για το διχασµό της ελληνικής κοινωνίας -διχα-
σµό που εσείς έχετε δηµιουργήσει µε τις πολιτικές σας; 

Πώς νιώθετε για τις εικόνες που κατακλύζουν το διαδίκτυο µε
µαθητές στοιβαγµένους στα αγροτικά προκειµένου να πάνε από
τα χωριά τους στο σχολείο; Σχολεία που σήµερα είναι κλειστά,
χωρίς βιβλία, χωρίς καθηγητές και δασκάλους. Δυστυχώς, γυρί-
σατε την Ελλάδα πενήντα χρόνια πίσω. 

Ακούστε, κύριοι της συγκυβέρνησης. Η χώρα δεν έχει ανάγκη
ούτε από αυτορρυθµιζόµενες αγορές ούτε από ανεξάρτητες
αρχές τέτοιου τύπου. Δεν έχει ανάγκη ούτε από ξεπουλήµατα
ούτε από κοινωνικούς διχασµούς. 

Η χώρα έχει ανάγκη από µία πολιτική δύναµη η οποία θα ενώ-
σει και θα διεκδικήσει το χαµένο µέλλον των παιδιών µας. Έχει
ανάγκη από µία πολιτική δύναµη η οποία θα δώσει προτεραι-
ότητα στο νέο και στη νέα που σήµερα µεταναστεύει, στον ηλι-
κιωµένο που εσείς µε τις πολιτικές σας έχετε βάλει στο περιθώ-
ριο. Έχει ανάγκη από µία πολιτική δύναµη η οποία θα ενώσει την
κοινωνία και θα δηµιουργήσει όλες τις προϋποθέσεις για την πα-
ραγωγική ανασυγκρότηση του τόπου. Αυτά έχει ανάγκη η κοινω-
νία µας. 

Επιπλέον, τώρα τελευταία συζητείται το θέµα της ναζιστικής,
φασιστικής οργάνωσης, η οποία εδρεύει και µέσα στη Βουλή
µας. Θα ήθελα να σας θυµίσω, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι πολλές
φορές αυτό το αυγό του φιδιού ζεστάθηκε και ζεστάθηκε και
µέσα εδώ στη Βουλή. Αργήσατε. Καθυστερηµένα παίρνετε όλα
αυτά τα µέτρα. 

Το πρώτο που πρέπει να γίνει, είναι να καλέσει ο Πρόεδρος
της Ελληνικής Δηµοκρατίας τους πολιτικούς Αρχηγούς για να
συζητήσουν αυτό το θέµα. Το δεύτερο είναι ότι πρέπει να το συ-
ζητήσουµε στην ελληνική Βουλή. 

Και σας θυµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι µέσα σε
αυτήν τη Βουλή µε την έναρξη των εργασιών της παρούσας Βου-
λής –αν θυµάστε- µετά την εκλογή Προέδρου ψηφίσαµε και τους
Αντιπροέδρους της Βουλής. Ήταν στηµένες επτά κάλπες εδώ
µπροστά. Η τελευταία ήταν της Χρυσής Αυγής. Τα ψηφοδέλτια
έλεγαν, «ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΛΕΥΚΟ». Όταν άνοιξε η κάλπη για τη
Χρυσή Αυγή –είναι γνωστό ότι η Χρυσή Αυγή έχει δεκαοκτώ Βου-
λευτές- βρέθηκαν σαράντα ένα «ΝΑΙ», τριάντα εννέα «ΛΕΥΚΑ»,
δηλαδή ανοχή. Και ερωτώ: Από πού προήλθαν αυτές οι ψήφοι;

Καθυστερήσατε πολύ και ζεστάνατε κατά κάποιον τρόπο το
αυγό του φιδιού. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και αυτή η πραγ-
µατικότητα συνέβη εδώ, µέσα στη Βουλή των Ελλήνων.

Έστω και αργά πρέπει να προστατεύσουµε την Ελληνική µας
Δηµοκρατία και να µην επαναλάβουµε τα λάθη της Δηµοκρατίας
της Βαϊµάρης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Λαµπρόπουλος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΜΠΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, σήµερα εισάγεται στη Βουλή ένα νοµοσχέ-

διο αρκετά προσεγµένο, το οποίο φυσικά πιστώνονται η πολιτική
ηγεσία και οι εκλεκτοί συνεργάτες του Υπουργού που θητεύουν
τόσα χρόνια και τους παρακολουθούµε. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που εισάγει µεταρρυθµίσεις. Ποιος Έλ-
ληνας σήµερα δεν πιστεύει ότι χρειάζεται να γίνουν στον τόπο
µας µεταρρυθµίσεις; Ποιος, κύριοι συνάδελφοι, που σε όποιο νο-
µοσχέδιο έχει έρθει έχετε πει όχι; Έχετε συµφωνήσει σε ένα; Μα,
δεν πρέπει να αλλάξει σε αυτόν τον τόπο τίποτα; Πρέπει να µεί-
νουν τα ίδια, όλα αυτά που µας έχουν φέρει εδώ που µας έχουν
φέρει; Δεν σας έχουµε ακούσει να συµφωνείτε ούτε σε ένα! Σε
όλα όχι, σε όλα στείρα άρνηση και φυσικά πρόταση καµµία.

Όλοι κρινόµαστε. Και εσείς θα κριθείτε. Κρινόµαστε καθηµε-
ρινά. Και θα έρθει η ώρα που ο λαός θα αποδώσει στον καθένα. 

Εγώ ως Βουλευτής της περιφέρειας αισθάνοµαι την υποχρέ-
ωση να πω –όπως όλοι µας, πιστεύω- δύο πράγµατα για τα ΚΤΕΛ,
τα οποία έχουν προσφέρει υπηρεσία για δεκαετίες, τα οποία
έχουν οργανώσει τις µεταφορές κατά τέτοιον θαυµαστό τρόπο.
Εξυπηρετούν το λαό µας µε ασφάλεια, χωρίς να δηµιουργείται
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κανένα πρόβληµα. Επιτελούν, αν θέλετε, και κοινωνική απο-
στολή, αφού έχουν µισά εισιτήρια, καθώς και αναπηρικά, φοιτη-
τικά και πολυτέκνων. 

Σήµερα, λοιπόν, που ψηφίζεται το νοµοσχέδιο που αφορά καί-
ρια τα ΚΤΕΛ, αυτό που πρέπει κυρίως το Υπουργείο και οι συ-
νεργάτες να προσέξουν και να προσέξουµε, είναι να µην υπάρξει
βιασύνη στην εφαρµογή αυτού του νόµου, που αύριο θα ψηφι-
στεί και θα τελειώσει. Θα πρέπει να υπάρξει εύλογος χρόνος
προσαρµογής και για το ΚΤΕΛ και γενικότερα για ολόκληρο το
σύστηµα όπως θα διέπεται µε τον καινούργιο νόµο. 

Τονίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να υπάρξει εύλογος χρόνος προ-
σαρµογής µε το δεδοµένο ότι αυτοί οι άνθρωποι είχαν πιστέψει
ότι η αλλαγή θα γινόταν µέχρι το 2019. Έχουν επενδύσει, έχουν
διαθέσει χρήµατα, έχουν πάρει καινούργια λεωφορεία και µετα-
φέρουν µε πολιτισµένο τρόπο τον κόσµο στον προορισµό του. 

Πρέπει πάση θυσία να υπάρξει πλήρης, σωστή και καλή οργά-
νωση όλου του συστήµατος, ούτως ώστε µε αυτήν την αλλαγή
ωφεληµένος να είναι ο πολίτης. Και σε κάθε περίπτωση να υπάρ-
χουν διαγωνιστικές διαδικασίες και να µην επιτραπεί ποτέ και σε
κανέναν να λειτουργήσει µε αθέµιτο ανταγωνισµό. Δεν θα πρέπει
-και κυρίως να ξεχνάµε- να αδικηθούν οι του ΚΤΕΛ, οι οποίοι επα-
ναλαµβάνω ότι για δεκαετίες έχουν προσφέρει και έχουν υπηρε-
τήσει το λαό µας, έχουν οργανώσει το σύστηµα έτσι και έχουν
διαθέσει περιουσίες και πολλά χρήµατα για να είναι στην υπηρε-
σία του απλού πολίτη.

Χρειάζεται, λοιπόν, ιδιαίτερη προσοχή για να συνεχιστεί απρό-
σκοπτα η εξυπηρέτηση του πολίτη, για να µπορεί το λεωφορείο
να πηγαίνει και στο πιο αποµακρυσµένο χωριουδάκι, για να µπο-
ρεί να εξυπηρετείται ο απλός πολίτης, που δεν διαθέτει σήµερα
µέσο, σε όποιο χωριό και σε όποιο µέρος βρίσκεται σε κάθε
νοµό. 

Χρειάζεται, λοιπόν, προσοχή και πιστεύω ότι η Κυβέρνηση, το
Υπουργείο κυρίως, θα επιδείξει αυτήν την προσοχή, θα επιδείξει
την ευαισθησία που πρέπει και θα υπάρξει και η συνεννόηση που
πρέπει µε τους ενδιαφερόµενους, για να έχουµε το καλύτερο
αποτέλεσµα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Και εµείς ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Φωτίου από το Συνασπισµό Ριζοσπαστικής

Αριστεράς.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το παρόν νοµοσχέδιο ακο-

λουθεί, πιστεύω, τα δοµικά χαρακτηριστικά όλων των νοµοσχε-
δίων που φέρνετε εδώ µέσα τους τελευταίους δεκατρείς µήνες,
είτε µνηµονιακού χαρακτήρα εφαρµοστικοί νόµοι είτε τα λεγό-
µενα µεταρρυθµιστικά, εκσυγχρονιστικά νοµοσχέδια. 

Πόσους νόµους έχουµε ψηφίσει, κύριοι συνάδελφοι, µέχρι σή-
µερα θυµάστε; Κύριε Πρόεδρε, µήπως µπορείτε να µου πείτε;
Όµως, έχουν κοινά, δοµικά χαρακτηριστικά. Σε αυτά θέλω να εν-
τοπίσω την οµιλία µου σήµερα εδώ. Ποια είναι αυτά; Πιστεύω ότι
το νοµοσχέδιο που φέρνετε για τις µεταφορές αποτελεί προνο-
µιακό πεδίο ανάλυσης αυτών των δοµικών χαρακτηριστικών.

Πρώτον, παντελής έλλειψη χαρτογράφησης της υφιστάµενης
κατάστασης, στοιχεία ποσοτικά, ποιοτικά, τρόπος λειτουργίας
σηµαντικών οργάνων, απολογισµός, πεπραγµένα του αντίστοι-
χου Υπουργείου στον τοµέα αυτόν, απολογισµός διοικητικών και
οικονοµικών υπηρεσιών, συµπεράσµατα. Αυτό κάνει, κύριε
Υπουργέ, και η τελευταία ιδιωτική εταιρεία όταν προγραµµατίζει
µία αλλαγή. Μας φέρατε αυτήν την εικόνα; Όχι βέβαια. Δεν γίνε-
ται σε κανέναν τοµέα αυτό. 

Αντ’ αυτού η ρητορεία, όχι της βίας εδώ, αλλά των εκσυγχρο-
νιστικών αναγκαίων διαρθρωτικών αλλαγών, δηλαδή άµεσα
µέτρα που έπρεπε να είχαµε πάρει χθες. Όταν κανείς δεν µας
πιέζει γι’ αυτό και όταν δεν µας δίνεται εικόνα για τα λάθη, µήπως
µας πιέζει η Ευρωπαϊκή Ένωση ή οι δανειστές και επισπεύδουµε;
Ούτε αυτό συµβαίνει, αφού το πλαίσιο είναι µέχρι το 2019.

Δεύτερο χαρακτηριστικό, είναι η ουσία βέβαια, δηλαδή η ιδιω-
τικοποίηση του δηµόσιου αγαθού. Εδώ είναι οι µεταφορές. Πώς
γίνεται αυτή η ιδιωτικοποίηση; Γίνεται µε δύο σκέλη. Υπερσυγ-
κεντρώσεις υπηρεσιών, ώστε να δηµιουργείται µεγάλη οικονο-
µική ύλη, δηλαδή οι διαγωνισµοί ανάθεσης να αφορούν µεγάλα

ποσά, ώστε να εξαφανίζονται οι πιθανοί µικροί ανάδοχοι και να
διαγωνίζονται µεγάλοι όµιλοι, οι οποίοι πολύ γρήγορα γίνονται
ολιγοπωλιακοί. 

Τι µας διδάσκει η ιστορία των αεροµεταφορών; Τι µας διδάσκει
το ολιγοπώλιο Ολυµπιακής-Aegean; Σήµερα θέλουν να γίνουν
µία εταιρεία. Δεν θέλω να σας εξηγήσω, κύριε Υπουργέ, διότι δεν
πάτε στην Κεφαλλονιά όπως εγώ, όπου η πτήση είναι στις 5.30’
το πρωί. Εξ ου και ο κ. Σταυρίδης πήρε το Learjet του κ. Μελισ-
σανίδη ο άνθρωπος, για να µην ξυπνήσει έτσι πρωί. Αυτή είναι η
κατάληξη αυτών των ιστοριών.

Τρίτο χαρακτηριστικό η δηµιουργία δήθεν ανεξάρτητων ρυθ-
µιστικών αρχών –εδώ η γνωστή ΡΑΕΜ. Αυτές τις ανεξάρτητες
ρυθµιστικές αρχές -τις είδαµε και στην ΑΔΙΠ- τις διορίζει ο
Υπουργός ή κάποιοι Υπουργοί που αναφέρονται 

Τις διορίζουν από την κοµµατική τους δεξαµενή ευθέως. Είναι
ενεργούµενοι και έχουν τεράστιες αρµοδιότητες.

Στην περίπτωσή µας, όπως λέει και η Νοµική Υπηρεσία της
Βουλής, συγκρούονται οι αρµοδιότητες που δίνετε εσείς µε τις
αρµοδιότητες του Εθνικού Χωροταξικού Σχεδίου. Γιατί γίνεται
αυτό; Γίνεται, ώστε εάν κάτι ξεφεύγει στο τέλος, να µπορούµε
να το ξαναµαζεύουµε εκεί που θέλουµε ακριβώς να το «καναλι-
ζάρουµε». 

Τρίτο σηµείο: Η ρητορεία για καλύτερες υπηρεσίες, για εκσυγ-
χρονισµό, για µείωση των τιµών που πληρώνουν οι καταναλωτές
πολίτες. Δεν ισχύει αυτό που λέµε «εδώ γελάµε», αλλά είναι πια
κοινή πεποίθηση σε όλη την κοινωνία ότι δεν πρόκειται να φθη-
νύνει απ’ αυτήν την ιστορία κανένα εισιτήριο, αλλά θα ακριβύνει.
Το είδαµε σε όλα τα κοινά αγαθά που τους συνέβη αυτό το κακό
πράγµα µε τις ιδιωτικοποιήσεις.

Τέταρτο σηµείο: Διαχείριση των παρεχόµενων υπηρεσιών µε
τρόπο ισοπεδωτικό. Όταν ακριβώς πρέπει να προδιαγράψουµε
τους όρους για τους οποίους γίνονται ο διαγωνισµός και η ανά-
θεση, αναγνωρίζουµε την ιδιαιτερότητα της χώρας, δηλαδή της
χαρτογράφησης της χώρας και των ειδικών υπηρεσιών. Εδώ τέ-
τοιο πράγµα δεν υπάρχει. Δηλαδή, συµπεριφερόµαστε στην Ελ-
λάδα σαν να είναι Ολλανδία, µία «ισιωσιά» σε µία χώρα που έχει
ένα ανάγλυφο τροµακτικό και που έχει νησιωτική χώρα. Τι ση-
µαίνει αυτό; Αυτές οι οριζόντιες δράσεις σηµαίνουν ότι πάλι κά-
ποιοι θα υποφέρουν. Δυστυχώς, το ποιοι υποφέρουν και τις
ταξικές επιλογές, τις έχουµε ήδη σηµειώσει. 

Το πέµπτο σηµείο είναι το ενδιαφέρον. Συνήθως σε κάθε νο-
µοσχέδιο υπάρχει µία ύλη που δεν το αφορά. Είναι εκτός ύλης
τροπολογίες. Είναι σαν και αυτήν την πολύ ενδιαφέρουσα που
ήρθε εδώ, τη σκανδαλώδη, την αποκαλυπτική των πάντων κ.λπ.,
που την αποσύρετε κάτω από ένα καθεστώς, νοµίζω, µεγάλης
αναταραχής και στις τάξεις σας, διότι φοβούνται τους πολίτες
που τους εκλέγουν µε αυτά τα σκανδαλώδη πράγµατα που κά-
νετε. 

Υπάρχουν, όµως, και άλλες διατάξεις. Συγκεκριµένα εδώ, ενώ
δεν µιλάµε για τον ΟΣΕ, υπάρχουν πολύ σηµαντικές διατάξεις
για τον ΟΣΕ στις οποίες θα αναφερθώ στην κατ’ άρθρον συζή-
τηση και θα πω σε τι ακριβώς αποσκοπούν. 

Είναι, όµως, και οι διατάξεις που αφορούν ευθέως τις ιδιωτι-
κοποιήσεις και το ΤΑΙΠΕΔ. Σε κάθε νοµοσχέδιο, λοιπόν, από το
Παιδείας µέχρι το Υγείας, σε οτιδήποτε φέρνετε, υπάρχει και
αυτό. Αρκεί, λοιπόν, κανείς να διαβάσει µε το κλειδί που δίνω όλα
τα νοµοσχέδιά σας, για να µπορεί να ξέρει πώς τοποθετείται και
αν το απορρίπτει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-
στούµε και για την τήρηση του χρόνου, όπως και τον κ. Λαµπρό-
πουλο που µίλησε προηγουµένως.

Τον λόγο έχει η κ. Διακάκη από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα αναφερθώ ιδιαίτερα στο θέµα της σύστασης της ρυθ-

µιστικής αρχής, της ΡΑΕΜ. Θέλω να σας πω ότι εδώ εµείς
έχουµε µία γενική και σαφή θέση. Για τη ρύθµιση, διαχείριση και
διεύθυνση δηµοσίων λειτουργιών απαιτούνται δηµόσιοι θεσµοί
δηµοκρατικής και αντιπροσωπευτικής συγκρότησης, ανοικτοί και
διαφανείς στον κοινωνικό έλεγχο. Οι ειδικές λειτουργικές απαι-
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τήσεις, επιστηµονικές και διαχειριστικές, δεν είναι ασύµβατες µε
την κοινωνική αντιπροσώπευση και συµµετοχή. Χρειάζεται η δη-
µοκρατική µεταρρύθµιση των δηµόσιων µηχανισµών του τυπικού
κράτους, αλλά και η αναβάθµιση και ενίσχυση των λειτουργιών
της αιρετής περιφερειακής αυτοδιοίκησης, µε στόχο την κοινω-
νική αποτελεσµατικότητα. 

Η λογική που πρυτανεύει στην πρόταση ανασυγκρότησης του
ΣΥΡΙΖΑ είναι εκ διαµέτρου αντίθετη µε τη σύσταση κατ’ επίφαση
ανεξάρτητων αρχών που καθαγιάζονται ως αυθεντίες άνευ ελέγ-
χου. 

Στον ίδιο χρόνο που µεταπλάθετε το δηµόσιο σε έναν ασταθή
και δηµοσιονοµικά φθηνό µηχανισµό, µε τη διαθεσιµότητα-κινη-
τικότητα και την περικοπή αρµοδιοτήτων και λειτουργιών µέσω
της κατάργησης οργανικών θέσεων και υπηρεσιών, συγκροτείτε
έναν άλλον κρατικό µηχανισµό ειδικών σε βάρος του κρατικού
προϋπολογισµού. 

Η µνηµονιακή αναγκαιότητα των δηµοσιονοµικών περικοπών
διευκολύνει το διαχρονικό νεοφιλελεύθερο πρόταγµα για συρρί-
κνωση του κοινωνικού ρόλου της Δηµόσιας Διοίκησης και µετάλ-
λαξή του σε τεχνοκρατικές, ρυθµιστικές αρχές τροχονόµων της
εµπορευµατοποίησης, µε προσωπικό ιδιωτικού δικαίου και µει-
ωµένης πολιτικής ευθύνης και δικαιωµάτων. 

Η πρόταση συγκρότησης της ΡΑΕΜ εξασφαλίζει εκ προοιµίου
την κυβερνητική πλειοψηφία µε τον ορισµό των κυρίαρχων θέ-
σεων του προέδρου και αντιπροέδρου από τον Υπουργό και το
συµπληρωµατικό ρόλο της Βουλής. 

Περαιτέρω, η ρύθµιση της υπηρεσιακής κατάστασης των διο-
ρισµένων, προέδρου και αντιπροέδρου, ως πλήρους και αποκλει-
στικής απασχόλησης, ενώ θα µπορούσε να θεωρηθεί αυτονόητη,
για την περίπτωση των πανεπιστηµιακών τίθεται ως επιλογή
τους. Το ερώτηµα είναι: Σε τι διευκολύνει αυτή η παρέκκλιση από
τον γενικό κανόνα; Πώς θα διασφαλίζεται η εύρυθµη λειτουργία
της αρχής, αν εξαρτάται από τις προσωπικές επιλογές ενός προ-
έδρου ή αντιπροέδρου, που θα ασκεί ταυτοχρόνως τα ακαδη-
µαϊκά του καθήκοντα; Πώς µπορείτε να επιτρέπετε την αντιµε-
τώπιση των ακαδηµαϊκών καθηκόντων, διδακτικών, ερευνητικών
και διοικητικών, εκ του προχείρου; Τι νοµίζετε πως οφείλει να
κάνει ένας πανεπιστηµιακός, να παρίσταται απλώς σε κάποιο αµ-
φιθέατρο για κάποια µαθήµατα και µετά να οδεύει προς τα «σο-
βαρά» καθήκοντα της διεύθυνσης µιας ανεξάρτητης αρχής; Αν
αυτή είναι η ιδέα που έχετε για τους πανεπιστηµιακούς δασκά-
λους, τουλάχιστον γι’ αυτούς που ζουν υπηρετώντας στα ιδρύ-
µατα που ανήκουν, τότε αυτό είναι προσβλητικό.

Νοµιµοποιείτε µια πρακτική αποξένωσης των καθηγητών από
την ακαδηµαϊκή τους ευθύνη. Θεσµοθετείτε την απρόσκοπτη
συγκρότηση ενός στρώµατος διανοουµένων, οργανικά συνδεδε-
µένων µε την εξουσία. Ισχύει ίσως το ίδιο και για άλλες ανεξάρ-
τητες αρχές; 

Αν το επιθυµητό είναι η στελέχωση των θέσεων µε πρόσωπα
επιστηµονικού κύρους, αυτά δεν εξαντλούνται στο πανεπιστη-
µιακό επιστηµονικό προσωπικό. Αν το ζητούµενο είναι η επιστη-
µονική στήριξη στη λειτουργία της αρχής, µε την κοινωνική και
επιστηµονική εγκυρότητα που εγγυάται η πανεπιστηµιακή ιδιό-
τητα, αγνοείτε πως οι καθηγητές πανεπιστηµίων αντλούν το
κύρος τους από το συλλογικό κύρος των ΑΕΙ. Δεν είναι ελεύθεροι
επαγγελµατίες.

Υπάρχει η λύση της συνεργασίας µε τα ΑΕΙ για ζητήµατα που
η επιστηµονική και ερευνητική τους εµπειρία θεωρείται αναγκαία
και χρήσιµη, αλλά αυτή απαιτεί συλλογικές αποφάσεις και όχι
προσωπικές επιλογές που εµπεδώνουν προνοµιακές σχέσεις µε
τους εκάστοτε κυβερνώντες και ιδιοτελείς συµπεριφορές, όπως
έχει αποδειχθεί πολλάκις στο παρελθόν.

Υπενθυµίζουµε δε στους συντάκτες του κειµένου του νοµο-
σχεδίου πως δεν υπάρχουν πλέον «µέλη ΔΕΠ» στα ΑΕΙ, αλλά
σύµφωνα µε το άρθρο 16 του ν.4009/2011 «καθηγητές». Χρήσιµο
θα ήταν να διαβάζετε κι εσείς τους νόµους που έχετε ψηφίσει.
Είναι ειρωνεία να τους ξέρουµε καλύτερα εµείς που τους κατα-
ψηφίσαµε. 

Επιπλέον, συνεχίζετε την απαράδεκτη πρακτική των τηλεδια-
σκέψεων. Εδώ το θέµα δεν αφορά την αντιµετώπιση τυπικών
απαιτήσεων καθηµερινής λειτουργίας, αφορά στη δηµοκρατική

θεσµική λειτουργία που προϋποθέτει τη δια ζώσης συµµετοχή.
Φανταστείτε να λειτουργούσε έτσι η Βουλή! Τα ηλεκτρονικά
µέσα συνδράµουν στην ταχεία µετάδοση πληροφοριών και στην
επικοινωνία, αλλά δεν υποκαθιστούν την απαίτηση του ζωντανού
διαλόγου. Έχετε αποθεώσει την τεχνολογία του «skype», έστω
µε τους κανόνες ασφαλείας που απαιτούνται σε αυτές τις τηλε-
διασκέψεις. 

Με τη δυνατότητα συνεδρίασης και εκτός έδρας δεν είναι ότι
θεσµοθετείτε τη µη συνεδρίαση, αλλά την τυπική επικύρωση
αποφάσεων και την πλήρη αδυναµία ελέγχου της αρχής. 

Η διαδικασία πρόσκλησης επιβεβαιώνει τον κλειστό χαρα-
κτήρα της αρχής, αφού δεν διασφαλίζεται ούτε η δηµοσιότητα
ούτε η διαφάνεια στη διαδικασία λήψης αποφάσεων. Οι σαράντα
οκτώ ώρες ελαχίστου χρόνου για τη νοµότυπη σύγκληση συνε-
δρίασης της επιτροπής, είναι ενδεικτική του τυπικού χαρακτήρα
των συνεδριάσεων και του επικυρωτικού χαρακτήρα τους. Πότε
ενδεχοµένως να προλάβουν να µελετήσουν και να επεξεργα-
στούν κριτικά τα κοινοβουλευτικά οριζόµενα µέλη τις σχετικές
µελέτες των περιφερειών ή το λοιπό υλικό τεκµηρίωσης;

Η υποχρεωτική σύγκληση της αρχής αποτελεί αποκλειστικά
προνόµιο των µελών της. Αν µία περιφέρεια διαπιστώσει προβλή-
µατα στο σχεδιασµό ή στη λειτουργία των γραµµών, δεν προβλέ-
πεται καµµία διαδικασία ή υποχρέωση σύγκλισης της αρχής.
Εναπόκειται στη µεγαθυµία του προέδρου η έκτακτη συνεδρίαση
µε θέµατα από την αποκλειστική του κρίση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η σύνταξη πρακτικού των συνεδριάσεων και όχι πρακτικών,

επίσης, αναβιώνει τις καλύτερες παραδόσεις των παλαιών κοι-
νοτικών συµβουλίων. Μετά από διεξοδική συζήτηση και κατά
πλειοψηφία ενεκρίθη η εισήγηση του προέδρου. Εδώ φαίνεται
πως η χρήση της σύγχρονης τεχνολογίας καταγραφής πρακτι-
κών είναι άγνωστη. 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να σας πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τα υπόλοιπα

στη συζήτηση επί των άρθρων, κυρία συνάδελφε.
ΜΑΡΙΑ ΔΙΑΚΑΚΗ: Έχω και άλλα πράγµατα να πω, αλλά θα τα

πούµε και αύριο στη συζήτηση επί των άρθρων.
Να αναφερθώ και στα φαινόµενα των τελευταίων ηµερών και

κλείνω µε αυτό κύριε Πρόεδρε.
Αυτές τις ηµέρες είναι δύσκολο να συγκεντρωθεί κάποιος, για

να µπορέσει να µελετήσει ένα νοµοσχέδιο µε την κοινωνία όλη
στους δρόµους, µε την έξαρση του ρατσισµού και του φασισµού,
από τις κλωτσιές στα µικρά παιδιά του δρόµου, µέχρι το µαχαίρι
στο στήθος του Παύλου Φύσσα από δυνάµεις του παρακράτους.
Και εδώ πρέπει να πω ότι η ανοχή σε τέτοια φαινόµενα είναι
ανοχή ένοχη. 

Η χώρα έχει φτάσει στον πυθµένα. Κάποιοι, όµως, βάλθηκαν
να κάνουν γεωτρήσεις. Φαινόµενα όπως αυτά δεν αντιµετωπίζον-
ται ούτε µε ηµίµετρα ούτε απλά µε φραστικές καταδίκες ούτε βέ-
βαια κατόπιν εορτής. Τα αυγά των φιδιών ή του φιδιού –όχι δεν
σπάνε, αλλά- ούτε καν γεννιούνται, όταν το κεφάλι του φιδιού το
κόψεις µια για πάντα και ευθύς εξαρχής, αν πραγµατικά πι-
στεύεις και υπηρετείς τη δηµοκρατία.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Κυριακάκης από το ΣΥΡΙΖΑ.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Με συγχωρείτε
κύριε Κυριακάκη.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να κάνει µία παρέµβαση.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα
να κάνω ορισµένες βελτιώσεις, νοµοτεχνικού κυρίως χαρακτήρα,
στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου και παρακαλώ να τις λάβουν υπ’
όψιν τους οι κύριοι συνάδελφοι κατά τη συζήτηση.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Να τις ακούσουµε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Δεν µας λέτε σε τι αφορούν;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΑ’ - 25 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2013 2047



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κύριε Υπουργέ,
να το αναγνώσετε. Τι ακριβώς είναι αυτό…

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Όχι, όχι δεν έχω τη διάθεση να το αναγνώσω, γιατί
είναι πάρα πολύ µεγάλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τότε να διανε-
µηθεί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Για να ξέρουµε…
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών

και Δικτύων): Κοιτάξτε, η πιο σηµαντική αλλαγή που γίνεται,
αφορά το άρθρο 106. Αναφέρεται πρώτα-πρώτα στην ίδρυση ρα-
διοταξί και τις προϋποθέσεις που απαιτούνται για την ίδρυση ρα-
διοταξί στη χώρα, στις έδρες των διοικητικών µονάδων ανά νοµό
και ανά πόλη, όπου υπάρχουν έδρες ταξί και, δεύτερον, στο θέµα

του επικοµίστρου, γιατί είδα και µία δική σας τροπολογία, όπου
ουσιαστικά καθιερώνεται προαιρετικό επικόµιστρο µε τη δυνα-
τότητα του Υπουργού να το βάζει από µηδέν έως κάποιο ανώ-
τατο πλαφόν, ούτως ώστε να µη δηµιουργούνται προβλήµατα.
Αυτό είναι το πιο σηµαντικό, τα υπόλοιπα θα έλεγα ότι είναι τρε-
χούσης φύσεως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ να
κατατεθεί και να διανεµηθεί στους κυρίους συναδέλφους.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Βεβαίως, κύριε Πρόεδρε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων κ. Μιχαήλ Χρυσοχοΐδης καταθέτει για τα Πρακτικά της
Βουλής τις προαναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες
έχουν ως εξής:

2048 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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2050 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)
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2052 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΤΜΗΜΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ορίστε, κύριε
Κυριακάκη, έχετε τον λόγο και ζητώ συγγνώµη για τη διακοπή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΥΡΙΑΚΑΚΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε,  κύριε Υπουργέ,  κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

συζητάµε το νοµοσχέδιο «Δηµόσιες υπεραστικές οδικές µεταφο-
ρές επιβατών – Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και
άλλες διατάξεις». Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που απελευθε-
ρώνει το καθεστώς των οδικών µεταφορών, µεταφέροντας κρα-
τική εξουσία σε ρυθµιστικές αρχές, ένα νοµοσχέδιο-βήµα για
ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων και την είσοδο µεγάλων εται-
ρειών στο χώρο των οδικών µεταφορών.  

Θα ξεκινήσω µε κάποιες επισηµάνσεις για ορισµένα σοβαρά
ιδεολογικοπολιτικά ζητήµατα σχετικά µε το νοµοσχέδιο, τα οποία
αναδείχτηκαν από τη συζήτηση στην επιτροπή και τα έθεσε ο κύ-
ριος Υπουργός στη συζήτηση. 

Πρώτον, είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι ζούµε σε ένα διεθνές πε-
ριβάλλον και όποιος το ξεχνάει αυτό κάνει λάθος. Κατηγορήσατε
µάλιστα το ΣΥΡΙΖΑ για αποµονωτισµό, ότι επιδιώκουµε την κλει-
στή αγορά, την κλειστή χώρα και είπατε πολλά «ηχηρά» όπως
για οικονοµίες Αλβανίας κ.λπ.. 

Ποιος ξεχνάει, κύριε Υπουργέ, το παγκόσµιο περιβάλλον;
Ποιος µε δογµατική εµµονή εµµένει σε ξεπερασµένα αποτυχη-
µένα δόγµατα και όχι µόνο αποµονώνει αλλά διαλύει µία χώρα;
Ποια χώρα έχει παραχωρήσει µεγάλο µέρος της εθνικής κυριαρ-
χίας της και επιτρέπει σε τρόικες να εντέλλουν µε e-mails χιλιά-
δες ανθρωποθυσίες, ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας; Ποια
χώρα ετοιµάζεται να υφαρπάξει την ιδιωτική περιουσία Ελλήνων
πολιτών; Ποια χώρα; Ξέρετε κάποια άλλη; Μήπως είµαστε η µο-
ναδική ή από τις ελάχιστες; Αυτά, για να δούµε το παγκόσµιο πε-
ριβάλλον και τα παραδείγµατα που αναφέρετε. 

Για τις ανθρωποθυσίες και τη διάλυση του δηµόσιου τοµέα,
ξέρετε κάποια χώρα που, για παράδειγµα, σε καιρό ειρήνης και
σε καιρό οικονοµικής κρίσης, όπου οι ανάγκες υγείας αυξάνουν,
κλείνει νοσοκοµεία και κέντρα υγείας, αντί να τα ενισχύει; Ξέρετε
κάποια χώρα να απολύει υγειονοµικούς, όταν οι ίδιοι παραδέχε-
στε τις δεκάδες χιλιάδες κενά σε νοσηλευτές και γιατρούς; Ξέ-
ρετε καµµιά χώρα που σε καιρό ειρήνης να έχει κλείσει τη
δηµόσια ραδιοτηλεόραση; Ξέρετε καµµία χώρα που να οδηγεί
τα πανεπιστήµια σε αναστολή της λειτουργίας τους σε καιρό ει-
ρήνης; Το Πανεπιστήµιο Αθηνών ανακοίνωσε ότι αδυνατεί να λει-
τουργήσει για φέτος, για πρώτη φορά στην ιστορία του σε καιρό
ειρήνης. 

Καµµία χώρα, κύριε Υπουργέ! Άρα εσείς αντιστρέφετε µάλλον
την πραγµατικότητα και έχετε άλλη αντίληψη για το παγκόσµιο
περιβάλλον.

Και για να πούµε και για τα δικά σας, του Υπουργείου Υποδο-
µών, Μεταφορών και Δικτύων, διαλύετε τη Γενική Γραµµατεία
Δηµοσίων Έργων µε το 25% των χιλίων οκτακοσίων εργαζόµενων
να είναι σε διαθεσιµότητα. Υπηρεσίες αρµόδιες για τους αυτοκι-
νητόδροµους, για τα έργα υποδοµής που βρίσκονται σε εξέλιξη,
για προγράµµατα αποκατάστασης σεισµοπλήκτων διαλύονται µε
ξαφνικό θάνατο. 

Και εδώ θέλω την προσοχή σας, κύριε Υπουργέ, γιατί οι κάτοι-
κοι στην Αµφίκλεια, στην Ελάτεια, στο Ρεγγίνι, στη Μενδενίτσα
ακόµα κουνιούνται από τους µετασεισµούς του καλοκαιριού. Και
έρχεται χειµώνας και αυτή η υπηρεσία, οι τριακόσιοι σαράντα
πέντε έµπειροι υπάλληλοι είναι σε διαθεσιµότητα. Ποιος, αλή-
θεια, θα αναλάβει την αποκατάσταση των σεισµοπαθών σε αυτές
αλλά και στις άλλες περιοχές, φυσικά, της χώρας;  Προφανώς,
ετοιµάζετε το έδαφος για ιδιωτικές εταιρείες, οι οποίες θα είναι
ελέγχοντες και ελεγχόµενοι, για τα έργα και για το πρόγραµµα
των σεισµοπλήκτων. 

Πρέπει να δούµε επίσης στο παγκόσµιο περιβάλλον και τις συ-
νέπειες της πορείας των ιδιωτικοποιήσεων. Αλήθεια, ξέρετε ότι
σε µια σειρά από χώρες που είχαν ιδιωτικοποιήσει το νερό, την
ενέργεια αναγκάστηκαν να επανακρατικοποιήσουν αυτές τις
εταιρείες, διότι ήταν όχι µόνο οικονοµικά ασύµφορες, αλλά και
ανασφαλείς όσον αφορά την παροχή των δηµόσιων αγαθών
στους πολίτες; 

Και για τους σιδηροδρόµους, µιας που µιλάµε για αυτό το νο-
µοσχέδιο, γνωρίζετε αλήθεια πού κατέληξαν τα πορίσµατα των

Βρετανών χρόνια µετά την ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων
και µε τα πολλαπλά ατυχήµατα; Κατέληξαν στο ότι  µειώνεται η
ποιότητα, µειώνεται η ασφάλεια, αυξάνεται το εισιτήριο και το
κόστος για τους χρήστες και δεν συµφέρει την κοινωνία. Αυτό,
λοιπόν, είναι το παγκόσµιο περιβάλλον και εσείς πρέπει να διδα-
χτείτε από αυτό. 

Δεύτερον, µιλήσατε, κύριε Υπουργέ, για κοινωνική δικαιοσύνη
στις µεταφορές. Ποια κοινωνική δικαιοσύνη όταν σε αυτήν τη
χώρα κάποιοι έχουν τη δυνατότητα να κυκλοφορούν µε Learjet –
και µάλιστα µεταφέρουν ενίοτε και κρατικούς λειτουργούς σε
αυτά- και κάποιοι χάνουν τη ζωή τους για ένα εισιτήριο, επειδή
δεν µπορούν να το πληρώσουν; Και είναι πολλοί σε αυτήν τη
χώρα που δεν µπορούν σήµερα να πληρώσουν το εισιτήριο, ούτε
καν για να πάνε στο γιατρό τους, είτε από χωριά είτε και από µε-
γάλες πόλεις. 

Μαθητές δεν µπορούν να πάνε στα σχολεία τους. Αυτή είναι η
κοινωνική δικαιοσύνη; 

Μιλήσατε για ανάπτυξη, όµως, και επιχειρηµατικότητα, κύριε
Υπουργέ. Αναρωτιέµαι, για ποια ανάπτυξη µιλάτε; Μιλάτε για
εκείνη την ανάπτυξη της διαπλοκής και της διαφθοράς, που µας
οδήγησε στην τρόικα; Δεν δικαιούστε να µιλάτε εσείς για ανά-
πτυξη. 

Τέλος πάντων, σε όφελος ποιου θα είναι η ανάπτυξη; Θα είναι
σε όφελος του λαού ή θα είναι για τα «ηµέτερα» επιχειρηµατικά
λόµπι;

Δεν υπάρχει χώρα στον κόσµο στην οποία να µιλάει κανείς για
ανάπτυξη, όταν ξεπουλάει τα πάντα σε αυτήν. Φυσικά, εσείς λέτε
ότι την ανάπτυξη την καταδιώκει ο ΣΥΡΙΖΑ. Όταν φεύγει η µια
επιχείρηση µετά την άλλη –σας θυµίζω την «3Ε», τη «ΦΑΓΕ», τα
«ΤΣΙΜΕΝΤΑ ΧΑΛΚΙΔΟΣ», τη «ΒΙΟΧΑΛΚΟ»- προφανώς ο ΣΥΡΙΖΑ
τα έχει κάνει όλα αυτά, απ’ ό,τι φαίνεται! Πάλι εκτός πραγµατι-
κότητας είστε. 

Δεύτερον, µιλάτε για ανάπτυξη και επιχειρηµατικότητα στα
ΚΤΕΛ. Είναι επιχειρηµατικότητα τα ΚΤΕΛ; «Ναι», απαντάτε. Άρα
δεν µπορεί να τηρηθεί καµµία προστασία παρ’ ότι ασκούν, όπως
λέτε εσείς, κοινωνικό έργο. Εσείς το παραδέχεστε. 

Αλήθεια, να σας θυµίσω το παρελθόν σας; Γίνατε τόσο νεοφι-
λελεύθερος φαίνεται, ώστε ακόµη και υπηρεσίες που παρέχουν
κοινωνικό έργο δεν µπορεί το κράτος να τις προστατεύσει. 

Λέτε ακόµη ότι οι φορολογούµενοι υποχρεούνται να δείξουν
αλληλεγγύη στους πολίτες ορεινών περιοχών, µέσα από το εισι-
τήριό τους. Μα, οι φορολογούµενοι πληρώνουν για να έχουν
αυτές τις υπηρεσίες. Το κράτος οφείλει να τις εγγυηθεί και να
τις εξασφαλίσει απρόσκοπτα. Πρέπει να υπάρχει ασφαλής, φθη-
νή και ποιοτική µεταφορά κάθε κατοίκου, όπου και αν βρίσκεται.
Διότι σήµερα στα χωριά, ακόµη κι αν απέχουν µια ώρα από τις
πόλεις –όπως συµβαίνει στο νοµό µου και σε άλλους νοµούς- δεν
µπορούν να πάνε οι µαθητές στα σχολεία τους. Οι ασθενείς δεν
µπορούν να πάνε στο γιατρό τους. Χρωστάτε εκατόν δέκα εκα-
τοµµύρια, για τη µεταφορά µαθητών, στα ΚΤΕΛ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και τους σιδηροδρόµους, ποτέ

δεν είχατε ως προτεραιότητα να είναι συγκοινωνιακό µέσο οι σι-
δηρόδροµοι. Αντίθετα, κατασκευάσατε φαραωνικά οδικά έργα,
τα οποία ακόµη δεν έχετε ολοκληρώσει. Δεν σας ενδιέφερε ποτέ
–ούτε τώρα το κάνετε, µε αυτό το νοµοσχέδιο- η ποιότητα και ο
εκσυγχρονισµός. Αντίθετα, προχωράτε στην ιδιωτικοποίηση της
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Μάλιστα, επικαλείστε το χρέος –δήθεν- που το κρά-
τος οφείλει στον ΟΣΕ, γιατί τον ανάγκασε να πάρει δάνεια µε εγ-
γύηση του ελληνικού δηµοσίου. 

Μιλάτε για ζηµίες, όταν το 2011 και το 2012 ο προϋπολογισµός
του ΟΣΕ είναι πλεονασµατικός. Αγνοείτε τη διεθνή εµπειρία,
όπως είπα προηγουµένως. Αποκαλείτε προνοµιούχους τους ερ-
γαζόµενους, που έχουν µειωθεί κατά 60% σε προσωπικό και
έχουν µείωση 50% στους µισθούς και σήµερα πολλοί από αυτούς
δουλεύουν είκοσι τέσσερις ώρες. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι εµείς µόνο µπορούµε να
εγγυηθούµε στην πράξη τη σύγχρονη, ποιοτική, ασφαλή, φθηνή
µεταφορά κάθε κατοίκου σε αυτήν τη χώρα, όπου κι αν βρίσκε-
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ται, διότι µόνο µε την ανάληψη ευθύνης από το κράτος και όχι
από τις αγορές και µέσα από τη δηµιουργία και δηµόσιου φορέα
υπεραστικών οδικών µεταφορών -αλλά και κάθε άλλης µορφής
µεταφορών, όπως αεροπλοϊκών, ακτοπλοϊκών, σιδηροδρόµων-
µπορεί να επιτευχθεί αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ- ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
Θα εξαντλήσετε και τα δεκαοκτώ λεπτά; Διότι οι Κοινοβουλευ-

τικοί Εκπρόσωποι µου διεµήνυσαν ότι δεν θα εξαντλήσουν τα δώ-
δεκα λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων): Θα προσπαθήσω κι εγώ να µην εξαντλήσω το
χρόνο µου, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω την τοποθέ-
τηση και την απάντησή µου σε όλα όσα ακούστηκαν από τις αγα-
πητές συναδέλφισσες και τους αγαπητούς συναδέλφους µε ένα
ρητορικό ερώτηµα που τέθηκε από την αρχή και αφορούσε στο
γιατί βιαζόµαστε τόσο πολύ.  

Ειλικρινά, έχουν δίκιο οι πολίτες, όταν µας κατηγορούν ότι δεν
λαµβάνουµε τα µηνύµατα των καιρών και δεν προσαρµοζόµαστε
στις ανάγκες τους. 

Ο κανονισµός 1370, τον οποίο ψήφισαν υποθέτω και κάποιοι
από τα κόµµατα της Αριστεράς που είναι µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, υπάρχει από το 2007. Τόσο
γρήγορα κάναµε εµείς! Από το 2007 ερχόµαστε σήµερα, µετά
από έξι ολόκληρα χρόνια, να προσαρµόσουµε τη νοµοθεσία µας
στον κοινοτικό κανονισµό που ψήφισε το Ευρωπαϊκό Κοινοβού-
λιο. Αυτό είναι βιασύνη! 

Το δεύτερο ρητορικό ερώτηµα είναι  το εξής. Δεν αντιλαµβά-
νοµαι πώς ορισµένοι µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα αντιλαµβάνεστε
την παρουσία µας στον ευρωπαϊκό χώρο. Κατά βούληση, δη-
λαδή, θα εισάγουµε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο στη χώρα; 

Έτσι λένε οι κανονισµοί; Αυτά λέει το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο;
Αυτά ψηφίζουν οι δικοί σας εκπρόσωποι στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο; Ο λαϊκισµός και η ανευθυνότητα έχουν και όρια! Δεν µπο-
ρούν να ακούγονται αυτά τα πράγµατα εδώ µέσα και να λέτε
µάλιστα ότι βιαζόµαστε κιόλας. 

Το τρίτο στοιχείο που θέλω να επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, είναι ότι λυπάµαι πολύ, αλλά υπάρχει µια σύγχυση γύρω
από το θέµα της ρυθµιστικής αρχής, το ζήτηµα που συνδέεται µε
την κοινωνική αλληλεγγύη και την επιδότηση. Δηλαδή, κατά ποία
έννοια σήµερα οι πολίτες όλης της χώρας επιδοτούν τις αστικές
συγκοινωνίες της Αθήνας; Γιατί τις επιδοτούµε; Διότι πρέπει. Κατά
ποία έννοια οι πολίτες όλης της χώρας επιδοτούν µια ιδιωτική εται-
ρεία, τον ΟΑΣΘ της Θεσσαλονίκης µε 100.000.000 το χρόνο περί-
που, γιατί κερδίζουν και πολλά λεφτά από τις διαιτησίες; Από πού
προκύπτουν αυτά; Γιατί δεν µιλάµε γι’ αυτά, δηλαδή; 

Κατά ποία έννοια για τριάντα -σαράντα χιλιάδες νησιώτες σε
ακριτικά νησιά, για ελάχιστους συµπολίτες µας που ζουν στα ακρι-
τικά νησιά, ο κρατικός προϋπολογισµός πληρώνει 100.000.000 το
χρόνο; Γιατί έτσι πρέπει. 

Τέλος, κατά ποία έννοια πληρώνει το ελληνικό δηµόσιο κά-
ποιες δεκάδες εκατοµµύρια σε άγονες αεροπορικές γραµµές; Τι
είναι αυτά που λέµε εδώ µέσα, λοιπόν; Γιατί δεν πρέπει όπου
υπάρχουν άγονες γραµµές, όπου δεν εξυπηρετούνται οι άνθρω-
ποι από κερδοφόρες εµπορικές γραµµές, να συνδράµει ο κρατι-
κός προϋπολογισµός; 

Προφανώς, βρισκόµαστε σε σύγχυση, γιατί ακούµε τη µία
πλευρά. Άκουσα και τη συνάδελφο προηγουµένως. Ακούµε τους
εκπροσώπους των ΚΤΕΛ, οι οποίοι έχουν κι αυτοί µια άποψη για
το πρόβληµα, φοβούνται για το αύριο, αλλά εµείς δεν υπηρε-
τούµε εδώ τους εκπροσώπους των ΚΤΕΛ. Τα ΚΤΕΛ είναι επιχει-
ρηµατίες, συνάδελφοι. Εδώ τους κάνατε ότι είναι ιεραπόστολοι!
Επιχειρηµατίες είναι. Περίπου 500.000.000 το χρόνο διαχειρίζον-
ται οι άνθρωποι αυτοί µε τους εργαζόµενους, τα λεωφορεία
τους, την περιουσία τους. Είναι ιεραπόστολοι; Τι υπερασπίζεστε,
λοιπόν; Δεν καταλαβαίνω.

Επίσης, οι άνθρωποι αυτοί έχουν µία µονοπωλιακή σχέση στην

πραγµατικότητα σήµερα, η οποία τι κάνει; Βάζει σε έναν κουβά,
σε κάθε νοµό, σε κάθε περιοχή, το έργο τους, αυτό το έργο είναι
ορισµένες φορές κερδοφόρο κι αλλού ζηµιογόνο και έτσι µπο-
ρούν οι άνθρωποι και βγάζουν κερδοφόρες ή έστω µη ζηµιογό-
νες τις επιχειρήσεις τους. Τίµια και σωστά, αλλά µε µια πολύ
µεγάλη διαφορά, που πρέπει να την τονίσουµε εδώ τώρα. Η δια-
φορά είναι ότι σε ένα κερδοφόρο δροµολόγιο, από την Αθήνα
στην Τρίπολη, για παράδειγµα, ή από την Αθήνα στην Κοζάνη,
που είναι η περιφέρεια της εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ουζουνί-
δου, και σε µια σειρά από άλλες περιφέρειες- όπως στην πρώην
δική µου Περιφέρεια Ηµαθίας ή στη Θεσσαλονίκη- που βεβαίως
είναι όλες κερδοφόρες, πόσο πληρώνει παραπάνω σήµερα ο κα-
ταναλωτής, ο επιβάτης, όταν πάει σε αυτήν τη γραµµή; Πληρώνει
πολύ παραπάνω, για να επιδοτεί τη γραµµή που είναι ζηµιογόνα.
Αυτό είναι σωστό και δίκαιο; Αφού στην Αθήνα το πληρώνουµε
όλοι µαζί, στη Θεσσαλονίκη το πληρώνουµε όλοι µαζί, τα πλοία
τα πληρώνουµε όλοι µαζί, τα αεροπλάνα τα πληρώνουµε όλοι
µαζί, εδώ όµως τα ΚΤΕΛ θέλουµε να τα πληρώνουν οι άνθρωποι
που ταξιδεύουν µε τα λεωφορεία! Ποιοι είναι αυτοί οι οποίοι τα-
ξιδεύουν καθηµερινά µε τα λεωφορεία; Μήπως είναι οι «έχον-
τες»; Μήπως είναι οι άνθρωποι οι οποίοι διαθέτουν άλλα µέσα
και πάνε µε τα λεωφορεία; Προφανώς είναι οι εργαζόµενοι, οι
συνταξιούχοι, οι φοιτητές. 

Γιατί, λοιπόν, διαµαρτυρόµαστε; Διότι έχουµε σύγχυση σή-
µερα ή γιατί δεν θέλουµε να ξεφύγουµε από τη σύγχυση, διότι
θέλουµε να συνεχίζονται καθεστώτα τα οποία βλάπτουν τελικώς
το κοινό συµφέρον και βλάπτουν αυτό που όλοι θέλουµε να υπη-
ρετήσουµε, δηλαδή την κοινωνική δικαιοσύνη;

Στο πλαίσιο αυτό, λοιπόν, ξεκινάνε κάποιοι διαγωνισµοί. Γίνε-
ται απελευθέρωση των οδικών µεταφορών το 2019, όπως πολύ
σωστά ειπώθηκε, αλλά πρέπει να υπάρξει µια προετοιµασία. Πώς
θα πάµε, δηλαδή; Χωρίς προετοιµασία;

Πρέπει να υπάρχει µία προετοιµασία, για να οδηγηθούµε
στους διαγωνισµούς αυτούς. Το διαγωνισµό τον προετοιµάζει η
περιφέρεια. Κάνει προτάσεις. Ο διαγωνισµός, επίσης, γίνεται σε
επίπεδο νοµού, για να µπορούµε να υπηρετήσουµε τα συµφέ-
ροντα, τις επιδιώξεις, τη δυνατότητα των µικροµεσαίων επιχει-
ρήσεων να αναλάβουν συγκοινωνιακό έργο. Πού είναι τα µεγα-
θήρια σε µία αγορά πεντακοσίων εκατοµµυρίων; Για όνοµα του
Θεού! Τι µεγαθήρια θα έρθουν στα πεντακόσια εκατοµµύρια,
άραγε; Ας µη λέµε τέτοιες κουβέντες, γιατί ουσιαστικά ξεφεύ-
γουµε από το πρόβληµα. 

Κανένα, λοιπόν, µεγαθήριο. Απλά, σε κάθε περιοχή υπάρχουν
µεταφορικές επιβατικές επιχειρήσεις, όπως είναι τα ΚΤΕΛ. Και
σε επίπεδο νοµού αναλαµβάνεται αυτό το έργο κανονικά, µε δια-
γωνισµό. Και έτσι υπάρχει ένας συνολικός σχεδιασµός του µε-
ταφορικού έργου στη χώρα, ο οποίος προτείνεται από τις περι-
φέρειες, των οποίων οι κατά τόπον υπηρεσίες είναι οι καθ’ ύλην
αρµόδιες για κάθε περιοχή. Όλη αυτή η διαδικασία εποπτεύεται
και τελικώς αποφασίζεται από τη ρυθµιστική αρχή, για την οποία
τόσα πολλά ειπώθηκαν. 

Είναι πεποίθησή µου ότι, κάθε φορά που φθάνουν τέτοια θέ-
µατα στη διοίκηση, δυστυχώς, κάθε φορά, υπάρχουν αυτές οι
λογικές που κουβεντιάζουµε εδώ µέσα -«να το πάµε προς τα
πίσω, να µην το κάνουµε, αφήστε το για αύριο»-, µε αποτέλεσµα
η χώρα να µην προσαρµόζει την οικονοµία της και το κράτος της
στις ανάγκες που έχει η κοινωνία και η οικονοµία. Αυτό είναι το
µεγάλο ζητούµενο σήµερα. Και ό,τι κάνουµε εδώ µέσα, κατά τη
γνώµη µου, πρέπει να βοηθάει προς την κατεύθυνση αυτή και όχι
στην εξυπηρέτηση κάποιων κακώς εννοούµενων συµφερόντων
ή στο να διατηρήσουµε λογικές και κεκτηµένα που, δυστυχώς,
έχουν οδηγήσει και οδηγούν καθηµερινά ανθρώπους των ιδίων
κλάδων- τους οποίους φαίνεται ότι εµείς υπερασπιζόµαστε- σε
ζηµίες. Θα αναφερθώ στη συνέχεια.

Η ΡΑΕΜ, λοιπόν, είναι µία υπόθεση που κοστίζει περίπου 2
εκατοµµύρια το χρόνο -ως κράτηση το 0,5%, στα 500 εκατοµµύ-
ρια- δεν έχει δαπάνες για επιπλέον προσωπικό και θα προσπα-
θήσει να κάνει αυτήν τη δουλειά. Το ζήτηµα είναι να την κάνει
σωστά. Και αυτό θέλουµε. Γιατί, άραγε, την αναθεµατίζουµε; Για
ποιο λόγο; Αυτό που πρέπει να επιδιώξουµε όλοι µας, µέσα από
τη νοµοθέτηση, είναι να κάνει καλά τη δουλειά της. Και να υπε-
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ρασπιζόµαστε τόσο πολύ το καλό κράτος, που κάνει καλά τη
δουλειά του, όχι όταν δεν την κάνει καθόλου καλά, δυστυχώς
ακόµα. Και όσοι υπερασπίζονται αυτό το κράτος και λένε ότι θέ-
λουν αύριο να το αλλάξουν, υπερασπιζόµενοι το σηµερινό, προ-
φανώς ψεύδονται. 

Σε ό,τι αφορά τα ζητήµατα που τέθηκαν από ορισµένους συ-
ναδέλφους. Άκουσα κάποιο συνάδελφο να προτείνει να απο-
λύονται οι οδηγοί, όταν πωλείται το λεωφορείο και το παίρνει
κάποιος άλλος, χωρίς, όµως, να καταβάλλεται αποζηµίωση. Τι εί-
µαστε; Πώς θα τα κάνουµε όλα αυτά; Πάλι για να κάνουµε το χα-
τίρι κάποιων; Για όνοµα του Θεού! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να ολοκληρώσουµε το κε-
φάλαιο. Οι µεταφορές είναι κοινωνικό αγαθό, το οποίο υπηρετεί-
ται από τις υποδοµές της χώρας, που η ίδια η χώρα, ο ελληνικός
λαός, χρηµατοδοτεί. Θέλουµε να έχουµε παροχές υπηρεσιών µε-
ταφορών υψηλής ποιότητας. Πρέπει να έχουµε ασφαλείς µετα-
φορές και πρέπει να έχουµε και συνεπείς χρονικά µεταφορές. Σε
αυτούς τους στόχους πρέπει να οδηγήσουµε το επόµενο χρονικό
διάστηµα τις µεταφορές της χώρας και όλα τα κοινωνικά αγαθά. 

Μέσα από εδώ, λοιπόν, περνάει η επιχειρηµατικότητα. Τα
ΚΤΕΛ σήµερα είναι µία επιχείρηση και πιστεύω, σε πολλές περι-
πτώσεις και µετά από πολλές περιπέτειες, ότι είναι καλές επιχει-
ρήσεις και µέσα από τον ανταγωνισµό θα γίνουν ακόµη καλύτε-
ρες, µε καλύτερες υπηρεσίες, µε καλύτερο τροχαίο υλικό, µε κα-
λύτερη συµπεριφορά, µε υψηλότερη ποιότητα. Αυτός είναι ο
στόχος µας και αυτόν το στόχο υπηρετεί ακριβώς η παρούσα νο-
µοθετική πρόταση που έρχεται στη Βουλή. 

Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που έχουν σχέση µε τις
αρµοδιότητες του Υπουργείου και  κατ’ αρχάς τα ζητήµατα του
ΟΣΕ. Υπάρχουν µια σειρά από ρυθµίσεις που βοηθούν στην ιδιω-
τικοποίησή του και συγκεκριµένα στην ιδιωτικοποίηση της «ΤΡΑΙ-
ΝΟΣΕ». 

Το έργο της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως
είναι σήµερα, είναι υποτυπώδες. Χρειάζονται επενδύσεις και στο
τροχαίο υλικό και στις βασικές υποδοµές της χώρας. Οι βασικές
υποδοµές προετοιµάζονται να γίνουν. Το τροχαίο υλικό είναι
αυτό που είναι, εν πάση περιπτώσει είναι κάτι που θα απασχολή-
σει το νέο ιδιοκτήτη ή τους νέους ιδιοκτήτες και µε αυτό εννοώ
όσους θα χρησιµοποιήσουν τα επόµενα χρόνια την υποδοµή της
χώρας, πληρώνοντάς τη, νοικιάζοντάς τη, χρησιµοποιώντας τη
µε όποιον τρόπο επιτρέπεται από το νόµο. Άρα είναι χρήσιµο να
προχωρήσουν γρήγορα οι διαδικασίες για την ιδιωτικοποίηση
της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». 

Η υποδοµή ανήκει στη χώρα, στον ελληνικό λαό. Η κίνηση, το
τροχαίο υλικό και η συντήρησή του θα ανήκει σε ιδιώτες. Το
αγαθό των µεταφορών είναι δηµόσιο αγαθό. Το ποιος το διαχει-
ρίζεται κάτω από συγκεκριµένους κανόνες είναι ένα άλλο ζή-
τηµα. 

Το µεγάλο ερώτηµα, το ζήτηµα, ξέρετε ποιο είναι; Υπάρχουν
εµπορεύµατα από τον Πειραιά για την Ευρώπη; Εµπορεύµατα
υπάρχουν από τη Θεσσαλονίκη για την Ευρώπη; Υπάρχει, δη-
λαδή, η εµπορευµατική κίνηση εκείνη, η οποία θα αποφέρει
κέρδη, θέσεις εργασίας, απασχόληση και φόρους τελικά στη
χώρα; Αυτό είναι το ζητούµενο και όχι το αν θα ιδιωτικοποιηθεί
ή όχι. 

Όλοι οι σιδηρόδροµοι σε όλη την Ευρώπη είναι σε καθεστώς
µε µια µορφή ιδιωτικής συµµετοχής και επενδύσεων, γιατί δια-
φορετικά δεν γίνονται επενδύσεις. 

Συνεπώς αυτό το οποίο έρχεται και κάνει το παρόν νοµοσχέδιο
είναι ότι βοηθά να τεθούν κανόνες, να λυθούν προβλήµατα, έτσι
ώστε πολύ γρήγορα να γίνει ιδιωτικοποίηση. 

Επίσης, σε αυτό το πλαίσιο υπάρχουν διατάξεις που αφορούν
την επέκταση της υποδοµής του ΟΣΕ, των γραµµών δηλαδή, σε
παρακείµενες προς τη γραµµή επιχειρήσεις µε ευθύνη, εποπτεία,
επιµέλεια και πρωτοβουλία της «ΕΡΓΟΣΕ», ούτως ώστε παρακεί-
µενες βιοµηχανίες, εµπορικές επιχειρήσεις, αύριο logistics, να
έχουν πρόσβαση στη σιδηροδροµική γραµµή που θα µεταφέρει
τα προϊόντα προς κάθε γωνιά της χώρας και της Ευρώπης. 

Τέλος, στο νοµοσχέδιο έχουν κατατεθεί τρεις τροπολογίες
από την πλευρά του Υπουργείου και θα τις συζητήσουµε αύριο,
βεβαίως. 

Η πρώτη αφορά την κινητικότητα και αφορά κυρίως τα Τµή-
µατα Αποκατάστασης Σεισµοπλήκτων, τα οποία υπάγονται σή-
µερα στην κεντρική υπηρεσία και µεταφέρονται στις αποκεντρω-
µένες διοικήσεις. Αυτό είναι σωστό, γιατί οι αποκεντρωµένες δι-
οικήσεις και οι περιφέρειες έχουν εικόνα και γνώση των τοπικών
προβληµάτων. Παραµένει η Κεντρική Υπηρεσία Αποκατάστασης
Σεισµοπλήκτων, που έχει πια έναν επιτελικό ρόλο, µε ένα µικρό
αριθµό ατόµων. 

Η δεύτερη τροπολογία αφορά την εξάλειψη κάποιων γραφει-
οκρατικών ρυθµίσεων, σε σχέση µε τη µεταβίβαση των φορτη-
γών ιδιωτικής χρήσης, έτσι ώστε να έχουµε λιγότερη γραφειο-
κρατία. 

Η τρίτη αφορά ένα γνωστό ζήτηµα, τη συγχώνευση του ΟΣΚ,
της ΔΕΠΑΝΟΜ και της «ΘΕΜΙΔΑΣ», τριών εταιρειών του δηµο-
σίου που ασχολούνται µε κατασκευαστικά, οι οποίες ανήκουν πια
εδώ και καιρό στο Υπουργείο Υποδοµών, έτσι ώστε αυτές να
αποτελέσουν µια ισχυρή δηµόσια εταιρεία, που θα έχει την επο-
πτεία των δηµοσίων κατασκευών. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας και

του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Υπουργέ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Παπαδηµούλης, Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 
Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, έχουµε µπρο-

στά µας για µία ακόµη φορά ένα νοµοσχέδιο µε ένα βασικό θέµα,
τις υπεραστικές οδικές µεταφορές, και ένα σωρό ετερόκλητες
διατάξεις, που δεν έχουν καµµία απολύτως σχέση µε το αντικεί-
µενο του νοµοσχεδίου, ορισµένες ως «µπαλώµατα» εξαρχής στο
νοµοσχέδιο και ορισµένες µε τη µορφή τροπολογιών. 

Συνεχίζεται µία αντικοινοβουλευτική τακτική, που εµποδίζει το
Κοινοβούλιο, όλες τις πτέρυγες να κάνουν τη δουλειά τους.

Όσον αφορά την τροπολογία κοµµάτι της οποίας απεσύρθη,
γιατί ήταν όντως ύποπτη και σκανδαλώδης η ρύθµιση, επειδή
είχε και άλλα θέµατα για τα οποία ήταν συναρµόδιος ο ίδιος, ο
κ. Αβραµόπουλος κλπ., είχε τέσσερις, πέντε υπογραφές. Την
ανακάλυψε το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, έβαλε τις
φωνές, όπως και µερίδα του Τύπου. Και όλοι οι συνάδελφοι,
όλων των κοµµάτων, όρθωσαν ένα τείχος, µε εξαίρεση τη Χρυσή
Αυγή όπου σε όλες τις κρίσιµες φάσεις της συζήτησης ήταν
απούσα και παραµένει. Και η Κυβέρνηση αναγκάστηκε να την
αποσύρει. 

Θέλω, λοιπόν, να ρωτήσω τον κύριο Υπουργό το εξής: Πέρα
από τα ερωτήµατα που δεν απαντήθηκαν -ποιος την ετοίµασε, τι
ήθελε να εξυπηρετήσει κ.λπ., γιατί έχει µείνει «ορφανή»-, παρα-
µένει το θέµα, που αφορά και στην Κυβέρνηση και στο Κοινοβού-
λιο, του πώς νοµοθετούµε. Εάν δεν την είχαµε πάρει χαµπάρι,
θα είχε περάσει και µε την υπογραφή του κ. Χρυσοχοΐδη, ο
οποίος, όταν ασκήθηκε κριτική είπε «δεν έχω καµµία σχέση µε
το θέµα». Δεν θέλω να του τη φορτώσω, αλλά έχει την υπογραφή
του. Με τον ίδιο τρόπο θα µπορούσε να έχει και την ψήφο µας.
Μπορεί να βλέπαµε το «Βοήθεια στο Σπίτι», που ήταν µία θετική
διάταξη ή για την ΕΛΒΟ κ.λπ., να µην το προσέχαµε και να λέ-
γαµε «ας πάει και το παλιάµπελο». Θα συνεχίσουµε να νοµοθε-
τούµε έτσι; Είναι αυτή η κριτική λαϊκισµός; Είναι αυτή η κριτική
ανευθυνότητα; 

Και επειδή επικαλέστηκε ο Υπουργός την ευρωπαϊκή εµπειρία,
υπάρχουν άλλα κοινοβούλια ή το Ευρωκοινοβούλιο που να νο-
µοθετούν έτσι, επί τροπολογιών;

Να θυµηθώ την τροπολογία για την άρση της ποινικής ασυ-
λίας των τραπεζιτών που έδωσαν δάνεια σε κόµµατα και άλλα
ιδρύµατα κοµµάτων ή άλλα ευαγή ιδρύµατα, µε την οποία ήρθη
η δυνατότητα να διωχθούν ποινικά µε βάση τα άρθρα του Ποινι-
κού Κώδικα; «Στη ζούλα» πέρασε.

Να θυµηθώ την τροπολογία που έλεγε για το ΤΑΙΠΕΔ, ότι είναι
υποχρεωµένο να δίνει όλα τα απόρρητα –ακόµη και εθνικά, για
αµυντικές βιοµηχανίες- σε όλους τους υποψήφιους επενδυτές;
Και βάλαµε τις φωνές και την αποσύρατε µια, την αποσύρατε
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δυο και στο τέλος την περάσατε µε ελαφρά παραλλαγή, µε
«στολή παραλλαγής» –µιας και είναι και της µόδας- την Τσικνο-
πέµπτη, κύριοι της Κυβέρνησης. 

Αυτό πρέπει να αλλάξει. Διότι, εάν δεν αλλάξει, δεν µπορεί
απλώς να σας πιάνουµε µε τη γίδα στην πλάτη και να λέτε «µε
συγχωρείτε, λάθος, ενδεχοµένως θα το επαναφέρω». Από τότε
που εφευρέθηκε αυτή η ιδιότυπη «συγγνώµη», χάθηκε το φιλό-
τιµο, όπως λέει ο λαός. Εξηγήσεις χρειάζονται, αλλαγή του τρό-
που µε τον οποίο νοµοθετούµε και αλλαγή του Κανονισµού. Και
το Προεδρείο πρέπει να είναι αυστηρότερο και στην τήρηση του
Κανονισµού. Και να σταµατήσουν και οι «ζαβολιές». 

Δεν αφορά αυτό εσάς, κύριε Υπουργέ. Αφορά το σύνολο της
Κυβέρνησης. Κατατίθενται ουσιώδεις τροπολογίες Παρασκευή
µεσηµέρι, αφού έχει τελειώσει η πρώτη ανάγνωση. Μα, εάν είστε
τόσο σίγουροι ότι είναι σωστά πράγµατα αυτά και επιβάλλονται
και δεν πρέπει να καθυστερούµε γιατί πρέπει να αλλάξει η χώρα,
γιατί δεν τα βάζετε στη βάσανο των επιτροπών, ώστε να συµβά-
λουµε και εµείς να γίνουνε καλύτερα; Αν νοµοθετείτε έτσι πο-
νηρά, προκαλείτε µία δυσπιστία. Δεν το καταλαβαίνετε; 

Με εντυπωσίασε η οµιλία του κ. Βλάχου, ο οποίος είναι και
Πρόεδρος της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπορίου, ο οποίος
είπε τα εξής: «Κάποιοι ενοχλήθηκαν. Σιωπούν γι’ αυτήν τη σκαν-
δαλώδη ρύθµιση. Δεν τους άρεσε.». Και προειδοποίησε όσους
αντέδρασαν στη ρύθµιση να µην πολεµήσουν -συµφέροντα εν-
νοούσε- γιατί θα αναγκαστούµε να πούµε ονόµατα. Οφείλετε να
πείτε εσείς τα ονόµατα -εννοώ η Κυβέρνηση-, ποιους θέλατε να
εξυπηρετήσετε.

Έρχοµαι τώρα στο βασικό περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, που
είναι οι υπεραστικές οδικές µεταφορές. 

Η επιχειρηµατολογία του Υπουργού, «το κάνουµε και δεν πε-
ριµένουµε την προθεσµία του 2019, γιατί πρέπει να αλλάξουµε
τη χώρα, πρέπει να βιαστούµε και να µην καθυστερούµε», θα
ήταν βάσιµη αν ήταν η πρακτική µε την οποία τα συγκυβερνώντα
κόµµατα λειτουργούν σε σχέση µε την προσαρµογή του Ελληνι-
κού Δικαίου στην ελληνική νοµοθεσία. Έλα, όµως, που δεν είναι!
Σε άλλα θέµατα έχετε ταχύτητα λαγού και σε άλλα ταχύτητα χε-
λώνας. 

Με τα θέµατα της λεγόµενης απελευθέρωσης, που διευκολύ-
νει τις ιδιωτικοποιήσεις κ.λπ., ασχολείστε έξι χρόνια νωρίτερα,
αλλά µπορώ να σας δώσω κατάλογο αποφάσεων και νοµοθετη-
µάτων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, κύριε Υπουργέ, για τα
οποία η Ελλάδα έχει συρθεί και καταδικαστεί στο Ευρωπαϊκό Δι-
καστήριο, διότι είτε δεν εφάρµοσε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία είτε
παραβίασε τις χρονικές προθεσµίες είτε την εφάρµοσε µε έναν
τρόπο πληµµελή και λανθασµένο και πληρώνει ο Έλληνας φο-
ρολογούµενος πρόστιµα εξαιτίας των πολιτικών ευθυνών των κυ-
βερνήσεων.

Αν ήσασταν γρήγοροι σαν λαγοί, ας πούµε, σε θέµατα προ-
στασίας του περιβάλλοντος ή στα θέµατα προστασίας του κατα-
ναλωτή, τότε να το δεχθώ. Εδώ, όµως, είστε ακριβοί στα πίτουρα
και φθηνοί στο αλεύρι! 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Τι κάνει; Καθιερώνει έναν τρο-
µακτικό συγκεντρωτισµό σε µια ρυθµιστική αρχή που είναι εκτός
Δηµόσιας Διοίκησης, την οποία ουσιαστικά διορίζει ο Υπουργός.
Περνάει και για µια γνώµη από την Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας, όσον αφορά τους επικεφαλής της, αλλά το κουµάντο το
κάνει ο Υπουργός. 

Τι κάνει αυτή η ρυθµιστική αρχή; Κανονίζει τα πάντα, ακόµη
και τις αφετηρίες, τις στάσεις, το τέρµα των δροµολογίων, περι-
θωριοποιώντας εντελώς το ρόλο των περιφερειών. Είναι ένας
υπερσυγκεντρωτισµός, που καταργεί κάθε έννοια αποκέντρω-
σης. Αφήνει στις περιφέρειες µόνο ένα ρόλο εποπτείας, δηλαδή
η περιφέρεια λειτουργεί ως βοηθός της ΡΑΕΜ και όλα τα άλλα
τα κάνει η από τον Υπουργό πλήρως ελεγχόµενη ρυθµιστική
αρχή µε µια απόλυτη ισχύ.

Υπάρχει εθνικό σχέδιο, στο οποίο φυσικά θα υπάρχει ρόλος και
για τον κοινωνικό ή τον ιδιωτικό τοµέα όσον αφορά τις υπεραστι-
κές µεταφορές; Όχι. Εµείς λέµε -και το είπε και η εισηγήτριά µας,
η κ. Ουζουνίδου- ότι η απεξάρτηση από το µονοπώλιο των ΚΤΕΛ,
όπως λειτουργούσε, δεν είναι µια αρνητική εξέλιξη. Πού είναι,
όµως, το εθνικό σχέδιο για τις υπεραστικές µεταφορές; 

Κατ’ αρχάς, επειδή επικαλεστήκατε την ευρωπαϊκή εµπειρία,
παντού στην Ευρώπη τον κεντρικό ρόλο τον παίζουν οι σιδηρό-
δροµοι. Οι οδικές µεταφορές λειτουργούν περισσότερο συµπλη-
ρωµατικά και λιγότερο ανταγωνιστικά. Καλύπτουν αυτά που δεν
µπορεί να καλύψει το τρένο. 

Στην Ελλάδα έχουµε ένα σιδηρόδροµο συρρικνωµένο, ανα-
χρονιστικό -υπάρχουν περιοχές που είναι στην εποχή του Τρι-
κούπη ακόµη- και ιδιωτικοποιούµενο. Κάποιες ρυθµίσεις, όπως
είπε και ο Υπουργός, για τη ρυθµιστική αρχή για τα τρένα απλώς
επιταχύνουν, µε το κοµµάτιασµα, την ιδιωτικοποίηση. 

Υπάρχουν τρεις κατηγορίες που καθιερώνονται: οι κερδοφό-
ρες γραµµές- φιλέτα, οι γραµµές που έχουν έναν ανάδοχο και οι
γραµµές που λειτουργούν και µε κάποια επιδότηση συµπληρω-
µατικά. Πώς, όµως, εγγυώµαστε τις διαγωνιστικές διαδικασίες,
ότι τα λεφτά από τον κρατικό προϋπολογισµό θα πιάσουν τόπο; 

Έχουµε την εµπειρία της επιδότησης στις ακτοπλοϊκές συγ-
κοινωνίες. Είστε ικανοποιηµένοι από τα λεφτά που παίρνουν οι
Αγούδηµοι και οι επίγονοί τους πολλές φορές µε «µαϊµού» δια-
γωνισµούς, πολλές φορές µε εκβιασµούς, µε το να επικαλούνται
βλάβες, µε ελλιπή εξυπηρέτηση των ακριτικών νησιών, των ταξι-
διωτών; Τι διδάσκει αυτό; Δεν διδάσκει ότι εδώ πρέπει να µπουν
ρήτρες, να µπουν φρένα; 

Αναφέρθηκε αναλυτικά η εισηγήτριά µας, η κ. Ουζουνίδου. Θα
µιλήσουµε αύριο αναλυτικά και για τα άρθρα και τις τροπολο-
γίες.

Κύριε Πρόεδρε, αν είναι σύµφωνοι και οι εισηγητές και οι άλλοι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, προτείνω, επειδή είναι πάρα
πολλά τα άρθρα και το νοµοσχέδιο είναι «κουρελού», αντί για
δευτερολογίες σήµερα να µας δοθεί περισσότερος χρόνος -και
κυρίως στους εισηγητές- αύριο, για να αναφερθούµε στα άρθρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ήδη έχει υπάρ-
ξει µία σχετική συµφωνία, κύριε Παπαδηµούλη.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Χαίροµαι και γι’ αυτό δεν θα
καταχραστώ το χρόνο. 

Θα ήθελα να πω ότι καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της
αρχής, για τους λόγους που ανέφερα και πληρέστερα ανέφερε
η εισηγήτριά µας. 

Υπάρχει κι ένα θέµα που θέλω να θέσω τελειώνοντας και πα-
ρακαλώ να µε ακούσει ο Υπουργός. Δεν είναι στο νοµοσχέδιο,
αλλά απασχολεί πάρα πολύ τους Έλληνες, γιατί µιλάµε για οδι-
κές µεταφορές: οι εθνικοί αυτοκινητόδροµοι. Πρόκειται για ένα
έργο σταµατηµένο εδώ και χρόνια, µε όλους τους τελευταίους
Υπουργούς να έχουν κηρύξει την επανέναρξη των αυτοκινητο-
δρόµων, άλλοι πιο σεµνά και άλλοι πιο ανοιχτά. Τι θα γίνει µε αυ-
τούς, κύριε Υπουργέ; 

Η τελευταία «φιέστα» που θυµάµαι είναι αυτό το σόου στην
Πελοπόννησο, µε παρόντες τον κ. Σαµαρά, τον κ. Βενιζέλο, τον
κ. Χατζηδάκη, µε δανεικά µηχανήµατα, µε εργαζόµενους που δεν
δούλευαν στα εργοτάξια, αλλά ήρθαν από άλλα εργοτάξια, να
κόβετε κορδέλες και να λέτε ότι ξεκίνησαν τα έργα. Δεν ήσασταν
εσείς. Η Κυβέρνησή σας ήταν. Δεν θέλω να το φορτώσω σε
εσάς, αλλά έχω ακούσει ότι ξεκινούν οι αυτοκινητόδροµοι από
την εποχή που ήταν ο Ρέππας και ο Ραγκούσης. 

Αυτός που έλεγε λιγότερο ότι ξεκίνησαν, ότι όπου να είναι ξε-
κινούν, είναι ο Βορίδης. Μπορεί να έχω χίλιες διαφορές µαζί του,
αλλά θέλω να είµαι δίκαιος.

Πότε θα τελειώσει αυτό το σόου; Ως πότε ο πολίτης θα πλη-
ρώνει ακριβά διόδια για δρόµους που δεν υπάρχουν και θα ανέ-
χεται να τον κοροϊδεύουν για τα ψηφαλάκια, πολιτικάντικα
πολιτικοί Αρχηγοί, Πρωθυπουργοί, Υπουργοί Εξωτερικών,
Υπουργοί, για έργα που δήθεν έχουν ξεκινήσει; 

Γι’ αυτό, αν όχι σήµερα, αύριο θα θέλαµε να µας πείτε κάτι.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ.
Τον λόγο έχει ο κ. Καπερνάρος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος των Ανεξαρτήτων Ελλήνων.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ –διά του κυρίου

Προέδρου πάντα, γιατί απευθείας ο λόγος στο πρόσωπο του
Υπουργού απαγορεύεται κατά τον Κανονισµό- εµείς θεωρούµε
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απαραίτητο να καταψηφίσουµε επί της αρχής αυτό το νοµοσχέ-
διο, διότι δεν µπορούµε να δικαιολογήσουµε µε µηδενικά επιχει-
ρήµατα, αυτά στα οποία στηρίζεστε -στα µηδενικά- για ποιο λόγο
έρχεται τόσο σύντοµα αυτό το νοµοσχέδιο προς ψήφιση, όταν
έγινε αυτό γνωστό από προηγούµενους ότι µπορεί να έχει µία
παράταση µέχρι το 2019. Δώσαµε, όµως, µία εξήγηση. 

Κύριε Υπουργέ, µέσα στο πλαίσιο της υποταγής και της υπο-
τέλειάς σας, έχετε δεσµευτεί. Πιστεύω -σας το έχω αναγνωρίσει
σε µία έξαρση ειλικρίνειας που είχατε, σας το αναγνωρίζω πάντα
και το έχω εξωτερικεύσει- ότι είσαστε από τους ειλικρινείς πολι-
τικούς άντρες, που είχατε παραδεχτεί ότι ψηφίσατε το µνηµόνιο
χωρίς να το διαβάσετε. Και αυτό γιατί; Όταν αποπνέεις την ειλι-
κρινή θέση, δίνεις στον άλλο να δεχθεί ότι είσαι ειλικρινής και να
σου έχει εµπιστοσύνη, έστω και µε οποιονδήποτε τρόπο το πεις
αυτό. 

Πρέπει, όµως, να αποδεχτείτε ότι έχετε συµφωνήσει µε τους
έξωθεν προϊστάµενούς σας -δώστε εσείς στους Γερµανούς
όποιο χαρακτηρισµό θέλετε, δώστε στον Ράιχενµπαχ όποιο χα-
ρακτηρισµό θέλετε- να καταργηθεί η νοµοθετική εξουσία και να
καταργηθούν αυτοί οι οποίοι δίνουν λόγο σε αυτούς που τους
έστειλαν εδώ µέσα. Θέλετε να καταργήσετε και τη νοµοθετική
εξουσία. Θέλετε να καταργήσετε και όσα αιρετά πρόσωπα θα
µπορούσαν να αναλάβουν αυτές τις αρµοδιότητες και να διεκ-
περαιώσουν αυτές τις ανάγκες. 

Γι’ αυτό κι έχετε κάνει το εξής καταπληκτικό, παγκοσµίως πρω-
τόγνωρο: να αποδυναµώνετε, να αποψιλώνετε κάθε αρµόδιο -
όπως λέει το Σύνταγµα- όργανο και να δηµιουργείτε αυτές τις
περιβόητες ανεξάρτητες αρχές. 

Αυτό το κόλπο που ήρθε από την Ευρώπη -πάλι, αν δεν απα-
τώµαι, διά του κ. Βενιζέλου- αυτός ο θεσµός των ανεξάρτητων
αρχών, αυτός ο θεσµός των επαγγελµατικών επιτροπών –η ανε-
ξάρτητη επιτροπή κ.λπ.- να παίρνουµε εξωθεσµικούς και να δη-
µιουργούµε εξωθεσµικά όργανα, τα οποία ουσιαστικά διακυβερ-
νούν τη χώρα, έγινε και σε αυτήν την περίπτωση.

Διότι, πώς µπορεί να εξηγηθεί ότι αυτή η περιβόητη ΡΑΕΜ - η
Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών- στοιχίζει δύο εκατοµ-
µύρια; 

Εγώ δέχοµαι την οµολογία σας, ότι δεν είναι ικανό ακόµα το
κράτος -«τουλάχιστον ακόµα», είπατε, το σηµείωσα- να κάνει
καλά τη δουλειά του. Ακόµα δεν µπορεί να κάνει το κράτος τη
δουλειά του, θα την κάνει η ΡΑΕΜ µε δύο εκατοµµύρια, την ίδια
ώρα που απολύετε υπαλλήλους; Δηλαδή, είναι ανίκανο το κρά-
τος, είναι ανίκανο το Υπουργείο Μεταφορών και οι ανώτεροι
υπάλληλοί του και δεν µπορούν να υποκαταστήσουν τη ΡΑΕΜ,
που πρέπει να διοριστούν και καθηγητές; Ποιοι καθηγητές; Με
ποιους όρους; Κάτω από ποιες συνθήκες; 

Άρα συνεχίζετε αυτό το ενδοτικό και δεδοµένο, ότι εµείς θα
βάζουµε αυτούς τους ανθρώπους οι οποίοι δεσµεύονται. Η εκτί-
µησή µου στους καθηγητές, τουλάχιστον στους περισσότερους,
δεν είναι µεγάλη. Για ποιο λόγο, όµως, υποκαθιστούν εξωθε-
σµικά όργανα αυτούς που έχουν τοποθετηθεί µε τη θέληση του
ελληνικού λαού;  

Ποια είναι η ΡΑΕΜ και τι θα κάνει µε τέτοιες αρµοδιότητες;
Γιατί δεν µπορεί το Υπουργείο Μεταφορών;  Και γιατί κάνετε µπι-
στικούς βοηθούς τις περιφέρειες; Γιατί φτιάξατε τις περιφέρειες;
Γιατί εκλέγονται οι περιφερειάρχες; Γιατί τους κάνατε συµβου-
λάτορες; Από πού και ως πού για τον καθορισµό των υπεραστι-
κών γραµµών δηµοσίων οδικών µεταφορών επιβατών λαµβάνο-
νται υπ’ όψιν οι προτάσεις των περιφερειών; Γιατί, δηλαδή, από
πρωταγωνιστικά όργανα οι περιφερειάρχες να είναι προτείνον-
τες, να είναι συµβουλεύοντες και να αποφασίζει η ΡΑΕΜ, πρό-
σωπα πανταχόθεν άγνωστα; Και το ερώτηµα είναι το εξής: Από
ποιους είναι διορισµένα; 

Και µη µου πείτε ότι σε αυτόν τον «αγνό τόπο» αυτοί που θα
διοριστούν δεν θα είναι ελεγχόµενοι και δεν θα έχουν τοποθετη-
θεί απ’ έξω. Εδώ ο Υπουργός των Οικονοµικών διορίστηκε µε
sms! Βιβλίο παρουσίαζε στον «Ιανό» και του είπαν «βγες έξω,
αναλαµβάνεις το Υπουργείο Οικονοµικών»! 

Τι έχετε να απαντήσετε; Ασφαλώς τα επιχειρήµατά σας είναι
µηδενικά. Γι’ αυτό σας είπα ότι και εµείς θα το καταψηφίσουµε. 

Ένα άλλο παράδειγµα και τελειώνω, γιατί ο χρόνος, τουλάχι-

στον ως προς εµένα, εναντίον µου, είναι αµείλικτος. 
Παίρνω το θέµα της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ». Έχω κάνει ερώτηση, κύριε

Πρόεδρε, προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δι-
κτύων. Η ερώτηση αυτή έχει αριθµό 1078/149 µε ηµεροµηνία 29
Αυγούστου 2013. Εκκρεµεί η απάντηση. «Με πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου ιδρύθηκε η Ελληνική Εταιρεία Συντήρησης Σιδη-
ροδροµικού Τροχαίου Υλικού, η γνωστή «ΕΕΣΣΤΥ Α.Ε.», η οποία
και αποσχίσθηκε από τον ενιαίο ΟΣΕ. Αν και η ΕΕΣΣΤΥ έχει την
ευθύνη της συντήρησης των αµαξοστοιχιών, δεν είναι πιστοποι-
ηµένη µε ΙSO, δεν έχει οργανόγραµµα και επιτελικές υπηρεσίες
και δεν µπορεί να επιτελέσει το έργο του υπεύθυνου φορέα συν-
τήρησης για κανένα είδος τροχαίου υλικού. Δεν µπορεί, επίσης,
να λειτουργήσει ούτε ως συντηρητής σιδηροδροµικού τροχαίου
υλικού, αφού δεν υπάρχει σχετική νοµοθεσία. Στις 19 Αυγούστου
2013 εκδόθηκε πρόσκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για την
πώληση της ΕΕΣΣΤΥ. Η παράδοση της δραστηριότητας του τρο-
χαίου υλικού στους ιδιώτες άνευ του υπεύθυνου φορέα συντή-
ρησης, συνεπάγεται ασφάλεια ίση µε αυτήν που θα είχαµε εάν
τα πλοία ταξίδευαν χωρίς νηογνώµονα.». Και ακολουθούν ερω-
τήσεις. Εκπροθέσµως δεν µου έχετε απαντήσει. 

Το θέµα είναι ότι αυτή η εταιρεία, όπως θα εργαστεί, µε αυτά
που λέτε, είναι πραγµατικά η αναβίωση του πλέον αποτυχηµένου
µοντέλου της Θάτσερ. Η  ιδιωτικοποίηση του αντίστοιχου ΟΣΕ
στην Αγγλία έφερε δυστυχήµατα από την έλλειψη προσωπικού
και ανύπαρκτους ελέγχους ασφαλείας. Άρον-άρον η Θάτσερ τα
πήρε πίσω και άλλαξε το πλάνο της Αγγλίας. Εγκατέλειψαν αυτήν
την προσπάθεια και επανήλθαν στα προηγούµενα. Εµείς πάµε
να δηµιουργήσουµε αυτό το αποτυχηµένο µοντέλο της Αγγλίας. 

Κύριε Υπουργέ, το θέµα της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας πι-
στεύουµε ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό –θα τα πούµε, βέβαια, ιδι-
αιτέρως στα άρθρα- γιατί ο σκοπός που δεν διαφαίνεται είναι
καθορισµένος. Το πήραµε χαµπάρι και γι’ αυτό το λόγο θα σας
εκθέτουµε συνεχώς ως Κυβέρνηση. Είστε εσείς οι ενδοτικοί και
δεδοµένοι που θέλετε να αποψιλώσετε –ήδη έχετε αρχίσει να το
κάνετε µε τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου- και να καταρ-
γήσετε τη νοµοθετική εξουσία, να παίρνετε αποφάσεις και να
εκτελούν µη αιρετά όργανα. 

Θα σας εκθέσουµε, όχι µόνο στον ελληνικό λαό, αλλά και όπου
αλλού µπορούµε, διότι γι’ αυτό είµαστε εδώ. Σας απαγορεύουµε
να είστε τόσο πολύ υποταγµένοι. Να είστε. Επιτελείτε κάποιες
σκοπιµότητες, κάποιους σκοπούς. Εσείς –και όχι εµείς, όπως εί-
πατε νωρίτερα- εξυπηρετείτε συµφέροντα. 

Σας λέω, λοιπόν, το εξής. Αφού τα λέµε, πρέπει να έχουµε και
επιχειρήµατα, για να τεκµηριώνουµε του λόγου µας το ασφαλές.
Θα σας διαβάσω αυτό που µε ερώτηση έχει ήδη καταθέσει στα
Πρακτικά η συνάδελφος των Ανεξάρτητων Ελλήνων κ. Μακρή.

Όσον αφορά το θέµα της διαφθοράς, αφού το συζητήσαµε
νωρίτερα και αντέδρασε και ο κ. Ντόλιος, θα σας πω τι λέει ο κ.
Παπακωνσταντίνου στις 12 Μαρτίου 2011, κύριε Ντόλιο, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, τότε που ήσασταν
εσείς κυβέρνηση. Επαίρεται ο κ. Παπακωνσταντίνου, ειδοποιεί
το γραφείο του και λέει, είναι κατατεθειµένο στα Πρακτικά:
«Πρώτον, δώσαµε δέσµευση ότι θα συνεχίσουµε τις διαρθρωτι-
κές αλλαγές, δεύτερον ότι θα νοµοθετήσουµε δηµοσιονοµικούς
κανόνες (όπως θέλουµε εµείς, όχι απαραίτητα στο Σύνταγµα),
τρίτον ότι (όπως έχει αποφασίσει η ελληνική Κυβέρνηση) θα αξιο-
ποιήσουµε το Πρόγραµµα Αποκρατικοποιήσεων και ακίνητης πε-
ριουσίας για 50 δισεκατοµµύρια ευρώ έως το 2015.».

Γι’ αυτό επισηµαίνουµε –πάντοτε µε επιχειρήµατα- να µη µι-
λάτε στο σπίτι του κρεµασµένου για σκοινί, όταν έχουµε ως πε-
ριεχόµενο των οµιλιών σας τη λέξη «διαφθορά». Αυτός είναι ο
σκοπός και ο στόχος, δηλαδή να αποδυναµώσετε το Σύνταγµα
και τις δυνατότητες που παρέχει στους Βουλευτές. 

Εµείς δεν θα σας το επιτρέψουµε. Επαναλαµβάνω ότι αύριο
στην κατ’ άρθρον συζήτηση θα σας αποδείξουµε ενδεικτικώς
πώς θα διαλύσουµε αυτές τις σκοπιµότητες που τείνουν να εξυ-
πηρετηθούν µ’ αυτό το φαύλο νοµοσχέδιο, όσον αφορά αυτά τα
θέµατα, διότι σε ορισµένα έχουµε κάποιες επιµέρους συµφωνίες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει
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ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Μάκης Βορίδης.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τα

θέµατα επί της αρχής, νοµίζω ότι και πάλι δεν έχω καταλάβει την
αντίρρηση. Ποια είναι η αντίρρηση επί της αρχής; Εκείνο το
οποίο κάνει αυτήν τη στιγµή η συγκεκριµένη πρόταση για το συγ-
κεκριµένο σχέδιο, το οποίο βρίσκεται ενώπιόν µας για να το κρί-
νουµε, είναι ότι ανοίγει µία ανταγωνιστική διαδικασία στο
συγκεκριµένο µεταφορικό έργο. 

Θέλω εδώ να πω ότι ο τρόπος µε τον οποίο είχαµε οργανώσει
µέχρι σήµερα τις συγκεκριµένες µεταφορές ήταν ότι ουσιαστικά
µε ένα µονοπωλιακό καθεστώς αυτό το έργο ανετίθετο σε ιδιώ-
τες. Αυτό το οποίο είχαµε σήµερα είναι ιδιωτικά µονοπώλια. Για
να συνεννοηθούµε, αυτό το υποστηρίζει η Αριστερά; Σας αρέσει,
ναι ή όχι;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Όχι.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Όχι; Ωραία. Άρα συµφωνούµε ότι

πρέπει να το πάµε αλλού. Συµφωνήσαµε κατ’ αρχάς σε κάτι. Κερ-
δίσαµε κάτι σήµερα. 

Προχωρούµε παρακάτω. Αν συµφωνούµε, λοιπόν, ότι δεν πρέ-
πει να το έχουµε σε ιδιωτικά µονοπώλια, ποια είναι η δική σας
πρόταση; Να είναι κρατική εταιρεία µεταφορών, δηλαδή να το
αναλάβει το κράτος; Εγώ θέλω να ακούσω ποια είναι η άποψη.
Αυτό θα το κάνει το κράτος; Θα την πάρει όλη αυτή τη συγκε-
κριµένη υπηρεσία και θα την προσφέρει µε κρατικά λεωφορεία,
µε κρατικά ΚΤΕΛ; 

Αυτό λέτε; Αν λέτε αυτό, τότε πείτε το, για να συνεννοηθούµε
ποια είναι η πρότασή σας. Διότι αν δεν λέτε αυτό και καταλαβαί-
νετε ότι δεν µπορούµε να συνεχίσουµε να έχουµε ουσιαστικά
ιδιωτικά µονοπώλια, όπως έχουµε σήµερα, τότε πρέπει να
βρούµε έναν τρόπο µε τον οποίο να ανοίξουµε αυτήν την αγορά
στον ανταγωνισµό. Συµφωνείτε σ’ αυτό ή όχι; Επ’ αυτού θα πρέ-
πει να τοποθετηθούµε, γιατί αυτή είναι η αρχή. Αν συµφωνού-
σατε σ’ αυτό, µετά θα ανοίγαµε και µια κουβέντα, σχετικά µε το
πώς θα κάνουµε αυτό το άνοιγµα. Εκεί πράγµατι υπάρχουν δια-
φορετικές επιλογές, τις οποίες µπορεί να χρησιµοποιήσει κανείς
για να κάνει το άνοιγµα. Εκεί ανοίγει µια συζήτηση, σχετικά µε
το δεν το θέλω έτσι, το θέλω διαφορετικά, το θέλω µε ενιαίο
εθνικό σχεδιασµό, το θέλω µε τοπικό σχεδιασµό, µε περιφερει-
ακό σχεδιασµό, το θέλω µε ρυθµιστική αρχή ή χωρίς ρυθµιστική
αρχή, το θέλω να πηγαίνει στη γενική διεύθυνση του Υπουργείου
ή να µένει στη ρυθµιστική αρχή. 

Όµως, επί της αρχής έχουµε συµφωνήσει ότι πρέπει να ανοί-
ξουµε, ότι πρέπει να ενισχύσουµε τον ανταγωνισµό και ότι τελικά,
µέσα από αυτό το άνοιγµα του ανταγωνισµού, προσδοκάµε κα-
λύτερες και φθηνότερες υπηρεσίες για εκείνον τον οποίο, κατά
τη γνώµη µου, πρέπει να κοιτάµε και αυτός είναι ο χρήστης των
συγκεκριµένων υπηρεσιών. Αυτόν κοιτάµε. Δεν κοιτάµε όποιον
δραστηριοποιείται στη συγκεκριµένη αγορά, δεν κοιτάµε συµφέ-
ροντα οποιουδήποτε είδους, που, παρεµπιπτόντως, προφανώς
υπάρχουν. Άλλωστε, σε κάθε ρύθµιση υπάρχουν συµφέροντα µ’
αυτήν την έννοια. Όµως, εκείνο το οποίο φαντάζοµαι ότι κοιτάει
το ελληνικό Κοινοβούλιο είναι όχι τα συµφέροντα, αλλά το χρή-
στη των υπηρεσιών, ο οποίος περιµένει να έχει καλύτερες και
φθηνότερες υπηρεσίες.

Ας δούµε τώρα, λοιπόν, ποιο είναι το ζήτηµα που υπάρχει πάν-
τοτε σε όλες αυτές τις αγορές. Υπάρχει ένα κλασικό ζήτηµα το
οποίο αντιµετωπίζουµε. Το µεγάλο θέµα είναι η λεγόµενη «πα-
ροχή καθολικής υπηρεσίας». Το θέµα αυτό το έχουµε αντιµετω-
πίσει στις ρυθµίσεις για τα ταχυδροµεία, στις ρυθµίσεις της
ενέργειας, στις ρυθµίσεις κυρίως τις τηλεπικοινωνιακές και στις
ρυθµίσεις των σιδηροδροµικών µεταφορών -παντού υπάρχει το
µεγάλο ζήτηµα- και φυσικά στις ναυτιλιακές γραµµές. 

Το έχουµε αντιµετωπίσει, γιατί λέµε –και σωστά το λέµε- ότι
υπάρχουν κοµµάτια που, αν τα ανοίγαµε απολύτως στην αγορά
–να, λοιπόν, ένα στοιχείο προνοιακού χαρακτήρα που παρεµβαί-
νει εδώ και πράγµατι χρειάζεται να ρυθµιστεί- προφανώς η
αγορά θα έκανε επιλογές οι οποίες θα απέκλειαν από την πα-
ροχή αυτής της υπηρεσίας συγκεκριµένα τµήµατα συµπολιτών
µας. Πρόκειται για τις λεγόµενες –και το λέµε τώρα γενικά- «άγο-

νες γραµµές». Αυτό είναι. Πρόκειται, δηλαδή, για περιοχές που,
ειδικά στο κοµµάτι των µεταφορών, δεν έχουν οικονοµικό ενδια-
φέρον, γιατί κατοικούνται από λίγους ανθρώπους, γιατί είναι
εξαιρετικά δύσβατες, γιατί η µετακίνηση είναι δύσκολη και για
όλους αυτούς τους λόγους. 

Ισχύει άραγε µόνο για τις µεταφορές; Όχι. Μήπως αυτό δεν
ισχύει, για παράδειγµα, για τα ενεργειακά δίκτυα; Ισχύει. Αν πρέ-
πει να ηλεκτροδοτήσεις ένα χωριό κάπου, προφανώς αυτή η
επένδυση δεν συµφέρει µ’ αυτήν την έννοια. 

Για την ευρυζωνικότητα δεν ισχύει; Όταν πρέπει, για παρά-
δειγµα, να παρέχεις υπηρεσίες ευρυζωνικότητας σε ένα µέρος
όπου η χρήση του διαδικτύου είναι πάρα πολύ περιορισµένη,
προφανώς η επένδυση δεν συµφέρει. Εποµένως παντού, σε όλες
αυτές τις υπηρεσίες, αναφύεται το θέµα του κόστους της καθο-
λικής υπηρεσίας. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι είναι το κόστος της καθολικής υπηρεσίας.
Έχουµε κερδοφόρες, ας το πω, δραστηριότητες, αλλά έχουµε
και δραστηριότητες, που, είτε από πλευράς επενδύσεως είτε και
από πλευράς λειτουργίας, δεν συµφέρουν. Εκεί, λοιπόν, αρχίζει
µια συζήτηση. Παρεµπιπτόντως, δεν είναι ανάγκη να ανακαλύ-
πτουµε την πυρίτιδα στην Ελλάδα. Η συζήτηση αυτή γίνεται συ-
νεχώς και διεθνώς. 

Ανοίγει, λοιπόν, µια συζήτηση σχετικά µε το πώς και ποιος κα-
λύπτει αυτό το κόστος της καθολικής υπηρεσίας, πώς επιµερί-
ζεται, µε ποιον τρόπο, ποιος το αποφασίζει, ποιος το πληρώνει
και πώς προσδιορίζεται. Και θα πρέπει να ξέρετε ότι πάρα πολ-
λές φορές αυτό είναι µια εξαιρετικά δύσκολη τεχνική εξίσωση.
Είναι δύσκολα δεδοµένα. Δεν είναι εύκολο να προσδιοριστούν
όλα αυτά τα δεδοµένα. Όµως, κάποιος πρέπει να κάνει αυτήν τη
δουλειά. 

Ας δούµε λοιπόν τι επιλογές γίνονται συνήθως. Οι επιλογές
που γίνονται συνήθως είναι, πράγµατι, οι ρυθµιστικές αρχές. Εδώ
λοιπόν η ευρωπαϊκή πρακτική λέει ότι όπου έχουµε να µετρή-
σουµε την καθολική υπηρεσία και ταυτόχρονα να διακρίνουµε
αυτές τις υπηρεσίες -οι οποίες είναι κατ’ εξοχήν κερδοφόρες ή
επωφελείς- στην πραγµατικότητα για να γίνει αυτή η διάκριση,
έχουµε δύο λύσεις, δηλαδή ή τις κρατάει το κεντρικό κράτος ή
οι αποκεντρωµένες διοικήσεις -δηλαδή ουσιαστικά η πολιτική
δοµή- ή δηµιουργείται µια άλλη δοµή που κάνει αυτήν τη δου-
λειά, όπως συνήθως είναι οι ρυθµιστικές αρχές. 

Είναι πάντοτε επιτυχηµένη η επιλογή του συγκεκριµένου µον-
τέλου; Απάντηση: Όχι, δεν είναι πάντοτε επιτυχηµένη. Αλλά
υπάρχουν και πολύ επιτυχηµένα παραδείγµατα σε πάρα πολύ
δύσκολα ζητήµατα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Παραδείγµατος χάριν;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τηλεπικοινωνίες. 
Μην κάνετε έτσι γιατί αυτό είναι από τα δυσκολότερα ζητή-

µατα που υπάρχουν στην Ευρώπη µε συγκρούσεις κολοσσών, µε
επιλογές που εµπλέκουν συµφέροντα. Όταν λέµε συµφέροντα,
νοµίζω ότι δεν αντιλαµβανόµαστε καν το µέγεθος στην περί-
πτωση των τηλεπικοινωνιών. Όχι τώρα στην περίπτωση των
ΚΤΕΛ…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Για την Ελλάδα µιλάµε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Για την Ελλάδα µιλώ κι εγώ. Εσείς

πιστεύετε ότι οι τηλεπικοινωνίες για την Ελλάδα δεν έχουν εν-
διαφέρον; Τεράστιο. Τεράστιο. Και ξαναλέω, µε συγκλονιστι-
κές…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Για τις ανεξάρτητες αρχές σε
σχέση µε αυτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας παρακαλώ,
µη διακόπτετε τον οµιλητή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε, έχετε
δίκιο. 

Έχω απαίτηση ο κύριος Βορίδης να εξηγήσει και να επιχειρη-
µατολογήσει.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Προσπαθώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεχίστε, κύριε

Βορίδη.  
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Λέω λοιπόν ότι παραδείγµατος χάριν

-και βέβαια εδώ είναι µια αξιολογική κρίση µε την οποία κάποιος
µπορεί να συµφωνεί ή να διαφωνεί- εγώ θεωρώ ότι η Εθνική Επι-
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τροπή Ταχυδροµείων και Τηλεπικοινωνιών που λειτουργεί ως
ρυθµιστική αρχή στο συγκεκριµένο χώρο κάνει µια καλή δουλειά
στη ρύθµιση. Μπορεί όµως να ακούσει κανείς και κριτικές παρα-
τηρήσεις για τις ρυθµιστικές αρχές, όπως σε όλα στη ζωή. Εξαρ-
τάται από τους ανθρώπους, εξαρτάται από τις τοποθετήσεις που
γίνονται, εξαρτάται από τις συγκεκριµένες επιλογές, εξαρτάται
από το ανταγωνιστικό περιβάλλον, εξαρτάται από πάρα πολλά
πράγµατα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Συνήθως από τον πρόεδρο του
Αρείου Πάγου. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Εδώ ο καθένας µπορεί να έχει την
άποψή του. Εγώ µπορώ να ακούσω επιχειρήµατα ένθεν και
ένθεν. Το µόνο ζήτηµα είναι -εγώ έτσι το θέτω µάλλον ως προ-
βληµατισµό- κατά πόσον για τη συγκεκριµένη αγορά η επιλογή
της ρυθµιστικής αρχής είναι ένα βαρύ σχήµα. Θεωρώ, δηλαδή,
ότι εδώ η αγορά είναι σχετικά µικρή για να κάνουµε µια τόσο σύν-
θετη επιλογή. Δεν λέω ότι είναι κακή επιλογή, ούτε λέω ότι κακώς
θα γίνει η ρύθµιση. Λέω απλώς ότι είναι µια µικρή αγορά. Μιλάµε
ουσιαστικά για µισό δισεκατοµµύριο το οποίο κάπως θα κατανε-
µηθεί. Είναι µια σχετικά µικρή δουλειά. 

Εν πάση περιπτώσει γίνεται µια επιλογή. Μετά βεβαιότητος η
επιλογή αυτή ούτε αδόκιµος είναι ούτε περίεργη είναι ούτε πρω-
τότυπη είναι ούτε πρέπει να µας ξενίζει. Είναι µια κεντρική επι-
λογή η οποία εν πάση περιπτώσει θα δούµε πού θα οδηγήσει. 

Το δεύτερο µεγάλο ζήτηµα είναι ποιος πληρώνει το κόστος
της παροχής καθολικής υπηρεσίας. Μεγάλο ζήτηµα αυτό. Πού
µετακυλίεται το κόστος; Επίσης, εδώ υπάρχει µια µεγάλη συζή-
τηση. Υπάρχουν διαφορετικές επιλογές. Το κόστος λόγου χάρη
της παροχής καθολικής υπηρεσίας στις τηλεπικοινωνίες, το πλη-
ρώνουν οι εµπλεκόµενοι ιδιώτες στην παροχή τηλεπικοινωνιακών
υπηρεσιών. Δεν µεταφέρεται. 

Ακούστε για να δείτε πώς πάει το επιχείρηµα. Αν είχαµε µαζί
µας εδώ τους παρόχους υπηρεσιών, ξέρετε τι θα λέγανε; «Μας
συγχωρείτε, εµείς είµαστε ιδιωτικές εταιρείες, δραστηριοποιού-
µαστε µε σκοπό το κέρδος. Ο στόχος µας είναι η παροχή καλών
υπηρεσιών σε ένα ανταγωνιστικό περιβάλλον. Έρχεστε εσείς, το
ελληνικό δηµόσιο, και µας λέτε ότι θέλετε και κάτι παραπάνω.
Ποιο είναι το κάτι παραπάνω που θέλετε; Να παρέχετε υπηρεσίες
οι οποίες εξ αντικειµένου είναι ζηµιογόνες. Δεν µπορούν να στα-
θούν σε επίπεδο ιδιωτικής οικονοµίας. Θεµιτός ο σκοπός; Θεµι-
τός. Να τον επωµισθείτε στον κρατικό προϋπολογισµό», θα σας
έλεγαν οι πάροχοι αυτοί. «Γιατί δεν είναι δική µας δουλειά να πα-
ρέχουµε κοινωφελείς υπηρεσίες. Δική µας δουλειά είναι να λει-
τουργούµε σε κερδοφόρο περιβάλλον. Άρα, αναλάβετε το
κόστος στον προϋπολογισµό εσείς που θέλετε να κάνετε αυτήν
την παροχή».

Υπάρχει µια αντίθετη απάντηση που δίνει το δηµόσιο συχνά σε
αυτό το επιχείρηµα. «Ναι, αλλά εµείς σας φτιάχνουµε ένα θε-
σµικό πλαίσιο µέσα στο οποίο δραστηριοποιείστε. Και πρέπει σε
τελική ανάλυση και εσείς να δεχθείτε να πάρετε ένα µέρος του
κόστους αυτού το θεσµικού πλαισίου το οποίο σας φτιάχνουµε.
Δε λειτουργείτε στο κενό. Λειτουργείτε µέσα σε ένα οργανωµένο
περιβάλλον. Εµείς, το ελληνικό δηµόσιο, σας οργανώνουµε το
περιβάλλον. Άρα, θα αναλάβετε ένα κόστος».

Τώρα, η συζήτηση για το πού πρέπει να µεταφερθεί αυτό το
κόστος πάντοτε έχει να κάνει µε το µέγεθος της αγοράς. Σε µι-
κρές αγορές, όταν το κόστος της άγονης γραµµής είναι µεγάλο,
το κόστος δηλαδή της παροχής καθολικής υπηρεσίας είναι µε-
γάλο, τότε αν το µεταφέρεις στον ιδιώτη, σκοτώνεις εντελώς την
αγορά, διότι δεν θα υπάρχει ενδιαφέρον. Είναι πάρα πολύ απλό.
Αν πούµε ότι το κόστος -για να πω ένα παράδειγµα µε επιφύλαξη
στους αριθµούς- παροχής της καθολικής υπηρεσίας, δηλαδή το
κόστος των άγονων γραµµών εδώ, σε αυτό το συγκεκριµένο µον-
τέλο που συζητάµε τώρα, στις µεταφορές αυτές, είναι εκατόν
πενήντα εκατοµµύρια και πούµε ότι η δουλειά είναι πεντακόσια,
αν πεις «Ωραία, εσείς που δραστηριοποιείστε, πάρτε το» τότε κά-
νεις δύο πράγµατα: ή τους αποκλείεις τελείως από τη δουλειά -
δεν τους συµφέρει- ή τους οδηγείς σε ένα πάρα πολύ ακριβό
εισιτήριο, γιατί αυτό το κόστος θα µετακυλιθεί ουσιαστικά στον
καταναλωτή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω ένα λεπτό;  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεχίστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Άρα λοιπόν, εκεί πρέπει να υπάρξει

ένας συµβιβασµός ο οποίος θα συνδέει το κόστος αυτό µε την
παροχή της υπηρεσίας, µε το κόστος του εισιτηρίου. Αυτό είναι
το σχήµα. 

Τώρα, εµένα θα µου επιτρέψετε να πω το εξής, ότι ακριβώς
επειδή θα ανακύψουν αυτά τα ζητήµατα -δεν ανακύπτουν τώρα,
εποµένως δεν πάσχει εδώ, δεν έχει ελάττωµα η πρόταση η οποία
έρχεται µπροστά µας...

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΟΥΛΗΣ: Αλλά όχι και η απάντηση.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ναι, αυτά θα ανακύψουν βέβαια. Θα

ανακύψουν πότε; Θα ανακύψουν στη λειτουργία. Θα ανακύψουν
ως ζητήµατα που θα πρέπει να αντιµετωπίσει η ρυθµιστική αρχή
και θα πρέπει να γίνουν επιλογές. 

Για τα ζητήµατα αυτά εγώ θα πρότεινα -και το προτείνω στην
Κυβέρνηση- να υπάρξει η προσθήκη µιας δικλίδας ασφαλείας
στο θέµα της ρυθµιστικής αρχής εδώ. Δηλαδή, εκεί που θα παίρ-
νει τις αποφάσεις της η ρυθµιστική αρχή να δοθεί η δυνατότητα
µιας προσφυγής κατά των αποφάσεών της ενώπιον του Υπουρ-
γού, προκειµένου να υπάρχει ένα δεύτερο κεντρικό µάτι που θα
εξετάσει τα στοιχεία αυτά. Γιατί; Για να παρθεί µια πολιτική από-
φαση η οποία θα έχει κάνει τη στάθµιση, έχοντας όµως την προ-
εργασία την οποία θα έχει κάνει η ρυθµιστική αρχή.

Εποµένως, νοµίζω ότι και µε αυτό το νοµοσχέδιο -και τελειώνω
σε δέκα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, και σας ευχαριστώ για
την ανοχή σας- γίνεται ένα βήµα στην ενίσχυση της ανταγωνιστι-
κότητας, και πράγµατι η Κυβέρνηση στοχεύει στην παροχή φθη-
νότερης και καλύτερης υπηρεσίας προς το επιβατικό κοινό, στην
ενίσχυση της αγωνιστικότητας δι’ αυτής στη διεύρυνση σε τελική
ανάλυση ακόµα και της ίδιας της αγοράς. Θεωρώ ότι εν γένει το
σχήµα, έτσι όπως διαµορφώνεται, είναι ένα σχήµα το οποίο, εν
πάση περιπτώσει, ξέρουµε ότι έχει εφαρµοσθεί και αλλού,
έχουµε εµπειρία αυτής της εφαρµογής, το έχουµε εφαρµόσει
στην Ελλάδα και θα δούµε βεβαίως τις βελτιωτικές δυνατότητες
που υπάρχουν και θα προκύψουν µέσα από όλη αυτήν την εφαρ-
µογή.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Βορίδη. 
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Ντόλιος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ένα θέµα το

οποίο αφορά τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί η Βουλή. Πολλοί
συνάδελφοι το έχουν θέσει και σήµερα ετέθη από Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους και από εµένα προσωπικά έχει τεθεί. 

Την προηγούµενη περίοδο είδαµε πολλές πράξεις νοµοθετι-
κού περιεχοµένου. Κάποιες εξ αυτών ήταν αναγκαίες λόγω του
κατεπείγοντος των θεµάτων τους, κάποιες δεν ήταν αναγκαίες
γιατί δεν φρόντισε έγκαιρα η Κυβέρνηση, κάποια Υπουργεία, να
προετοιµάσει ένα σχέδιο νόµου για να αντιµετωπίσει εκείνα τα
ζητήµατα.

Εκτός από αυτό το ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, υπάρχει και το
θέµα των πολλών τροπολογιών. Γίνεται κατάχρηση. Αυτό αφορά
και το Προεδρείο, αφορά και την Κυβέρνηση. Νοµίζω ότι υπάρχει
καλοπροαίρετη διάθεση στα κόµµατα, κάποιες φορές, να απο-
δεχθούν τη συζήτηση κάποιων τροπολογιών, αλλά δεν µπορεί
αυτό να είναι ο κανόνας, δεν µπορεί να γίνεται κατάχρηση. Νο-
µίζω ότι θα προστατεύσουµε το κύρος του Κοινοβουλίου, εάν
αυτά τα καταχρηστικά φαινόµενα που υπήρξαν κατά την προ-
ηγούµενη Περίοδο δεν θα υπάρξουν και στην επόµενη Περίοδο
που αρχίζει εντός δέκα ηµερών περίπου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Στη Σύνοδο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Ναι, στην επόµενη Σύνοδο. 
Τώρα, για τα θέµατα τα οποία συζητάµε, επειδή αναφέρθηκα

στις τροπολογίες, θέλω να κάνω µια διαφορετική προσέγγιση
στο θέµα της τροπολογίας η οποία αποσύρθηκε. 

Είναι µία θετική προσέγγιση η απόσυρση της τροπολογίας από
την πλευρά της Κυβέρνησης. Είναι ένα θετικό γεγονός. Αναδείχ-
θηκε, θα έλεγα, µε ένα θετικό τρόπο ο ρόλος του Κοινοβουλίου.
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Θέλω να επισηµάνω –εκτός από την Αντιπολίτευση, που όφειλε
να το κάνει- την πολύ έγκυρη και καθαρή θέση επί του θέµατος
της τροπολογίας αυτής που είχαν τα κόµµατα που στηρίζουν την
Κυβέρνηση. Αυτό είναι ένα δείγµα γραφής, το οποίο µας κατευ-
θύνει στην αναβάθµιση του ρόλου του Κοινοβουλίου.

Σε σχέση µε το σχέδιο νόµου θα έλεγα ότι επιδιώκει την απε-
λευθέρωση, τον υγιή ανταγωνισµό και τις διαφανείς διαγωνιστι-
κές διαδικασίες. Ωστόσο, θα έλεγα ότι δεν µπορεί πρακτικά να
κάνει και σπουδαία πράγµατα. Γιατί; Διότι δεν υπάρχει περιβάλ-
λον. Εγώ δηλαδή δεν καταλαβαίνω ποιος συνάδελφος που κα-
τοικεί σε επαρχία σήµερα µπορεί να φανταστεί ένα διαγωνισµό
σε ένα νοµό, στον οποίο δεν θα έχει τον καθοριστικό, σχεδόν το
µοναδικό ρόλο το ΚΤΕΛ. 

Σε ποιον επαρχιακό νοµό, κύριε Υπουργέ, θα υπάρξουν συνε-
νώσεις τουριστικών γραφείων, θα υπάρξουν στόλοι λεωφορείων,
οι οποίοι θα µπορούσαν να συµµετέχουν σε ένα διαγωνισµό επί
ίσοις όροις µε το ΚΤΕΛ; Θα είναι η εξαίρεση στον κανόνα –εάν
υπάρχει- και µάλιστα εάν υπάρξει εξαίρεση. Στην ουσία θα συ-
νεχίσουµε το ίδιο καθεστώς. 

Γι’ αυτόν το λόγο, παρ’ ότι χαρακτηρίστηκε βιαστική η προ-
σαρµογή προς την κοινοτική οδηγία, θα έλεγα ότι έγινε έγκαιρα,
αλλά στην ουσία αναθέτει µέσω διαγωνιστικών διαδικασιών –κι
εκεί είναι το κρίσιµο ζήτηµα, πώς δηλαδή θα πετύχουµε πραγ-
µατικά διαγωνιστικές διαδικασίες- το συγκοινωνιακό έργο στα
ΚΤΕΛ της χώρας, γιατί δεν υπάρχουν άλλοι φορείς. Δεν υπάρ-
χουν και δεν θα υπάρξουν.

Ο κύριος συνάδελφος µε φωτογράφισε όταν µίλησε για µετα-
φυσική προηγουµένως. Θα ξαναπώ λοιπόν ότι µεταφυσικός είναι
ο φόβος, κύριε συνάδελφε. Δεν θα υπάρξουν. Εγώ έχω και την
εµπειρία του νοµάρχη παλιά…

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Για το άλλο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΤΟΛΙΟΣ: Ναι, σας λέω ότι κι αυτός ο φόβος είναι

µεταφυσικός. Είπε και ο κύριος Υπουργός ότι δεν υπάρχει το εν-
δεχόµενο να γίνει ένας µεγάλος φορέας στην Ελλάδα που θα
διεκδικήσει τις υπεραστικές συγκοινωνίες.

Υπάρχει σειρά ζητηµάτων που ετέθησαν. Ως προς τις άγονες
γραµµές, θα σας πω ότι η άφιξη του λεωφορείου στα χωριά µας
είναι γεγονός. «Ήρθε το λεωφορείο» λέµε στα χωριά µας. Ήδη
το λεωφορείο δεν πηγαίνει τα Σαββατοκύριακα. Και δεν πηγαίνει
τα Σαββατοκύριακα γιατί οι γραµµές είναι πραγµατικά άγονες
και γιατί δεν υπάρχει επιδοτούµενο δροµολόγιο, γιατί δεν µετα-
κινούνται µαθητές. Υπήρχε µία έµµεση επιδότηση αυτών των
άγονων γραµµών µέχρι τώρα µέσω των µαθητικών λεωφορείων,
όπου ανέβαιναν και διάφοροι συνταξιούχοι κυρίως, οι οποίοι πλή-
ρωναν κόµιστρο παρατύπως, για να µη χρησιµοποιήσω τον όρο
«παρανόµως».

Δείτε, κύριε Υπουργέ –και συζητήστε το µε το Υπουργείο Εσω-
τερικών και µε το Υπουργείο Παιδείας- το ότι η στέρηση, η περι-
κοπή σε πολύ µεγάλο βαθµό, των πιστώσεων για τη µεταφορά
των µαθητών θα έχει σαν αποτέλεσµα την περικοπή των δροµο-
λογίων στα χωριά µας, εκεί όπου οι ανάγκες είναι πολύ µεγάλες.
Συνήθως µετακινούνται συνταξιούχοι που δεν έχουν –όχι αυτο-
κίνητο- ούτε καν δίπλωµα οδήγησης. Και βεβαίως θα δηµιουργη-
θεί πολύ µεγάλο θέµα.

Λέτε ότι τις άγονες γραµµές θα τις καλύψει ο προϋπολογι-
σµός. Εγώ βάζω ένα ερωτηµατικό, έχω έναν ενδοιασµό κατά
ποσό στην κατάσταση την οποία βρισκόµαστε θα µπορούµε να
ανταποκριθούµε πάντα σε αυτού του είδους τις επιδοτήσεις.
Πάντως, χωρίς επιδότηση δροµολόγια στην ύπαιθρο της χώρας
δεν µπορεί να υπάρξουν.

Σε σχέση µε τα ΚΤΕΛ και µε τις περιφέρειες –γιατί έγινε πολύ
µεγάλη αναφορά στη ΡΑΕΜ- πελατειακές ήταν οι σχέσεις –κα-
θαρές κουβέντες- ξεκάθαρα πελατειακές. Δείτε και συγκρίνετε
τα στοιχεία του 2009 να δείτε το κόστος της µεταφοράς των µα-
θητών σε διάφορους νοµούς της χώρας. Σε ίδιους νοµούς, πα-
νοµοιότυπους, υπάρχουν έως και τριπλάσια κόστη. 

Κύριε Υπουργέ, είχε παρατηρηθεί παραδείγµατος χάριν ένας
ταξιτζής να γραφτεί µαθητής σε λύκειο, ο οποίος βέβαια κόπηκε
από απουσίες, αλλά έπαιρνε επιχορήγηση για τη µεταφορά του
στο σχολείο. Μετέφερε τον εαυτό του. Αυτά τα φαινόµενα ήταν
ο κανόνας. Έγινε αποδεκτός αυτός ο κανόνας; Βεβαίως. Τον

αποδέχθηκαν τα ίδια τα ΚΤΕΛ για τα οποία θέλω να πω ότι στην
ουσία είναι εταιρείες λαϊκής βάσης, δηλαδή είναι δεκάδες οι µέ-
τοχοι σε κάθε ΚΤΕΛ. Συνήθως διά της µετοχής τους εξασφαλί-
ζουν δουλειά και στην οικογένειά τους, είτε στον εαυτό τους είτε
στα παιδιά τους είτε σε συγγενείς τους. Πρόκειται για εταιρείες
λαϊκής βάσης οι οποίες θα έλεγα ότι λειτούργησαν πολύ επιτυ-
χηµένα όσον αφορά την ποιότητα της παροχής των υπηρεσιών.
Σαφώς και θα πρέπει να δούµε τη δυνατότητα να δουλεύουν και
να είναι κερδοφόρες οι επιχειρήσεις αυτές, αλλά υπάρχει θέµα
σε σχέση µε τον τρόπο µε τον οποίο γίνονταν οι διαγωνισµοί, µια
σειρά διαγωνισµών όλα αυτά τα χρόνια. Υπάρχει θέµα ελέγχου
των διαγωνισµών αυτών.

Η Κυβέρνηση έκανε την επιλογή της ΡΑΕΜ, µιας ρυθµιστικής
αρχής. Θα µπορούσε να µην υπάρχει; Κατ’ αρχάς, θέλω να πω
ότι µάλλον, ότι εν πολλοίς θα είναι άνεργη η ΡΑΕΜ µέχρι το 2019.
Αυτό είναι το ένα ζήτηµα το οποίο θέτω.

Το δεύτερο ζήτηµα το οποίο θέτω είναι το εξής: Δεν είναι εύ-
κολο, έτσι όπως είναι οι διατάξεις του νοµοσχεδίου, να αυτονο-
µηθεί η ΡΑΕΜ και να κάνει -επιτρέψτε µου τη λέξη- «παιχνίδι»,
λόγω του ότι είναι καίριας, καθοριστικής σηµασίας η γνωµοδό-
τηση της περιφέρειας, των περιφερειακών συµβουλίων. Είναι πο-
λιτικά όργανα υψηλού κύρους, µεγάλου βάρους. Δεν είναι
εύκολο χωρίς τη θετική τους γνώµη να κάνει δικές της παρεµβά-
σεις και ρυθµίσεις στους νοµούς.

Όσον αφορά τη µείωση του ρόλου των περιφερειών, θέλω να
σηµειώσω –είναι και µία προσωπική επιθυµία, αν θέλετε- ότι µια
µεγάλη αλλαγή που έγινε στη χώρα µας είναι ότι περάσαµε τη
διαχείριση των πιστώσεων των Κοινοτικών Πλαισίων Στήριξης σε
όλη την ελληνική περιφέρεια, στους φυσικούς θεσµούς της ελ-
ληνικής περιφέρειας, δηλαδή στα περιφερειακά συµβούλια, ενώ
µέχρι τότε, µέχρι τον «Καλλικράτη», όλη η διαχείριση γινόταν από
τα Υπουργεία. Έτσι επιτυγχάνετο στην ουσία ο πολιτικός έλεγ-
χος όλων των δυνάµεων της ελληνικής περιφέρειας, καθώς οι
Υπουργοί είχαν τη δυνατότητα να κάνουν ξαναεπιτρέψτε µου την
λέξη- «παιχνίδι», µοιράζοντας πιστώσεις και διαθέτοντάς τις κατά
το δοκούν. 

Ο ρόλος των περιφερειών είναι αναβαθµισµένος. Θεωρώ ότι
αυτός ο ρόλος αποτελεί ασφαλιστική δικλίδα και στον τρόπο µε
τον οποίο θα λειτουργήσει η ΡΑΕΜ και νοµίζω ότι αυτό το οποίο
θα πρέπει όλοι µας να τονίσουµε και να επισηµάνουµε είναι ότι
τα ΚΤΕΛ στην Ελλάδα προσφέρουν µέχρι τώρα υψηλής ποιότη-
τας υπηρεσίες. 

Εκείνο το οποίο θα πρέπει να προσέξουµε είναι να φροντί-
σουµε αυτές τις υψηλής ποιότητας υπηρεσίες να τις διατηρή-
σουµε και, βεβαίως, να εξασφαλίσουµε διαφανείς διαγωνιστικές
διαδικασίες και να προωθήσουµε τον ανταγωνισµό όσο γίνεται,
αν και προσωπικά εκτιµώ ότι δεν υπάρχουν οι απαραίτητες συν-
θήκες, οι δοµές, οι φορείς, οι ιδιότητες αυτές οι οποίες θα συν-
δράµουν σ’ αυτόν τον ανταγωνισµό ο οποίος θα βοηθούσε πολύ.

Σας ευχαριστώ,
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Σας ευχαρι-

στούµε πολύ, κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει η κ. Γιαννακάκη, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος

της Δηµοκρατικής Αριστεράς.
ΜΑΡΙΑ ΓΙΑΝΝΑΚΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά την επίµαχη τροπο-

λογία στο άρθρο 6, τοποθετήθηκα. Μετά από τις εξηγήσεις για
την απόσυρση που έδωσε ο κύριος Υπουργός, θέλω µόνο να πω
ότι, όπως προκύπτει από τα Πρακτικά της αρµόδιας επιτροπής,
σύσσωµα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης εξέφρασαν τις αντιρ-
ρήσεις τους και δεν νοµίζω πως είναι πολιτικά ορθό να προσπα-
θεί να το καρπωθεί αυτό µόνο ένα κόµµα. 

Θα επαναλάβω όµως, όπως είπα και στον Υπουργό Δικαιοσύ-
νης, τον κ. Αθανασίου, ότι δεν θεωρώ ότι θα ήταν µία σωστή επι-
λογή το να επανέλθει το συγκεκριµένο θέµα. Ας µην προσπαθεί
να το υπερασπίσει, γιατί απλά δεν είναι υπερασπιστέο.

Από εκεί και πέρα, πριν µιλήσω για την ουσία του νοµοσχεδίου
θα ήθελα να πω ότι οι τροποποιήσεις οι οποίες έχουν επέλθει,
είναι προς την ορθή υιοθέτηση του Κανονισµού και είναι απόρ-
ροια των παρατηρήσεων που έκανε και η εισηγήτριά µας στην
επιτροπή αλλά και της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. 
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Το νοµοσχέδιο που έχουµε σήµερα ουσιαστικά είναι µια προ-
σπάθεια εναρµόνισης του θεσµικού πλαισίου που υπάρχει αυτήν
τη στιγµή στη χώρα και διέπει το συγκεκριµένο θέµα µε τον κα-
νονισµό 1370/2007. 

Όµως, θα πρέπει να συνοµολογήσουµε πολύ πράγµατα. Για
παράδειγµα, βάσει του άρθρου 2995 της συνθήκης προβλέπεται
η αρχή της ουδετερότητας του ιδιοκτησιακού καθεστώτος. Επί-
σης, βάσει του άρθρου 16 προβλέπεται η αρχή της ελευθερίας
των κρατών-µελών να ρυθµίζουν και να ορίζουν τα ίδια τις υπη-
ρεσίας γενικού συµφέροντος. Ακόµα, σύµφωνα µε το άρθρο 5
υπάρχει η αρχή της αναλογικότητας και της επικουρικότητας
που –όπως είπε µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια και επιµέλεια η ει-
σηγήτριά µας κ. Ξηροτύρη- σε πάρα πολλά άρθρα του σχεδίου
νόµου που έχουµε µπροστά µας, παραβιάζεται. 

Επίσης, πρέπει να συνοµολογήσουµε και το ότι η διεθνής πρα-
κτική έχει αποδείξει ότι η προσφορά χερσαίων επιβατικών µετα-
φορών παρά το γεγονός ότι είναι ένα ιδιαίτερα ευαίσθητο
κοινωνικής σηµασίας για τους πολίτες γεγονός, σε πολλές περι-
πτώσεις δεν θα παρεχόταν καθόλου ή θα παρεχόταν µε πάρα
πολύ µεγάλες ελλείψεις, αν δεν υπήρχε η παρέµβαση του δηµο-
σίου για τη διασφάλιση ενός ελαχίστου επιπέδου παροχής των
υπηρεσιών αυτών. 

Αυτό µε τη σειρά του οφείλεται στην ύπαρξη άγονων γραµ-
µών, οι οποίες έχουν ένα πολύ µικρό εµπορικό –δηλαδή οικονο-
µικό- συµφέρον, ενώ παράλληλα λόγοι δηµοσίου συµφέροντος
επιβάλλουν να εξασφαλιστεί το δικαίωµα του κάθε πολίτη στη
µετακίνηση ανεξάρτητα από το πόσο αποδοτική είναι αυτή ή όχι. 

Βάσει όσων έχω πει µέχρι τώρα λοιπόν καλό είναι να συµβου-
λευτούµε και τη λευκή βίβλο για τις µεταφορές. Σας διαβάζω ένα
απόσπασµα µε ηµεροµηνία 17 Σεπτεµβρίου 2001 για το συγκε-
κριµένο θέµα: «Στόχος της λευκής βίβλου είναι να εξασφαλι-
στούν ασφαλείς, αποτελεσµατικές και υψηλής ποιότητας
υπηρεσίες επιβατικών µεταφορών χάρη στον ελεγχόµενο αντα-
γωνισµό, ο οποίος όµως θα εγγυάται τη διαφάνεια και την από-
δοση των δηµοσίων υπηρεσιών επιβατικών µεταφορών λαµβανο-
µένων υπ’ όψιν ιδίως των κοινωνικών, περιβαλλοντικών και περι-
φερειακής ανάπτυξης παραγόντων ή την προσφορά συγκεκρι-
µένων όρων τιµολόγησης προς όφελος ορισµένων κατηγοριών
επιβατών και την εξάλειψη των ανοµοιοτήτων µεταξύ µεταφορι-
κών επιχειρήσεων των διαφόρων κρατών-µελών, οι οποίες µπο-
ρούν να προκαλέσουν σηµαντική στρέβλωση στον ανταγωνισµό. 

Οι πραγµατοποιηθείσες µελέτες και οι εµπειρίες κρατών-
µελών στα οποία ο ανταγωνισµός στον τοµέα των δηµόσιων µε-
ταφορών υφίσταται εδώ και πάρα πολλά χρόνια –σηµειώνει η
λευκή βίβλος- δείχνουν ότι µε τις κατάλληλες διασφαλίσεις η κα-
θιέρωση ελεγχόµενου ανταγωνισµού µεταξύ φορέων καθιστά τις
υπηρεσίες πιο ελκυστικές και καινοτόµες και λιγότερο ακριβές,
χωρίς να παρεµποδίζει την εκτέλεση των συγκεκριµένων καθη-
κόντων που ανατίθενται στους φορείς δηµοσίων υπηρεσιών».

Ένα πολύ µεγάλο µέρος της συζήτησης σήµερα αφιερώθηκε
στη Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών, για τη χρησιµό-
τητα η µη µιας ακόµη ανεξάρτητης αρχής, το κόστος και τις επι-
καλύψεις που θα προσθέσει ή στην αποµείωση του ρόλου των
σχετικών υπηρεσιών και αυτού της περιφερειακής αυτοδιοίκη-
σης. 

Όπως εξήγησε και η εισηγήτρια µας κ. Ξηροτύρη, εµείς συµ-
φωνούµε µε την ανάγκη σύστασης της συγκεκριµένης ανεξάρ-
τητης ρυθµιστικής αρχής γιατί πιστεύουµε ότι ο ρόλος της και
οι πολλαπλές αρµοδιότητές της –οι οποίες είναι και θα πρέπει
να είναι κυρίως κανονιστικού, σχεδιαστικού χαρακτήρα- είναι
απαραίτητες και µε πολύ µεγάλη λεπτοµέρεια περιγράφονται
στα σχετικά άρθρα. 

Όµως, δεν συµφωνούµε –και ούτε συνάδει µε τις αρχές σύ-
στασής της- να µετατραπεί σε αναθέτουσα αρχή και σε διευθύ-
νουσα υπηρεσία.

Αυτές τις αρµοδιότητες και το έργο θα πρέπει να συνεχίσουν
να τις ασκούν οι περιφέρειες αλλά και οι αντίστοιχες υπηρεσίες
του Υπουργείου. 

Επειδή ακούσαµε από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ να «πλέκεται το εγκώµιο» των ρυθµιστικών αρχών, πρέπει
να βάλουµε στη συζήτηση όλη τη ρητορική που αφορά τις ανε-

ξάρτητες διοικητικές αρχές, γιατί ξέρουµε ότι η απάντηση στο
αν είναι χρήσιµες ή όχι και αν πραγµατικά συνάδουν µε τις αρχές
της δηµοκρατίας, είναι λίγο περίπλοκη. 

Ας πάρουµε τη θετική προσέγγιση, καθώς –όπως σηµείωσα
και προηγουµένως- εµείς στη Δηµοκρατική Αριστερά είµαστε
υπέρ της θετικής προσέγγισης και πιστεύουµε ότι είναι όργανα
µε δηµοκρατική νοµιµοποίηση, αφού προβλέπονται και µέσα στο
Σύνταγµα. 

Σύµφωνα λοιπόν µε την άποψη που εµείς πρεσβεύουµε, η επέ-
κταση του θεσµού όχι µόνο δεν υποσκάπτει τη λαϊκή κυριαρχία
και το ρόλο των δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένων αρχών –όπως
είναι ο ρόλος που πρέπει να επιτελεί το Κοινοβούλιο, για παρά-
δειγµα- αλλά αντίθετα θωρακίζουν το δηµοκρατικό πολίτευµα και
τις δικαιοκρατικές εγγυήσεις.

Όµως, εξίσου πειστικά µπορεί να είναι και τα επιχειρήµατα της
άλλης πλευράς, αυτοί δηλαδή που θεωρούν ότι όχι µόνο δεν
είναι χρήσιµες, αλλά ότι υποσκάπτουν και τα θεµέλια της δηµο-
κρατίας. Για παράδειγµα, αυτή η άποψη –παρ’ όλο που αναγνω-
ρίζει ότι είναι φορείς σηµαντικών και ποικίλων δηµόσιων εξου-
σιών- υποστηρίζει ότι οι ανεξάρτητες διοικητικές αρχές δεν δια-
θέτουν µία άµεση νοµιµοποίηση και κυρίως –αυτό είναι αρκετά
σηµαντικό- δεν λογοδοτούν στο λαό.

Επιπλέον, υποκαθιστούν σε σηµαντικές αρµοδιότητες δηµο-
κρατικά νοµιµοποιηµένα όργανα και εδώ είναι και τα επιχειρή-
µατα τα οποία ανέπτυξε η κ. Ξηροτύρη, αναφορικά µε το ρόλο
τους και  τη σχέση τους µε τις περιφέρειες και τις αρµόδιες υπη-
ρεσίες του Υπουργείου. 

Όλα όσα προείπα καθιστούν, σύµφωνα µε τη σχετική άποψη,
θεσµική και πολιτική αλλοίωση της δηµοκρατικής αρχής και της
αρχής διάκρισης των εξουσιών. Έτσι, αυτή η άποψη πιστεύει ότι
πρέπει αν όχι να καταργηθεί ο ρόλος των ανεξάρτητων διοικητι-
κών αρχών -και να µην υπάρχουν- τουλάχιστον να είναι πολύ πε-
ριορισµένος. 

Στο σηµείο αυτό, θα σταθώ σε δύο ακόµη άρθρα. Για παρά-
δειγµα, στο άρθρο 10, θεωρούµε ότι είναι θετική η διάταξη ότι ο
σχεδιασµός του δικτύου λαµβάνει υπ’ όψιν του τις ειδικές ανάγ-
κες µετακινήσεων µαθητών ή εκπαιδευόµενων προς τα κέντρα
εκπαίδευσης και των εργαζόµενων προς τους χώρους εργασίας,
αλλά θεωρούµε ότι είναι απαραίτητο να προστεθούν εδώ και οι
ανάγκες των ευπαθών οµάδων, όπως είναι τα ΑΜΕΑ, οι άνεργοι,
οι υπερήλικες κ.λπ..

Επίσης, στο άρθρο 13, ενώ επιβάλλεται στις περιφέρειες –και
σωστά κατά τη γνώµη µας- η τεκµηρίωση των προτάσεών τους
για το σχεδιασµό, δεν υπάρχει καµµία διασφάλιση ότι η ρυθµι-
στική αρχή θα τον υλοποιήσει ή τουλάχιστον θα τεκµηριώσει και
αυτή τις τυχόν τροποποιήσεις που θα επιφέρει. 

Ακόµη, όπως είπε και η κ. Ξηροτύρη, είµαστε εξαιρετικά επι-
φυλακτικοί σε ό,τι αφορά το άρθρο 14 και τη δυνατότητα εκτός
από την ανάθεση µε αποκλειστικό δικαίωµα, να δίδεται και απο-
ζηµίωση.

Τέλος, όσον αφορά στο Κεφάλαιο Η’ και συγκεκριµένα στα
άρθρα 47-51, που αφορούν µεταβατικές διατάξεις που συµπερι-
λαµβάνουν ρυθµίσεις εργασιακών θεµάτων και την προσωρινή
άδεια λειτουργίας υφισταµένων σταθµών υπεραστικών λεωφο-
ρείων, υπάρχουν πολύ µεγάλες αδυναµίες, ειδικά στο άρθρο 50,
που αφορά τη ρύθµιση των εργασιακών θεµάτων και τη διασφά-
λιση ενός προστατευτικού πλαισίου για τους εργαζόµενους.

Ευτυχώς, από την αρχή απαλείφθηκε η παράγραφος 2, αλλά
παρ’ όλα αυτά νοµίζω –και πιστεύω θα συµφωνήσετε κι εσείς
µαζί µου- ότι είναι εξαιρετικά εύλογη ειδικά στις σηµερινές συν-
θήκες η ανησυχία δεκαπέντε χιλιάδων εργαζοµένων στις οδικές
µεταφορές ότι όλες αυτές οι σηµαντικές αλλαγές νοµικού πλαι-
σίου λειτουργίας, σε συνδυασµό µε την πλήρη επικράτηση του
ανταγωνιστικού περιβάλλοντος χωρίς προστατευτικό πλαίσιο και
δεσµεύσεις για τη διατήρηση των κλαδικών κι επιχειρησιακών
συµβάσεων, απειλούν σοβαρά τις θέσεις εργασίας τους.

Όσον αφορά τα επιµέρους άρθρα και τις τροπολογίες που
έχουν κατατεθεί, θα αναφερθούµε αναλυτικά αύριο. 

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να τονίσω το εξής για µία ακόµη
φορά. Εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά δεκαπέντε µήνες τώρα –
και δεν θα κουραστούµε να το λέµε- είµαστε αντίθετοι στις τρο-
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πολογίες της τελευταίας στιγµής, ειδικά σε τροπολογίες που από
τη µία µεριά είναι άσχετες µε το νοµοθέτηµα που έρχεται προς
συζήτηση και ειδικά ένα νοµοθέτηµα που είναι και σοβαρό -σαν
αυτό που συζητάµε σήµερα- αλλά είναι και µεγάλο από µόνο του,
όπου καθεµία θα µπορούσε να αποτελέσει ένα ξεχωριστό νοµο-
σχέδιο, αν θέλαµε πραγµατικά να γίνει µία σοβαρή συζήτηση και
να δούµε όλες του τις διατάξεις. Αυτό, πραγµατικά, είναι η πλή-
ρης υποτίµηση του Κοινοβουλίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, για δώδεκα
λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Είναι φανερό -άλλωστε το παραδέχτηκε και η ίδια η Κυβέρ-
νηση και διά στόµατος του κυρίου Υπουργού- ότι µε το παρόν
νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση θέλει να προσαρµόσει το περιβάλλον
που αφορά ιδιαίτερα τις επιβατικές µεταφορές στο ευρωενω-
σιακό περιβάλλον, µε βάση τον συγκεκριµένο κανονισµό, τον
1370/2007.

Άρα, δηλαδή, εντάσσεται η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης στην συνολικότερη πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
η οποία και στον τοµέα των µεταφορών εστιάζεται στην απελευ-
θέρωση των αγορών. Αυτή είναι στρατηγική επιλογή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η οποία δεν σχετίζεται µε την καπιταλιστική
κρίση, ούτε µε το µνηµόνιο και την τρόικα, µην τρελαθούµε τώρα.
Είχε ξεκινήσει από τις αρχές της δεκαετίας του ’90 και θέλει ακρι-
βώς να διασφαλίσει ότι τα υπερσυσσωρευµένα κεφάλαια -βε-
βαίως αυτή η υπερσυσσώρευση κεφαλαίου ευθύνεται για την
καπιταλιστική κρίση- θα µπορούν να βρουν νέους τοµείς κερδο-
φόρους, για να µπορέσουν να κάνουν επέκταση της δραστηριό-
τητάς τους.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, όλο αυτό βασίζεται στη συν-
θήκη του Μάαστριχτ. Αυτή η απελευθέρωση δεν είναι καλή και
κακή, όπως λένε άλλα κόµµατα, ότι δηλαδή αυτά που κάνει η Κυ-
βέρνηση είναι κακά κι «αυτά που θα κάνουµε εµείς», όπως λέει ο
ΣΥΡΙΖΑ, «θα είναι καλή και υγιής απελευθέρωση». Η απελευθέ-
ρωση εξυπηρετεί τα συµφέροντα των µονοπωλίων, των επιχει-
ρηµατικών οµίλων, του κεφαλαίου. Για να εξυπηρετηθούν αυτά
τα συµφέροντα θυσιάζεται η ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών,
θυσιάζονται τα εργατικά δικαιώµατα. Άρα, πρέπει να αποφασί-
σουµε µε ποιον θα πάµε και ποιον θα αφήσουµε. Εµείς έχουµε
πάρει απόφαση ότι δεν µπορούµε να είµαστε µε το κεφάλαιο -εί-
µαστε απέναντι- άρα δεν µπορούµε να συµφωνούµε και µε τις
στρατηγικές πολιτικές επιλογές, όπως είναι η απελευθέρωση των
αγορών.

Από αυτήν την άποψη η βασική επιλογή της Κυβέρνησης και
για τις επιβατικές µεταφορές είναι καθαρή. Λέει στην εισηγητική
έκθεση: Βασική επιλογή του νοµοσχεδίου είναι ότι οι υπεραστι-
κές οδικές µεταφορές επιβατών ως παροχή δηµόσιας υπηρεσίας
θα συνεχίσουν να παρέχονται από ιδιωτικούς φορείς, δηλαδή
από επιχειρήσεις. Αυτή είναι η βασική επιλογή την οποία κάνει η
Κυβέρνηση και σε αυτήν είναι σταθερή.

Από τη συζήτηση, όµως, µπορούµε να βγάλουµε µια σειρά βα-
σικά συµπεράσµατα, τα οποία δεν µπορεί η Κυβέρνηση να τα
απαντήσει, ούτε να τα αποκρύψει. Ποια είναι αυτά; Είναι ότι η
επιχειρηµατική δραστηριότητα και οι λαϊκές ανάγκες και η ικα-
νοποίησή τους είναι ασύµβατα πράγµατα. Το λέτε µέσα. Αν εί-
χαµε αφήσει αυτήν την κατάσταση να τη διαµορφώσει µόνο η
επιχειρηµατική δραστηριότητα, δεν θα µπορούσε να καλύπτεται
το σύνολο των αναγκών όσον αφορά τις µεταφορές, γιατί όπως
λέτε και εσείς, υπάρχουν κερδοφόρες γραµµές που ενδιαφέρουν
τους επιχειρηµατίες και µη κερδοφόρες. 

Άρα, το αστικό κράτος παρεµβαίνει επικουρικά για να κάνει τι;
Παρεµβαίνει για να διασφαλίσει όχι την ικανοποίηση αυτών των
αναγκών, αλλά ένα ελάχιστο επίπεδο -για το ελάχιστο πάτε και
όχι για το µέγιστο- παροχής των υπηρεσιών αυτών. Άρα, επιχει-
ρηµατική δραστηριότητα και ανταγωνισµός δεν έχουν καµµία
σχέση µε την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. Με το µόνο που

σχετίζονται είναι µε το κέρδος των καπιταλιστών, των επιχειρη-
µατικών οµίλων.

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο παρεµβαίνει το αστικό κράτος, για
να διασφαλίσει ένα ελάχιστο επίπεδο, και αυτήν την ανάγκη της
κρατικής παρέµβασης την µεταφέρετε στην ανεξάρτητη ρυθµι-
στική αρχή, µε το συµπληρωµατικό, βοηθητικό ρόλο των περιφε-
ρειών. Από αυτήν την άποψη είναι κάλπικη η αντιπαράθεση για
το αν θα είναι η ΡΑΕΜ που θα καθορίζει ή οι περιφέρειες. Γιατί
οι περιφέρειες πρόκειται να έχουν τα εργαλεία στα χέρια τους
για να καλύψουν τις ανάγκες του λαού; Μην λέµε τώρα τρελά
πράγµατα.

Άρα, ποιο είναι το αδιαµφισβήτητο συµπέρασµα; Πρώτον, ότι
η ικανοποίηση των κοινωνικών αναγκών και ο καπιταλισµός δεν
πάνε µαζί.

Από αυτήν την άποψη αν κάτι µπορούµε να πούµε µε καθαρό-
τητα, είναι η τεράστια υπεροχή που έχει η σοσιαλιστική οικοδό-
µηση και σε αυτά τα ζητήµατα και στις µεταφορές, η οποία είχε
διασφαλίσει για το σύνολο του πληθυσµού, για το σύνολο του
λαού το να ικανοποιούνται οι ανάγκες πολύ φθηνά, µε ασφάλεια
και προστασία στο περιβάλλον, βασιζόµενη πάνω από όλα στις
σιδηροδροµικές µεταφορές. Άρα, να η υπεροχή του σοσιαλιστι-
κού συστήµατος απέναντι στον καπιταλισµό. 

Δεύτερο ζήτηµα. Εµείς το λέµε καθαρά, κύριε Υπουργέ: δεν
υπερασπιζόµαστε το σηµερινό καθεστώς που διέπει τις επιβατι-
κές µεταφορές είτε αυτές είναι χερσαίες -οδικές ή σιδηροδρο-
µικές- είτε είναι αεροπορικές είτε είναι ακτοπλοϊκές. Δεν µας
ικανοποιεί, δεν µας καλύπτει, γιατί ακριβώς και τις ανάγκες του
λαού δεν εξυπηρετεί και πολύ ακριβές είναι αυτές οι µεταφορές
αλλά και διότι οι εργαζόµενοι στις µεταφορές βιώνουν έναν ερ-
γασιακό µεσαίωνα. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, εµείς λέµε καθαρά ότι δεν πρό-
κειται να υπερασπιστούµε τη σηµερινή κατάσταση ούτε βεβαίως
όσον αφορά τις επιβατικές µεταφορές, τα ΚΤΕΛ µια ανώνυµη
εταιρεία η οποία δραστηριοποιείται µέχρι τώρα. Γι’ αυτό και η
κριτική µας δεν γίνεται από τη σκοπιά τού να συνεχιστεί  το ίδιο
καθεστώς που ίσχυε µέχρι τώρα στο σύνολο των µεταφορών.
Διότι είναι ακριβά τα εισιτήρια, οι µεταφορές δεν µπορούν να κα-
λύψουν τις λαϊκές ανάγκες και οι εργαζόµενοι –το είπε και ο ίδιος
ο πρόεδρος της οµοσπονδίας των εργαζοµένων στην επιτροπή-
υπόκεινται σε απολύσεις, εκβιασµούς, απειλές, πιέσεις για να
υπογράψουν ατοµικές συµβάσεις µε 590 ευρώ µισθό. Αυτό το
καθεστώς θα υπερασπιστούµε; 

Ταυτόχρονα οι αυτοαπασχολούµενοι, οι µικροϊδιοκτήτες είναι
χρεωµένοι µέχρι το λαιµό και δεν µπορούν να τα βγάλουν πέρα.
Από την άλλη µεριά υπάρχει µια σκανδαλώδης εύνοια του αστι-
κού κράτους απέναντι στα ΚΤΕΛ όλα αυτά τα χρόνια. 

Με δεδοµένο αυτό λοιπόν αυτά που είπατε, κύριε Υπουργέ,
όσον αφορά τα ΚΤΕΛ, βρίσκονται σε απόσταση από τα έργα των
προηγούµενων κυβερνήσεων αλλά και της σηµερινής και του νο-
µοσχεδίου το οποίο φέρνετε εδώ. 

Ποιος το έκανε µονοπώλιο το ΚΤΕΛ στις οδικές µεταφορές; Οι
κυβερνήσεις δεν το έκαναν µονοπώλιο; Γιατί καταργήθηκαν τα
λεωφορεία του ΟΣΕ; Γιατί συρρικνώθηκε το σιδηροδροµικό δί-
κτυο; Ποιον εξυπηρέτησε; Τα ΚΤΕΛ. 

Γιατί υπήρχαν σκανδαλώδη νοµοθετήµατα προς όφελος των
ΚΤΕΛ; Ακόµη οι επιβάτες πληρώνουν στο εισιτήριο του ΚΤΕΛ
αυτό το τέλος για την ανανέωση του στόλου, που είχε µπει για
τους Ολυµπιακούς Αγώνες. Συνεχίζουν ακόµα να το πληρώνουν.
Αλλάζουν τα λεωφορεία, τα εκσυγχρονίζουν µε τα λεφτά που
παίρνουν από τους επιβάτες. Επενδύσεις, κίνητρα για να φτιά-
ξουν σταθµούς. 

Από αυτήν την άποψη σας ρωτάµε, µιας και λέµε για τους
σταθµούς των υπεραστικών ΚΤΕΛ: Με το άρθρο 53 ποιον φωτο-
γραφίζετε, κύριε Υπουργέ; Θα µας δώσετε αύριο το πρωί µια
απάντηση; Εµείς έχουµε υπ’ όψιν µας έναν σταθµό που φωτο-
γραφίζετε και για τον οποίο ο προηγούµενος Υπουργός, ο κ. Ρέπ-
πας, είχε πάρει αρνητική απόφαση. Υπάρχει και άλλος εκτός από
αυτόν τον έναν ή είναι γι’ αυτόν; Αν είναι µια φωτογραφική διά-
ταξη -όπως και είναι-, θα πρέπει να το πάρετε πίσω το άρθρο 53,
κύριε Υπουργέ. Θέλουµε αύριο µια συγκεκριµένη, σταράτη απάν-
τηση, γιατί έχουµε και τις υποψίες µας τις οποίες θα αναφέρουµε
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και αναλυτικά αύριο. 
Βεβαίως αυτές οι λογικές, οι οποίες διαπνέουν τα νοµοσχέδιά

σας, χαρακτηρίζονται και από µια σπατάλη οικονοµικών πόρων.
Τη στιγµή που υπάρχει ένα δίκτυο ιδιωτικών σταθµών υπεραστι-
κών λεωφορείων, θα φτιάξετε, όπως λέτε εσείς, ένα δηµόσιο δί-
κτυο. Νέους σταθµούς λοιπόν, νέα χρήµατα µέσα από
συµπράξεις ή θα αξιοποιήσετε το ήδη υπάρχον ιδιωτικό δίκτυο
µε ακριβό ενοίκιο. Αν αυτό δεν είναι τεράστια σπατάλη πόρων,
τότε τι είναι;

Άρα, µε την απελευθέρωση, µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
και τις διατάξεις που υπάρχουν σε αυτό, διευκολύνετε την πε-
ραιτέρω ιδιωτικοποίηση των σιδηροδροµικών µεταφορών και βε-
βαίως την απελευθέρωση των οδικών µεταφορών. 

Δεν έχουµε αυταπάτη ότι θα έρθει η πολυεθνική και το µονο-
πώλιο και θα πάρει τη γραµµή Πάτρα-Δάφνη-Καλάβρυτα. Δεν
έχουµε τέτοια αυταπάτη, για να είµαστε καθαροί. 

Άρα, τα φιλέτα που υπάρχουν θα τα διεκδικήσουν τέτοιοι όµι-
λοι. Το δροµολόγιο Πάτρα-Αθήνα, στο οποίο εµπεριέχονται πάρα
πολλά λεφτά, βεβαίως θα το διεκδικήσουν τέτοιοι όµιλοι. 

Βεβαίως, προσπαθείτε µε κάποιο τρόπο να απαντήσετε στον
ανταγωνισµό, δηλαδή στην αντίθεση που υπάρχει ανάµεσα στα
ΚΤΕΛ και στα τουριστικά λεωφορεία. Σου λένε οι πράκτορες:
«Έχουµε πεντέµισι χιλιάδες λεωφορεία που κάθονται τον περισ-
σότερο χρόνο. Γιατί να µην τα βάλω να µου κάνουν ένα µεροκά-
µατο, να έχουµε και πεντέµισι χιλιάδες οδηγούς;». 

Σ’ αυτήν την αντίθεση προσπαθείτε να απαντήσετε, όµως, δεν
µπορείτε. Ή την απαντάτε πάλι προς όφελος των ΚΤΕΛ. Διότι ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ το είπε: «Μα, τα
ΚΤΕΛ θα είναι πάλι σε κυρίαρχη και προνοµιούχα θέση. Έχουν
και τους σταθµούς, έχουν και το ένα και το άλλο». 

Άρα, προς όφελος πάλι των ΚΤΕΛ προσπαθείτε να ρυθµίσετε
αυτήν την απελευθέρωση της αγοράς. 

Κύριε Υπουργέ, δεύτερο ζήτηµα είναι η σπατάλη τεράστιων
ποσών µέσα από τα κίνητρα και τις επιδοτήσεις άγονων γραµ-
µών. Αναφέρατε κάποια στοιχεία. Θα θέλαµε αύριο το πρωί, αν
τα έχετε εύκαιρα, να µας πείτε συγκεκριµένα στοιχεία. Πόσο
είναι η επιδότηση για τις άγονες ακτοπλοϊκές γραµµές, για τις
αεροπορικές, για τη µεταφορά των µαθητών και για τον οργανι-
σµό της Θεσσαλονίκης; Απ’ ό,τι λέτε, γύρω στα 400 εκατοµµύρια
το χρόνο πρέπει να είναι αυτά. 

Με 400 εκατοµµύρια το χρόνο, αν τα διαθέτατε για να αναπτύ-
ξετε µια δηµόσια υπηρεσία, θα είχατε λύσει όλα αυτά τα χρόνια
τα προβλήµατα µε τεράστια επάρκεια των αναγκών αυτών και µε
πολύ φτηνά κόµιστρα. 

Αυτή όµως είναι µια τεράστια σπατάλη πόρων -ζεστό χρήµα-
προς όφελος των επιχειρηµατιών που δραστηριοποιούνται. 

Τρίτο ζήτηµα, είναι ότι θα έχουµε µεγαλύτερες δυσκολίες στο
να ικανοποιηθούν οι ανάγκες, που διευρύνονται. Κλείνουν σχο-
λεία. Κλείνουν κέντρα υγείας. Άρα, πρέπει να κάνουν µεγαλύτε-
ρες αποστάσεις οι κάτοικοι της υπαίθρου. 

Βεβαίως, προβλέπονται πολύ πιο ακριβές συγκοινωνίες και ένα
χειρότερο εργασιακό περιβάλλον. Αυτό φαίνεται πολύ καθαρά
από το άρθρο 106. Εξήντα εννέα χρονών ο άλλος θα είναι πάνω
στο τιµόνι, θα οδηγεί λεωφορείο και θα έχει πενήντα άτοµα στην
πλάτη του; Με ποια λογική προβλέπεται στο άρθρο 106 οδηγός
εξήντα εννέα χρονών;

Έτσι, λοιπόν, η αντίθεσή µας δεν είναι από την ίδια σκοπιά µε
αυτήν του ΣΥΡΙΖΑ ή των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης.
Εµείς απαντάµε πολύ καθαρά στο πώς θα αντιµετωπιστεί το πρό-
βληµα των µεταφορών. 

Αυτό που εµείς λέµε πολύ καθαρά είναι ότι χρειάζεται ένας ενι-
αίος κρατικός φορέας µεταφορών, όπου το κάθε µέσο θα είναι
συµπληρωµατικό και όχι ανταγωνιστικό, µε κύριο βάρος στο σι-
δηρόδροµο. Αυτό θα διασφαλίζει φτηνό εισιτήριο, κάλυψη όλων
των αναγκών των µεταφορών, προστασία του περιβάλλοντος,

υψηλό επίπεδο προστασίας των εργαζοµένων και βεβαίως θα
διασφαλίζει στους σηµερινούς αυτοαπασχολούµενους και µι-
κροϊδιοκτήτες απαλλαγή από το άγχος της επιβίωσης και από το
βραχνά των χρεών. 

Από την άποψη αυτή, τα κοινωνικά, τα λαϊκά στρώµατα πρέπει
να αποτελέσουν τη βάση της λαϊκής συµµαχίας, µιας λαϊκής συµ-
µαχίας που θα έχει αντικαπιταλιστικό και αντιµονοπωλιακό πε-
ριεχόµενο, για να διαµορφώσει µέσα από την πάλη τις
προϋποθέσεις της δηµιουργίας ενός άλλου κράτους, µιας άλλης
εξουσίας, της λαϊκής, που θα οργανώσει µε άλλο τρόπο την οι-
κονοµία, όχι µε βάση το καπιταλιστικό κέρδος αλλά µε βάση την
ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. 

Άρα, απαιτείται κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής, κεν-
τρικός σχεδιασµός, εργατικός έλεγχος, αποδέσµευση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και τους άλλους ιµπεριαλιστικούς οργανι-
σµούς και µονοµερής διαγραφή του χρέους. 

Αύριο βεβαίως θα αναφερθούµε αναλυτικά, αλλά θα ήθελα να
πω και κάτι  τελευταίο όσον αφορά τη συµπεριφορά την οποία
έχετε απέναντι στην Υπηρεσία Αποκατάστασης των Σεισµών. Αντί
να την αναβαθµίζετε, την µοιράζετε σε εκατό κοµµάτια, την υπο-
βαθµίζετε. Αντί να πάρετε µέτρα για να δείτε πώς αυτή η Υπηρε-
σία θα αναβαθµιστεί για να λειτουργεί όχι µόνο ως προς το θέµα
της αποκατάστασης αλλά και της πρόληψης και της θωράκισης,
εσείς πάτε στην κατάτµηση, στην υποβάθµισή της, για να παρα-
χωρηθεί στους ιδιώτες οι οποίοι δραστηριοποιούνται στο χώρο
της αποκατάστασης των σεισµών και βεβαίως για να προχωρήσει
η λογική της διαθεσιµότητας και των απολύσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και προηγουµένως, έχει υπάρ-

ξει µια συµφωνία να ψηφιστεί τώρα επί της αρχής το νοµοσχέδιο
και ο χρόνος ο οποίος αναλογεί για τις δευτερολογίες όλων των
συναδέλφων -εισηγητών, οµιλητών, Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων- να µπορεί να χρησιµοποιηθεί αύριο στη συζήτηση επί των
άρθρων, όπου εκτιµώ ότι θα είναι και πιο χρήσιµη η ανάλωση του
χρόνου αυτού. Αυτή η συµφωνία βλέπω ότι επικαιροποιείται. 

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
«Δηµόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών - Ρυθµιστική
Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Τµήµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της
αρχής;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Κατά πλειοψηφία.
ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς το νο-

µοσχέδιο του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
«Δηµόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών - Ρυθµιστική
Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Τµήµατος και ώρα 15.15’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 26 Σεπτεµβρίου 2013 και ώρα
09.30’, µε αντικείµενο εργασιών του Τµήµατος: α) κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο, συζήτηση επίκαιρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική
εργασία, συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνό-
λου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων: «Δηµόσιες υπεραστικές οδικές µεταφορές επιβατών
- Ρυθµιστική Αρχή Επιβατικών Μεταφορών και άλλες διατάξεις»,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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